
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1559 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν πε-

νήντα πέντε µέλη του Φοιτητικού Συλλόγου από το Τµήµα
Πολιτικής Επιστήµης και Δηµόσιας Διοικήσεως του Εθνικού
και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών. , σελ. 1572 

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριά-

κου Μητσοτάκη σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού
της Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για
τον απολογισµό της φετινής αντιπυρικής περιόδου και τις
πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης αναφορικά µε τη στήριξη των
πληγέντων, την αποκατάσταση των υποδοµών και την περαι-
τέρω ενίσχυση της Πολιτικής Προστασίας., σελ. 1559 - 1604 

4. Ανακοινώνονται επιστολές του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής κ. Νικό-
λαου Ανδρουλάκη, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Κωνσταντίνο Τασούλα, µε τις οποίες ενηµερώνει το Σώµα ότι:     

i. Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας εκλέχθηκε ο
κ. Δηµήτριος Μπιάγκης, Αναπληρωτής Γραµµατέας ο κ. Ιωάν-
νης Τσίµαρης  και:                            

ii. Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ορίζονται οι κκ. Παύλος
Γερουλάνος και Δηµήτριος Μάντζος., σελ. 1596 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1559, 1560,1562, 1563,
1566, 1569, 1572, 1573, 1575, 1578, 1581, 1582, 1583, 1584,
1586, 1590, 1592, 1593, 1594, 1595, 1598, 1602, 1604

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1559 – 1578, 1582 – 1590, 
1592 - 1595

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Α. , σελ. 1590 – 1592, 1595 - 1604
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1578 - 1582

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
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ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1572, 1573, 1574, 1575, 

1588, 1596, 1597, 1598
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 1564, 1603
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1569, 1570, 1572, 1593, 

1594
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1560, 1562, 1563, 1567, 
1570, 1581, 1582, 1583, 
1584, 1588, 1589, 1592, 
1602, 1603, 1604

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1559, 1560, 1562, 1563, 
1576, 1582, 1586, 1587, 
1588, 1589, 1590, 1593

ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 1578, 1600
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1563, 1564, 1566, 1590
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1584, 1586
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 1576, 1598, 1599

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1592, 1595, 1598, 1602, 

1603, 1604
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1578, 1581, 1582
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1559, 1560, 1562, 1563, 

1566, 1569, 1572, 1573, 
1575, 1582, 1583, 1584, 
1586, 1590, 1593, 1594

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 1583
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1599
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1581
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 1570, 1572, 1574, 1575
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 1563
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 1602
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1593
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 1603
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1575, 1596, 1597
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 1564
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Αθήνα, σήµερα στις 23 Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 22-10-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 22
Οκτωβρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Επιτάχυνση προσλήψεων µέσω Α.Σ.Ε.Π., τροποποι-
ήσεις στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και στον Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, σύστηµα κινήτρων και
ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων, ρυθµίσεις για το σύστηµα
αξιολόγησης δηµοσίων υπαλλήλων και λοιπές διατάξεις για τη
βελτίωση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης»)

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για τον
απολογισµό της φετινής αντιπυρικής περιόδου και τις πρωτοβου-
λίες της Κυβέρνησης αναφορικά µε τη στήριξη των πληγέντων,
την αποκατάσταση των υποδοµών και την περαιτέρω ενίσχυση
της Πολιτικής Προστασίας.

Συνεδριάζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µετά
από σχετικό αίτηµα του Πρωθυπουργού, που απεστάλη την
Τρίτη 15 Οκτωβρίου 2024 και γνωστοποιήθηκε στους Προέδρους
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης, όπως ορίζει
το άρθρο 142Α του Κανονισµού µας. 

Σύµφωνα µε τα οριζόµενα σε αυτό το άρθρο η ανακοίνωση γί-
νεται αυτοπροσώπως από τον Πρωθυπουργό και η διάρκειά της
δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα λεπτά στην πρωτολογία, πέντε
στη δευτερολογία και πέντε στην τριτολογία. Εξίσου µικρός είναι
και ο προβλεπόµενος χρόνος για την Αντιπολίτευση. 

Ωστόσο, σύµφωνα µε την πάγια κοινοβουλευτική πρακτική και
για την καλύτερη οργάνωση της συζήτησης, προτείνω, όπως
ακολουθήθηκε και στις προηγούµενες αντίστοιχες διαδικασίες
και σύµφωνα µε την από 17 Οκτωβρίου 2024 απόφαση της Διά-
σκεψης των Προέδρων, να επιµηκύνουµε τους χρόνους οµιλίας
των οµιλητών, του Πρωθυπουργού και των Προέδρων των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης, εις τρόπο ώστε ο
Πρωθυπουργός να δικαιούται στην πρωτολογία του πενήντα

λεπτά και στη δευτερολογία του είκοσι πέντε λεπτά. Οι Πρόεδροι
των λοιπών Κοινοβουλευτικών Οµάδων να λάβουν τον λόγο στην
πρωτολογία τους για είκοσι πέντε λεπτά και στη δευτερολογία
τους για δεκαπέντε λεπτά. 

Ήθελα να παρακαλέσω και τον Πρωθυπουργό και τους Αρχη-
γούς λέγοντας ότι ο δικαιούµενος χρόνος δεν είναι απαραίτητα
και o χρόνος που πρέπει να εξαντληθεί και επειδή αυτές τις συ-
ζητήσεις τις παρακολουθεί και ο ελληνικός λαός αξίζει να τον δι-
ευκολύνουµε, ώστε να µη γίνει µια συζήτηση που θα φτάσει τις
οκτώ και εννιά ώρες, αλλά να µπορέσουµε να την ολοκληρώ-
σουµε το πολύ σε πέντε µε έξι ώρες. Εξάλλου, όπως έχω πλη-
ροφορηθεί, και ο Πρωθυπουργός δεν µπορεί να ξεπεράσει
παρουσία πέντε µε πεντέµισι ώρες, γιατί έχει ταξίδι εξωτερικής
πολιτικής στη Σερβία.

Συνεπώς, µε βάση αυτή την εξήγηση, δέχεται το Σώµα την
πρόταση για αυτούς τους χρόνους, που καλό θα είναι να µην
εξαντληθούν και υποχρεωτικά ως προς το µήκος τους;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η πρόταση έγινε

δεκτή.
Καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτά-

κης.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα.)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δύο εισαγωγικές παρατηρήσεις. Πρώτον, δεν θα χρειαστώ πε-

νήντα λεπτά, για να µην ανησυχούν οι Αρχηγοί των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης για την πρωτολογία µου. Πενήντα λεπτά είναι ο
χρόνος τον οποίο συνήθως δίνουµε για τον προϋπολογισµό. Στο
πλαίσιο µιας προσπάθειας να γίνει λίγο πιο ζωντανή και πιο δια-
δραστική αυτή η συζήτηση θα επιχειρήσω στην πρωτολογία µου
να είµαι πιο συνοπτικός, ώστε να µου δοθεί περισσότερος χρό-
νος στη δευτερολογία µου για να µπορέσω να απαντήσω στα επι-
χειρήµατα των πολιτικών Αρχηγών και έχω και µια υποψία ότι
µάλλον δεν θα περιοριστούν µόνο στα ζητήµατα τα οποία αφο-
ρούν την ηµερήσια διάταξη. 

Οπότε έχω αυτή την αίσθηση, ότι θα µετατραπεί σε µια πιο γε-
νικευµένη συζήτηση αυτή η οποία προκάλεσα σήµερα και η
οποία, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι έχει πια στοιχεία µιας τακτι-
κότητας. Δεν χρειάζονταν οι ερωτήσεις των αξιότιµων Αρχηγών
για να έρθουµε στη Βουλή να συζητήσουµε και να κάνουµε έναν
απολογισµό της αντιπυρικής περιόδου. Είναι κάτι το οποίο
έχουµε κάνει και σε προηγούµενες χρονιές και νοµίζω ότι καλό
είναι και χρήσιµο να γίνεται κάθε χρόνο, ώστε να γίνεται ένας αν-
τικειµενικός απολογισµός, τι πετύχαµε, τι δεν πετύχαµε, να κε-
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φαλαιοποιήσουµε τα θετικά της προσπάθειάς µας και να ακού-
σουµε -ελπίζω- χρήσιµες προτάσεις για το πώς µπορούµε να βελ-
τιωθούµε περισσότερο. 

Πρώτον, λοιπόν ας δούµε λίγο τα πραγµατικά δεδοµένα, τι
έγινε σε αυτή την περίοδο και ποια είναι τα στατιστικά στοιχεία
τα οποία πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας για να µπορούµε να κά-
νουµε µια συζήτηση επί πραγµατικών δεδοµένων. 

Πρώτο δεδοµένο λοιπόν: Αυτή η χρονιά αναµενόταν δύσκολη
κλιµατολογικά, ήταν όµως αντικειµενικά η πιο δύσκολη χρονιά
των τελευταίων σαράντα ετών, κάτι το οποίο δεν αµφισβητείται
από τα στοιχεία όλων των επιστηµόνων, συµπεριλαµβανοµένου
και του Εθνικού Αστεροσκοπείου. 

Είχαµε συστηµατικά υψηλότερες θερµοκρασίες του µέσου
όρου, υπερβολικά µεγάλη ξηρασία, έντονους ανέµους, και όλα
αυτά ήρθαν σε συνέχεια µιας περιόδου παρατεταµένης ανοµ-
βρίας, µε ελάχιστο χιόνι στα βουνά µας, µε αποτέλεσµα να δηµι-
ουργηθούν συνθήκες που γνωρίζαµε από την αρχή της αντι-
πυρικής περιόδου ότι θα ήταν ιδιαίτερα προβληµατικές. Υψηλές
θερµοκρασίες, ξηρασία, άνεµοι, συχνά κεραυνική δραστηριό-
τητα χωρίς καταιγίδες -οι λεγόµενες «ξηρές καταιγίδες»- προκά-
λεσαν πολλές πυρκαγιές, ειδικά στους ορεινούς όγκους. 

Αυτές όµως είναι οι συνθήκες που κατά πάσα πιθανότητα, ως
αποτέλεσµα της κλιµατικής κρίσης, θα καλούµαστε να αντιµετω-
πίζουµε µε ολοένα µεγαλύτερη συχνότητα από δω και στο εξής. 

Προσθέστε σε αυτό και το γεγονός ότι βρεθήκαµε σε βαθµό
επικινδυνότητας «4» και «5» νωρίτερα από άλλες χρονιές. Το απο-
τέλεσµα είναι ότι είχαµε ουσιαστικά τον κρατικό µηχανισµό σε
ετοιµότητα για ένα ολόκληρο εξάµηνο και µε δύσκολες πυρκα-
γιές να εκδηλώνονται και σε εποχές όπως τα τέλη Σεπτεµβρίου,
αρχές Οκτωβρίου, που δεν είχαµε στο παρελθόν συνηθίσει να
έχουµε τέτοιου είδους έντονες φωτιές.

Οπότε ξεκινώ λέγοντας και πάλι, κύριε Υπουργέ, ένα µεγάλο
ευχαριστώ σε όλα τα στελέχη του κρατικού µηχανισµού. Κατέ-
βαλαν και φέτος µια τιτάνια προσπάθεια, την οποία πιστεύω όλοι
µας οφείλουµε να αναγνωρίσουµε. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα να δούµε τα στατιστικά στοιχεία. Πόσες
φωτιές είχαµε; Φέτος είχαµε εννέα χιλιάδες εκατόν µία, σύµφωνα
µε το σύστηµα «ENGAGE», σε σχέση µε επτά χιλιάδες εκατόν
εξήντα τρεις πέρυσι. 

Πόσες ήταν οι καµένες εκτάσεις; Για να µπορούµε να µιλάµε
επί πραγµατικών δεδοµένων. Διότι θα ακούσουµε πάλι ότι κατα-
κάηκε όλη η Ελλάδα και αυτά τα γνωστά, τα οποία ελπίζω αυτή
τη φορά τουλάχιστον να τα αποφύγετε, για να µπορούµε να συµ-
φωνήσουµε τουλάχιστον στα πραγµατικά στοιχεία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν κάηκε, κύριε Μητσοτάκη;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! Θα έρθει
η σειρά σας, τώρα µιλάει άλλος. Είναι στοιχειώδες. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, αλλά κάηκε ή δεν κάηκε η Ελλάδα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
µετά αναρωτιέστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, γιατί η αντιµετώ-
πιση από µέρους µου δεν είναι ανάλογη του σεβασµού που εσείς
δείχνετε µε τη συµπεριφορά σας στο Κοινοβούλιο! Έχετε την αν-
τιµετώπιση που σας αξίζει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επανερχόµαστε στα στοιχεία. Πέρσι ήταν µια πολύ κακή χρο-

νιά. Κάηκαν 1.754.000 στρέµµατα. Φέτος κάηκαν 440.000 στρέµ-
µατα… 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπράβο! Τέλεια!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …
µε µέσο όρο τα τελευταία είκοσι χρόνια κάτι παραπάνω από
500.000 στρέµµατα. Ήµασταν, δηλαδή, κάτω από τον µέσο όρο
της τελευταίας εικοσαετίας, σε µια χρονιά που αντικειµενικά από
κλιµατολογικής άποψης, όπως -επαναλαµβάνω- ότι βεβαιώνουν
όλοι οι ειδικοί, ήταν η δυσκολότερη των τελευταίων σαράντα
ετών. 

Το µέτρο σύγκρισης προφανώς δεν µπορεί να είναι ότι δεν θα
έχουµε καθόλου πυρκαγιές. Δεν φαντάζοµαι να υπάρχει κάποιος
ο οποίος να δέχεται ότι µπορεί να περάσει ένα καλοκαίρι χωρίς

καθόλου φωτιές στη χώρα. Αν το πιστεύετε αυτό, να βγείτε να
το πείτε παρακαλώ πολύ, αλλά νοµίζω ότι αυτό αντιβαίνει και
στην κοινή λογική. 

Το µέτρο σύγκρισης είναι αν µπορούµε να είµαστε κάτω από
τον µέσο όρο µε έναν σταθερό τρόπο και αν µπορούµε και οι
απώλειες τις οποίες έχουµε να είναι τέτοιες, ώστε τουλάχιστον
στα στρέµµατα τα οποία καίγονται να µη χάνουµε µεγάλα, ώριµα,
παραγωγικά δάση, τα οποία είναι και τα πιο σηµαντικά για το πε-
ριβάλλον και τα πιο δύσκολα ως προς τη διαδικασία της φυσικής
αναγέννησης.

Είχαµε λιγότερα καµένα στρέµµατα ανά πυρκαγιά, σαράντα
οκτώ στρέµµατα έναντι των πενήντα οκτώ του µέσου όρου της
τελευταίας εικοσαετίας. Και, ναι, είχαµε και φέτος πολύ λιγότε-
ρες καµένες δασικές εκτάσεις, δάση δηλαδή. Παραδείγµατος
χάριν, στην Αττική, σε µια φωτιά -που θα επανέλθω σε αυτή, γιατί
φαντάζοµαι ότι θα αποτελέσει και αντικείµενο κριτικής της Αντι-
πολίτευσης- από τα εκατό χιλιάδες στρέµµατα περίπου που κάη-
καν, µόνο τα δέκα χιλιάδες ήταν πραγµατικό δάσος. Τα υπόλοιπα
ήταν βραχώδεις, θαµνώδεις εκτάσεις, πιο εύκολες τουλάχιστον
ως προς τη φυσική αναγέννηση. 

Προφανώς, θα επαναλάβω ακόµη µία φορά ότι το πρόβληµα
αυτό δεν είναι µόνο ελληνικό. Είναι παγκόσµιο. Δείτε τι έγινε στην
Πορτογαλία τον Σεπτέµβριο, όπου κάηκε µέσα σε τέσσερις
µέρες 1,3 εκατοµµύριο στρέµµατα. Το επαναλαµβάνω, µέσα σε
τέσσερις ηµέρες 1,3 εκατοµµύριο στρέµµατα. Δείτε τι γίνεται
στις Ηνωµένες Πολιτείες. Στο Τέξας είχαν µια από τις µεγαλύτε-
ρες φωτιές στην ιστορία τους, στην Καλιφόρνια. Είναι, δυστυ-
χώς, µια πραγµατικότητα, η οποία έρχεται και συνοδεύει την
κλιµατική κρίση που αντιµετωπίζουµε. 

Δεν είµαι εδώ για να εξωραΐσω τα πράγµατα, αλλά θα πρέπει
να συµφωνήσουµε ότι οι συνέπειες της κλιµατικής κρίσης απει-
λούν πια ολόκληρο τον πλανήτη, ότι οι επιθέσεις θα είναι ολοένα
και πιο συχνές, πράγµα το οποίο απαιτεί ο δικός µας βαθµός αν-
ταπόκρισης να είναι αυξηµένος και ότι η Μεσόγειος είναι µια πε-
ριοχή η οποία βρίσκεται στο επίκεντρο της κλιµατικής κρίσης και
η οποία θα δοκιµάζεται ολοένα και πιο συχνά από τέτοιου είδους
κλιµατολογικές δοκιµασίες. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, εν συντοµία να περιγράψω τι κάναµε
φέτος την αντιπυρική περίοδο, τι αλλάξαµε σε σχέση µε το πα-
ρελθόν και τι µπορούµε να κάνουµε από εδώ και στο εξής. 

Αν έπρεπε να συνοψίσω τη δράση µας θα έλεγα ότι αυτή ανα-
πτύσσεται σε τέσσερις συν έναν πυλώνες. Πρόληψη. Θυµάστε ότι
µετά την καταστροφική πυρκαγιά στο Μάτι έγινε µια έκθεση από
έναν Γερµανό ειδικό, η Επιτροπή Γκολντάµερ, την οποία και εµείς
είχαµε στηρίξει τότε, που αναφερόταν µε πολύ µεγάλη επιµονή
στην ανάγκη να δίνουµε πολύ µεγαλύτερη έµφαση στην πρόληψη,
κάτι το οποίο ιστορικά στην πατρίδα µας δεν συνέβη. Ήταν σωστή
η επισήµανση της Επιτροπής Γκολντάµερ και αυτό ακριβώς έκανε
η ελληνική Κυβέρνηση µε µεγάλη συστηµατικότητα, αξιοποιώντας
και σηµαντικούς πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης.

Πρόγραµµα «ANTINERO Ι, ΙΙ και ΙΙΙ». Σχεδόν 400 εκατοµµύρια
ευρώ διατέθηκαν σε δράσεις πρόληψης: αντιπυρικές ζώνες, δα-
σικούς δρόµους, καθαρισµό αρχαιολογικών χώρων, παρεµβά-
σεις σε περιαστικά άλση. Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία της
χώρας, όπως βεβαιώνουν και οι δασικές υπηρεσίες µας, όπου
δροµολογήθηκε ένα τόσο οργανωµένο πρόγραµµα παρέµβασης
στα δάση µας, το οποίο είχε πραγµατικό αποτύπωµα και βοή-
θησε πολύ στην αντιµετώπιση δύσκολων πυρκαγιών τις οποίες
κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε φέτος το καλοκαίρι. 

Και, βέβαια, σε αυτή τη µεγάλη πρωτοβουλία θέλουµε συµµά-
χους και τους πολίτες. Δεν αρκεί µόνο το κράτος µέσα από τις
υπηρεσίες του να προχωρά στις απαραίτητες παρεµβάσεις που
πρέπει να κάνει και οι οποίες -επαναλαµβάνω- τα τελευταία χρό-
νια έγιναν για πρώτη φορά στη χώρα σε αυτή την έκταση. Είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και οι πολίτες να µπορούν να φροντίζουν
οι ίδιοι την περιουσία τους και µε αυτόν τον τρόπο να βοηθούν
την µεγάλη συλλογική προσπάθεια την οποία κάνουµε για την
αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών. 

Η πλατφόρµα, λοιπόν, για τον καθαρισµό των οικοπέδων, η
οποία αντιµετωπίστηκε -το θυµάµαι καλά- µε αρκετό σκεπτικισµό
από την Αντιπολίτευση, είχε ως αποτέλεσµα παραπάνω από

1560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



οκτακόσιες τριάντα χιλιάδες ιδιοκτήτες ακινήτων να δηλώσουν
ότι καθάρισαν τα οικόπεδα τους. Είχαµε, επίσης, οκτώ χιλιάδες
καταγγελίες για απεριποίητους χώρους στον περιαστικό ιστό.
Και νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος πια ότι αυτή η προσπάθεια την
οποία κάναµε είχε πραγµατικά αποτελέσµατα, διότι περιόρισε
την καύσιµη ύλη, µε αποτέλεσµα να κάνει την αντιµετώπιση των
πυρκαγιών για το Πυροσβεστικό Σώµα πολύ πιο εύκολη. Ήταν
µια µεγάλη επιτυχία συλλογική της χώρας και µια αναγνώριση
και από την πλευρά της κοινωνίας ότι σε αυτή την προσπάθεια
δεν µπορούµε να τα περιµένουµε όλα µόνο από το κράτος, ότι
και οι πολίτες είναι υπεύθυνοι για την προστασία της περιουσίας
τους και ότι σε αυτή την προσπάθεια η οποία γίνεται δεν πρέπει
να αισθανόµαστε ότι δεν υπάρχει, µαζί µε τη συλλογική ευθύνη,
και ατοµική ευθύνη την οποία ο καθένας πρέπει να αναγνωρίζει
και να αναλαµβάνει. 

Θέλω να θυµίσω, επίσης, ότι έχουµε αυστηροποιήσει πολύ τις
ποινές για εµπρησµό, έστω κι αν αυτοί προκαλούνται από αµέ-
λεια. Είχαµε µάλιστα και ορισµένα -πώς να τα χαρακτηρίσω;-
τραγικά περιστατικά ανθρώπων που υποτίθεται ότι ήταν επιφορ-
τισµένοι µε αρµοδιότητες πολιτικής προστασίας σε επίπεδο αυ-
τοδιοίκησης να προκαλούν από αµέλεια φωτιές και θα υποστούν
και αυτοί τις συνέπειες του νόµου. 

Από την άλλη, θέλουµε να δώσουµε κίνητρα στους πολίτες να
µπορούν να ασφαλίζουν τις περιουσίες τους έναντι φυσικών κα-
ταστροφών. Γι’ αυτό και χρησιµοποιήσαµε το εργαλείο του
ΕΝΦΙΑ, έτσι ώστε να δώσουµε ένα παραπάνω οικονοµικό ερέθι-
σµα στους πολίτες να ασφαλίσουν τα σπίτια τους. Μάλιστα, η έκ-
πτωση από τον ΕΝΦΙΑ πηγαίνει από το 10% στο 20% για τους
πολίτες που θα επιλέξουν να ασφαλίσουν τις περιουσίες τους
έναντι φυσικών καταστροφών. Και, βέβαια, γι’ αυτούς τους συµ-
πολίτες µας οι οποίοι έχουν περιουσίες µεγάλης αξίας η ασφά-
λιση αυτή πια καθίσταται υποχρεωτική. 

Μίλησα, λοιπόν, για τη σηµασία την οποία αποδώσαµε και τις
δράσεις τις οποίες αναλάβαµε στον τοµέα της πρόληψης. Πάµε
να δούµε λίγο πιο αναλυτικά τι κάναµε στο κοµµάτι της κατάσβε-
σης των πυρκαγιών. Εκεί θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα σε δύο
πρωτοβουλίες τις οποίες αναλάβαµε, που νοµίζω ότι άφησαν ένα
θετικό αποτύπωµα, πάνω στο οποίο πρέπει να οικοδοµήσουµε
και τα επόµενα χρόνια. 

Το πρώτο είναι η αξιοποίηση της τεχνολογίας για την επιτή-
ρηση, τον άµεσο εντοπισµό και τη γρήγορη κατάσβεση µιας πυρ-
καγιάς. Είχαµε για πρώτη φορά στην Αττική drones, τα οποία
πετούσαν είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο δίνοντας σε
πραγµατικό χρόνο ευκρινή εικόνα και για πρώτη φορά, επίσης,
τις επικίνδυνες µέρες του καλοκαιριού, όταν είχαµε βαθµό επι-
κινδυνότητας «4» ως «5», είχαµε περιπολίες έµφορτες, µε έµ-
φορτα αεροσκάφη και ελικόπτερα, τα οποία έχουν τη δυνα-
τότητα µε αυτό τον τρόπο να κάνουν προσβολές σε πρώτο
χρόνο, έτσι ώστε να αντιµετωπίζεται µία πυρκαγιά πριν αυτή
πάρει σηµαντικές διαστάσεις. Και θέλω να τονίσω ότι µε αυτόν
τον τρόπο της γρήγορης παρέµβασης µπορέσαµε και σβήσαµε
τη συντριπτική πλειοψηφία των πυρκαγιών. Από τις 9.101 πυρκα-
γιές η συντριπτική πλειοψηφία -θα έλεγα, άνω του 98%- είναι φω-
τιές οι οποίες έσβησαν, όταν οι πυρκαγιές αυτές ήταν ακόµα
µικρές. Γι’ αυτές δεν άκουσε κανείς ποτέ τίποτα. Προφανώς, δεν
έδωσαν ιδιαίτερη σηµασία τα δελτία ειδήσεων, ακριβώς γιατί η
παρέµβαση έγινε σε πρώτο χρόνο, επειδή µπορέσαµε να τις εν-
τοπίσουµε πολύ γρηγορότερα από ό,τι στο παρελθόν. Νοµίζω
ότι αυτή είναι µια σηµαντική επιτυχία την οποία πρέπει να κεφα-
λαιοποιήσουµε. Ήδη προετοιµαζόµαστε για την επόµενη αντιπυ-
ρική περίοδο, πώς µπορούµε να επεκτείνουµε το σύστηµα της
επιτήρησης µέσα από drones, ώστε να µπορέσουµε να καλύ-
ψουµε ακόµα µεγαλύτερα τµήµατα της χώρας, να µπορούµε να
έχουµε µία πραγµατική εικόνα, η οποία όλη διοχετεύεται στο κέν-
τρο επιχειρήσεων, στο θάλαµο επιχειρήσεων της Πολιτικής Προ-
στασίας και σίγουρα κάνει τη δουλειά των πυροσβεστών πολύ
ευκολότερη. 

Προφανώς αξιοποιήσαµε και πάλι το «112», για να µπορέ-
σουµε να κάνουµε οργανωµένες εκκενώσεις εκεί όπου αυτό κρί-
θηκε απαραίτητο. Θέλω να ελπίζω ότι σε αυτή την Αίθουσα
µπορούµε να συµφωνήσουµε επιτέλους στην αναγκαιότητα να

γίνονται τέτοιες εκκενώσεις και να χαιρετίσουµε το γεγονός ότι
η χώρα µας πια έχει αποκτήσει µια κουλτούρα εκκενώσεων, η
οποία θέτει την προστασία της ανθρώπινης ζωής σε απόλυτη
πρώτη προτεραιότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το θυµήθηκα αυτό, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, βλέποντας τις σκηνές από τους δύο καταστροφικούς
τυφώνες οι οποίοι έπληξαν τις νοτιοανατολικές Ηνωµένες Πολι-
τείες, που δόθηκαν εντολές εκκένωσης για εκατοντάδες χιλιάδες
συµπολίτες µας και υπήρχαν και στελέχη της Πολιτικής Προστα-
σίας και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης που µε πολύ κυνικό και
σκληρό τρόπο προειδοποίησαν τους πολίτες ότι, αν µείνουν και
δεν φύγουν, µάλλον θα πεθάνουν. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο γίνεται σε όλο τον κόσµο, αποτελεί µια
κατάκτηση της χώρας µας και το «112» πια είναι ένας δοκιµασµέ-
νος µηχανισµός ο οποίος αξιοποιείται, όποτε η Πολιτική Προστα-
σία κρίνει ότι αυτό είναι απαραίτητο. Το «112» έχει σώσει πολλές
ζωές και παρακαλώ πάρα πολύ στην κριτική, την οποία θα κάνετε
και την οποία θα ακούσω µε πολύ ενδιαφέρον, να σταµατήσετε
να λέτε ότι το «112» είναι άλλοθι γι’ αυτά τα οποία, υποτίθεται,
δεν γίνονται στην πολιτική προστασία και στις επιχειρήσεις κα-
τάσβεσης των πυρκαγιών. Είναι και άδικο, αλλά είναι και λάθος.
Στέλνουµε το τελείως λάθος µήνυµα στους πολίτες, ότι κάτι το
οποίο είναι πια µία µεγάλη κατάκτηση της πολιτικής προστασίας
ακυρώνεται για λόγους µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης. 

Τρίτος πυλώνας της πολιτικής µας είναι ο καλύτερος συντονι-
σµός όλων όσοι έχουν θέση στο µέτωπο απέναντι στις φυσικές
απειλές. Ξεκινώντας µε τις έγκαιρες µετεωρολογικές προβλέψεις
-όσο κι αν έχει προχωρήσει η επιστήµη, ξέρετε, δεν σηµαίνει
πάντα ότι όλοι οι επιστήµονες και όλοι οι µετεωρολόγοι συµφω-
νούν µε απόλυτη ακρίβεια στις προβλέψεις τις οποίες κάνουν-
προχωρώ στην επιτήρηση από αέρα και εδάφους αλλά και στον
τρόπο µε τον οποίον γίνονται οι ίδιες οι επιχειρήσεις κατάσβεσης
µε έναν πολύ καλύτερο συντονισµό από το παρελθόν µεταξύ της
Πυροσβεστικής, της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, των Δασικών Υπη-
ρεσιών, των Ενόπλων Δυνάµεων και των εθελοντών µας.

Και εδώ θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στη µεγάλη µεταρρύθ-
µιση την οποία κάναµε πριν από δύο χρόνια, όταν µεταφέραµε
ουσιαστικά την αρµοδιότητα και την πολιτική επίβλεψη των Δα-
σικών Υπηρεσιών από το Υπουργείο Εσωτερικών, όπου κάπου
ήταν χαµένες µέσα στον δαίδαλο των αποκεντρωµένων διοική-
σεων, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, έτσι ώστε να υπάρχει πια
ένας οριζόντιος έλεγχος και να υλοποιείται µια συγκροτηµένη
δασική πολιτική.

Αυτός ο καλύτερος συντονισµός µεταξύ των Δασικών Υπηρε-
σιών και της Πυροσβεστικής έχει λειτουργήσει. Έχει λειτουργή-
σει διότι οι δασικές υπηρεσίες είναι αυτές που έχουν την
καλύτερη γνώση του πεδίου και το γεγονός ότι µπορούν να συ-
νυπάρχουν σε έναν θάλαµο επιχειρήσεων στελέχη της Πυροσβε-
στικής µε δασικούς υπαλλήλους διευκολύνει πολύ τη δουλειά
της κατάσβεσης στο πεδίο. 

Έχουµε, λοιπόν, κάνει σηµαντικά βήµατα ως προς τον καλύ-
τερο συντονισµό. Φάνηκε αυτό τουλάχιστον στον επιχειρησιακό
τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίσαµε πολλές πυρκαγιές φέτος.
Προφανώς έχουµε ακόµα περιθώρια για σηµαντική βελτίωση σε
αυτόν τον τοµέα. 

Σηµαντική πρόοδος έχει γίνει και στον τοµέα της αποκατάστα-
σης, µιας και ένα από τα σκέλη των ερωτήσεών σας αφορά το τι
γίνεται µετά τις πυρκαγιές. Η ταχύτητα µε την οποία γίνεται η
αποτύπωση των απωλειών, η διασταύρωση των δικαιούχων, είναι
µια δύσκολη και µακρά διαδικασία, η οποία όµως τολµώ να πω,
σε σχέση µε αυτά τα οποία συνέβαιναν στο παρελθόν, γίνεται
πια πολύ πιο γρήγορα. 

Υπάρχουν αναλυτικές εκθέσεις για κάθε περιοχή η οποία δο-
κιµάστηκε. Ενδεικτικά ωστόσο θα πω µόνο ότι για την τελευταία
πυρκαγιά στην Αττική έχει καταβληθεί ήδη 1.000.000 από την
πρώτη αρωγή για διακόσιες τρεις αιτήσεις. Είναι µια διαδικασία
η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη. Θα ακολουθήσουν, προφανώς, οι
εκταµιεύσεις για κάλυψη απωλειών σε αγρότες και επιχειρηµα-
τίες και παράλληλα θα συνεχιστούν και οι έκτακτες ενισχύσεις
σε τοπικούς δήµους. 
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Προφανώς η αποκατάσταση, η οποία πρέπει να γίνει, δεν είναι
µόνο οικονοµική για τους πληγέντες από την πυρκαγιά, είναι και
περιβαλλοντική. Και ήδη για την πυρκαγιά της Αττικής έχουν εγ-
κριθεί δεκαοκτώ παρεµβάσεις αντιδιαβρωτικών έργων, ενώ σύν-
τοµα δύο ανάδοχοι αναδασώσεων -ένας πολύ σηµαντικός
θεσµός, τον οποίο αυτή η Κυβέρνηση θεσµοθέτησε- θα προχω-
ρήσουν στις πρώτες αναδασώσεις γύρω από την Ιερά Μονή της
Πεντέλης και γύρω από το Αστεροσκοπείο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιοι ανάδοχοι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ µη διακό-
πτετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιοι ανάδοχοι να µας πει. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εδώ αξίζει να δούµε τις παρεµβάσεις οι οποίες έγιναν από αυτή
την Κυβέρνηση ως προς την αποκατάσταση των ζηµιών από τις
µεγάλες πυρκαγιές οι οποίες έγιναν στην Εύβοια το 2021, όπου
µε µεγάλη ταχύτητα προχώρησαν οι απαραίτητες αναδασώσεις,
εκεί που χρειάζονται αναδασώσεις. 

Για να απαντήσω στην κ. Κωνσταντοπούλου, που επιµένει να
διακόπτει, οι αναδασώσεις οι οποίες απαιτούνται είναι ελάχιστες
κατά κανόνα, διότι οι ίδιοι οι ειδικοί µάς υποδεικνύουν ότι το µε-
γαλύτερο κοµµάτι της αναδάσωσης θα γίνει µέσα από φυσική
αναγέννηση. Απαιτούνται όµως παρεµβάσεις ως προς τα αντι-
διαβρωτικά έργα τα οποία πρέπει να γίνουν σε πρώτο χρόνο και
παρεµβάσεις ως προς τα αντιπληµµυρικά έργα τα οποία πρέπει
να γίνουν σε δεύτερο χρόνο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να εξα-
σφαλίσουµε ότι δεν θα έχουµε πληµµυρικά φαινόµενα µετά από
µια µεγάλη πυρκαγιά. 

Όλα αυτά τα έργα έχουν γίνει στην Εύβοια και είχαν πραγµα-
τικό αποτύπωµα. Διότι και η φυσική αναγέννηση στην Εύβοια πη-
γαίνει καλύτερα από αυτό το οποίο θα ήλπιζαν και οι ειδικοί. Και
τα σηµαντικά έργα τα οποία αφορούν την προστασία των εδα-
φών και τα µικρά αντιπληµµυρικά έργα που έγιναν κυρίως στον
ορεινό όγκο -αναφέροµαι σε έργα ορεινής υδρονοµίας- ήταν
προφανώς αποτελεσµατικά. Διότι ουσιαστικά η Εύβοια µέχρι σή-
µερα δεν έχει αντιµετωπίσει σηµαντικά πληµµυρικά φαινόµενα. 

Κύριε Πρόεδρε, έρχοµαι τώρα, για να επιχειρήσω να σεβαστώ
και τη δέσµευσή µου ότι δεν θα αξιοποιήσω όλο τον χρόνο που
έχω στη διάθεσή µου, στον πιο κρίσιµο πυλώνα αυτού του νέου
δόγµατος της πολιτικής προστασίας, που δεν είναι άλλος από τη
σηµαντική επένδυση στις δοµές και τους ανθρώπινους πόρους
που αφορούν το µέλλον. 

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Είναι η
πρώτη φορά που η χώρα διαθέτει ένα οργανωµένο αυτοτελές
πρόγραµµα για την ενίσχυση των υποδοµών της πολιτικής προ-
στασίας. Είναι ένα πρόγραµµα ύψους συνολικά 2,1 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Διαπιστώνω από τις ερωτήσεις σας ότι έχετε ανησυχία για την
απορρόφηση των συγκεκριµένων πόρων. Κακώς όµως! Έχουν
ήδη δηµοπρατηθεί έργα ύψους 1,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και
θα πρέπει να γνωρίζετε ότι πρόκειται για πολύ «βαριά» προγράµ-
µατα, τα οποία πάντα απαιτούν διεθνείς διαγωνισµούς και από
τη φύση τους προφανώς γίνονται συχνά χρονοβόρα. Δεν φαντά-
ζοµαι να εισηγείστε να παρακάµψουµε µε κάποιο τρόπο τις ευ-
ρωπαϊκές διαδικασίες προµηθειών. Διότι αν το κάναµε αυτό, θα
δεχόµασταν άλλου είδους καταγγελίες για φωτογραφικούς δια-
γωνισµούς. 

Τα έργα αυτά, όµως, προχωρούν και προχωρούν µε τη µέγιστη
δυνατή ταχύτητα. Ενδεικτικά αναφέρω ότι η χώρα µας θα είναι
η πρώτη η οποία, ελπίζουµε, το 2027 -λέω «ελπίζουµε», διότι δεν
εξαρτάται από εµάς αυτό, εξαρτάται από τον κατασκευαστή- να
µπορεί να εντάξει στον στόλο της τα πρώτα από τα επτά καινούρ-
για Καναντέρ τα οποία θα µπορέσουµε να προµηθευτούµε. Είναι
σύγχρονα αεροσκάφη, µε µεγαλύτερη αυτονοµία, µεγαλύτερη
ικανότητα µεταφοράς νερού. Θα αντικαταστήσουν τα παλαι-
ότερα Καναντέρ 215, τα οποία αισίως έχουν συµπληρώσει πε-
νήντα χρόνια υπηρεσίας και θα εξακολουθούν να µας είναι
χρήσιµα -απαραίτητα, θα έλεγα-, τουλάχιστον για τα επόµενα
δύο χρόνια. 

Προσωπικά πήγα στον Καναδά και υπέγραψα µε τον Καναδό
Πρωθυπουργό τη σχετική συµφωνία. Και υπήρξα επισπεύδων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έτσι ώστε να µπορέσουµε να δηµιουρ-
γήσουµε µια κρίσιµη µάζα χωρών που θα µπορέσουν να κάνουν
αντίστοιχες παραγγελίες, έτσι ώστε να πειστεί η καναδική εται-
ρεία να βάλει µπροστά τη γραµµή παραγωγής. Διότι σε όλους
όσοι ισχυρίζονται ότι «γιατί δεν τα αγοράζετε πιο γρήγορα;» θα
απαντήσω και πάλι ότι τα αεροπλάνα αυτά δεν υπάρχουν διαθέ-
σιµα σήµερα. Αν κάποιος θέλει σήµερα να πάει να αγοράσει ένα
καινούργιο Καναντέρ δεν µπορεί να το κάνει, γιατί πολύ απλά δεν
υπάρχει γραµµή παραγωγής. 

Η Ελλάδα µπήκε, λοιπόν, στην πρώτη γραµµή της ευρωπαϊκής
προσπάθειας. Η γραµµή παραγωγής θα ξεκινήσει. Κάποια από
αυτά τα αεροσκάφη θα ενταχθούν στον ευρωπαϊκό µηχανισµό
rescEU, που αποτελεί µια σηµαντική πρόοδο στον τρόπο µε τον
οποίο η Ευρώπη συνολικά συντονίζει τις δράσεις πολιτικής προ-
στασίας. Είναι ένας µηχανισµός τον οποίο και η χώρα µας αξιο-
ποίησε φέτος το καλοκαίρι, όπως συνεισέφερε και δυνάµεις όταν
άλλες χώρες ζήτησαν τη δική µας υποστήριξη όταν αντιµετώπι-
σαν αντίστοιχα προβλήµατα µε τα δικά µας. 

Στο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» θα ενταχθεί και ένας σηµαντικός αριθ-
µός -δεκατρία τον αριθµό- καινούργιων ελικοπτέρων µεσαίου
τύπου. Είναι ελικόπτερα τα οποία έχουν δυνατότητα να κάνουν
και ρίψεις νερού, αλλά ταυτόχρονα να µεταφέρουν και έναν
µικρό αριθµό προσωπικού σε περίπτωση που χρειάζεται µία
οµάδα ΕΜΟΔΕ να πάει να κάνει παρέµβαση µέσα σε µια φωτιά. 

Και αυτή είναι µια λογική αγορά την οποία κάνει η ελληνική Κυ-
βέρνηση, για τον απλούστατο λόγο ότι το κόστος µίσθωσης των
ελικοπτέρων, τα οποία όλοι οι πολίτες βλέπουν να πετούν µε µε-
γάλη τακτικότητα, είναι πολύ µεγάλο και αξίζει τον κόπο τουλά-
χιστον για κάποιες κατηγορίες ελικοπτέρων να προχωρήσουµε
σε µια αγορά ελικοπτέρων από το να τα µισθώνουµε µε σηµαν-
τικό κόστος κάθε χρόνο. 

Θέλω, επίσης, να θυµίσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
επειδή ο αριθµός αυτών των ελικοπτέρων είναι πεπερασµένος -
δεν υπάρχουν ατελείωτα τέτοια ελικόπτερα στον κόσµο-, το κό-
στος µίσθωσής τους, καθώς ολοένα και περισσότερες χώρες
ενδιαφέρονται να αγοράσουν τέτοιες υπηρεσίες, δυστυχώς κάθε
χρόνο αυξάνεται. 

Θα αποκτήσουµε καινούργια αµφίβια αεροσκάφη. Είναι οι air
tractors, τους οποίους βλέπετε να πετούν τώρα, οι οποίοι µπορούν
να παίρνουν νερό µε µεγάλη ευκολία είτε από λίµνες είτε από τη
θάλασσα. Αυτοί οι οποίοι πετούν αυτή τη στιγµή είναι µισθωµένοι.
Καλώς εχόντων των πραγµάτων, σύντοµα θα µπορούµε να απο-
κτήσουµε τους δικούς µας. Θα αντικαταστήσουν τα παλαιότερα
αεροσκάφη Πετζετέλ. Θα έχουµε ακόµα και εναέρια µεταφερό-
µενα κέντρα επιχειρήσεων, καθώς και µια σειρά από υπερσύγ-
χρονα drones, τα οποία θα πετούν σε µεγάλη εµβέλεια και κάτω
από αντίξοες συνθήκες, µεταδίδοντας σε πραγµατικό χρόνο ει-
κόνα υψηλής ευκρίνειας στο Κέντρο Επιχειρήσεων. 

Το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», όµως, δεν αφορά µόνο τα ιπτάµενα
µέσα. Θα χρειαστούµε περισσότερη υποστήριξη, για να µπο-
ρούµε να κάνουµε πιο ακριβείς µετεωρολογικές προβλέψεις.
Αναφέροµαι σε επιπλέον ραντάρ, σε µετεωρολογικούς σταθ-
µούς. 

Όπως σας είπα, η µετεωρολογία είναι µία επιστήµη η οποία
έχει προοδεύσει πολύ. Ακόµα όµως έχει κάποιους βαθµούς αβε-
βαιότητας. Και χρειαζόµαστε όσο το δυνατόν περισσότερες ακρι-
βείς τοπικές πληροφορίες. Διότι το ζήτηµα δεν είναι να ξέρουµε
αν θα βρέξει κάπου πολύ, αλλά να ξέρουµε µε ακρίβεια ακριβώς
πού θα βρέξει, έτσι ώστε να µπορούµε να κάνουµε τις σχετικές
δράσεις πρόληψης όπου αυτές απαιτούνται. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με υποκλοπές!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Λίγο πιο δυνατά, αν θέλετε. Δεν σας ακούσαµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μια χαρά! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Με υποκλοπές! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μπράβο σας! Μπράβο σας! 

1562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τώρα ακούσατε ή θέλετε «Predator»;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας παρακαλώ! Σιγά!

Σιγά! 
Κυρία Κωνσταντοπούλου, σε λίγο θα έχετε ολοκληρώσει την

πρωτολογία σας σε διακοπές και θα πάτε κατευθείαν στη δευτε-
ρολογία. Σας προειδοποιώ! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Και, βέβαια, να προσθέσουµε στις επενδύσεις οι οποίες θα γί-
νουν από το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» και σχεδόν χίλια διακόσια και-
νούργια πυροσβεστικά οχήµατα -εκτιµούµε ότι τα πρώτα
διακόσια τριάντα πέντε θα έχουν παραδοθεί µέχρι του χρόνου
το καλοκαίρι- καινούργια περιπολικά της ΕΛ.ΑΣ., καινούργια οχή-
µατα του Λιµενικού, οχήµατα τα οποία χρειάζεται και το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας, αλλά και ένας σηµαντικός αριθµός
ασθενοφόρων, τον οποίο µπορέσαµε και εντάξαµε στο πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ», για να εκσυγχρονίσουµε ακόµα περισσότερο και
τον στόλο µας όσον αφορά στα ασθενοφόρα. Είναι µια απαραί-
τητη αναβάθµιση. Πολλά αυτοκίνητα πια συµπληρώνουν δεκα-
πέντε χρόνια υπηρεσίας.

Παράλληλα, να πω ότι µαζί µε το πρόγραµµα ενίσχυσης του
εξοπλισµού της Πυροσβεστικής και της Πολιτικής Προστασίας
συνεχίζεται και η ενίσχυση του έµψυχου δυναµικού της Πυρο-
σβεστικής. Μετά τις πεντακόσιες προσλήψεις δασοκοµάντος
που έγιναν τον τελευταίο χρόνο, το 2022, άλλοι εξακόσιοι πε-
νήντα το 2023. Για το 2025, θα έρθουν άλλοι τριακόσιοι νέοι δα-
σοκοµάντος σε τέσσερις µονάδες, στη Χαλκίδα, στη Ζάκυνθο,
στον Πύργο και στα Χανιά.

Και θέλω, πραγµατικά, να συγχαρώ αυτά τα στελέχη της Πυ-
ροσβεστικής τα οποία έχουν ως σκοπό να βρίσκονται πραγµα-
τικά στην πρώτη γραµµή της µάχης, να µπαίνουν µέσα στο
δάσος, να παρεµβαίνουν σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες, προ-
χωρώντας µε αυτόν τον τρόπο και το ίδιο το δόγµα της Πυρο-
σβεστικής, το οποίο στο παρελθόν συχνά περιοριζόταν στο να
περιµένουµε τη φωτιά στον δρόµο ή σε κάποια αντιπυρική ζώνη.
Προφανώς και αυτό είναι απαραίτητο και σηµαντικό. Η δυνατό-
τητα, όµως, να µπορούµε να κάνουµε παρεµβάσεις µέσα στο
δάσος είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο είναι εξαιρετικά
σηµαντική και οι δασοκοµάντος µας έχουν αποδείξει ότι µπορούν
να είναι εξαιρετικά αποτελεσµατικοί σε αυτή την προσπάθεια.

Και, βέβαια, θέλω να ευχαριστήσω από καρδιάς και να κλείσω
µε αυτή την τοποθέτηση την πρωτολογία µου, τους εθελοντές µας.
Έχουµε πια εννιά χιλιάδες συνολικά εθελοντές, πέντε χιλιάδες
στην Πολιτική Προστασία, τέσσερις χιλιάδες στην Πυροσβεστική.
Είναι εθελοντές πιστοποιηµένοι, είναι εθελοντές εκπαιδευµένοι
τόσο σε θεωρητικό όσο και σε πρακτικό επίπεδο. Με πολύ καλύ-
τερη συνεργασία και µεγαλύτερη ένταξη στον επιχειρησιακό σχε-
διασµό της Πυροσβεστικής, καταδεικνύουν µε αυτόν τον τρόπο
ότι η κοινωνία των πολιτών έχει, όπως είπα, έναν πολύ σηµαντικό
ρόλο να παίξει στις δράσεις της Πολιτικής Προστασίας.

Θέλω να πιστεύω και να ελπίζω ότι θα αυξηθεί ο αριθµός των
εθελοντών, έτσι ώστε να µπορούµε να έχουµε ακόµα περισσό-
τερες πρόσθετες δυνάµεις, όταν ακριβώς τις χρειαζόµαστε. Διότι
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι έχουµε αυτή την ιδιαιτερότητα, να
έχουµε πολύ περισσότερες ανάγκες σε ανθρώπινο δυναµικό
τους καλοκαιρινούς µήνες και όχι τον χειµώνα. Άρα το να έχουµε
πρόσβαση σε ανθρώπινο δυναµικό το οποίο να µπορεί να µας
βοηθάει εθελοντικά τους κρίσιµους µήνες, έχει τεράστια σηµα-
σία για την καλύτερη διάρθρωση του ανθρώπινου δυναµικού της
Πυροσβεστικής.

Θέλω, επίσης, να θυµίσω ότι υπάρχουν άλλες χώρες µε άλλη
κουλτούρα εθελοντισµού, όπως η Αυστρία, ας πούµε, όπου σχε-
δόν το 70% ή 80%, αν δεν κάνω λάθος, των δραστηριοτήτων που
έχουν να κάνουν µε την Πυροσβεστική, είναι εθελοντική δραστη-
ριότητα, οργανωµένη σε τοπικό επίπεδο.

Εµείς, προφανώς, δεν είµαστε σε αυτή τη λογική, αλλά αυτό
δεν σηµαίνει ότι δεν µπορούµε να ενισχύσουµε πολύ περισσό-
τερο τις εθελοντικές δράσεις και να έχουµε ακόµα περισσότε-
ρους εθελοντές, οι οποίοι θα µας είναι χρήσιµοι τους δύσκολους
καλοκαιρινούς µήνες.

Κύριε Πρόεδρε, θα το επαναλάβω: Δεν είµαι εδώ πέρα ούτε
για να πανηγυρίσω ούτε για να µηδενίσω. Προσπαθώ να κάνω
έναν όσο το δυνατόν πιο αντικειµενικό απολογισµό τού τι κάναµε
αυτή την αντιπυρική περίοδο. Ελπίζω οι πολιτικοί Αρχηγοί που
θα λάβουν τον λόγο να µιλήσουν µε πραγµατικά δεδοµένα και
όχι µε τις γνωστές κορώνες, µε τις οποίες δυστυχώς αντιµετω-
πίζουν διαχρονικά τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την πο-
λιτική προστασία. Αν υπάρχουν συγκεκριµένες προτάσεις τις
οποίες θέλουν να καταθέσουν, είµαι εδώ για να τις ακούσω.

Θα ήθελα να πω στον κ. Ανδρουλάκη, αφού τον συγχαρώ για
την επανεκλογή του, µε αφορµή κάτι το οποίο διάβασα στην ερώ-
τησή σας, ότι δεν είναι άλλοθι -να το ξεκαθαρίσουµε αυτό- η κλι-
µατική κρίση. Είναι µια πραγµατικότητα. Είναι µια επίθεση η
οποία δεν έχει χρώµα, δεν έχει κόµµα. Είναι ένας κίνδυνος ο
οποίος αφορά τους πάντες και απέναντι στην κλιµατική κρίση
έχουµε χρέος να σταθούµε όλοι ενωµένοι και συντεταγµένοι.

Μακάρι, τουλάχιστον σε αυτό το ζήτηµα, να µπορέσουµε να
καταλήξουµε σε κάποιον κοινό τόπο και να µπορέσουµε να βελ-
τιώσουµε ακόµα περισσότερο τη µεγάλη προσπάθεια, αυτή την
οποία έχουµε ξεκινήσει και στην οποία θα εξακολουθούµε να επι-
µείνουµε.

Και πριν προχωρήσει ειδικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε µη-
δενιστική κριτική, να θυµίσω για ακόµα µια φορά ότι η Πολιτική
Προστασία την οποία παρέλαβε αυτή η Κυβέρνηση το 2019 ήταν
ένα µέρος κτηρίου σε ένα κτήριο το οποίο ήταν πρακτικά ετοι-
µόρροπο και το οποίο θα ήταν µάλλον το πρώτο κτήριο το οποίο
θα κατέρρεε σε περίπτωση που θα είχαµε -ο µη γένοιτο- έναν µε-
γάλο σεισµό στην Αθήνα.

Σήµερα, η Πολιτική Προστασία είναι αυτοτελές Υπουργείο. Το
κέντρο συντονισµού το θυµόµαστε πώς ήταν επί δικών σας ηµε-
ρών. Θυµόµαστε πολύ καλά τις εικόνες. Βλέπουµε τώρα την τε-
ράστια πρόοδο η οποία έχει γίνει. Δεν είναι ο σκοπός µου εδώ
να αναδείξω ευθύνες του παρελθόντος. Απλώς, δεν θα επιτρέψω
σε καµµιά περίπτωση αυτή η µεγάλη προσπάθεια, που πιστεύω
ότι πρέπει να έχει συλλογικό χαρακτήρα, να µηδενιστεί από µια
αντιπολίτευση η οποία επιµένει να τα βλέπει όλα µαύρα και να
παρουσιάζει µια Ελλάδα, που δυστυχώς υπάρχει µόνο στη δική
σας νοσηρή φαντασία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλώ τώρα στο

Βήµα τον κ. Νικόλαο Παππά, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Προοδευτική
Συµµαχία, για τη δική του οµιλία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να καλωσορίσω στην Αίθουσα τον κ.
Μητσοτάκη και να υπενθυµίσω σε όλους ότι η παρουσία του στη
Βουλή δεν είναι µια χάρη προς την Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά
βρίσκεται στον πυρήνα των καθηκόντων του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μόλις έφυγε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Δεν θα αξιώσω, όµως
-και µε αφορµή την αποχώρησή του- µεγαλύτερο σεβασµό προς
την Εθνική Αντιπροσωπεία από το επίπεδο αυτοσεβασµού που ο
ίδιος διαφυλάσσει για τον εαυτό του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Το επίπεδο και τον πήχη του αυτοσεβασµού ο κ. Μητσοτάκης
τον βάζει κάθε µέρα πιο χαµηλά και καταφέρνει µε επιτυχία να
περνάει από κάτω. Ας τον κρίνουν όλες οι πτέρυγες της Βουλής
και ο ελληνικός λαός!

Τον ακούσαµε µε πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Δεν είχε να
µας πει και να εξηγήσει έναν λόγο για τον οποίο η φωτιά στην
Αττική έφτασε στον οικιστικό ιστό και το περιβόητο «112» ζη-
τούσε από τους κατοίκους των Βριλησσίων να εκκενώσουν προς
το Χαλάνδρι! Όλα πήγαν καλά, από ό,τι καταλάβαµε. Υπήρχε
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συντονισµός, τα ρέµατα είχαν καθαριστεί, ήταν επαρκή τα εναέ-
ρια µέσα, αλλά για κάποιον λόγο αυτή η πυρκαγιά ξέφυγε. Τα
είχε, λοιπόν, όλα καλά καµωµένα ο κ. Μητσοτάκης.

Επίσης, να πω ότι η σκέψη µας αυτή τη στιγµή είναι και το µά-
θαµε τελευταία στιγµή, ότι υπάρχει και πυρκαγιά σε εξέλιξη, πάλι
στον αστικό ιστό, στο Πέραµα. Επιχειρούν πυροσβέστες εκεί. Ελ-
πίζουµε να µη δούµε καταστάσεις τις οποίες όλοι απευχόµαστε
και να µην επαναληφθούν φαινόµενα τα οποία πολλαπλασιάζον-
ται, πολύ λυπάµαι που θα το πω, µε δική σας ευθύνη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Έχει κατασβηστεί, κύριε Παππά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Τι είπατε, κύριε
Υπουργέ;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Έχει κατασβηστεί, κύριε Παππά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Πάρα πολύ ωραία!
Χαιρόµαστε! Χαιρόµαστε πάρα πολύ! Χαιρόµαστε πάρα πολύ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Δεν θα γίνει «Μάτι»!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ντροπή! Ντροπή!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Δεν θα απαλλαγούµε
από αυτό το άγος και αυτό το όνειδος, διότι κατά τη διάρκεια και
των δικών σας ηµερών και του κ. Μητσοτάκη, βεβαίως, έχουν
καεί τέσσερα εκατοµµύρια στρέµµατα, αλλά δεν τον ακούσαµε
αυτόν τον αριθµό.

Μας έκανε τον ψύχραιµο και τον συναινετικό κατά τη διάρκεια
της οµιλίας του, για να εκτοξεύσει όχι σφοδρή κριτική και άδικη
απλώς, αλλά ανοίκεια κριτική προς την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και τις άλλες δυνάµεις της Αντιπολίτευσης, ότι αυτά που θα
πούµε είναι αποκυήµατα νοσηρής φαντασίας.

Ποια είναι αποκυήµατα νοσηρής φαντασίας, κύριε Μητσοτάκη;
Ότι κάηκαν τέσσερα εκατοµµύρια στρέµµατα στην Ελλάδα; Ότι
έχει τρεισήµισι χιλιάδες οργανικά κενά η Πυροσβεστική; Ότι τα
οχήµατα της Πυροσβεστικής στη µεγάλη τους πλειοψηφία είναι
είκοσι και τριάντα ετών; Ότι προσλάβατε υπαλλήλους στα δα-
σαρχεία υποτίθεται για την αντιπυρική περίοδο και κάποιοι από
αυτούς ανέλαβαν υπηρεσία προχθές; Τι από αυτά είναι προϊόν
φαντασίας; Δεν ξέρω αν υπάρχει κάποια πρόθεση να απαντήσει
επί της ουσίας ο κ. Μητσοτάκης, αλλά εν πάση περιπτώσει αν
όλα θεωρεί ότι λειτουργούν ρολόι, δεν νοµίζω ότι είναι πειστικό
αυτό για τον ελληνικό λαό που µας ακούει. 

Ακούσαµε να µας µιλάει και για το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Οι δα-
πάνες που έχουν πραγµατοποιηθεί είναι δαπάνες συµβουλευτι-
κής. Μας είπε ότι ελπίζει τα Καναντέρ να έρθουν το 2027. Για να
λάβουµε µέτρα πότε και να έχουµε επαρκή µέσα; Ή εκτός αν θε-
ωρούµε ότι είναι απολύτως λογικό να πολλαπλασιάζονται τα ενοι-
κιαζόµενα πτητικά µέσα και να επταπλασιάζονται οι δαπάνες για
αυτά, όπως έχει ακριβώς επισυµβεί. 

Ακούσαµε και για τα Air Tractors από την Ισπανία. Μάλιστα. Το
ξέρατε ότι οι εταιρείες που τα νοικιάζουν και τα εµπορεύονται
ελέγχονται για καρτέλ στη συγκεκριµένη χώρα; Σας απασχό-
λησε; Ήµασταν έτοιµοι να αγοράσουµε κιόλας αυτά τα αερο-
σκάφη. Κάποιο σχόλιο προς τα εκεί θα έχουµε; Θα έχουµε µία
απάντηση γιατί τα αεροσκάφη εναέριας επιτήρησης η Αυστρία
τα αγόρασε µε ενάµισι εκατοµµύριο ευρώ και η Ελλάδα µε οκτώ;
Και αυτό είναι αποκύηµα νοσηρής φαντασίας της Αντιπολίτευ-
σης; 

Αναµένουµε µε ενδιαφέρον τη δευτερολογία του κ. Μητσο-
τάκη. Πραγµατικά ελπίζουµε να πάρουµε κάποιες απαντήσεις.
Δεν είµαστε πάρα πολύ αισιόδοξοι. Πραγµατικά δεν περίµενα τέ-
τοια προσπάθεια αποσιώπησης του τι πρέπει να γίνει. Δυστυχώς
πρέπει και εµείς να συνηθίσουµε να πορευόµαστε και να πολι-
τευόµαστε µε αυτού του τύπου τις πολιτικές συµπεριφορές. 

Στην Πολιτική Προστασία, λοιπόν, χρειάζεται πρόληψη, πυρό-
σβεση και αποκατάσταση. Η πρόληψη και η αποκατάσταση είναι
αρµοδιότητες της Δασικής Υπηρεσίας, η οποία πρέπει να ενισχυ-
θεί και εσείς την έχετε ισοπεδώσει. Η πυρόσβεση είναι αρµοδιό-
τητα της Πυροσβεστικής και η Πολιτική Προστασία πρέπει να

καλύπτει και την ενηµέρωση και την αρωγή και τις αποζηµιώσεις
και τη δικτύωση. 

Πρέπει να εκπονηθούν και να εφαρµοστούν βασικές διαχειρι-
στικές µελέτες και αντιπυρικά σχέδια, να δηµιουργηθούν έξυ-
πνες δασικές υπηρεσίες. Να υλοποιήσουµε τη δασική
στρατηγική και το πόρισµα Γκολντάµερ που ολοκληρώθηκαν το
2019, αλλά πολύ φοβάµαι ότι δεν ισχύει αυτό που ισχυρίστηκε ο
κ. Μητσοτάκης ότι το δροµολόγησαν και το υλοποιούν. Να υλο-
ποιήσουµε προγράµµατα δασοπροστασίας, να γίνουν αντιπυρι-
κές ζώνες, να γίνουν στοχευµένες παρεµβάσεις στη µεικτή ζώνη
δάσους –κατοικίας, να στελεχωθεί η Πυροσβεστική µας. Το προ-
σωπικό έχει καταπονηθεί και εξαντλείται. Να ενισχυθεί η Πυρο-
σβεστική µε εναέρια µέσα. Και εν πάση περιπτώσει κάτι πρέπει
να γίνει για να µην σταµατούν πλέον οι πυρκαγιές στη θάλασσα
και στον οικιστικό ιστό. Να γίνει αποκατάσταση και προστασία
των καµένων εκτάσεων. Διότι ξέρετε στην Εύβοια κάηκαν πεντα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα. Είχατε πει ότι θα αναδασω-
θούν εννέα χιλιάδες και καταλήξαµε να αναδασώνονται χίλια
πεντακόσια στρέµµατα. Είναι αυτό επαρκής αποκατάσταση; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τις πολιτικές σας και τη στρα-
τηγική σας επιλογή η χώρα δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τις συ-
νέπειες των πολλαπλών κρίσεων που υπάρχουν. Η κλιµατική
κρίση, η δηµογραφική κρίση, η οικονοµική κρίση θα οδηγήσουν
την κοινωνία σε νέα πολλαπλά αδιέξοδα. 

Φανταστείτε κι εσείς, κύριε Υπουργέ, µε δική σας διακυβέρ-
νηση σε δέκα χρόνια από τώρα αν, ω µη γένοιτο, τι θα συζητάµε
σ’ αυτή την Αίθουσα; Πόσα εκατοµµύρια δασών θα έχουν καεί;
Πόσες χαµένες ευκαιρίες θα έχουν περάσει για να ανασυγκρο-
τηθεί η πολιτική προστασία; Ποιος θα είναι βεβαίως ο συνολικός
πληθυσµός της Ελλάδας; Διότι ζούµε και µία δηµογραφική κρίση
απέναντι στην οποία τίποτα δεν έχετε να πείτε. 

Στο αρχικό ένα τέταρτο της οµιλίας του ο κ. Μητσοτάκης µας
εξήγησε ότι είναι εξωγενής παράγοντας η κλιµατική κρίση. Μά-
λιστα. Αποσυµπιέζετε τις συνέπειες, αµβλύνετε τις συνέπειες της
κλιµατικής κρίσης µε τις επιλογές σας; Ή µήπως σας φταίει η
κλιµατική κρίση που δεν έχει ολοκληρωθεί ούτε ένα αντιπληµµυ-
ρικό έργο στη Θεσσαλία; Ούτε ένα αντιπληµµυρικό έργο! Είναι
φυσικό φαινόµενο; Όχι. Είναι η δική σας αβελτηρία. Είναι η δική
σας αδράνεια. Είναι η επιλογή η οποία οδήγησε στην καταδίκη
του εκλεκτού σας περιφερειάρχη για αυτές τις πολιτικές και για
αυτές τις παραλείψεις. Χάθηκαν ζωές, εξοπλισµοί. Ο κόσµος
έχασε το βιός του και κάθεται να κοιτάει µια Κυβέρνηση να επαί-
ρεται ότι τα κάνει όλα σωστά, αλλά πρέπει λίγο κάπου να βελ-
τιώσει την ταχύτητα υλοποίησης αυτής της πολιτικής. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να συγχαρώ τον
κύριο Πρόεδρο της Κυβερνήσεως για το γεγονός ότι κατάφερε
να µαντέψει ότι θα πρέπει να αναφερθούµε και σε άλλα ζητήµατα
στη σηµερινή συζήτηση, αφού µας έκανε την τιµή να παραβρε-
θεί. Και έρχοµαι στα ζητήµατα της οικονοµίας. 

Παρακολουθούµε µε ενδιαφέρον τις παρεµβάσεις του και στα
µέσα κοινωνικής δικτύωσης, την εβδοµαδιαία ενηµέρωση και
όσα διατυπώνει σε άλλες δηµόσιες παρεµβάσεις. Βαδίζουµε
προς την ψήφιση ενός νέου προϋπολογισµού. Λέει ο κ. Μητσο-
τάκης ότι ο προϋπολογισµός που θα έρθει σε λίγες εβδοµάδες
κάνει καλό στην τσέπη µας. Κάνει καλό στην τσέπη του ελληνικού
λαού υπό την προϋπόθεση, λέµε εµείς, ότι κάποιος είναι µέτοχος
είτε σε εταιρεία ενέργειας είτε σε τράπεζα, είτε διοικεί εταιρεία
ενέργειας ή τράπεζα. Του έχουµε νέα. 

Η χώρα µας είναι τελευταία σε αγοραστική δύναµη. Λέει ο κ.
Μητσοτάκης ότι µειώνονται οι φόροι. Δεν µειώνονται οι φόροι.
Το 2025 θα πληρώσουµε 2,5 δισεκατοµµύρια περισσότερους φό-
ρους, 1,5 δισεκατοµµύριο περισσότερο ΦΠΑ και 1 δισεκατοµµύ-
ριο περισσότερο φόρο εισοδήµατος. Η µερίδα του λέοντος από
αυτόν τον παραπάνω φόρο εισοδήµατος θα είναι από το χαράτσι
που επιβάλλατε στους µικροµεσαίους στο τέλος της περασµένης
χρονιάς. Τα φορολογικά έσοδα από το 2021 έχουν αυξηθεί κατά
40%, ενώ τα έσοδα από ΦΠΑ κατά 50%. 

Ελπίζω αυτό να βοηθήσει τους συναδέλφους της κοινοβου-
λευτικής Πλειοψηφίας να σταµατήσουν να χρησιµοποιούν το επι-
χείρηµα ότι µειώνονται οι φόροι. Οι φόροι δεν µειώνονται. Έχετε
αφήσει την κρίση της ακρίβειας να πέσει στα κεφάλια των νοικο-
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κυριών και των µικρών επιχειρήσεων. Πρόκειται για µία στοχευ-
µένη επιλογή η οποία παρακάµπτει επιλογές άλλες οι οποίες θα
µπορούσαν να διευκολύνουν. Τα πλεονάσµατα για την επόµενη
χρονιά υπολογίζονται στα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ και για
τις χρονιές παρακάτω που περιγράφηκαν στο Μεσοπρόθεσµο
είναι σε πολύ υψηλό επίπεδο. 

Επενδύσεις. Τελευταία έχουµε δει πολλαπλές δηλώσεις έπαρ-
σης για το επίπεδο των επενδύσεων. Και βλέπετε ακόµα και στις
εκθέσεις της Τράπεζας της Ελλάδος. Δεν είναι µόνο το ύψος των
επενδύσεων το οποίο είναι χαµηλό και µας κατατάσσει στην τε-
λευταία θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το ποσοστό των επεν-
δύσεων ως προς το ΑΕΠ. Είναι και η ποιότητά τους, διότι οι µισές
και πλέον από αυτές αφορούν µεταβιβάσεις ακινήτων και τις µε-
ταβιβάσεις των «µπουκέτων» από τις τράπεζες προς τα funds.
Αυτές δεν είναι επενδύσεις που αυξάνουν το παραγωγικό δυνα-
µικό. Δεν είναι επενδύσεις που αυξάνουν την παραγωγικότητα
της χώρας. 

Για να µην πω βέβαια ως αντιπαράδειγµα τα πανηγύρια που
κάνατε όταν ευρέθη επενδυτής για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζά-
χαρης. Εκεί έχουµε δικαστικές εξελίξεις πλέον. 

Μήπως να το σκεφτεί ο κ. Μητσοτάκης να µας δώσει καµµιά
εξήγηση για το τι συνέβη και πού πήγε το πάρτι, το οποίο είχατε
οργανώσει, για να µας πείτε ότι λύθηκε και το πρόβληµα των πα-
ραγωγών; Μιλάτε για τις εξαγωγές: 23 δισεκατοµµύρια το εµπο-
ρικό έλλειµµα στο οκτάµηνο. Τι αποτυπώνει η µείωση των
εξαγωγών, κυρίες και κύριοι; Χαµηλή και επιδεινούµενη ανταγω-
νιστικότητα και αυτό έχει αποτελέσµατα και στα εισοδήµατα και
στην απασχόληση. 

Μιλάτε για αύξηση της απασχόλησης: Πρώτον, µετριέται η
απασχόληση σε ένα διαρκώς µειούµενο εργατικό δυναµικό, διότι
η χώρα µας αντιµετωπίζει την πληθυσµιακή γήρανση. Δεύτερον,
είµαστε τελευταίοι στο επίπεδο απασχόλησης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Τρίτον, οι µισές θέσεις εργασίας οι οποίες δηµιουργούν-
ται είναι µερικής απασχόλησης και τέταρτον -και ακόµα χειρό-
τερα, βεβαίως- από το 2022 ως το 2023 είχαµε αύξηση των
εργατικών δυστυχηµάτων κατά 70%. Και αυτό φυσικό φαινόµενο;
Η κλιµατική κρίση; Ή µήπως η απαξίωση της επιθεώρησης ερ-
γασίας; Ή µήπως οι υπερωρίες; Αυτά είναι πολιτικές επιλογές
και έχουν οδυνηρές πολιτικές συνέπειες, κύριοι, και για αυτές
σας καλούµε να δώσετε εξηγήσεις.

Αλήθεια ένατη: Λέτε ότι νοικοκυρεύετε το δηµόσιο χρέος. Το
δηµόσιο χρέος ρυθµίστηκε από τη δική µας διακυβέρνηση και
εσείς το αυξήσετε κατά 50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν νοικοκυ-
ρεύετε και στην αύξηση του δηµοσίου χρέους απαντάτε µε ξε-
πούληµα της δηµόσιας περιουσίας, µε τελευταίο σύµπτωµα το
πακετάρισµα και το ξεπούληµα όλων των ακινήτων του δηµο-
σίου. Και βεβαίως, κάτι το οποίο θα πρέπει επίσης να επισηµαν-
θεί, είναι ότι για πρώτη φορά θα έχουµε µετά από χρόνια και
απόλυτη µείωση στη δαπάνη τη µισθολογική για το δηµόσιο, ενώ
το φέσι του δηµοσίου προς την αγορά έφτασε τα 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Υγεία: Σας καταθέσαµε επίκαιρη επερώτηση για το δράµα που
βιώνουν οι πολίτες και έχετε δηµιουργήσει, µε έναν προφανή
στόχο την ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών της υγείας. Η Ελλάδα,
πάλι, είναι στις πρώτες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε 35%
των δαπανών να γίνονται από ιδιώτες, να είναι ιδιωτικές δαπάνες
για την υγεία.

Και βεβαίως, πάµε τώρα στην περιβόητη ανάπτυξη: Η Ελλάδα
δεν ζει κανένα αναπτυξιακό θαύµα, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Η Ελλάδα την περίοδο 2019-2023 είχε µέσο ρυθµό
ανάπτυξης 1,5% αλλά και µε βάση το Μεσοπρόθεσµο που κατέ-
θεσε η Κυβέρνησή σας, θα επιστρέψει σε αυτούς τους ρυθµούς
τα επόµενα χρόνια. Έχασε ευκαιρίες η Ελλάδα. Με τα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία και τη χαλαρότητα τη δηµοσιονοµική θα µπο-
ρούσε να έχει κάνει πολλά περισσότερα. Και δεν σας έφταιγε,
βεβαίως, καθόλου το διεθνές περιβάλλον. 

Μιλάτε για ανάπτυξη, µάλιστα. Αντιλαµβάνεστε ότι η πλειοψη-
φία των νοικοκυριών βιώνει µία συνθήκη ύφεσης, µειωµένης, δη-
λαδή, δυνατότητας να έχει πρόσβαση σε αγαθά; Αυξάνεται το
ποσοστό του πληθυσµού που είναι σε κίνδυνο φτώχειας και τα
µισά νοικοκυριά στην Ελλάδα θέλουν το µισό του εισοδήµατός

τους για να καλύψουν τις ανάγκες της στέγασης και της θέρµαν-
σης. Αυτή είναι η πολιτική σας. 

Είναι ή δεν είναι πολιτική επιλογή το γεγονός ότι 2,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης διατέθηκαν µε συγκε-
κριµένο τρόπο για έργα ψηφιακής µετάβασης, έναν τρόπο που
προκάλεσε την παρέµβαση της Ευρωπαίας Εισαγγελέως; Οφεί-
λεται σε κάποιο φυσικό φαινόµενο αυτό; Όχι. Οφείλεται στο γε-
γονός ότι πετάξατε στο καλάθι των αχρήστων την εθνική
ψηφιακή στρατηγική, την οποία κληρονοµήσατε από τη δική µας
κυβέρνηση και ανοίξατε ένα κανονικό «πάρτι» που αφορά εν προ-
κειµένω την αγορά της ψηφιακής µετάβασης. 

Και ξέρετε, αυτή η παρέµβαση της Ευρωπαίας Εισαγγελέως
έχει και ένα κοινό, όπως έχω ξαναπεί από αυτό το Βήµα, µε ένα
άλλο οδυνηρό συµβάν που αφορά την ψηφιακή πολιτική και ήταν
η απειλή του να χαθούν χρήµατα για την Ελλάδα -1,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ- τον καιρό που ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης ήταν
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 

Προσέξτε, και τότε ο Γιοχάνες Χαν, αρµόδιος Επίτροπος,
έλεγε: «αλλάξτε ρότα, φέρτε διαφάνεια, κάντε σχεδιασµό, διότι
θα χάσετε 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για την ψηφιακή µετάβαση».
Και ω του θαύµατος -δεν νοµίζω ότι είναι σύµπτωση- επί Πρωθυ-
πουργίας Μητσοτάκη η Ευρωπαία Εισαγγελέας έρχεται να κάνει
έρευνα για τη διαχείριση των κονδυλίων της ψηφιακής µετάβα-
σης. 

Επιµένουµε και θα επαναλαµβάνουµε κόντρα στην προσπά-
θεια λήθης και αναθεωρητισµού που κάνει η Νέα Δηµοκρατία, µε
ενορχηστρωτή τον κ. Μητσοτάκη. Η χώρα πέρασε µεγάλες ανα-
ταραχές, τις οποίες εάν κάποιος επιχειρήσει να τις περιοδολο-
γήσει, θα δει ότι είχαµε από το 2010 µέχρι το 2014 την περίοδο
της απόλυτης κατάρρευσης, την τυπική χρεοκοπία το 2010 και
µέχρι το 2014 την απώλεια του 25% του εθνικού εισοδήµατος και
την απώλεια ενός εκατοµµυρίου θέσεων εργασίας. 

Η περίοδος 2015-2019 χαρακτηρίζεται από τη σταθεροποίηση
της οικονοµίας και την ανασυγκρότηση. Τετρακόσιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας ακόµα και σε συνθήκες εξωτερικού κατα-
ναγκασµού και µνηµονίων, πλήρης πρόσβαση των πολιτών στις
υπηρεσίες υγειονοµικής περίθαλψης, ρύθµιση του ιδιωτικού χρέ-
ους.

Και αυτή η περίοδος ακολουθείται, από το 2019 και µετά, από
µία αναιµική ανάπτυξη για λίγους. Η χώρα µας είναι η 23η - 24η
στην Ευρωπαϊκή Ένωση στον µέσο όρο της ανάπτυξης και βε-
βαίως τελευταία στην αγοραστική δύναµη. Μεγάλη πλειοψηφία
των πολιτών µας, δηλαδή, έχει βιώσει ακριβώς αυτό που περιέ-
γραψα πιο πριν, τη µείωση του βιοτικού του επιπέδου. 

Πώς απαντά η Κυβέρνηση; Απαντά µε νέες εκποιήσεις. Θέλει
να σβήσει από τη µνήµη του λαού όλα όσα συνέβησαν. Να επι-
κεντρώσει τη συζήτηση στο πρώτο εξάµηνο του 2015 και κυρίως
να πείσει τον ελληνικό λαό να µην ξανακοιτάξει προς τα αρι-
στερά. Σας βεβαιώνουµε, όµως, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι εδώ να
υπενθυµίζει τις δικές σας επιλογές, τις δικές σας πολιτικές αµαρ-
τίες και τα αδιέξοδα τα οποία έχετε παράγει. Δεν θα αφήσουµε
αυτήν την προσπάθεια αναθεωρητισµού να συγκροτήσει το αφή-
γηµα του κόσµου προς το µέλλον. 

Έχετε πρόθεση τεράστιων ιδιωτικοποιήσεων και για τα ακίνητα
του δηµοσίου και βεβαίως είχατε πρόθεση ιδιωτικοποίησης και
του σιδηροδρόµου και της ΕΥΔΑΠ. Στην ΕΥΔΑΠ σκοντάψατε
επάνω στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπου ο
αγώνας των εργαζοµένων, των δυνάµεων της Αντιπολίτευσης,
µπλόκαρε ένα απεχθές σχέδιο, που όπου έχει εφαρµοστεί έχει
προκαλέσει πάρα πολλά προβλήµατα: Την ιδιωτικοποίηση των
δικτύων ύδρευσης και αποχέτευσης. Αυτό το σχέδιο έχει µπλο-
καριστεί. 

Όµως επειδή πηγαίνουµε προς τη διαδικασία Συνταγµατικής
Αναθεώρησης, εµείς θέλουµε καθαρές κουβέντες: Ποια άρθρα
σκοπεύετε να φέρετε προς αναθεώρηση; Μήπως σας ενοχλεί το
άρθρο που προστατεύει το νερό ως δηµόσιο αγαθό; Μήπως σας
ενοχλεί το άρθρο που προστατεύει το απόρρητο των επικοινω-
νιών; Το άρθρο που διασφαλίζει τη µονιµότητα των δηµοσίων
υπαλλήλων; 

Ανοίξτε τα χαρτιά σας. Ανοίξτε τα χαρτιά σας για να καταλά-
βουµε και εµείς εάν θα αναζητήσετε συµµαχίες για τη συνταγ-
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µατική Αναθεώρηση προς τα δεξιά σας, εάν θα χρειαστείτε αυτό
που είπατε «παλικάρια της φακής» για να φτιάξετε συνταγµατι-
κές πλειοψηφίες αναθεώρησης προς τα δεξιά. Να ξέρουµε και
εµείς και ο ελληνικός λαός ποια είναι αυτή η πρόθεση την οποία
έχετε. 

Και µια συζήτηση την οποία, θέλετε δεν θέλετε, δεν µπορείτε
να αποφύγετε, κύριε Μητσοτάκη -όπως και να το κάνει κανείς-
είναι η συζήτηση για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

Εµείς θεωρούµε ότι δεν υπάρχουν άβατα στη δηµοκρατία µας
και έχει έρθει η ώρα για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας από την Αρι-
στερά ή την προοδευτική ευρύτερη παράταξη. Υπάρχουν προ-
σωπικότητες οι οποίες µέσα στην πορεία της κρίσης των
τελευταίων ετών απέδειξαν µε την πολιτεία τους ότι µπορούν να
προστατέψουν την κοινωνία. Και αυτό είναι ένα ερώτηµα και µία
πρόκληση που αφορά όλες τις προοδευτικές δυνάµεις. Δεν
αφορά µόνο τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Εµείς, όµως, λέµε µε τόλµη ότι ναι, έχει έρθει η ώρα για Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας από την Αριστερά ή την ευρύτερη προ-
οδευτική παράταξη και βεβαίως αυτό υπό το φως και των
εξελίξεων και την πείρα τη συσσωρευµένη ότι είναι πολύ καλύ-
τερο για τη χώρα σε αυτές τις θέσεις να υπηρετούν άνθρωποι
µε πολύ µεγάλη εθνική πείρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία)

Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, κύριε Πρόεδρε,

ας µην το χαλάσουµε αυτό. Αφού ξεκίνησε έτσι, ας το πάµε έτσι
όλοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, κύριε Πρόεδρε,
θα το τηρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Θέλουµε πάρα πολύ
συγκεκριµένες απαντήσεις για τις εξελίξεις στα εθνικά ζητήµατα.
Τι συζητιέται µε την Τουρκία, για ποιες εξελίξεις µιλάει η τουρ-
κική ηγεσία, πώς µπορούν τα ήρεµα νερά να είναι συµβατά µε τη
στρατηγική της «γαλάζιας πατρίδας», αν είναι το Κυπριακό στην
κορυφή της ατζέντας και των προτεραιοτήτων µας, αν είναι η
συµφωνία που κάναµε για την ΑΟΖ µε την Κύπρο οριστική ή όχι
-διότι και τέτοια υπονοούµενα ακούσαµε- και βεβαίως, εάν το επι-
τρέπει η ευγένεια του κ. Μητσοτάκη, να µας ενηµερώσει κιόλας
για το τι έχει συζητήσει µε τον Τούρκο Πρόεδρο και για το ποια
θα είναι η ατζέντα της συζήτησης του κ. Γεραπετρίτη µε τον κ.
Φιντάν. 

Εντάξει, το καταλαβαίνω ότι χρειάζεται να επικοινωνείτε µε
τους Βουλευτές σας και να τους ενηµερώνετε, αλλά νοµίζω ότι
είναι στον πυρήνα των υποχρεώσεών σας να ενηµερώνετε και τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης και πολύ περισσότερο την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία είναι εδώ και έχει αναπτύξει µια σειρά από κοινοβουλευτικές
πρωτοβουλίες. Καταθέσαµε τροπολογία για την προστασία της
πρώτης κατοικίας και των δανειοληπτών, για ειδική συνεδρίαση
των αρµόδιων επιτροπών για τις τραπεζικές χρεώσεις και τα µε-
γάλα προβλήµατα του αγροτικού κόσµου. Δώστε µας σήµερα
ηµεροµηνία, κύριε Μητσοτάκη. Καταθέσαµε επίκαιρη επερώτηση
για την κατάρρευση της δηµόσιας υγείας. 

Αυτή είναι η στρατηγική της αριστερής προγραµµατικής αντι-
πολίτευσης απέναντι σε µια πολιτική ισοπέδωσης και εκκαθάρι-
σης. Είναι µια πολιτική που πρέπει να συζητηθεί και να
αντιπαρατεθεί µε το προοδευτικό σχέδιο της ανόρθωσης της κοι-
νωνίας, της αγοράς και της οικονοµίας. Δεν µπορείτε και δεν
πρέπει να κρύβεστε άλλο. Ελάτε να αναλάβετε τις ευθύνες σας.
Είναι η απαίτηση του λαού. 

Η χώρα έχει ανάγκη µία προοδευτική αλλαγή. Ο προοδευτικός
κόσµος δεν έχει ανάγκη από µεσσίες, δεν προσδοκά κατακερµα-
τισµούς. Ζητά τόλµη και ειλικρίνεια, υπερβάσεις κάθε κοµµατικής

αυτάρκειας. Δεν ζητά εκ των υστέρων δικαίωση µιας σύµπλευ-
σης µε τη Δεξιά. Αναζητά το πολιτικό µέτωπο που θα κερδίσει τη
Δεξιά, όπως έγινε στη Γαλλία υπό την πίεση των γεγονότων και
µε ηγετικές πρωτοβουλίες. Σε αυτή την κατεύθυνση µόνο ένας
ισχυρός και ένας συγκροτηµένος ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία µπορεί να είναι ο καταλύτης για τη στήριξη της κοινωνίας,
την ενίσχυση της οικονοµίας, την προστασία της δηµοκρατίας. 

Κύριε Μητσοτάκη, εσείς εγγυάστε την ανατροφοδότηση και
τον πολλαπλασιασµό των κρίσεων. Η προοδευτική παράταξη, η
Αριστερά µπορεί να εγγυηθεί την υπέρβασή τους. Και αυτό θα
γίνει όταν ο λαός αναζητήσει τις λύσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παππά και για την τήρηση του χρόνου.
Καλώ τώρα στο Βήµα, συγχαίροντάς τον παράλληλα για την

επανεκλογή του, τον κ. Νικόλαο Ανδρουλάκη, Πρόεδρο εκ νέου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλα-
γής. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής χειρο-
κροτούν ζωηρά και παρατεταµένα). 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε τη χθεσινή αδιανόητη και αντιφα-
τική στάση της Νέας Δηµοκρατίας σχετικά µε την τροπολογία
που είχε σχέση µε τη χρηµατοδότηση των Σπαρτιατών. 

Η στάση σας εγείρει πολύ σοβαρά ερωτήµατα. Δεν ακούσαµε
από τον Πρωθυπουργό µία «συγγνώµη» για το ότι δώσατε τα
χρήµατα του ελληνικού λαού σε ένα κόµµα που η πραγµατική
του ηγεσία είναι ένας καταδικασµένος εγκληµατίας, σύµφωνα µε
την απόφαση του Αρείου Πάγου. Χρηµατοδοτήσατε ένα κόµµα
που είναι κέλυφος εγκληµατικής οργάνωσης ούτε µία ούτε δύο,
αλλά τέσσερις φορές, ακόµα και στις ευρωεκλογές, ενώ είχαν
αποκλειστεί από τη δικαιοσύνη. 

Δώστε µας, λοιπόν, έναν λόγο, µία καθαρή απάντηση. Περι-
µένω, κύριε Μητσοτάκη. Γιατί δεν κάνατε αποδεκτή την τροπο-
λογία που καταθέσαµε, αλλά και για τα µπρος πίσω. Χθες
διαρρέατε στα µέσα κατά τις πρωινές ώρες ότι θα την υιοθετού-
σατε και τελικά την απορρίψατε. Προς τι αυτή η ανακολουθία;
Οφείλεται στο ότι αποκαλύφθηκε η αδράνειά σας ή µήπως συ-
νεχίζετε να έχετε στα πούπουλα τα παράγωγα της Χρυσής
Αυγής, όπως κάποιος πρώην Βουλευτής σας είχε αποκαλέσει
«καλές εκδοχές» της; 

Το ΠΑΣΟΚ στάθηκε εξαρχής αξιακά και πολιτικά απέναντι
στους νεοναζιστές δολοφόνους της Χρυσής Αυγής και σε όποια
παράγωγά τους, χωρίς «ναι µεν» ή «αλλά», χωρίς αστερίσκους.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, µπορεί αλλά δεν θέλει να δώσει άµεση
λύση. Εσείς, λοιπόν, τορπιλίζετε τη συναίνεση. Εµείς πήραµε µια
πρωτοβουλία και ζητάµε συναίνεση για να µην παίρνουν ούτε ένα
ευρώ οι εγκληµατίες από την τσέπη του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Γιατί αρνείστε, λοιπόν, τη συναίνεση σε αυτό το τεράστιο ηθικό
και πολιτικό ζήτηµα που αφορά τη λειτουργία της δηµοκρατίας
στη χώρα; Εάν υπερψηφίζαµε την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ και µε
άµεση σύγκληση της Ολοµέλειας της Βουλής θα µπορούσε να
ληφθεί άµεσα απόφαση που θα αναστέλλει κάθε χρηµατοδό-
τηση. 

Ο Υπουργός κ. Λιβάνιος παραδέχθηκε χθες ότι δόθηκαν χρή-
µατα που ήταν να δοθούν ως κρατική χρηµατοδότηση µέσα στο
2024 και παραπέµπει για τις αποφάσεις του 2025 και βλέπουµε.
Αυτό, συγγνώµη, αλλά δεν συνιστά υπεύθυνη στάση.

Και κάτι ακόµα, άλλη µια παράξενη σύµπτωση. Την ώρα που
υποτίθεται δίνετε τη µάχη απέναντι στην Ακροδεξιά σε εθνικό και
ευρωπαϊκό επίπεδο, έχετε στα ψηφοδέλτιά σας, στα ψηφοδέλτια
που το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας υποστηρίζει στα επιµελη-
τήρια, άνθρωπο που κατέβαινε υποψήφιος Ευρωβουλευτής µε
το κόµµα των Σπαρτιατών µέχρι αυτό να αποκλειστεί από τον
Άρειο Πάγο. Ιδού παρακαλώ, τα καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
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γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Πολλές λοιπόν και περίεργες συµπτώσεις. 
Αντί, λοιπόν, να έχουµε µια απάντηση σε όλα αυτά χθες, σή-

µερα είχαµε και µια αντεπίθεση για τον νόµο του ΑΣΕΠ. Ο λαλί-
στατος κ. Μαρινάκης µας εγκαλεί γιατί δεν ψηφίσαµε τον νόµο
για το ΑΣΕΠ. Δεν είπε βέβαια ότι στηρίξαµε άρθρα σηµαντικά
που βελτιώνουν την κατάσταση.

Πάµε, όµως, στην ουσία. Συµβολικά, µιλάτε εσείς για το ΑΣΕΠ;
Τα έδρανά σας έχουν µνήµη και θυµούνται τι λέγατε τότε, όταν
καταγγέλλατε το ΠΑΣΟΚ για το ΑΣΕΠ ότι είναι ένα «πολιτικό κα-
κούργηµα» ο νόµος αυτός. Υπάρχει µνήµη στους πολίτες όταν
αποχωρούσατε από τη Βουλή. 

Ας πάµε, όµως, στα πιο πρόσφατα. Το 2021 φέρατε τον ν.4765
που καταψηφίσαµε. Και τότε πάλι λέγατε ότι «είστε αντιµεταρ-
ρυθµιστές». Τελικά ποιος είχε δίκιο, εσείς που τον ψηφίσατε ή
εµείς που τον καταψηφίσαµε; Αν είχατε δίκιο, γιατί έχετε φέρει
τριάντα τροποποιήσεις, νοµοθετικές παρεµβάσεις του νόµου
που λέγατε ότι είναι λύση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Πώς, λοιπόν, έχετε δίκιο και τότε και τώρα; Μάλλον τότε κά-
νατε λάθος και καλώς εµείς δεν ψηφίσαµε και τώρα, µε συνεχι-
ζόµενα λάθη και εκ νέου λάθη, προσπαθείτε να µας κουνήσετε
το δάχτυλο.

Η ουσία είναι ότι προσπαθείτε να µεταβιβάσετε τις ευθύνες
της Κυβέρνησής σας στο ΑΣΕΠ. Το ερώτηµα που προκύπτει είναι
το εξής: Κύριε Λιβάνιε, αυτοί οι δέκα χιλιάδες άνθρωποι που είναι
υπό οµηρία µε το νοµοθέτηµά σας, βρίσκουν λύση; Καµµία λύση
δεν βρίσκουν. Γι’ αυτό, λοιπόν, καλώς καταψηφίσαµε επί της
αρχής και ψηφίσαµε τα άρθρα που έπρεπε για να βελτιωθεί η
όποια κατάσταση υπάρχει σήµερα.

Μιας και µιλάµε για το Υπουργείο Εσωτερικών, δεν άκουσα σή-
µερα τον κ. Λιβάνιο, τον κ. Παύλο Μαρινάκη και τον Πρωθυ-
πουργό να µας πουν µια κουβέντα για το πρόστιµο που έφαγε η
Νέα Δηµοκρατία και τα στελέχη της από τις ανεξάρτητες αρχές
για το σκάνδαλο των e-mails. Καµµία κουβέντα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε
εδώ για να συζητήσουµε ένα πολύ σοβαρό θέµα, για το ζήτηµα
των φυσικών καταστροφών, που όµως δεν είναι µονοθεµατικό.
Αφορά την ανθεκτικότητα της πατρίδας µας, την ανθεκτικότητα
της κοινωνίας µας, αφορά τον ίδιο τον πυρήνα του κράτους.
Διότι όταν θες να είσαι µια προηγµένη ευρωπαϊκή κοινωνία, κά-
νεις µεταρρυθµίσεις στο κράτος για να µπορούν οι πολίτες να
νιώθουν ασφάλεια όταν προκύπτει µια οικονοµική κρίση, όταν
υπάρχει κλιµατική κρίση, όταν υπάρχει πανδηµική κρίση.

Το κράτος µας έχει αλλάξει; Έχει βελτιωθεί; Είστε περήφανοι
για ό,τι έχετε καταφέρει εδώ και πεντέµισι χρόνια; Αυτή είναι η
πραγµατική συζήτηση, η ανθεκτικότητα του ελληνικού κράτους.
Νιώθουν ασφάλεια οι πολίτες; Μα, έχουµε παράλογες επιπτώσεις.
Όποια κρίση προκύπτει, οι επιπτώσεις που πληρώνει η ελληνική
κοινωνία είναι πολλαπλάσιες από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές κοι-
νωνίες. Δεν υπάρχει, λοιπόν, η απαιτούµενη ανθεκτικότητα. 

Εδώ, λοιπόν, οι συνεχιζόµενες αποτυχίες δηµιουργούν ένα γε-
νικευµένο κλίµα ανασφάλειας στους πολίτες. Όλο και περισσό-
τεροι και κυρίως οι ευάλωτοι και η µεσαία τάξη νιώθουν
απροστάτευτοι, νιώθουν ότι το κράτος δεν παίζει τον ρόλο του,
δεν είναι δίπλα τους τις δύσκολες στιγµές. Αυτό, λοιπόν, το αί-
σθηµα που κλιµακώνεται, ενδυναµώνει επί της ουσίας και την
κρίση εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού απέναντι στην πολιτική
και απέναντι στους θεσµούς και γι’ αυτό το κλίµα που υπάρχει
στην κοινωνία είστε απολύτως υπεύθυνοι, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Όλοι, ακόµη και οι ακραιφνείς υποστηρικτές του κόµµατός
σας καταλαβαίνουν ότι τώρα και πεντέµισι χρόνια δεν µεταρρυθ-
µίζετε το κράτος, δεν ενισχύετε την ανθεκτικότητα, δεν δηµιουρ-
γείτε συνθήκες κοινωνικής δικαιοσύνης, αλλά συµπεριφέρεστε

στο κράτος ως ένα λάφυρο αναπαραγωγής της εξουσίας της και
αυτό το νιώθουν οι πολίτες γι’ αυτό και σας έστειλαν ένα ισχυρό
µήνυµα στις τελευταίες ευρωπαϊκές εκλογές. Βέβαια από την
πλευρά σας προσπαθείτε τις συνεχιζόµενες αποτυχίες να τις κα-
λύψετε µέσα από µια δηµιουργική λογιστική, αλλά πλέον το
βίωµα του ελληνικού λαού είναι πιο ισχυρό από την προπαγάνδα
σας. 

Απευθύνοµαι, λοιπόν, προσωπικά σε εσάς, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Είστε περήφανος που κυβερνάτε έναν λαό που έχει τη
δεύτερη µικρότερη αγοραστική δύναµη από είκοσι επτά ευρω-
παϊκά κράτη; Είστε περήφανος που κυβερνάτε έναν λαό που πλη-
ρώνει τα δεύτερα περισσότερα χρήµατα για την υγεία του στις
είκοσι επτά ευρωπαϊκές χώρες και µας περνά µόνο η Βουλγαρία,
ενώ µεσολάβησε η πανδηµία που αποκάλυψε τα τεράστια ζητή-
µατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας; 

Ή µήπως είστε υπερήφανος που ενώ υπάρχουν στοιχεία που
αποκαλύπτουν ότι το κόστος ενοικίων έχει αυξηθεί για οικογέ-
νειες και φοιτητές σχεδόν 50% σε τέσσερα χρόνια, δεν υλοποι-
είται κανένα από τα µεγάλα προγράµµατα που υλοποιούν άλλα
ευρωπαϊκά κράτη, παρά µόνο προτείνετε µπαλώµατα χωρίς απο-
τέλεσµα; 

Ή µήπως είστε υπερήφανος για το κόστος παραγωγής και το
κόστος ζωής που κλιµακώνονται; Μένω ιδιαίτερα στο κόστος πα-
ραγωγής που υπονοµεύει τον πρωτογενή τοµέα και βυθίζει σε
απελπισία χιλιάδες αγρότες και κτηνοτρόφους. Πώς, λοιπόν, θέ-
λετε να εµφανίζετε τον εαυτό σας ως µεταρρυθµιστή, όταν σε
έναν οργανισµό που έχει τον κρισιµότερο ρόλο γι’ αυτόν τον
τοµέα, τον ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλάξατε σε πέντε χρόνια πέντε προ-
έδρους; Έρχεται η ευρωπαϊκή επιτροπή µετά και τον θέτει υπό
τη δική της εποπτεία. Τι είδε, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, η ευρω-
παϊκή επιτροπή στον ΟΠΕΚΕΠΕ, που εσείς και οι Υπουργοί σας
δεν βλέπατε πέντε ολόκληρα χρόνια; 

Ή µήπως έχετε µια καθαρή απάντηση για τις ολιγοπωλιακές
πρακτικές σε µεγάλους τοµείς της οικονοµίας που περιγράφει
µε σαφήνεια ακόµη και η Τράπεζα της Ελλάδας, που αισχροκερ-
δούν µε την ανοχή της Κυβέρνησης στην πλάτη του ελληνικού
λαού, εµπορία τροφίµων, ενέργεια, τράπεζες, υγεία;

Κυβερνάτε έξι περίπου χρόνια µε δηµοσιονοµικές ευελιξίες,
χωρίς µνηµόνια και µε την προίκα των δισεκατοµµυρίων του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Όµως τα πεπραγµένα σας, αν θέλετε να πε-
ριγράψουµε σε λίγες λέξεις, είναι χαµένος χρόνος, χαµένες
ευκαιρίες και χαµένοι πόροι για την ελληνική κοινωνία.

Και δεν φτάνουν όλα αυτά, έχουν περάσει είκοσι µήνες από
την τραγωδία των Τεµπών. Το συλλογικό τραύµα υπάρχει, από-
δοση της δικαιοσύνης δεν υπάρχει. Εκατοµµύρια πολίτες περι-
µένουν να δουν: Θα πληρώσει κάποιος από αυτούς που
ευθύνονται γι’ αυτήν την τραγωδία; Εσείς, όµως, δεν έχετε αν-
ταποκριθεί ούτε στο στοιχειώδες, που είναι το αυτονόητο αί-
σθηµα ασφάλειας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γελάνε, κύριε Πρόεδρε! Γελάνε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κυρία Κωνσταντοπούλου, εδώ πριν από µερι-
κούς µήνες η Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Βούλτεψη,
είχε πει αν θυµάστε ότι είναι ένα «µπαγιάτικο θέµα» η τραγωδία
των Τεµπών. Άρα, είµαστε προετοιµασµένοι για όλα.

Εσείς, λοιπόν, δεν ανταποκριθήκατε ούτε στο στοιχειώδες αυ-
τονόητο αίσθηµα ασφάλειας που απαιτούν οι πολίτες. Πόσες
παρ’ ολίγον τραγωδίες θα ζήσουµε, µέχρι να κάνουµε πράξη το
«όλοι µαζί»; Γιατί έχετε ευθύνες εσείς κατά πρώτον λόγο, αλλά
και το σύνολο του πολιτικού συστήµατος για τα όποια διαχρονικά
θέµατα. Πότε θα γίνει πράξη το «ποτέ ξανά», όταν από τον περ-
σινό Δεκέµβριο µέχρι σήµερα έχουµε µετρήσει εννιά παρ’ ολίγον
δυστυχήµατα, στην πλειονότητά τους στις γραµµές του προ-
αστιακού παρακαλώ, τα οποία η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων
διερευνά αυτεπάγγελτα; Τρένα µπήκαν στην ίδια γραµµή µε τον
κίνδυνο µετωπικής σύγκρουσης, προσέκρουσαν σε πεσµένα δέν-
τρα και το τελευταίο και πιο πρόσφατο -αν είναι δυνατόν- ο προ-
αστιακός µπήκε στις γραµµές του µετρό! Έχετε να πείτε κάτι γι’
αυτό; 

Μόνο ο κ. Σταϊκούρας φαίνεται ότι βλέπει να κινούνται όλα στη
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σωστή κατεύθυνση όσον αφορά τα µέτρα ασφάλειας στον σιδη-
ρόδροµο, όπως δήλωσε πριν από είκοσι µέρες. Ποια, λοιπόν, η
απάντηση της Κυβέρνησης κάθε φορά που έχουµε ένα παρ’ ολί-
γον δυστύχηµα; Να στήνει επικοινωνιακά σόου στον Άρειο Πάγο.
Είστε κατ’ επανάληψη εκτεθειµένοι, ασυγχώρητοι και αµετανόη-
τοι.

Για εµάς η τραγωδία στα Τέµπη και η ασφάλεια στις µεταφο-
ρές προφανέστατα δεν είναι ένα «µπαγιάτικο θέµα», όπως είχε
πει µε θράσος η Υπουργός όταν τότε κατατέθηκε παρακαλώ η
πρόταση δυσπιστίας, αλλά ένα τεράστιο ηθικό και πολιτικό ζή-
τηµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση περνάει κάτω από
τον πήχη των προσδοκιών της ελληνικής κοινωνίας, διότι η αντί-
ληψή της είναι απολύτως διαχειριστική, συγκεντρωτική και πε-
λατειακή, αυτό που περιγράφετε ως «επιτελικό κράτος».

Ειδικά στον τοµέα της πολιτικής προστασίας, η εµµονή στο
λάθος οδηγεί κάθε χρόνο σε καταστροφές που αφορούν φυσικό
κεφάλαιο και περιουσίες. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι δεν είναι δυνατόν να κινείστε εµ-
µονικά εδώ και έξι χρόνια, µε την ίδια αναποτελεσµατική τακτική,
περιµένοντας διαφορετικό αποτέλεσµα, ενώ είναι διάχυτη η
άποψη στην κοινωνία ότι υπάρχει τεράστιο έλλειµµα στον τοµέα
της πρόληψης, του έγκαιρου σχεδιασµού και της προστασίας
από πυρκαγιές. 

Φέτος, βεβαίως υπάρχουν λιγότερες καταστροφές. Δεν το αρ-
νείται κανείς και αυτό λένε τα επίσηµα στοιχεία. Όµως δεν µπο-
ρεί να είναι µέτρο σύγκρισης η περσινή καταστροφή, ο περσινός
όλεθρος, όταν στην πατρίδα µας στη Δαδιά έγινε η µεγαλύτερη
πυρκαγιά που έχει συµβεί σε ευρωπαϊκό έδαφος. 

Ας είµαστε ειλικρινείς. Όντως φέτος έχουµε λιγότερες κατα-
στροφές, αλλά µη χρησιµοποιούµε την εξαίρεση ως µια µόνιµη
κατάσταση που πολύ πιθανόν να µας οδηγήσει ως χώρα σε δυ-
σάρεστα αποτελέσµατα στο µέλλον λόγω έλλειψης στρατηγικής
και προετοιµασίας. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να δοθούν συγκεκρι-
µένες απαντήσεις για ό,τι συνέβη αυτήν τη χρονιά, για το τι δεν
πήγε καλά σε συγκεκριµένες περιπτώσεις και να ακούσετε και
από την δικιά µας πλευρά ποιες προτάσεις έχουµε για να οχυ-
ρωθεί καλύτερα η χώρα µας σε αυτές τις φυσικές καταστροφές. 

Πάµε, λοιπόν. Η καταστροφή στην Αττική είχε κάτι πρωτό-
γνωρο. Μια φωτιά ξεκίνησε από µια δασική περιοχή, εντοπίστηκε
σχεδόν αµέσως, δεν υπήρχε ολιγωρία, κινητοποιήθηκαν σχετικά
γρήγορα οι πυροσβεστικές δυνάµεις και παρ’ όλα αυτά ξέφυγε
από κάθε έλεγχο, εισέβαλε στον αστικό ιστό, απειλώντας περιο-
χές µε αµιγώς αστικό προφίλ, δηµιουργώντας εκ νέου γενικευ-
µένο αίσθηµα ανασφάλειας στους πολίτες. Έχουµε δει πολλά
τέτοια παραδείγµατα; Ή µήπως θεωρείτε εξίσου επιτυχία το γε-
γονός ότι τον Αύγουστο η πυρκαγιά αυτή που ξεκίνησε από τον
Βαρνάβα έσβησε στο Χαλάνδρι; Τι συνέβη; Δεν πρέπει κάποιος
να απαντήσει µε ευθύνη, τουλάχιστον ο αρµόδιος Υπουργός; 

Με αυτήν την πυρκαγιά για να βάλουµε όλο τον καµβά, µέσα
σε οκτώ χρόνια έχει καεί συνολικά το 37% των δασικών εκτάσεων
της Αττικής, γεγονός που θα προκαλέσει στο άµεσο µέλλον τε-
ράστιες επιπτώσεις στον αέρα που αναπνέουµε, στις εκποµπές
αερίων του θερµοκηπίου, στην περαιτέρω άνοδο της θερµοκρα-
σίας, στη διάβρωση του εδάφους, στη λειψυδρία, στη µείωση
της βιοποικιλότητας της Αττικής που ήδη είναι προβληµατική,
στην ποιότητα ζωής. Πάνω από 3 εκατοµµύρια ζουν σε αυτήν την
περιοχή. Τι θα κάνουµε για να σταµατήσει αυτός ο κατήφορος,
όταν το 37% έχει καταστραφεί; Αυτή είναι η συζήτηση που πρέ-
πει να γίνει. 

Και επίσης, ο Σεπτέµβριος κλείνει µε τη δεύτερη καταστροφι-
κότερη πυρκαγιά της χρονιάς στο Ξυλόκαστρο. Φέτος οι πυρκα-
γιές όπως υπογραµµίσαµε όλοι µας και στον δηµόσιο διάλογο
και αυτά είναι τα φαινόµενα της κλιµατικής κρίσης, ξεκίνησαν
πολύ νωρίς και τελειώνουν από ό,τι φαίνεται πολύ αργά. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία του COPERNICUS και του
Ευρωπαϊκού Παρατηρητηρίου το 8% της συνολικής επιφάνειας
Κορινθίας έχει καεί από το 2010. Με την πιο πρόσφατη πυρκαγιά
στο Ξυλόκαστρο φτάσαµε στο σηµείο να έχουµε 11% περισσό-
τερες πυρκαγιές τον φετινό Σεπτέµβρη σε σχέση µε την περσινή
χρονιά. Πρόκειται για την πιο καταστροφική πυρκαγιά που έχει

γίνει στην Ελλάδα τους µήνες Σεπτέµβριο και Οκτώβριο από τότε
τουλάχιστον που τηρούνται στοιχεία, από το 2000. Είπε ο κ. Κι-
κίλιας, ο αρµόδιος Υπουργός: «Δεν περιµέναµε τέτοια περίοδο
να έχουµε πυρκαγιές». Κακώς δεν περιµένατε. Έπρεπε να περι-
µένετε. Αυτό δηλώνει µια απαράδεκτη ανετοιµότητα. 

Επίσης, µνηµείο φετινής κυβερνητικής αποτυχίας, η επί είκοσι
επτά µέρες πυρκαγιά που ξεκίνησε στις 18 Ιουλίου και έσβησε
τον Δεκαπενταύγουστο, στις Σέρρες, στον Όρβηλο, όπου σύµ-
φωνα µε το εθνικό αστεροσκοπείο κάηκαν δώδεκα χιλιάδες
στρέµµατα δάσους, οκτώ χιλιάδες εννιακόσια στην Ελλάδα,
τρεις χιλιάδες εκατό στη Βουλγαρία. Είναι και αυτό αποτελεσµα-
τικότητα, επιτελικότητα; Ένα είναι το σίγουρο, πως η χώρα πα-
ραµένει ανοχύρωτη και πρέπει πολλά πράγµατα να αλλάξουν. 

Έχω να πω και για άλλες πυρκαγιές, αλλά θα σεβαστώ τον
χρόνο, όπως για τη Σέριφο και για άλλα. Ας κρατήσουµε όµως
τον χρόνο όσο µπορούµε. 

Τώρα, λοιπόν, που τελείωσαν οι πυρκαγιές, έχουµε τον χει-
µώνα και τις πληµµύρες µπροστά µας. Οι δήµοι, λοιπόν, δίπλα
στον Κηφισό προειδοποίησαν πως οι πληµµύρες είναι θέµα χρό-
νου να συµβούν και τότε µια τεράστια πολεοδοµική ζώνη από τη
Φαληρική ακτή έως τις παρυφές της Πάρνηθας θα βρεθεί εκ
νέου σε κίνδυνο. Ακόµη και σήµερα, αν ξεκινούσε η υλοποίηση
ενός πλήρους αντιπληµµυρικού σχεδίου στον Κηφισό, θα χρει-
αζόταν δέκα χρόνια για να ολοκληρωθεί. Όµως εσείς έστω και
τα έξι χρόνια που είστε Κυβέρνηση δεν κάνατε σχεδόν τίποτα. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε προηγουµένως και συµφωνήσατε
σε αυτό που έχουµε πει και εµείς ότι η κλιµατική αλλαγή είναι
εδώ και δεν µπορεί να είναι ούτε άλλοθι ούτε δικαιολογία. Εµείς
τα λέµε αυτά από το 2006 και µάλιστα, το 2021 µε πρωτοβουλία
της αείµνηστης Προέδρου µας Φώφης Γεννηµατά καταθέσαµε
και κλιµατικό νόµο και µάλιστα και µε δική µου πρωτοβουλία και
µε πολύ µεγάλη συνεργασία και δουλειά από τον κ. Στυλιανίδη,
εσείς είχατε την ευκαιρία ως Πρωθυπουργός να υπογράψετε τη
µεγάλη συµφωνία για την Ελλάδα και το σύνολο των ευρωπαϊκών
χωρών, όσων τουλάχιστον µπήκαν στην παραγγελία για τα νέου
τύπου Canadair που δεν υπήρχε γραµµή παραγωγής. Άρα εµείς
ως κόµµα και στη Βουλή και στην Ευρωβουλή έχουµε µια συνέ-
πεια στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης και στην ανάγκη η
χώρα µας να θωρακιστεί µε τον όρο της ανθεκτικότητας.

Αυτό όµως, που µετράει δεν είναι µόνο τα µέσα δασοπυρό-
σβεσης. Χρειάζεται ένα βελτιωµένο σχέδιο, ένα αποτελεσµατικό
σχέδιο πολιτικής προστασίας και πρόληψης και υπογραµµίζουµε
την πρόληψη. Η µεταρρύθµιση της πολιτικής προστασίας στη
χώρα µας κατά την ταπεινή µου άποψη, συνιστά µια µαταιωµένη
εξαγγελία. 

Υπάρχουν τρία πορίσµατα της διακοµµατικής επιτροπής της
Βουλής το 1993, της επιτροπής περιβάλλοντος της Βουλής το
2008 και το πόρισµα Γκολντάµερ µέχρι το 2019 µε τη φωτιά στο
Μάτι. Συµπίπτουν όλα ότι χρειάζεται µία ριζική αλλαγή του εθνι-
κού σχεδίου. Μάλιστα στο πόρισµα του 2008 υπάρχει η δική σας
υπογραφή ως Προέδρου της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής.
Τρία πορίσµατα που επί της ουσίας για χρόνια δεν έχουν γίνει
πυξίδα µεγάλων αλλαγών. Η κλιµατική κρίση, λοιπόν, είναι εδώ
και κανείς δεν αντιλέγει, παρά µόνο οι συνωµοσιολόγοι. 

Το ερώτηµα συνεπώς είναι αν υπάρχει συνολική εθνική στρα-
τηγική αντιµετώπισης των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης,
επεξεργασµένη και αποτελεσµατική. Με άλλα λόγια έχουµε ενι-
σχύσει την ανθεκτικότητα; Εγώ απαντώ όχι. Παρά το γεγονός ότι
υπάρχει το σηµαντικό χρηµατοδοτικό εργαλείο του Ταµείου Ανά-
καµψης. 

Δηµιουργήσατε ως Κυβέρνηση το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας µετά την καταστροφή στην πυρκαγιά
της Εύβοιας για να απορροφήσετε, λέει, αποτελεσµατικότερα τα
κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης. Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Σύµ-
φωνα µε το ένα το ινστιτούτο µέχρι τα τέλη Μαρτίου διαπιστώνεται
πως ενώ τα ενταγµένα έργα έχουν συνολικό προϋπολογισµό 556
εκατοµµύρια ευρώ, οι πληρωµένες δαπάνες ανέρχονται στα 5,3
εκατοµµύρια ευρώ, αντιστοιχώντας µόνο στο 1% της απορρόφη-
σης. Οι δαπάνες αυτές αφορούν έργα συµβουλευτικής υποστή-
ριξης, ενώ δεν καταγράφεται προϋπολογισµός για υποδοµές,
αναβάθµιση και προστασία εξοπλισµού. 
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Σήµερα, λοιπόν, έχουµε χρέος να χαράξουµε αυτή τη νέα
εθνική στρατηγική. Δεν υπάρχουν περιθώρια, αναβολές, λάθη
και πειραµατισµοί. Ήδη έχουµε χάσει αρκετό χρόνο. 

Ας δούµε, λοιπόν, πρώτα τι ακριβώς πρέπει να αλλάξει.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, ας

µην χαλάσουµε το πρόγραµµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, ακούστε µε. Όπως ο Πρωθυ-
πουργός έχει την ευελιξία να µεταφέρει χώρο από την
πρωτοµιλία του στη δευτεροµιλία του, σας ζητώ να µου δώσετε
την ευελιξία από προηγούµενες δωρικές µου οµιλίες να µετα-
φέρω κι εγώ χρόνο στη σηµερινή πρωτοµιλία µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όταν λέτε «προ-
ηγούµενες» εννοείτε της παρούσης Βουλής ή πριν από την Ευ-
ρωβουλή;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Αθροιστικά, αθροιστικά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ας το τηρήσουµε
γιατί βοηθάει και στο µέλλον αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

Ας δούµε, λοιπόν, πρώτα τι πρέπει να αλλάξει.
Πρέπει να βάλουµε τέλος στην αποδυνάµωση των δασικών

υπηρεσιών, που σήµερα διαθέτουν γύρω στους εννιακόσιους δα-
σολόγους και δασονόµους, που όµως οι περισσότεροι είναι σε
ηλικία συνταξιοδότησης, ενώ ελάχιστες προσλήψεις έχουν πραγ-
µατοποιηθεί τα τελευταία χρόνια. Να τερµατίσουµε την υφιστά-
µενη κατανοµή πόρων. Το µοντέλο 80% πυρόσβεση, 20%
πρόληψη δεν λειτουργεί. Επίσης, την εκπόνηση αντιπυρικών σχε-
δίων. Είναι απαράδεκτο να συνεχίζεται να γίνεται σε κλίµακα πε-
ριφέρειας και όχι δασαρχείου, µε αποτέλεσµα δασικές εκτάσεις,
καλλιεργήσιµη γη, περιοχές εκτός σχεδίου, οικιστικός ιστός που
είτε αλληλοκαλύπτονται είτε συνορεύουν να µην διαθέτουν ει-
δικό αντιπυρικό σχέδιο. Για εµάς αυτό είναι κορυφαίο ζήτηµα.

Τέταρτον, το προσωπικό της οµάδας δασοκοµάντος, όσο και
των πυροσβεστών πενταετούς θητείας χρειάζεται περισσότερη
επάρκεια στην εκπαίδευση και αξιοποίηση του τοµέα της πρόλη-
ψης και εν τέλει να γίνει πράξη η αξιοκρατία στο Πυροσβεστικό
Σώµα. Όµως, θα µου πείτε, σε ποιον τοµέα φέρατε αξιοκρατία,
για να φέρετε και σ’ αυτόν τον κρίσιµο τοµέα;

Και τώρα πάµε στο πώς πρέπει να αλλάξουν τα πράγµατα,
ποιες είναι οι συγκεκριµένες προτάσεις. Το ΠΑΣΟΚ προτείνει τη
θεσµοθέτηση ενός εθνικού σχεδίου δράσης για την ανθεκτικό-
τητα του περιβάλλοντος:

Πρώτον, την αύξηση κονδυλίων, ώστε από την αναλογία 20%-
80% που είναι σήµερα για πρόληψη-καταστολή να φτάσουµε στο
50%-50% χωρίς µείωση της καταστολής. Ειδικότερα, οι άµεσες
αλλαγές που προτείνουµε στο υφιστάµενο µοντέλο πρόληψης
είναι: Προτεραιοποίηση περιοχών υψηλού κινδύνου και οικοσυ-
στηµάτων υψηλής αξίας µοναδικότητας. Υιοθέτηση ενός τρίπτυ-
χου για τη διαχείριση των δασών των οικοσυστηµάτων της
χώρας µε στρατηγικές ανθεκτικότητας, προσαρµογής και µετα-
σχηµατισµού. 

Ως προς το µοντέλο της αντιµετώπισης οι προτάσεις µας επι-
κεντρώνονται στη συµµετοχή της Δασικής Υπηρεσίας µε επιτε-
λικό ρόλο στην κατάσβεση των πυρκαγιών, στη θεσµοθέτηση και
συστηµατική αξιοποίηση και µετάδοση γνώσης των παλαιών στε-
λεχών της Δασικής Υπηρεσίας µε εµπειρία στην κατάσβεση των
πυρκαγιών. Ενεργοποίηση και στελέχωση προφυλακίων, εκσυγ-
χρονισµός µε χρήση αισθητήρων, drones και πληροφοριακών συ-
στηµάτων. 

Δηµιουργία -και το θεωρώ πολύ κρίσιµο αυτό και από την εµ-
πειρία µου σε συµµετοχή σε κέντρα που αφορούν την πρόληψη
και τον σχεδιασµό- ενός ενιαίου πληροφοριακού συστήµατος µε
όλο το αγροτικό και δασικό οδικό δίκτυο, που θα αφορά όµως
και την κατάσταση της βατότητάς του. Πολλές φορές το GIS δεί-
χνει µια πρόσβαση που όµως είναι πλαστή πρόσβαση διότι δεν

υπάρχει βατότητα. Αξιοποίηση τον χειµώνα στην πρόληψη των
εποχικών πυροσβεστών που το καλοκαίρι είναι µέσα στο δάσος.

Δεύτερον, σηµαντικός άξονας που περιλαµβάνει νέο µοντέλο
δασικής υπηρεσίας µε ουσιαστική ενίσχυση σε πόρους και προ-
σωπικό, ώστε να µπορεί να εκπληρώνει µε σύγχρονο τρόπο τα
εκ του νόµου ρυθµιζόµενα καθήκοντά της. 

Τρίτος άξονας αφορά τις συνέπειες µεταξύ των συναρµόδιων
φορέων διαχείρισης φυσικού και αγροτικού τοπίου βασισµένες
σ’ ένα αποτελεσµατικό σύστηµα διακυβέρνησης.

Τέταρτος άξονας του σχεδίου µας είναι η σύσταση φορέα πα-
ρακολούθησης και υποστήριξης της αποκατάστασης και της
ανάκαµψης του κοινωνικο-οικονοµικού περιβάλλοντος. Στόχος
µας δεν είναι µόνο η τυπική υποχρέωση αποζηµίωσης, αλλά η
ουσιαστική υποστήριξη των πληττόµενων περιοχών.

Και ο πέµπτος άξονας του εθνικού σχεδίου που καταθέτουµε
προβλέπει τη δηµιουργία συστήµατος διαχείρισης και ανθεκτι-
κότητας δασικών οικοσυστηµάτων. Είναι σηµαντικό να µην ξε-
χνάµε µοντέλα όπως αυτά του Spy που αποδεικνύουν ότι
επενδύσεις στις τοπικές µονάδες Πολιτικής Προστασίας έχουν
µικρότερο κόστος για τον προϋπολογισµό, ταχύτερη ανταπό-
κριση και µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα. 

Εµείς είµαστε έτοιµοι να συζητήσουµε για ένα διακοµµατικό
σχέδιο. Πρέπει, λοιπόν, όπως είπα και πέρυσι σε µια ανάλογη συ-
ζήτηση, αυτή η συζήτηση να ανοίξει.

Θέλω, λοιπόν, κλείνοντας…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): …να σας πω ότι όλα αυτά είµαστε έτοιµοι όχι
µόνο να τα συζητήσουµε σήµερα εδώ, αλλά να γίνει µια αρµόδια
διακοµµατική επιτροπή που θα φέρει στη Βουλή ένα πόρισµα
που θα ενισχύει την πολιτική προστασία στα πρότυπα και άλλων
ευρωπαϊκών χωρών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε.
Σειρά έχει τώρα, και τον καλώ στο Βήµα, ο κ. Δηµήτρης Κου-

τσούµπας Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για τη δική του οµιλία.

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω αναφέροντας ότι σήµερα είναι
πραγµατικά µια µέρα αγώνα, µια µέρα απεργίας για ένα µεγάλο
τµήµα του εργαζόµενου λαού της πατρίδας µας. 

Σήµερα έρχονται στο προσκήνιο οι ανάγκες των εργαζοµένων,
καθώς απεργούν οι εκπαιδευτικοί σε όλη τη χώρα, οι εργαζόµε-
νοι στον επισιτισµό, στον τουρισµό, τα ξενοδοχεία, οι ναυτεργά-
τες, οι λιµενεργάτες της «COSCO», οι εργάτες στη
ναυπηγοεπισκευή στο Πέραµα. Όλοι αυτοί οι κλάδοι παίρνουν
τη σκυτάλη από τις απεργιακές κινητοποιήσεις των υγειονοµικών
στα δηµόσια νοσοκοµεία, των ντελιβεράδων της e-food και της
Wolt που έγιναν τις προηγούµενες µόλις µέρες.

Στις 6 του Νοέµβρη ακολουθούν οι οικοδόµοι και, βέβαια, στις
20 Νοεµβρίου, ηµέρα πανελλαδικής πανεργατικής απεργίας σε
δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, όλοι αυτοί οι αγώνες θα συναντη-
θούν σε ένα µεγάλο απεργιακό ποτάµι µαζί µε τους υπόλοιπους
κλάδους που έχουν και τα δικά τους αιτήµατα. 

Είναι κι αυτό το απεργιακό µπαράζ µια ηχηρή απάντηση σε
όσους επιµένουν να προβληµατίζονται υποκριτικά για το αν
υπάρχει Αντιπολίτευση στη χώρα. Είναι απάντηση και στην Κυ-
βέρνηση η οποία, όπως τουλάχιστον ισχυρίζεται, θέλει ισχυρή
Αντιπολίτευση για να γίνεται καλύτερη.

Ορίστε, αν θέλετε να γίνετε καλύτεροι, πεδίο δόξης λαµπρόν.
Ικανοποιήστε τα αιτήµατα των απεργών για συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας, για πραγµατική ισχύ και σύγχρονα δικαιώµατα,
για µέτρα ασφαλείας στους χώρους δουλειάς, για κατάργηση
αντεργατικών νόµων που διαλύουν τον εργάσιµο χρόνο, για κά-
λυψη των κενών στα σχολεία, για κατάργηση των συγχωνεύσεων.
Πεδίο δόξης λαµπρόν, επίσης, και για όποιον θέλει να κάνει αν-
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τιπολίτευση να στηρίξει αυτούς τους αγώνες, όπως κάνει στα-
θερά το ΚΚΕ, όπως κάναµε και µε την τροπολογία που καταθέ-
σαµε χθες στο νοµοσχέδιο για τον ΑΣΕΠ η οποία προέβλεπε την
επαναφορά του δέκατου τρίτου και του δέκατου τέταρτου µι-
σθού και της σύνταξης για όλους τους εργαζόµενους και τους
συνταξιούχους, τροπολογία βέβαια την οποία η Κυβέρνηση
απέρριψε και από τα υπόλοιπα κόµµατα δεν έβγαλε µάλλον άχνα
ουδείς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµείς είπαµε ότι τη στηρίζουµε, κύριε Κουτσούµπα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Μόνο εσείς, κυρία Κωνσταντοπούλου. Μπράβο σας!

Όσα, λοιπόν, βγάζουν σήµερα τους εργαζόµενους στους δρό-
µους δεν είναι καθόλου άσχετα µε το θέµα που συζητάµε. Κοινός
παρονοµαστής είναι το γεγονός ότι οι εργατικές, οι λαϊκές και οι
κοινωνικές ανάγκες θυσιάζονται στον βωµό του κέρδους, της
εξυπηρέτησής του από ένα επιλεκτικά ανίκανο κράτος.

Αυτήν την πραγµατικότητα δεν µπορείτε να την κρύψετε, όσο
και όσα προπαγανδιστικά επιχειρήµατα και αν ξετρυπώσετε και
χρησιµοποιήσετε τόσο εσείς, όσο και ορισµένα τηλεοπτικά και
άλλα φερέφωνά σας. Στα πεντέµισι χρόνια που κυβερνάτε
έχουµε ακούσει τα πάντα από εσάς. Διαψεύστηκαν τα πάντα το
ένα µετά το άλλο και πλέον ξεµείνατε και από έµπνευση. Δεν πεί-
θετε κανέναν πια.

Στην αρχή σας άρεσε, σας βόλευε να συγκρίνεστε µε την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, και κυρίως µε το έγκληµα στο
Μάτι, και να λέτε ότι εσείς προστατεύετε την ανθρώπινη ζωή
οπότε τα σπίτια, τα δάση, τα ζώα, οι καλλιεργήσιµες εκτάσεις
που καίγονταν περνούσαν σε δεύτερη µοίρα µπροστά σε αυτό -
πράγµατι- το υπέρτατο αγαθό.

Αυτό τελείωσε οριστικά πέρσι µε τους είκοσι οκτώ νεκρούς συ-
νανθρώπους µας στις πυρκαγιές, ενώ η µαύρη λίστα διευρύν-
θηκε και φέτος µε µία γυναίκα στην Αττική και άλλους δύο
συνανθρώπους µας στην Κορινθία. 

Έχουµε ακούσει βέβαια και άλλα -τα ακούσαµε και σήµερα ως
ένα βαθµό- για τη µορφολογία του εδάφους, για τον Υµηττό που
είναι σαν «µπακλαβάς» και άλλα τέτοια αµίµητα. Τι να πείτε τώρα
για τη φωτιά στην Ανατολική Αττική που ξεκίνησε από την πε-
ριοχή του Βαρνάβα από ένα οικόπεδο, διέσχισε πάνω από πε-
νήντα χιλιόµετρα και έφτασε να καίει µέσα στον αστικό ιστό της
πρωτεύουσας, στην Πεντέλη, στα Βριλήσσια, στο Χαλάνδρι, κα-
τακαίοντας συνολικά πάνω από εκατό χιλιάδες στρέµµατα, ότι
είναι και εδώ δύσκολη ή αχαρτογράφητη η µορφολογία του εδά-
φους, µισή ώρα από το κέντρο της Αθήνας; 

Μάλιστα, ολόκληρη η διαδροµή αυτής της πυρκαγιάς θα
έπρεπε να σας είναι γνωστή και να έχετε πάρει τα απαραίτητα
µέτρα αφού είναι επί της ουσίας η ίδια ακριβώς πυρκαγιά που εί-
χαµε και το 2009 και παλιότερα το 1998. Και αυτό ήταν που έλε-
γαν και οι ίδιοι οι κάτοικοι. Πόσες φορές πρέπει να καούν,
δηλαδή, οι ίδιες εκτάσεις για να γίνουν αυτά που πρέπει;

Να σας πω ένα απλό παράδειγµα, που είναι ενδεικτικό, όµως,
της λογικής σας. Εδώ και χρόνια το Κοινοτικό Συµβούλιο Βαρ-
νάβα σας ζητά να τοποθετήσετε γεννήτριες ρεύµατος για τα αντ-
λιοστάσια, ώστε αυτά να λειτουργούν ακόµα και σε περίπτωση
διακοπής ρεύµατος -κάτι που συµβαίνει συχνά σε πυρκαγιές και
συνέβη και στην πρόσφατη φωτιά- και δεν το κάνατε, µε αποτέ-
λεσµα να µην έχουν νερό οι πυροσβεστικοί κρουνοί την κρίσιµη
στιγµή. Θέλετε και το άκρον άωτον; Δεν το έχετε κάνει ακόµα,
µέχρι σήµερα, την ώρα αυτή που µιλάµε. Τώρα, τι να σας πει κα-
νείς; Τι να σας πούµε; Ό,τι και να πούµε, είναι λίγο.

Μετά την πυρκαγιά στην Αττική βρήκατε το εξωφρενικό επι-
χείρηµα ότι αυτοί που επλήγησαν ήταν λίγοι. Είναι δυνατόν να
λέτε τέτοια πράγµατα, όταν κάηκαν εκατό χιλιάδες στρέµµατα,
όταν µέσα σε οκτώ χρόνια έχουν καεί πάνω από τετρακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες στρέµµατα δάσους, που είναι το 37% των δασών
της Αττικής; Υπάρχει κανείς που να µην πλήττεται από αυτήν την
τεράστια υποβάθµιση του φυσικού περιβάλλοντος; Χώρια, φυ-
σικά, οι εκατοντάδες κατοικίες που υπέστησαν ζηµιές, τα µαγα-
ζιά, τα αυτοκίνητα που κάηκαν, οι αγροτικές καλλιέργειες στην
περιοχή. 

Αγαπηµένο σας επιχείρηµα, φυσικά -όπως και προηγούµενων
κυβερνήσεων- είναι αυτό της κλιµατικής αλλαγής, που πρόσφατα
αναβαθµίστηκε και σε κλιµατική κρίση, η οποία δηµιουργεί πολ-
λές ταυτόχρονες πυρκαγιές δυσκολεύοντας την αντιµετώπισή
τους και βέβαια, τα περιβόητα ακραία και πάντοτε πρωτοφανή
καιρικά φαινόµενα. Αλήθεια, ποιο ακραίο καιρικό φαινόµενο προ-
κάλεσε την πυρκαγιά στην Κορινθία, τέλη Σεπτέµβρη-αρχές
Οκτώβρη; Πόσες άλλες πυρκαγιές υπήρχαν ταυτόχρονα εκείνες
τις µέρες; Καµµία, είναι η απάντηση. Και το ξέρετε πάρα πολύ
καλά.

Αφήστε, λοιπόν, τις δικαιολογίες και κοιτάξτε να προχωρήσετε
άµεσα τις µελέτες, τα αναγκαία αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυ-
ρικά έργα στην Κορινθία -και αλλού, βέβαια- γιατί λόγω και της
συγκεκριµένης εκεί µορφολογίας και σύστασης του εδάφους
ολόκληρα χωριά κινδυνεύουν να πνιγούν µε τις πρώτες βροχές
και µετά πάλι θα λέτε για την κλιµατική κρίση. 

Τελευταίο επιχείρηµα, που διαψεύσθηκε, είναι αυτό που χρη-
σιµοποίησε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης, ότι από τόσες χιλιάδες πυρκαγιές σας ξέφυγε µονάχα
µία, αυτή της Αττικής. Και δεν είναι µόνο ότι διαψεύσθηκε, κυ-
ρίως είναι ότι αυτό, έτσι κι αλλιώς, είναι ένα µεγάλο παραπλανη-
τικό επιχείρηµα

Γιατί το ζήτηµα, κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι πόσες πυρκαγιές
σας ξέφυγαν, είναι το γιατί ξέφυγαν και το τι κάνατε για να µην
πιάσουν τόσες χιλιάδες φωτιές. Και βέβαια, ο λόγος που σας ξέ-
φυγαν είναι ότι προφανώς τα µεγάλα λόγια σας στις αρχές του
καλοκαιριού περί πλήρους ετοιµότητας του κρατικού µηχανι-
σµού µε τις κάµερες, τα drones, κ.λπ., ήταν για να κρύψουν τη
µεγάλη γύµνια του κρατικού µηχανισµού για µία ακόµα χρονιά
όσον αφορά τα πραγµατικά και ουσιαστικά µέτρα πρόληψης. 

Ακόµη και σ’ αυτό, όµως, πάλι ψέµατα λέτε. Δηλαδή, η πυρκα-
γιά στο Παγγαίο, που έκαιγε σχεδόν έναν µήνα, τι έκανε, δεν ξέ-
φυγε; Στην Πιερία; Στην Κορινθία; Στην Αχαΐα; Ή µήπως οι
χιλιάδες σχετικά µικρότερες πυρκαγιές και τα µεγάλα προβλή-
µατα που δηµιούργησαν αυτές είναι κάτι που δεν αξίζει να µας
απασχολήσει εδώ µέσα;

Θα σας φέρω µόνο ένα µικρό παράδειγµα. Πριν λίγες ηµέρες
η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ κατέθεσε ερώτηση σχετικά
µε µια πυρκαγιά από τις τόσες παρόµοιες, που οι περισσότεροι
µπορεί να µην την θυµούνται πια. Αναφέροµαι σ’ αυτήν που ξέ-
σπασε στην περιοχή της Πλάκας - Κερατέας την Κυριακή 30
Ιούνη του 2024 µε πολλά στρέµµατα καµένα και µεγάλες κατα-
στροφές σε περιουσίες µε είκοσι σπίτια καµένα ολοσχερώς. 

Έχουν περάσει τέσσερις ολόκληροι µήνες και οι δεκάδες πυ-
ρόπληκτες οικογένειες δεν έχουν ακόµα καν τη δυνατότητα να
αιτηθούν µέσω του συστήµατος «AROGI», ενώ δεν έχει δηµοσι-
ευτεί ούτε το αντίστοιχο ΦΕΚ. Και εν τω µεταξύ όσο περνάει ο
καιρός και οι κάτοικοι δεν µπορούν να προβούν σε καµµία νόµιµη
οικοδοµική εργασία και έχουν µείνει στο δρόµο, ως διά µαγείας
πολλά κτήρια αποχαρακτηρίζονται από «κίτρινα» σε «πράσινα»
για προφανείς λόγους. Οπότε µη βιάζεστε τόσο να περιορίσετε
το πρόβληµα σε µία µε δύο πυρκαγιές, γιατί η πραγµατικότητα
λέει άλλα.

Τελευταίο λαµπρό επιχείρηµα, που ακούσαµε από τον κ. Κικί-
λια, είναι ότι τα καµένα στρέµµατα φέτος ήταν πιο κάτω από τον
µέσο όρο των τελευταίων ετών. Μας τέλειωσαν όλα τα άλλα και
τώρα µετράµε τα στρέµµατα. Ξέρετε βέβαια πολύ καλά ότι τα
καµένα στρέµµατα αθροίζονται χρόνο µε τον χρόνο και ότι δεν
είναι δυνατόν να υπάρχει κάθε χρόνο ρεκόρ σ’ αυτόν τον αριθµό,
όπως το πετύχατε πέρσι και το 2021. Μπορείτε βέβαια να συνε-
χίσετε µε την ίδια πολιτική µέχρι να καούν και όλα τα δάση της
χώρας και µετά να πανηγυρίζετε ότι δεν κάηκε τίποτα, γιατί δεν
θα υπάρχει πια τίποτε να καεί. Ικανούς ακόµα και γι’ αυτό το
εφιαλτικό σενάριο σας έχουµε.

Αν θέλαµε, κύριοι της Κυβέρνησης,…
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σιγά…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Μην ειρωνεύεστε, κυρία Μπακογιάννη. Ακούστε πιο προσεκτικά
αυτά που λέει η Αντιπολίτευση. 

Αν θέλαµε, κυρία Μπακογιάννη, να βάλουµε έναν τίτλο σ’ όλα
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αυτά τα στάδια που περιλαµβάνει η αντιπυρική πολιτική σας είναι
ο εξής: Ατοµική ευθύνη από τη µία και κρατική εξυπηρέτηση επι-
χειρηµατικών συµφερόντων από την άλλη. Ας τα δούµε ένα-ένα. 

Ατοµική ευθύνη στην πρόληψη. Σπαταλήσατε όλο το χρονικό
διάστηµα πριν την αντιπυρική περίοδο να µιλάτε µόνο για την ευ-
θύνη των πολιτών να καθαρίσουν τα οικόπεδά τους, που φυσικά
και είναι κάτι που πρέπει να γίνεται. Κανείς δεν λέει όχι σε αυτό
και όλοι πρέπει να συνδράµουµε σε αυτό. Μέσα σε αυτό, βέβαια,
προσθέτετε και νέα χαράτσια για τις ατοµικές µελέτες πυροπρο-
στασίας για τις οποίες πρέπει να µεριµνήσει ο κάθε ιδιοκτήτης
µόνος του, βάζοντας πάλι βαθιά το χέρι στην τσέπη. 

Να µας µιλήσει, όµως, το κράτος λέµε εµείς πέρα από αυτό
κάποια στιγµή για τον δικό του τοµέα ευθύνης, δηλαδή για τα
δικά του οικόπεδα που µένουν ακαθάριστα. Να µας µιλήσετε για
τους τόνους των υπολειµµάτων από τους καθαρισµούς, που
όντως έκαναν οι πολίτες, τα οποία ξέµειναν στους δρόµους
έτοιµα να λαµπαδιάσουν, επειδή δεν υπήρχε κανείς ούτε ενδια-
φέρθηκε κανείς να τους περισυλλέξει. Να µας µιλήσετε για τους
δασικούς δρόµους που δεν έχετε ανοίξει, για τον καθαρισµό των
δασών που δεν έχετε κάνει, για τις αντιπυρικές ζώνες που δεν
έχετε φτιάξει, για τις ανύπαρκτες αντιπυρικές υποδοµές, για την
πληµµελή φύλαξη και επιτήρηση των δασών.

Να µας µιλήσετε και για όλα τα υπόλοιπα που λένε οι οδηγίες
των δασαρχείων και δεν γίνονται! Γιατί δεν γίνονται; Γιατί τα
έχετε ξηλώσει όλα! Γιατί, για παράδειγµα, στη Δασική Υπηρεσία,
οι κενές θέσεις µόνιµου και ειδικευµένου επιστηµονικού και λοι-
πού προσωπικού είναι κατά µέσο όρο το 70% των αναγκαίων.
Λείπουν περίπου χίλιες πεντακόσιες θέσεις δασολόγων, λείπουν
δέκα χιλιάδες δασεργάτες, η χρηµατοδότηση είναι ανύπαρκτη,
γιατί ο δικός σας καηµός είναι πως θα κάνετε και τα δάση µια
κερδοφόρα µπίζνα, παραδίδοντας τη διαχείριση και την εκµετάλ-
λευσή τους στους ξυλοβιοµήχανους, τους ξυλέµπορους, για πα-
ραγωγή βιοµάζας µε κρατική µάλιστα επιδότηση, ικανοποιώντας
ένα πάγιο αίτηµά τους από τη δεκαετία του 2000. 

Βέβαια, αυτοί οι κύριοι έρχονται να προστεθούν στα άλλα, τα
πολύ γνωστά και επώνυµα επιχειρηµατικά συµφέροντα, αυτά της
επονοµαζόµενης δήθεν «πράσινης ανάπτυξης» που λυµαίνονται
τα βουνά µας σε όλη τη χώρα και τα καταστρέφουν, για να κερ-
δοσκοπούν µε τις ανεµογεννήτριες, ενώ η τιµή του ρεύµατος
τραβά την ανηφόρα. Μέχρι και τον Γράµµο έχουν βάλει στο µάτι
τώρα διάφορα συµφέροντα και εσείς τους εξυπηρετείτε. Πάτε
και ανοίγετε τεράστιους δρόµους µέσα στην περιοχή υψηλής φυ-
σικής προστασίας, αλλά να ξέρετε ότι ο λαός της περιοχής δεν
θα το επιτρέψει. 

Πάµε παρακάτω. Ατοµική ευθύνη. Όταν ξεσπάσει η πυρκαγιά
έχουµε το γνώριµο πλέον «τρεχάτε να σωθείτε» µε το γνωστό
«112», που από χρήσιµο συµπληρωµατικό εργαλείο που θα µπο-
ρούσε να είναι -λέµε εµείς και είναι χρήσιµο εργαλείο- το µετα-
τρέπετε σε «φύλλο συκής» για δικές σας ανεπάρκειες! 

Δεν πρωτοτυπείτε. Τα ακούσαµε και σήµερα από τον κύριο
Πρωθυπουργό. Πριν λίγες ηµέρες τα ακούσαµε και στη «µητρό-
πολη του καπιταλισµού», στις Ηνωµένες Πολιτείες, µε τις αρχές
να λένε, όντως κυνικά, όπως το είπε σκληρά ο κ. Μητσοτάκης,
στους κατοίκους της Φλόριντα «ότι όποιος δεν φύγει, θα πεθά-
νει», χωρίς, όµως, να κάνουν και τίποτα για να εξασφαλίσουν πώς
θα γίνει αυτή η µετακίνηση εκατοντάδων χιλιάδων, όπως είπε, -
εκατοµµυρίων, λέω εγώ- ανθρώπων. Ξέρετε από πού να αντιγρά-
φετε ιδέες!

Την ίδια στιγµή, το κράτος, τι κάνει; Επαναπαύεται σε µια δή-
λωση ενδιαφέροντος, για παραγγελία νέων πυροσβεστικών αε-
ροσκαφών, που το πρώτο θα έρθει το νωρίτερο το 2028. Τι κι αν
όλοι οι ειδικοί σας λένε ότι τα εναέρια µέσα, παρά το ότι βοη-
θούν, δεν µπορεί να αποτελούν το κύριο µέσο καταστολής της
φωτιάς, αφού συµβάλλουν µόνο στην καθυστέρηση της εξέλιξης
της πυρκαγιάς. Οι πυρκαγιές σβήνουν ολοκληρωτικά µόνο από
καλά εκπαιδευµένες επίγειες δυνάµεις, που γνωρίζουν τις τοπι-
κές συνθήκες του δάσους, που βρίσκονται διασπαρµένες µέσα
στο δάσος και µπορούν σε σύντοµο διάστηµα να πλησιάσουν και
να σβήσουν την πυρκαγιά, πριν εξελιχθεί. Αλλά στου κουφού την
πόρτα, όσο θέλεις βρόντα!

Την ίδια στιγµή, στην Πυροσβεστική Υπηρεσία, τα µέσα κατα-

στολής είναι κατά µέσο όρο το 1/3 αυτών που χρειάζονται για
αποτελεσµατική καταστολή και οι ελλείψεις σε µόνιµο προσω-
πικό είναι περίπου ανάλογες και η χρηµατοδότηση είναι πολύ χα-
µηλότερη από τις ίδιες τις ανάγκες. Τολµάτε να επικαλείστε και
να κρύβεστε πίσω από την αυτοθυσία των πυροσβεστών. Ποιοι;
Εσείς, που ευθύνεστε για την τραγική κατάσταση, που αντιµετω-
πίζουν! Εσείς, που τους αντιµετωπίζετε και µε καταστολή όταν
διεκδικούν τα αυτονόητα εργασιακά τους δικαιώµατα και όσα
χρειάζονται για να κάνουν καλά και σωστά τη δουλειά τους!

Οι µάχιµοι πυροσβέστες, κατά την αντιπυρική περίοδο, φτά-
νουν κυριολεκτικά στα όριά τους, αφού υφίστανται το «τέντωµα»
του εργασιακού τους χρόνου µε τις επιφυλακές και τη µη χορή-
γηση των οφειλόµενων ρεπό και αδειών. Και αυτό, βέβαια, γίνε-
ται για να καλυφθεί η τεράστια έλλειψη προσωπικού. Περίπου
τέσσερις χιλιάδες είναι οι κενές οργανικές θέσεις των πυροσβε-
στών. Πυροσβέστες από διάφορες περιοχές της Ελλάδας µετα-
κινούνται σε µέρη και περιοχές που δεν γνωρίζουν ούτε έχουν
επισκεφθεί ποτέ και πρέπει ξαφνικά να τις σώσουν. Σε πάρα πολ-
λές περιπτώσεις καταλήγουν να επιχειρούν για πάνω από εικο-
σιτέσσερις ώρες, να κάνουν τριάντα δύο συνεχόµενες ώρες
υπηρεσία. 

Φτάνουν να βασίζονται στην αλληλεγγύη του κόσµου για να
καλύψουν ακόµα και ανάγκες σε φαγητό και νερό. Η εξάντλησή
τους είναι τέτοια που πλέον καταγράφονται συστηµατικά δεκά-
δες τραυµατισµοί. Μόνο φέτος θρηνούν δύο νεκρούς συναδέλ-
φους τους εν ώρα υπηρεσίας στη Σάµο και στον Ασπρόπυργο. 

Η απύθµενη υποκρισία σας αποκαλύπτεται και από την από-
φασή σας να πουλήσετε οριστικά δυόµιση χιλιάδες εποχικούς
πυροσβέστες την επόµενη εβδοµάδα, στις 31 του Οκτώβρη, λες
και οι ανάγκες που καλύπτουν οι περισσότεροι από αυτούς συ-
νεχώς επί επτά και οκτώ αντιπυρικές περιόδους έχουν εκλείψει.
Αν όντως τους θεωρείτε απαραίτητους γιατί δεν τους µονιµοποι-
είτε τώρα όπως ζητούν και οι ίδιοι µέσω των σωµατείων τους,
όπως θα σας ζητήσουν ξανά µε την πανελλαδική συγκέντρωση
τους εδώ απ’ έξω στις 31 Οκτωβρίου, όπως σας ζήτησε και το
κόµµα µας µε ερώτηση την προηγούµενη εβδοµάδα; 

Κι όλα αυτά σε ένα προσωπικό που ο µέσος όρος ηλικίας πλη-
σιάζει τα πενήντα έτη, ενώ το επάγγελµα του πυροσβέστη δεν
είναι καν ενταγµένο στα επικίνδυνα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα.
Και αυτά –ξέρετε- εµείς δεν τα λέµε τώρα τα αναδείξαµε και µε
ερώτηση που καταθέσαµε έγκαιρα πριν την έναρξη της περιόδου
τον Απρίλιο και την οποία παρουσιάσαµε σε ειδική εκδήλωση
εδώ µέσα στη Βουλή µε τη συµµετοχή ειδικών επιστηµόνων, δα-
σολόγων, στελεχών της Πυροσβεστικής. 

Όλα αυτά που σας λέω τόση ώρα, κύριε Μητσοτάκη, δεν τα
βγάζουµε από το µυαλό µας. Είναι το καταστάλαγµα των προτά-
σεων των επιστηµονικών φορέων και των ανθρώπων που δίνουν
αυτές τις µάχες, που είναι µέσα στη µάχη µε τη φωτιά, αυτών,
δηλαδή, που θα έπρεπε να ακούτε, να στηρίζετε αλλά εσείς
έχετε άλλες προτεραιότητες και ακούτε άλλους απ’ ό,τι φαίνεται. 

Θέσαµε αυτά τα ζητήµατα και ψηλά στην προεκλογική ατζέντα
των ευρωεκλογών, αλλά εσείς µάλλον ήσασταν πολύ απασχολη-
µένοι να µαλώνετε µε τον ΣΥΡΙΖΑ για το «πόθεν έσχες», για τις
βίλες, τις πισίνες, για τα εκατοµµύρια του ενός και του άλλου και
δεν δώσατε και τόση σηµασία. 

Πάµε και στο τρίτο: Ατοµική ευθύνη και στην αποκατάσταση
των ζηµιών και στην αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος.
Δεν υπάρχει άνθρωπος σε αυτή τη χώρα που να µην καταλαβαί-
νει ότι έχετε ανοίξει µπίζνες µε τα «κοράκια» των ασφαλιστικών
εταιρειών. Έχετε ξεκινήσει από επιχειρήσεις, µεγάλες ακίνητες
περιουσίες, από οχήµατα και προχωράτε προς την υποχρεωτική
ιδιωτική ασφάλιση όλων των ακινήτων. Όχι απλά δεν αναλαµβά-
νετε τις ευθύνες σας αλλά καθιστάτε τους κατοίκους υπεύθυ-
νους για την περίπτωση που καούν τα σπίτια τους. Από την άλλη
έχουµε τις υποσχέσεις του κράτους που έχουν µείνει υποσχέσεις
όπως δείχνει και το παράδειγµα που έδωσα λίγο παραπάνω αλλά
και πολλά άλλα ακόµα και βέβαια κάποιες αποζηµιώσεις και ενι-
σχύσεις που δεν φτάνουν σε καµµία περίπτωση για να καλύψουν
αυτές τις ζηµιές. 

Τα ίδια έχουµε και στην αποκατάσταση του φυσικού περιβάλ-
λοντος γενικότερα. Ατοµική ευθύνη κι εδώ µε φαιδρότητες τύπου
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«πρασινίζω την αυλή µου» και µε τις διάφορες αποσπασµατικές
πρωτοβουλίες αναδάσωσης που άλλες γίνονται όντως µε καλή
πρόθεση και άλλες για να πάνε διάφοροι καλοθελητές και παρά-
γοντες να φωτογραφηθούν και να προωθήσουν και άλλα σχέδια.
Όλες, όµως, είναι έξω από ένα κεντρικό επιστηµονικό σχέδιο για
το τι θα φυτευτεί, πότε, πού, σε ποια ποσότητα, µε αποτέλεσµα,
είτε να µην προσφέρουν πρακτικά τίποτα είτε να κάνουν και µε-
γαλύτερη ζηµιά. 

Μετά από όλα αυτά προκύπτει ένα ερώτηµα, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, κύριε Μητσοτάκη. Πρόληψη δεν µπορείτε να κάνετε.
Καταστολή δεν µπορείτε να κάνετε. Αποζηµιώσεις δεν µπορείτε
να δώσετε. Αποκατάσταση δεν µπορείτε να κάνετε. Όλα επαφίεν-
ται στην ατοµική ευθύνη των πολιτών και στον «αυτόµατο πιλότο»
των οικονοµικών συµφερόντων και του κόστους-οφέλους.

Τελικά, υπάρχει κάτι που να µπορείτε εσείς να κάνετε πέρα
από εξυπηρετήσεις συµφερόντων; Και αν όχι τι παριστάνετε σε
αυτά τα έδρανα που κάθεστε πεντέµισι χρόνια τώρα; 

Κυρίες και κύριοι, µαζί µε εσάς ο µεγαλύτερος ένοχος για την
κατάσταση που βιώνει ο λαός µας κάθε χρόνο µε τις πυρκαγιές
αλλά και µε τις πληµµύρες, όπως κι όταν γίνεται σεισµός και σε
περίπτωση ενός µεγάλου ατυχήµατος, είναι και η πολιτική και οι
κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης τις οποίες εφαρµόζει φα-
νατικά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα και στηρί-
ζουν φανατικά όλα τα κόµµατα του κεφαλαίου. 

Κυρία Μπακογιάννη, κάνετε ηχητική ρύπανση. 
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Έχετε δίκιο, κύριε Γε-

νικέ, αποχωρώ πάραυτα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ωραία, στο καλό. 

Πρόκειται για τις κατευθύνσεις που κυνικά και προκλητικά λένε
τα εξής, πως τα έργα αντιπυρικής προστασίας και όλα τα αντί-
στοιχα είναι µη επιλέξιµα για χρηµατοδότηση από τα διάφορα
πακέτα, όπως για παράδειγµα το περιβόητο Ταµείο Ανάκαµψης,
λόγω µεγάλου κόστους που δεν αποφέρει το αντίστοιχο όφελος,
δηλαδή οικονοµικό κέρδος για κάποιους. Γιατί µετράτε µόνο έτσι
εσείς το όφελος, µε το τι και πόσα θα βάλουν στην τσέπη διάφο-
ροι επιτήδειοι του κεφαλαίου. 

Κοµµάτι αυτής της πολιτικής είναι και η αντιεπιστηµονική διά-
σπαση της ενιαίας διαχείρισης των δασών µε τον διαχωρισµό της
πρόληψης από την κατάσβεση και τη µεταφορά της αρµοδιότη-
τας δασοπυρόσβεσης από τη Δασική Υπηρεσία στην Πυροσβε-
στική Υπηρεσία, µια διάσπαση που ξεκίνησε το 1998 επί
κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ και συνεχίστηκε µέχρι σήµερα από όλες
τις κυβερνήσεις µε τραγικά αποτελέσµατα. 

Πρόκειται για µια λογική που για λόγους κόστους µετατρέπει
την αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών από πολιτικό και επι-
στηµονικό ζήτηµα τεκµηριωµένης, ολοκληρωµένης διαχείρισης
και προστασίας από κάθε κίνδυνο σε επιχειρησιακό πρόβληµα
που ξεκινά από τη στιγµή που θα ξεσπάσει η δασική πυρκαγιά
και όχι πριν αυτή ξεσπάσει όπως θα έπρεπε. 

Ένοχος είναι το σηµερινό κράτος και η επιλεκτική ανικανότητά
του. Ανίκανο όταν πρόκειται για λαϊκές ανάγκες, για την προστα-
σία της ανθρώπινης ζωής, κι ικανότατο εκεί που θέλει, όπως για
παράδειγµα όταν είναι να πετάξει ανθρώπους έξω από τα σπίτια
τους µε τους πλειστηριασµούς των κορακιών, όταν είναι να στεί-
λει φρεγάτες στην Ερυθρά Θάλασσα και F16 να συνοδεύουν πυ-
ρηνικά βοµβαρδιστικά σε νατοϊκές ασκήσεις. 

Απέναντι, λοιπόν, σε όλους αυτούς τους ενόχους για τα κατά
συρροήν εγκλήµατα έλαµψε και φέτος το µεγαλείο της προσφο-
ράς και της δύναµης τόσο των πυροσβεστών µας όσο και των
κατοίκων, των εθελοντών, ανάµεσά τους και των µελών του ΚΚΕ
και της ΚΝΕ, που µπήκαν στη µάχη για να σώσουν σπίτια, περι-
ουσίες, ζώα, δάση, για να οργανώσουν την αλληλεγγύη στους
πληγέντες, κάνοντας πράξη το σύνθηµα «µόνο ο λαός σώζει τον
λαό». 

Αυτός ο λαός είναι που έχει τη δύναµη µε την πάλη του να
διεκδικήσει και µέτρα πρόληψης και αποκατάστασης αλλά και να
ανατρέψει οριστικά αυτήν τη διαχρονικά επικίνδυνη πολιτική,
αυτό το κράτος που θυσιάζει τις ανάγκες και τις ζωές των πολ-
λών για τα κέρδη των λίγων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, τον
χρόνο λίγο να προσέξετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Τελευταία φράση, κύριε Πρόεδρε.

Θα έρθει η στιγµή που µαζικά θα σας γυρίσουν την πλάτη όλοι
όσοι σας εµπιστεύτηκαν και σας έδωσαν επανειληµµένα τράτο
τόσα χρόνια και σήµερα νιώθουν πως απογοητεύτηκαν οικτρά.
Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα πέντε µέλη του Φοιτητικού Συλ-
λόγου από το Τµήµα Πολιτικής Επιστήµης και Δηµόσιας
Διοικήσεως του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
Αθηνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος για τη δική του
οµιλία, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση». 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πρέπει να πω ότι στην πρωτολογία του ο Πρωθυπουργός ήταν
συναινετικός. Θέλω να τον ακούσω και στη δευτερολογία του,
βέβαια, αφού ακούσει όλα όσα του πουν οι υπόλοιποι Αρχηγοί,
τι θα απαντήσει και τι θα µας πει. 

Βέβαια στο τέλος πέταξε και µία µπηχτή, «νοσηρή φαντασία
έχουν όσοι διαφωνούν µε τη δεινή θέση της χώρας». Δηλαδή
όσοι πιστεύουµε, όπως και ο ελληνικός λαός, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ότι τα πράγµατα δεν πάνε καλά οικονοµικά έχουµε νο-
σηρή φαντασία. 

Δεν είναι έτσι ακριβώς τα πράγµατα, κύριε Πρωθυπουργέ, και
αν ανατρέξετε και διατρέξετε και βγείτε έξω στον κόσµο αλλά
και στην αγορά θα έλεγα, θα καταλάβετε ότι υπάρχει ένα συνο-
λικό δοµικό πρόβληµα σε σχέση µε την οικονοµία. Αυτά, βέβαια,
σε µια άλλη κουβέντα, φαντάζοµαι, θα τα κάνουµε.

Πρέπει να πω, βέβαια, ότι υπήρξε µια περίεργη καθυστέρηση
στο θέµα αυτό διότι θα έπρεπε να γίνει η συζήτηση τον Σεπτέµ-
βριο. Οι φωτιές έγιναν εκείνη την περίοδο. Το πήγαµε λίγο αρ-
γότερα, αντιλαµβάνοµαι ότι πρέπει να αρχίσει να ξεθωριάζει στη
µνήµη του Έλληνα η φωτιά, η πυρκαγιά, οι επιπτώσεις για να
είναι λιγότερες και οι αντιδράσεις του κόσµου. Είναι µια καλή επι-
κοινωνιακή επιλογή να µεταφέρεις ένα γεγονός σε έναν χρόνο
που σε βολεύει, ώστε να µπορείς να κάνεις εσύ το άσπρο µαύρο.
Και όταν λέω εσύ, δεν αναφέροµαι στον Πρωθυπουργό αλλά γε-
νικά στην πολιτική ή στους πολιτικούς. 

Μετράω όµως, κύριε Πρωθυπουργέ –γιατί, πραγµατικά, σή-
µερα µε εκπλήξατε θετικά στο γεγονός ότι ήσασταν πολύ συναι-
νετικός- τις προσβολές που εδώ και µήνες εσείς και οι Υπουργοί
σας κατά καιρούς έχετε καταγράψει και έχετε καταθέσει στον
ελληνικό λαό και σε όποιον διαφωνεί. Συνωµοσιολόγοι, ψεκασµέ-
νοι, στρατηγικοί κακοπληρωτές, φασίστες, οµοφοβικοί, σκοταδι-
στές, ακροδεξιοί, ρωσόδουλοι, αρνητές της επιστήµης και τώρα
ο νεολογισµός, «πατριώτες της φακής». 

Είναι σωστό; Είναι έντιµο να αντιπαρατίθεται πολιτικά κάποιος
µε εκφράσεις τέτοιες; Είναι έντιµο για έναν πολιτικό µεταρρυθµι-
στή όπως εσείς -γιατί έτσι λέτε, κύριε Πρωθυπουργέ, και θέλω να
το πιστέψω- να οµιλεί δι’ αυτού του τρόπου σε πολιτικούς του αν-
τιπάλους, σε ψηφοφόρους, στον ελληνικό λαό; Κατά την άποψή
µας όχι, διότι η ύβρις είναι το επιχείρηµα αυτού που δεν έχει επι-
χείρηµα. Μόνο έτσι αντιδρά κάποιος που δεν έχει επιχειρήµατα. 

Και πρέπει να πω το εξής, καλή η συναίνεση αλλά δεν είδα
ανάληψη ευθύνης. Δεν άκουσα να λέτε κάτι σε σχέση µε το ότι
φταίµε σε κάτι. Κάποιος να φταίει σε κάτι. Δεν αναφέροµαι συ-
νολικά σε όλα τα προβλήµατα µιλάµε για τις πυρκαγιές. Κάποιος
δεν έκανε λάθος; Ένας δεν έκανε λάθη; Όλα ήταν καλώς καµω-
µένα, ναι ή όχι; 
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Και εδώ θα πω τις δικαιολογίες που έχω ακούσει πάλι από το
στόµα του Πρωθυπουργού κατά καιρούς. Ο στρατηγός άνεµος
-κατά το παρελθόν, θυµάστε-τα φλεγόµενα κουκουνάρια. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ναι, πάλι εσείς κυβερνούσατε, κύριε Καλαφάτη! Απο-
ποιείστε και πάλι τον Καραµανλή και την κυβέρνησή του; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ ησυχία!
Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τα φλεγόµενα κουκουνάρια, το φαινόµενο της καµινά-
δας, το πυρόνεφος της νύχτας, το µικροκλίµα της φωτιάς, ο
Υµηττός που ’ναι σαν «µπακλαβάς» –το ’πε Υπουργός- ένα γεράκι
εµπρηστής, το φαινόµενο της κηλίδωσης! 

Και τι λέτε; Ότι τα σπίτια ξαναγίνονται. Αυτό είπε ο Έλληνας
Πρωθυπουργός ότι τα σπίτια ξαναγίνονται. Κι εγώ ρωτώ, εσείς
που πολλοί Υπουργοί από εσάς έχετε δεκάδες σπίτια λέτε ότι το
σπίτι του φτωχού ξαναγίνεται; Εµ, δεν γίνεται εύκολα. 

Και, βέβαια, να πω το εξής, είναι εύκολο να αποδίδεις και να
µεταφέρεις την ευθύνη σε άλλους. Είναι εύκολο να αποδίδεις
την ευθύνη σε τρίτους, τέταρτους, πέµπτους αλλά είναι δύσκολο
-κι εδώ είναι το ζητούµενο για τους πολιτικούς- να αναλάβεις επι-
τέλους την ευθύνη των λαθών σου. Εκεί είναι η µεγαλοψυχία
ενός πολιτικού και ενός κόµµατος µεγάλου!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, στην οικτρή πραγµατικότητα. Γιατί ο χρόνος δεν

είναι πάρα πολύς σήµερα. Φέρατε το παράδειγµα της Πορτογα-
λίας, κύριε Πρωθυπουργέ. Γιατί µόνο της Πορτογαλίας; Για πείτε
µου. Γιατί µόνο της Πορτογαλίας; Και πήγατε και στην Αµερική.
Η Ελλάδα ανήκει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην Ελλάδα ξέσπα-
σαν λιγότερες πυρκαγιές, το 2023 κάηκαν 1,6 εκατοµµύρια
στρέµµατα µέχρι το τέλος του καλοκαιριού. Αύξηση 270%. Η Ελ-
λάδα κατατάσσεται ως η χειρότερη µεταξύ των είκοσι µεσογει-
ακών χωρών. 

Να δώσω κι ένα παράδειγµα, πολύ απλό παράδειγµα. Οι δασι-
κές πυρκαγιές στην Αττική, 2017 - 2024, µαζί ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δη-
µοκρατία. Κάηκε το 37% των δασών. 

Το ακούν τα παιδιά επάνω. Το 37% των δασών της Αττικής
µέσα σε έξι χρόνια κάηκε. Δεν θα τα ξαναδείτε ποτέ, ποτέ σας!
Και σας το λέω γιατί το µέλλον της Ελλάδας είστε εσείς όλοι ξε-
χωριστά ο καθένας, εσείς! Και πρέπει να απολογούµαστε εµείς
εδώ για τα εγκλήµατα που κάνουµε ή τα λάθη. Αλλά εδώ δεν
υπάρχει απολογητικό ύφος. Όλα έγιναν καλώς καµωµένα.

Άρα, λοιπόν, περίπου το 40% των δασών κάηκε στην Αττική.
Ποιος φταίει; ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, ας το πούµε ωµά. Εκεί
κάηκαν, στη διακυβέρνηση τη δική σας κάηκαν όχι αλλού. Και
πάµε και στην ουσία. 

Το ότι αποτύχατε, αποδεικνύεται από ένα παράδειγµα, κύριε
Πρωθυπουργέ: Στη Βουλγαρία υπερδιπλασιάστηκαν τα δάση τα
τελευταία εξήντα χρόνια. Τα τελευταία εξήντα χρόνια έγιναν
τρεις φορές παραπάνω από ό,τι ήταν πριν. Η κλιµατική αλλαγή
δηλαδή φτάνει µέχρι τη Ροδόπη, µέχρι τον ορεινό όγκο; Δεν περ-
νάει απέναντι; Έχει κανένα ανάχωµα στα σύνορα η Ελλάδα για
να λέει δεν περνάς απέναντι κλιµατική αλλαγή; Άρα κάτι κάνουµε
λάθος. 

Προτάσεις θα ακούσετε στη δευτερολογία, γιατί περιµένω από
όλους να ακούσω προτάσεις. Δεν άκουσα προτάσεις αυτή είναι
αλήθεια. Εµείς θα δώσουµε συγκεκριµένες προτάσεις, κύριε
Πρωθυπουργέ, και εύχοµαι να τις ακούσετε. Εύχοµαι να τις κα-
ταλάβατε, εύχοµαι να τις κατανοήσετε. 

Δεν θα πάω στους ειδικούς για το τι λένε, κύριε Πρωθυπουργέ.
Θα µπορούσα να αναφέρω τα εξής: Εκθέσεις του ΟΟΣΑ, τα λάθη
που έχουν γίνει, αλλά για την Αττική ειδικά έγιναν πέντε µοιραία
λάθη τα οποία κατεγράφησαν από ειδικούς. Και ευτυχώς η Ελ-
ληνική Λύση έχει ειδικούς πραγµατογνώµονες οι οποίοι µας λένε
τα εξής συγκεκριµένα πράγµατα: 

Πρώτον, κατέρρευσε από την πρώτη στιγµή ο σχεδιασµός του
συντονιστικού κέντρου. Κάηκαν πυροσβεστικά, τραυµατίστηκαν
πυροσβέστες, κάηκαν άνθρωποι, καθυστέρησαν µετά τις πρώτες
ρίψεις από τα εναέρια µέσα. Είχαµε καθυστερήσεις. Σπαταλή-
θηκε πολύτιµος χρόνος όσο η φωτιά µπορούσε να τεθεί υπό

έλεγχο, στην Αττική όλα αυτά. Καµµία προσπάθεια κατάσβεσης
µέσα στη νύχτα και πάνω από έντεκα ώρες. Αποτέλεσµα; Το µέ-
τωπο στον Βαρνάβα βρέθηκε στο Χαλάνδρι. Πέρασε απέναντι
τριάντα χιλιόµετρα µακριά. Η µάχη χάθηκε στον Διόνυσο και την
Εκάλη. Δεν λέω ότι φταίτε εσείς. 

Ακούστε για να το ξεκαθαρίσουµε λίγο, ένας Πρωθυπουργός
δεν µπορεί να τα ξέρει όλα δεν γίνεται. Μόνο ο Θεός τα ξέρει
όλα. Αυτό σηµαίνει ότι κάποιοι άλλοι φταίνε όµως, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Διότι πολύ απλά η φωτιά διοχετεύτηκε στην Πεντέλη και
τις γύρω περιοχές. Γιατί; Διότι φοβήθηκαν κάποιοι µην απειλη-
θούν οι βίλες τους εκεί πάνω. Και υπάρχει έκθεση συγκεκριµένη. 

Και επαναλαµβάνω, δεν είµαι από αυτούς που θα δώσω ευ-
θύνη στον Πρωθυπουργό µόνο. Δεν φταίει ο Πρωθυπουργός.
Δεν µπορεί να τα ξέρει όλα, εν πάση περιπτώσει. Γι’ αυτό έχει
και τους Υπουργούς, Υφυπουργούς, υπηρεσιακούς παράγοντες.
Δεν είδα να αποκεφαλίζει όµως κανέναν. Μονοδιάστατο σχέδιο
πυρόσβεσης µόνο µε εναέρια µέσα. Οι επίγειες δυνάµεις είχαν
το ρόλο του κοµπάρσου. Για την Αττική, λάθος στον συντονισµό
των ελικοπτέρων. Αυτά γράφτηκαν, λέχθηκαν από ειδικούς και
εδώ δεν λαµβάνει κανένας την ευθύνη. Ακόµη και ο Υπουργός
του κ. Μητσοτάκη δήλωνε ότι ο κρατικός µηχανισµός είναι πάν-
τοτε έτοιµος να αντιµετωπίσει όποια κατάσταση. 

Και στην Κόρινθο τι έγινε; Αφού ήµασταν έτοιµοι στην Κόρινθο
τι έγινε; Με είκοσι πέντε βαθµούς θερµοκρασία, καιγόταν η Κό-
ρινθος. Κάποιος φταίει, κύριε Πρωθυπουργέ. Εάν οι ισορροπίες
µέσα στη Νέα Δηµοκρατία είναι φωτιά, αντιλαµβάνοµαι ότι κά-
ποιες στιγµές ένας Πρωθυπουργός, ένας Πρόεδρος, δεν µπορεί
να πάρει κεφάλια. 

Όµως, εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, φαίνεται ο ισχυρός Πρωθυ-
πουργός που µπορεί να επιβάλει τον νόµο, την τάξη και, κυρίως,
τη δικαιοσύνη, να παίρνει κεφάλια όταν φταίει κάποιος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε στο αµίµητο. Γιατί ζητάω ευθύνη; Στον κύριο Πρω-

θυπουργό πρέπει να αποδώσω µια δήλωση θετική. Το 2018 όταν
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, δήλωνε ο Πρωθυπουργός: «Δεν µπορώ να αντι-
ληφθώ τι σηµαίνει ανάληψη πολιτικής ευθύνης, χωρίς παραί-
τηση». Εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, ούτε πολιτική ευθύνη
αναλάβατε. Είχατε απόλυτο δίκιο τότε. Το είχατε πει. Και είχατε
πει για πολιτική ευθύνη. Είχατε πει για ανάληψη, για παραιτήσεις. 

Τώρα τι έγινε, κύριοι συνάδελφοι; Δεν υπάρχει ανάληψη ευθύ-
νης; Δεν υπάρχει τίποτα; Εδώ θα πω ότι ο Πρωθυπουργός όµως
πολλές φορές ακολουθεί την Ελληνική Λύση. Μην ακουστεί οξύ-
µωρο, θα σας παραθέσω τις δηλώσεις του: 2021, η Ελλάδα δεν
πρόκειται να στραφεί στην πυρηνική ενέργεια. Το είχα πει εγώ
στη Βουλή τότε από το 2020 και ο Πρωθυπουργός το 2021 έλεγε
«δεν πάµε». Δήλωσή του από το 2024: «Δεν µπορούµε να πετύ-
χουµε ουδέτερο ισοζύγιο εκποµπών χωρίς πυρηνική ενέργεια».
Ή το ένα ισχύει ή το άλλο. 

Άρα, λοιπόν, έρχεται στη γραµµή της Ελληνικής Λύσης του
µόνου κόµµατος που κάνει αξιοπρεπή κριτική και αντιπολίτευση,
µε προτάσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτό µας χαροποιεί ιδιαίτερα, γιατί έχουµε κι άλλες προ-

τάσεις να σας κάνουµε στη δευτερολογία µας. 
Πάµε στα πυροσβεστικά µέσα. Εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, σας

έπιασα λίγο αδιάβαστο. Μάλλον οι σύµβουλοί σας δεν σας έδω-
σαν τα στοιχεία. Δεν θα πω τι έγινε στην Εύβοια. Εκεί έγινε πάρτι.
Δεν έγινε αναδάσωση. Από ενάµισι εκατοµµύριο φυτά υπάρχουν
εκατόν ογδόντα επτά χιλιάδες φυτά µόνο για να φυτευτούν. Ας
το αφήσουµε αυτό. 

Πάµε στα Air Tractor. Εδώ σας τα είχα πει. Ήσασταν εδώ,
κύριε Πρωθυπουργέ. Είναι λάθος τα Air Tractor. Αυτά δεν σβή-
νουν ούτε ψησταριά. Τα είχαµε πει. Μεταφέρουν ελάχιστα λίτρα
νερού. Και µάλιστα υπάρχει και η εξής ιδιοµορφία. Αυτά που
έχουν σταθερές βάσεις υδροληψίας δεν γεµίζουν στη θάλασσα.
Το ξέρει ο Πρωθυπουργός. Μας το είπε εδώ. Δεν µπορούν να
γεµίσουν. Τα υπόλοιπα τα αµφίβια δεν µπορούν να πάρουν νερό
αν η θάλασσα έχει τέσσερα, πέντε ή έξι µποφόρ -θα πω εγώ- πα-
ραπάνω, µε κυµατισµό εξήντα εκατοστών. Τι τα πήραµε; Γιατί τα
πήραµε; 

Το αντιπυρικό υγρό -έχω απάντηση του Υπουργού- το πήραµε
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πάλι Σεπτέµβριο. Σας λέω συγκεκριµένα λάθη. Οι προτάσεις θα
ακολουθήσουν. 

Επίσης, ρωτάω τον κύριο Πρωθυπουργό, είπε για τα πυροσβε-
στικά τα CL- 415. Απ’ ό,τι ξέρω τρία ήταν για ένα χρόνο στη Γαλ-
λία. Το ένα επέστρεψε, το καινούργιο, από ό,τι κατάλαβα. Τα δύο
παλιά, γιατί παραµένουν εκεί; Γιατί δεν ανέλαβε τη συντήρηση η
ΕΑΒ; Εδώ και τριάντα χρόνια η ΕΑΒ έκανε τη συντήρηση των Κα-
ναντέρ. Γιατί τώρα ξαφνικά παραµένουν έναν χρόνο εκεί; Πότε
καθυστερούσε η ΕΑΒ έξι µήνες και πάνω Καναντέρ; Ποτέ! Στη-
ρίξτε την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μην τα στέλνετε στη Γαλλία για συντήρηση και περιµένουµε

ένα, δύο χρόνια. Έχουµε δώδεκα Σούπερ Πούµα. Ακούστε, πε-
τάνε τα δύο. Ρωτήστε τον Υπουργό, κύριε Πρωθυπουργέ. Ποιος
φταίει; Οι Υπουργοί σας. Δεν φταίτε εσείς αλλά οι Υπουργοί σας,
κύριε Πρωθυπουργέ. Γιατί πετάνε µόνο τα δύο; Το ένα είναι για
αεροπυρόσβεση, βέβαια. Γιατί πετάνε µόνο τα δύο; Τις πταίει
στο κάτω κάτω της γραφής; Ποιος φταίει; Δίνουµε λεφτά για να
πάρουµε όπλα. Δίνει Μπελαρά ,Ραφάλ. Μαζί του ήµασταν. Δεν
πετάνε. Ποιος φταίει ρε παιδιά, τι έγινε; Δεν πετάνε. Παίρνουµε
αεροπλάνα που δεν πετάνε ή τα έχουµε στα παρκαρισµένα; Κάτι
φταίει, κάποιος φταίει, κάποιοι φταίνε. Να βρούµε ποιοι φταίνε. 

Να πάµε τώρα και στο άλλο, κύριε Πρωθυπουργέ. Αυτά περί
πατριωτών, αυτό µε ενόχλησε προσωπικά γιατί ξέρω ότι το δη-
κτικό σας σχόλιο αφορούσε και εµάς, φαντάζοµαι. Και το λένε
και οι Υπουργοί σας στα κανάλια. Επειδή µιλήσατε απαξιωτικά
για τη φακή και είπατε «πατριώτες της φακής». 

Θα σας πω, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι η φακή είναι ένα πολύ
υγιεινό και εύγευστο όσπριο το οποίο έχει µέσα βιταµίνες, µε-
γάλη θρεπτική αξία, πλούσια σε σίδηρο, φώσφορο, υδατάνθρα-
κες, πρωτεΐνες, βιταµίνες βήτα. Μια χαρά είναι η φακή αλλά όταν
έχεις συνηθίσει να τρως µε χρυσά κουτάλια, µε σούσι, µε χαβιάρι
και µε πλούσια γεύµατα δεν σου αρέσει η φακή. Εµείς προτιµάµε
την φακή, τη φασολάδα την ελληνική και τον πατριωτισµό τον
πραγµατικό τι να κάνουµε τώρα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχουµε διαφορετική σύνθεση, υπόσταση και αντίληψη. 
Και να πω και κάτι στον Πρωθυπουργό, επειδή µίλησε για πα-

τριώτες της «φακής». Εγώ δεν υποτιµώ τον πατριωτισµό κανενός
αλλά εν τη αποδείξει ο πατριωτισµός αποδεικνύεται όχι στα
λόγια. Στα λόγια όλοι είµαστε όλοι κι εγώ κι εσείς και όλοι σας.
Οι πράξεις είναι το θέµα. 

Διαβάζω, λοιπόν, µια δήλωση και απευθύνοµαι και στον Έλ-
ληνα Πρωθυπουργό και θα µου πείτε αν αυτή η δήλωση είναι πα-
τριωτική: «Η αποµείωση της εθνικής κυριαρχίας είναι σχετική
έννοια». Ώπα! Σχετική έννοια η αποµείωση της εθνικής κυριαρ-
χίας; Συνεχίζω: «Συµφωνία αυτού του τύπου προσφυγής στη
Χάγη µε την Τουρκία µπορεί να συνεπάγεται και κάποιες υποχω-
ρήσεις από κάποιες θέσεις που µπορεί να είναι η αφετηρία µας
µιας διαπραγµάτευσης». 

Αυτά δεν τα θεωρώ πατριωτικά εγώ. Αν τα θεωρείτε όλοι εσείς
πατριωτικά έχω µια άλλη αντίληψη για τον πατριωτισµό. Εδώ µι-
λάµε για πατριώτες στο πανέρι. Αυτό δεν είναι πατριωτική δή-
λωση. Είναι άποψή µας. Όµως, δεν λέµε ότι δεν είναι πατριώτης
ή είναι υποπατριώτης ή προδότης αυτός που την έκανε. Εµείς
δεν είµαστε σαν τον Πρωθυπουργό να υβρίζουµε τους πολιτι-
κούς µας αντιπάλους. Εµείς µιλάµε µε επιχειρήµατα. Αυτή είναι
η ποιοτική διαφορά της Ελληνικής Λύσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν µπαίνουµε στη λάσπη και στον βούρκο. Συζητούµε πολι-

τικά και θεσµικά. 
Και ρωτώ τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας: Είναι πα-

τριωτισµός, να παριστάνετε τους µακεδονοµάχους προεκλογικά
και µετεκλογικά να εφαρµόζετε τη Συµφωνία των Πρεσπών µε
την οποία διαφωνούσατε προεκλογικά; Είναι πατριωτισµός να
υπογράφεις συµφωνία για επέκταση της ΑΟΖ σου αλλά µε µει-
ωµένη επήρεια; Παγκόσµια πρώτη φορά στα πρακτικά. Δεν έχει
ξαναγίνει. Είναι πατριωτικό να αλωνίζουν επί µήνες οι Τούρκοι
στην Κάσο να µην µπορούµε να βάλουµε ένα καλώδιο; 

Είναι πατριωτισµός να υπογράφεις συµφωνία µισής οριοθέτη-
σης από την Ιταλία από δω, από την Αίγυπτο από εκεί, να στέλνει

«µπακλαβά» την ΑΟΖ σου; Είναι πατριωτικό να παριστάνεις τον
ήρωα στον Έβρο το 2008 όταν έχεις κάνει πάρκινγκ λαθροµετα-
ναστών την Ελλάδα και απελπισµένα να µου βγάζετε τον κύριο
από εδώ, τον συνάδελφο τον καλό, επειδή είναι από τη δεξιά σας
πλευρά να βγαίνει στα κανάλια µε εντολή από τον Πρωθυ-
πουργό; Είναι πατριωτικά πράγµατα αυτά; Όχι. Και αναφέροµαι
στον κ. Πλεύρη. Βγάζετε δήθεν τους Δεξιούς. Αν τώρα ο Πλεύ-
ρης έχει γίνει Δεξιός, η ελαφροδεξιά τι να πει;

Είναι πατριωτικό να µην κάνεις τίποτα για το δηµογραφικό; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ακούστε, ακούστε. Για εµάς δεν υπάρχει ούτε Δεξιά ούτε Αρι-
στερά. Η πείνα είναι µία ενιαία για Δεξιούς και Αριστερούς. Κα-
ταλάβετέ το. Αυτή είναι η διαφορά µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και σας οµιλεί ένας άνθρωπος που δεν προέρχεται από το

κόµµα σας. Εγώ προέρχοµαι από το ΠΑΣΟΚ. Στα είκοσι τρία
έφυγα από το ΠΑΣΟΚ. Εθνική ανεξαρτησία και λαϊκή κυριαρχία
δεν τολµά κανείς να πει στη Νέα Δηµοκρατία, σήµερα όµως.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι πατριωτικό να έχει σκοτωθεί κόσµος στα Τέµπη και να

λέει Υπουργός σας ότι µπαγιάτεψε το θέµα; Πενήντα επτά νε-
κρούς είχαµε. Ούτε ο Πρωθυπουργός είπε αυτό το πράγµα. Είχε
την ευαισθησία ο άνθρωπος να µην πει ποτέ κάτι τέτοιο. Και να
βγαίνουν οι Υπουργοί σας και να τα λένε; Είναι πατριωτισµός
αυτό; 

Είναι πατριωτισµός να παραδώσετε τη χώρα στα καρτέλ ενέρ-
γειας; Όλοι σας, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, τα καρτέλ
ενέργειας εσείς τα ψηφίσετε, όπως και τα funds εσείς τα κάνατε.
Να το µάθει ο ελληνικός λαός. Μαζί τα κάνατε, µαζί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εδώ πρέπει να πω και το εξής. Περίµενα από τον Έλληνα

Πρωθυπουργό -γιατί δεν είναι πατριωτικό αυτό- µετά την αποκά-
λυψη συνοµιλίας της κ. Βούλτεψη µε τον Πακιστανό εκπρόσωπο
να της ζητήσει την παραίτηση. Έχετε δει το βίντεο της συνοµι-
λίας; Να δίνει εντολές ο Πακιστανός στην Υπουργό και να λέει
«ναι, ναι» η Υπουργός; Το έχετε δει το βίντεο, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, της κ. Βούλτεψη; Αν το έχετε δει και δεν την έχετε «απο-
κεφαλίσει» -πολιτικά εννοώ-, έχετε µεγάλο µερίδιο ευθύνης. Αν
το δείτε, όµως, είµαι βέβαιος ότι θα την «αποκεφαλίσετε» πά-
ραυτα εκείνη τη στιγµή, γιατί είναι η ντροπή για την Κυβέρνησή
µας, ντροπή για την Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για εµάς πατριωτισµός, κύριοι συνάδελφοι, είναι να θεωρείς…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ναι, να σας πω. Εµένα δεν ξέρει ο Πρόεδρος των Πακιστανών

τον γιο µου ή την κόρη µου τι δουλειά κάνει, ότι είναι δικηγόρος,
δεν λέει «φώναξε µου τον Μάνο να µιλήσω». Ο Μάνος είναι ο γε-
νικός γραµµατέας. Να λέει ο Πακιστανός που δεν είναι καν πρό-
εδρος, «ο Μάνος», «κλείσε µου ραντεβού να έρθω». Είµαστε µε
τα καλά µας; Τι είναι εδώ; Ουγκάντα; Και τα λέω µε πολύ απλά
λόγια. 

Και επειδή µιλάτε για εξοπλισµούς, άκουσα έναν Υπουργό να
λέει το αµίµητο και εκεί γέλασα, κύριε Πρωθυπουργέ. Δεν είναι
δυνατόν εµείς που αγοράσαµε Ραφάλ και φρεγάτες να µην είµα-
στε πατριώτες. Πρέπει να πω ότι πιέσαµε και εµείς -θυµηθείτε
λίγο το παρελθόν 2019  -2020- και τα πήραµε αλλά αυτό δεν είναι
δικαιολογία πατριωτισµού. Τότε τι να πει ο Τσοχατζόπουλος; Δεν
είναι επιχείρηµα. Πιστέψτε µε, δεν είναι επιχείρηµα αυτό, διότι
τα ίδια έλεγε και ο Τσοχατζόπουλος αλλά στη φυλακή πήγε στο
τέλος. Το θέµα δεν είναι να αγοράζεις τα όπλα. Το θέµα είναι να
χρησιµοποιείς τα όπλα εκεί, στην Κάσο, που δεν τα χρησιµοποι-
ήσατε. Εκεί είναι η ουσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλιώς, γιατί να δώσω τα δισεκατοµµύρια, για ποιον λόγο να

τα δίνω τα δισεκατοµµύρια; Ρωτώ γιατί να τα δίνω. Εξηγήστε
µου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Να κάνουµε τότε…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
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Ακούστε λίγο, κυρία Μπακογιάννη. Σας σέβοµαι. Υπολήπτοµαι την
παρουσία σας. Διαφωνώ µε τις απόψεις σας συνεχώς. Εγώ δεν
σας έχω βρίσει. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευτυχώς. Αλίµονο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δυστυχώς για εσάς, ευτυχώς για εµάς.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, όχι διά-

λογο. Απευθυνθείτε στο Σώµα, κύριε Βελόπουλε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δυστυχώς για εσάς, ευτυχώς για εµάς. Γιατί εγώ δεν
σας έχω βρίσει ποτέ, ούτε σας έχω πει ψεκασµένους. Αν ήθελα
να σας πω ψεκασµένους, θα µπορούσα να χρησιµοποιήσω χιλιά-
δες εκφράσεις παρόµοιες και παρεµφερείς οι οποίες εκθέτουν
και Υπουργούς σας και Βουλευτές και καµµιά φορά και τον Πρω-
θυπουργό. Δεν πέφτω, όµως, στη λογική και στον βούρκο σας.
Αυτή είναι η διαφορά. Έχουµε ποιοτικά χαρακτηριστικά που µας
κάνουν διαφορετικούς. Θα ερχόµαστε πολιτικά να µιλήσουµε
εδώ και εµείς αγκαλιάζουµε όλους τους Έλληνες ακόµα και αυ-
τούς που εσείς υποτιµητικά τους φέρεστε γιατί είστε µια νοµεν-
κλατούρα υψηλότερη από εµάς. 

Ναι, εγώ δεν είµαι κάτι σαν και εσάς. Δεν πήγα στο κολέγιο.
Ένας απλός άνθρωπος, πολίτης, που ο πατέρας του ήταν ανθρα-
κωρύχος και η µάνα του η κακοµοίρα ήταν καθαρίστρια στα ξε-
νοδοχεία αλλά είµαι περήφανος γι’ αυτήν την καταγωγή µου!
Είµαι περήφανος για τον πατέρα και τη µάνα µου που µε µεγά-
λωσαν µε κόπο και µε αίµα. Εντάξει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν θα πέσω σε επίπεδο τέτοιο ποτέ µου για έναν και µόνο

λόγο. Ορκίστηκα εδώ µέσα, όσο είµαι, ότι θα µιλάω πολιτικά. Γι’
αυτό και αγκαλιάζουµε όλους τους Έλληνες. Η πείνα δεν έχει
ούτε αριστερά ούτε δεξιά τσέπη ούτε  κοιλιά αριστερή και δεξιά.
Είτε πεινάς είτε δεν πεινάς. Θέλουµε να ενώσουµε όλους τους
Έλληνες για τους Έλληνες, για την Ελλάδα, για την πατρίδα, για
το έθνος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό θέλουµε να κάνουµε και στέλνουµε µήνυµα σε όλους

τους Έλληνες. 
Ακούστε, λοιπόν, τώρα. Δεν θα πω τι φταίει και τι δεν φταίει.

Περιµένω τη δευτερολογία µου, για να καταθέσω προτάσεις. Η
αλήθεια είναι ότι αυτή η χώρα κυβερνάται µε θράσος και µε ψέµα
εδώ και δεκαετίες. Δεν είναι φαινόµενο µόνο αυτής της Κυβέρ-
νησης. Με θράσος και µε ψέµα. Λένε ψέµατα συνειδητά και έρ-
χονται µε θράσος εδώ και τα υπερασπίζονται και τα πιστεύουν
κιόλας οι ίδιοι. Όµως, το φως της αλήθειας δεν µπορεί να καλυ-
φθεί από το σκοτάδι του ψέµατος. Γι’ αυτό είµαστε εδώ. Θα ανα-
δεικνύουµε την αλήθεια, την πραγµατικότητα απέναντι στο ψέµα
και το σκοτάδι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι αλήθεια ότι πετάξατε τους εποχικούς πυροσβέστες σαν

λεµονόκουπες. Το βλέπουµε το αποτέλεσµα. Η µόνη στρατηγική
που εφαρµόστηκε -και πρέπει να το πούµε αυτό- ήταν το «112».
Αυτό να το αποδώσουµε στην Κυβέρνηση. Είχαµε τις επιφυλά-
ξεις -δεν τις είπαµε ποτέ, όλοι το λέγαµε- αλλά λειτουργεί. Δη-
λαδή το «112» είναι κάτι που λειτουργεί. Φαντάζοµαι ότι όταν
αρχίζουν να βοµβαρδίζουν οι Τούρκοι, τότε θα βάλετε το «112»
να τρέχουµε να κρυφτούµε όλοι µαζί. Μόνο που δεν έχουµε κα-
ταφύγια, ξέρετε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μην το χαλάτε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Πρέπει κάποια στιγµή εσύ που είσαι ναύαρχος….
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε, όχι

ατοµικά. Στο Σώµα απευθυνόµαστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Αφού πετάγονται από κάτω, κύριε Πρόεδρέ µου!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε τώρα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Πετάγονται από κάτω συνέχεια. Εγώ φταίω; Πάλι εγώ φταίω; Πε-
τάγονται από κάτω κάνεις παρατήρηση σε εµένα. Μιλάω εγώ µε
αυτούς κάνεις παρατήρηση σε εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, στο Σώµα
απευθυνόµαστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Βρέξει-χιονίσει, η Ελληνική Λύση φταίει για όλα. Το καταλάβαµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τους τροµάξατε, γιατί

κηρύξατε τον πόλεµο στην Τουρκία προηγουµένως και θορυβή-
θηκαν. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κάποιος πρέπει να τον κηρύξει. Θα φτάσουν στο Σούνιο. Κάποιος
πρέπει να τον κηρύξει. Θα φτάσουν στην Ακρόπολη. Πού πρέπει
να φτάσουν; Έξω από το σπίτι του Προέδρου της Βουλής;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι απότοµα, γιατί
τροµάξαµε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δεν πειράζει, δεν πειράζει. Δεν θέλω ούτε ευφυολογήµατα ούτε
χιούµορ, όταν µιλάω, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Πάµε στην ουσία και κλείνω εδώ. Υπάρχει ένα παράκεντρο
εξουσίας. Μπορεί να ενοχλεί η Ελληνική Λύση. Γι’ αυτό και µας
αρέσει η αλήθεια, διότι η αλήθεια ενοχλεί. Τι ετοιµάζουν, λοιπόν;
Θα σας το πω κι ας ενοχληθείτε. Βάζουν τον κ. Τσίπρα, βάζουν
τον κ. Γιώργο Παπανδρέου να κάνει µια νέα δήθεν κεντροαρι-
στερά. Βολεύεται ο Πρωθυπουργός. Κάνουν υποκοµµατίδια, κά-
νουν ό,τι µπορούν, για να ανασχέσουν τη δυναµική της Ελληνικής
Λύσης. Βάζουν δηµοσκόπους οι οποίοι είναι στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας και Υπουργοί της να κάνουν ψευτοδηµοσκοπήσεις.
Μας πολεµούν, το αντιλαµβάνοµαι. Μας λοιδορούν, το αντιλαµ-
βάνοµαι. Μας συκοφαντούν, το αντιλαµβάνοµαι. Και επιχειρούν να
τρώσουν την ηθική µας. 

Εµείς, όµως, λέµε κάτι στον Πρωθυπουργό. Και εδώ το λέω και
στον ελληνικό λαό: Δεν λυγίζουµε µε τίποτα. Είµαστε πολύ σκλη-
ροί, για να πεθάνουµε και θα αναστήσουµε την Ελλάδα. Δεν θα
πεθάνουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κάνουµε το σάλπισµα της ένωσης των Ελλήνων. Κάνω έκ-

κληση σε όλους τους Έλληνες ανεξαρτήτως κοµµατικού µηχανι-
σµού, τοποθέτησης δεξιά ή αριστερά. Κάνω σε όλους τους
Βουλευτές µια έκκληση να δούµε πού είναι το πρόβληµα. Το πρό-
βληµα δεν είναι ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε τα υπόλοιπα
κόµµατα. Το πρόβληµα είναι η νοοτροπία µας. Αν δεν ενωθούµε
απέναντι στην αντιλαϊκή πολιτική, δεν θα κερδίσει ο πολίτης. 

Απέναντι σε αυτήν την αντιλαϊκή πολιτική, λοιπόν, στέκεται η Ελ-
ληνική Λύση µε προτάσεις και επιχειρήµατα. Καλούµε όλους τους
Έλληνες να ταχθούν δίπλα σε αυτήν την πολιτική, εθνική, κοινω-
νική, λαϊκή, πατριωτική φωνή. Σε αυτήν τη φωνή δεν χωρούν δια-
µοιρασµοί ούτε διχασµοί. Ένωση πατριωτικών δυνάµεων είτε
αριστερών είτε δεξιών απέναντι στη λαίλαπα της οµογενοποιηµέ-
νης πολιτικής που λέγεται -αυτό που έχω πει πολλές φορές-
γκλοµπαλισµός. Πατριωτισµός και γκλοµπαλισµός. Συγκρούονται
τα δύο αυτά µεγέθη. Όποιος θέλει είναι µε τον πατριωτισµό,
όποιος θέλει µε τον γκλοµπαλισµό. Όποιος θέλει πίσω µου ελθείν,
είµαι εδώ, είµαστε εδώ, για να ακολουθήσουµε την πορεία την πα-
τριωτική.

Και κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, έχω να πω το εξής. Ο πόλεµος,
ο όποιος πόλεµος, κύριε Πρόεδρε, αρχίζει όταν θέλεις εσύ ο ίδιος,
αλλά δεν τελειώνει όταν θέλεις. Όσοι θέλουν πόλεµο µε την Ελ-
ληνική Λύση, θα τον έχουν, αλλά δεν θα τελειώσει ο πόλεµος, όταν
θέλουν αυτοί. Θα τελειώσει ο πόλεµος, όταν θέλουµε εµείς. Δη-
λαδή, πότε; Όταν νικήσει η Ελληνική Λύση, νικήσει ο ελληνικός
λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχουµε µάθει στον πόλεµο, έχουµε µάθει στις µάχες. Γεννηθή-

καµε στον πόλεµο. Το ψέµα και το θράσος θα το πολεµήσουµε.
Εµείς θα νικήσουµε, η Ελλάδα θα νικήσει µαζί µε τους Έλληνες
για τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαριστούµε

και ειλικρινά σας ευχαριστώ και για την τήρηση του χρόνου. 
Αµέσως µετά τον κ. Βελόπουλο καλώ στο Βήµα για τη δική του

οµιλία τον κ. Αλέξανδρο Χαρίτση, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας Νέα Αριστερά. 
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ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Βλέπω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός αποχώρησε από την Αί-
θουσα. Όµως, εγώ θα ξεκινήσω την οµιλία µου απευθυνόµενος
σε αυτόν, γιατί θέλω να υπενθυµίσω κάποια πράγµατα που ο
ίδιος έλεγε. 

Πριν από έναν χρόνο περίπου -για να είµαι απολύτως ακριβής,
στις 22 Νοεµβρίου του 2023-, βρισκόµασταν πάλι εδώ σε αυτή
την Αίθουσα της Ολοµέλειας σε µια αντίστοιχη προ ηµερησίας
διάταξης συζήτηση. Τότε η συζήτηση αυτή ήταν για την αποκα-
τάσταση των πληγεισών περιοχών της Θεσσαλίας και του Έβρου
και η συζήτηση περιστράφηκε γύρω από την αντιµετώπιση της
κλιµατικής κρίσης. Διάβασα λοιπόν αυτές τις ηµέρες και πάλι την
οµιλία την οποία είχε εκφωνήσει τότε ο Πρωθυπουργός και µου
ήρθε στο µυαλό ο γνωστός στίχος «τα ψεύτικα τα λόγια τα µε-
γάλα». 

Θα προσπαθήσω να φρεσκάρω τη µνήµη του κυρίου Πρωθυ-
πουργού. Τότε λοιπόν είχε ξεκινήσει την οµιλία του ο κ. Μητσο-
τάκης αναφερόµενος στο Μεσανατολικό και τις εξελίξεις στην
Παλαιστίνη. Τότε είχε εκφράσει την ικανοποίησή του για τη συµ-
φωνία µεταξύ Χαµάς και Ισραήλ για την ανταλλαγή κάποιων από
τους οµήρους και την απελευθέρωσή τους και την προσωρινή
παύση πυρός. Και έλεγε τότε ο κ. Μητσοτάκης ότι η ελληνική δι-
πλωµατία ενεργεί ως παράγοντας σταθερότητας στην ευρύτερη
περιοχή. 

Αλήθεια; Πότε ενήργησε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ως παρά-
γοντας σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή; Όταν επικρο-
τούσε την ακροδεξιά πολιτική της κυβέρνησης Νετανιάχου του
Ισραήλ; Όταν τα στελέχη, οι Υπουργοί σας, µιλούσαν για το δι-
καίωµα αυτοάµυνας του Ισραήλ την ώρα που δολοφονούνταν κα-
θηµερινά χιλιάδες άµαχοι; Όταν στέλνατε φρεγάτες στην
Ερυθρά Θάλασσα; Όταν δεν τολµούσατε και δεν τολµάτε ακόµη
και σήµερα να ψελλίσετε ούτε καν το αυτονόητο; Τι, δηλαδή; Την
ανάγκη για αναγνώριση παλαιστινιακού κράτους, όπως και η ίδια
η Βουλή των Ελλήνων έχει από το 2015 ψηφίσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ανατριχιαστικό -δεν µπορώ
να βρω εγώ άλλη λέξη να το περιγράψω- να ακούς τον γιατρό
του ΟΗΕ να λέει ότι «στη Γάζα το πρωί εµβολιάζουµε παιδιά, για
να τα βλέπουµε το ίδιο βράδυ να σκοτώνονται». Αυτή είναι η γε-
νοκτονία που συντελείται στη γειτονιά µας, δίπλα µας. 

Εµείς δεν µιλάµε µε µισόλογα. Το έχουµε πει ως Νέα Αριστερά
από την πρώτη στιγµή: Απερίφραστη καταδίκη της γενοκτονίας
στη Γάζα. Πλήρης κατάπαυση του πυρός. Αναγνώριση του πα-
λαιστινιακού κράτους. 

Γι’ αυτά πρέπει να παλέψουµε. Αυτά πρέπει να απαιτήσουµε.
Αυτό επιβάλλει το Διεθνές Δίκαιο. Αυτό επιβάλλει ο ανθρωπι-
σµός. Αυτό επιτάσσει και το εθνικό µας συµφέρον για ειρήνη και
σταθερότητα στην περιοχή µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Νοέµβριο του 2023 σε αυτή
τη συζήτηση στην οποία αναφέρθηκε πριν ο κ. Μητσοτάκης,
αφού αναφέρθηκε στο Μεσανατολικό, είχε µιλήσει και είχε υπο-
σχεθεί ότι ο Έβρος και η Θεσσαλία θα αναγεννηθούν από τις
στάχτες και τα λιµνάζοντα ύδατα της πυρκαγιάς στη µία περί-
πτωση, και της πληµµύρας στην άλλη. 

Έναν χρόνο µετά πού βρισκόµαστε; Βρισκόµαστε στο σηµείο
στο οποίο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη διεκδικεί βραβείο στασιµό-
τητας. Και δεν το λέω εγώ. Το είπε πολύ πρόσφατα ο κ. Μπένος
τον περασµένο Αύγουστο στο συνέδριο που διοργανώθηκε µε
πρωτοβουλία της Προέδρου της Δηµοκρατίας στην Αλεξανδρού-
πολη για το πρόγραµµα «Έβρος Μετά». Είπε: «Η Κυβέρνηση
οφείλει να ξεκαθαρίσει άµεσα το τοπίο ως προς τη χρηµατοδό-
τηση του προγράµµατος, ειδάλλως το master plan δεν µπορεί να
ολοκληρωθεί». Ο κ. Μπένος το λέει. 

Επίσης, ο Δήµαρχος Αλεξανδρούπολης, αφού αναρωτήθηκε
εάν έχουν γίνει όλα όσα θα µπορούσαν να έχουν γίνει µέσα σε
έναν χρόνο ώστε να αποτρέψουµε την επανάληψη των ίδιων κα-
ταστάσεων, έθεσε µια σειρά από ερωτήµατα: Από την απόκτηση
ψηφιακών συστηµάτων ανίχνευσης καπνού µέχρι την εγκατά-
σταση πυροσβεστικών κλιµακίων, για να καταλήξει στο συµπέ-
ρασµα -ο Δήµαρχος Αλεξανδρούπολης, όχι εγώ- ότι δεν έχουν
γίνει ούτε τα βασικά. Αυτά για τον Έβρο. 

Όσον αφορά τη Θεσσαλία, το λένε πλέον οι πάντες για τη Θεσ-
σαλία. Τι να πρωτοπεί κανείς πλέον για τη Θεσσαλία; Όλα τα
χρονοδιαγράµµατα έχουν πάει πίσω σε όλα τα µεγάλα έργα. Από
τα αντιπληµµυρικά υλοποιούνται µόνο εκείνα τα οποία αφορούν
προσωρινές αποκαταστάσεις, ενώ το περίφηµο master plan για
τη Θεσσαλία ανατέθηκε σε µια ολλανδική εταιρεία µε έδρα τον
Ταύρο εδώ λίγο πιο κάτω στην Πειραιώς, η οποία δεν έχει την
παραµικρή εµπειρία στην υλοποίηση αντίστοιχων έργων. 

Το µόνο που κάνατε βεβαίως -σπεύσατε να το κάνετε- για τη
Θεσσαλία ήταν αυτό το οποίο σας ενδιέφερε, να δηµιουργήσετε
ανώνυµη εταιρεία για τη διαχείριση των υδάτων, µε απώτερο
σκοπό την ιδιωτικοποίησή του. Αυτή είναι η πολιτική σας, η κρίση
ως ευκαιρία για µπίζνες. 

Μην αναρωτιέστε µετά γιατί οι πολίτες δυσφορούν µε την Κυ-
βέρνηση. Δυσφορούν και δεν αντέχουν άλλο δούλεµα και υπο-
σχέσεις. Δυσφορούν γιατί βιώνουν µε πολύ επώδυνο τρόπο τα
αποτελέσµατα της πολιτικής σας. 

Ανοίγω εδώ µια µικρή παρένθεση. 
Είδατε καθόλου τα τελευταία στοιχεία της EUROSTAT; Η

χώρα µας κατέχει το τέταρτο υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ποσοστό όσον αφορά τον κίνδυνο φτώχειας και κοινωνι-
κού αποκλεισµού. Δύο µάλιστα ελληνικές περιφέρειες, η δυτική
Ελλάδα και η Πελοπόννησος, κατατάσσονται στις είκοσι χειρό-
τερες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε το αντίστοιχο ποσοστό κινδύ-
νου κοινωνικού αποκλεισµού και φτώχειας στο 35%. Και η χώρα
µας µάλιστα -λέει η EUROSTAT- εµφανίζει τη µεγαλύτερη µείωση
του διαθέσιµου εισοδήµατος από το 2010 για τα νοικοκυριά,
28,4% µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος. Πάνω από το ένα τέ-
ταρτο δηλαδή του διαθέσιµου εισοδήµατος είναι χαµένο. 

Και αυτό είναι το 28% το οποίο θα έπρεπε να αφορά και να
απασχολεί την Κυβέρνησή σας. Αλλά, το µόνο 28% το οποίο φαί-
νεται ότι σας απασχολεί είναι το ποσοστό της Νέας Δηµοκρατίας
στις ευρωεκλογές. Και βεβαίως, έχετε βρει το µεγάλο σχέδιο για
την αύξηση αυτού του ποσοστού, τη στροφή προς την άκρα
Δεξιά. Αυτό είναι το πολιτικό σχέδιο πλέον της Νέας Δηµοκρα-
τίας σε βάρος της χώρας, σε βάρος της δηµοκρατίας, σε βάρος
του κράτους δικαίου. 

Είδαµε, κύριε Μητσοτάκη, να κάθεστε δίπλα-δίπλα µε τη µε-
ταφασίστρια κύρια Μελόνι, την επίγονο του Μουσολίνι, να χαµο-
γελάτε και κυρίως να µιλάτε την ίδια γλώσσα µαζί της. Και ναι,
αναφέροµαι στο µεταναστευτικό και στην υποκρισία µιας Κυβέρ-
νησης η οποία από τη µία λέει ότι αναγνωρίζει το υπαρκτό –
υπαρκτότατο-, και τεράστιο δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας
και ότι ολόκληρες περιοχές της χώρας µαραζώνουν, η ύπαιθρος
ερηµώνει, την ίδια στιγµή όµως δεν έχει κανένα ουσιαστικό στρα-
τηγικό σχέδιο για την ένταξη των µεταναστών στην ελληνική κοι-
νωνία, καµµία στρατηγική για τη δηµογραφική και κοινωνική
ανανέωση της χώρας µας. 

Γι’ αυτό επικροτείτε το ακροδεξιό µοντέλο της κ. Μελόνι, η
οποία εσχάτως κάνει «outsourcing» το µεταναστευτικό στη γει-
τονική της και γειτονική µας Αλβανία. Γι’ αυτό κάνετε πως δεν
βλέπετε ότι υπάρχει κι άλλος δρόµος για το µεταναστευτικό. 

Είναι ο δρόµος…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Του 2015! 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Είναι ο δρόµος της στρατηγικής έν-
ταξης. Είναι ο δρόµος τον οποίο ακολουθεί σήµερα, κύριε
Μητσοτάκη, ο Ισπανός Πρωθυπουργός, ο κ. Σάντσεθ. Αυτός είναι
ο δρόµος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο
δρόµος του 2015! 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Υπάρχει και άλλος δρόµος. Δεν
υπάρχει µόνο η ακροδεξιά στην Ευρώπη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο
δρόµος του 2015! 

Γιατί δεν το λέτε; Είναι ο δρόµος του 2015! 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Επιµένετε να έχετε διαλέξει πλευρά,
να έχετε διαλέξει την πλευρά της κ. Μελόνι, του κ. Όρµπαν. Αυτή
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την πλευρά έχετε διαλέξει να επιλέγετε, την ώρα που υπάρχει
και η προοδευτική Ευρώπη, που σας δείχνει και έναν διαφορετικό
δρόµο. 

Και δυστυχώς, αυτήν ακριβώς την επικίνδυνη τακτική ακολου-
θείτε και στα εθνικά µας θέµατα, εµπλέκοντας την εξωτερική µας
πολιτική στις ενδοπαραταξιακές σας κόντρες, κύριε Μητσοτάκη. 

Θα έπρεπε να σας έχει γίνει µάθηµα, ειδικά σε εσάς, ότι ο
εθνολαϊκισµός και η δηµαγωγία βλάπτουν την εξωτερική πολιτική
και τα εθνικά µας συµφέροντα. Και θα έπρεπε να έχει γίνει µά-
θηµα σε εσάς µετά τη στάση την οποία κρατήσατε την περίοδο
της Συµφωνίας των Πρεσπών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εµείς λοιπόν είµαστε ξεκάθαροι, κύριε Μητσοτάκη, και λέµε

ότι, ναι, πρέπει να προχωρήσει ο διάλογος µε την Τουρκία, χωρίς
ξένες επιδιαιτησίες, µε τελικό στόχο τη Χάγη και την επίλυση της
διαφοράς µας στη βάση της διεθνούς νοµιµότητας. 

Λέµε «όχι» στον εθνικισµό. Λέµε «όχι» στην πατριδοκαπηλία.
Λέµε «όχι» στη λογική των υπέρογκων εξοπλισµών που στοιχί-
ζουν στο κράτος, στην ανάπτυξη, στις κοινωνικές υπηρεσίες και
τις υπηρεσίες πρόνοιας. Και είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι
σε αυτό που κάνετε σήµερα, να µετατρέπετε το θέµα των σχέ-
σεων µε την Τουρκία ζήτηµα διαχείρισης των συσχετισµών στο
εσωτερικό της δεξιάς «πολυκατοικίας». 

Απαιτείται ενηµέρωση των πολιτικών Αρχηγών, όχι παρασκη-
νιακά παιχνίδια, όχι διαρροές, όχι εργαλειοποίηση της εξωτερι-
κής µας πολιτικής. 

Κλείνω αυτή την παρένθεση. 
Κύριε Μητσοτάκη, θα σας υπενθυµίσω και µια ακόµη δήλωσή

σας από τον περασµένο Αύγουστο, όταν µια καταστροφική πυρ-
καγιά έφτασε µέσα στον οικιστικό ιστό της Αθήνας, στην πρω-
τεύουσα της χώρας, σε µια πόλη στην οποία ζουν περισσότεροι
από τέσσερα εκατοµµύρια Έλληνες και η οποία παράγει περισ-
σότερο από το 50% του ΑΕΠ της χώρας. 

Είπατε: «Ευτυχώς, ήταν λίγοι οι συµπολίτες µας που επλήγη-
σαν από την πυρκαγιά». Αυτό δηλώσατε.

Ειλικρινά, τι σκεφτόσασταν, όταν κάνατε µια τέτοια δήλωση;
Ότι λίγοι πολίτες, συµπολίτες µας επλήγησαν από την πυρκαγιά
που έχει φτάσει µέχρι το Χαλάνδρι και σταµάτησε στη λεωφόρο
Αναπαύσεως, την οποία επισκέφτηκα εγώ τις επόµενες ηµέρες;
Τη σταµάτησε ο δρόµος, δηλαδή, για να µην κατέβει πιο κάτω!
Ειλικρινά, δεν µπορώ να καταλάβω τι σκεφτόσασταν. Σηµασία,
όµως, έχει τι σκέφτονται οι Έλληνες πολίτες.

Ας δούµε, λοιπόν, τι λένε τα στοιχεία πάλι από το ειδικό ευρω-
βαρόµετρο για τα ακραία καιρικά φαινόµενα. Κατ’ αρχάς, έχουµε
ως χώρα µια πρωτιά, καθώς η χώρα µας κατατάσσεται πρώτη
µεταξύ των είκοσι επτά, µε ποσοστό 88% των Ελλήνων πολιτών
να πιστεύει ότι η χώρα είναι εκτεθειµένη στις πυρκαγιές.

Πρωτιά έχουµε, επίσης, µε ποσοστό 79% στους πολίτες που
νιώθουν τον κίνδυνο από τα εν γένει ακραία καιρικά φαινόµενα.
Πρωτιά έχουµε και όσον αφορά στον κίνδυνο από τις πληµµύρες,
85%. Πρωτιά και στην αγωνία για κινδύνους από έντονες βροχο-
πτώσεις, 52%. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να αναλύσω περαιτέρω
το αίσθηµα ανασφάλειας το οποίο διακατέχει τους πολίτες, όταν
έχουµε αυτά τα στοιχεία σε σχέση µε τα ακραία καιρικά φαινό-
µενα.

Άρα, κύριε Μητσοτάκη, η εικόνα την οποία προσπαθήσατε να
µας παρουσιάσετε στην πρωτολογία σας νοµίζω ότι είναι απολύ-
τως, πέρα για πέρα εκτός πραγµατικότητας. Η ανασφάλεια, το
αίσθηµα ότι είναι απροστάτευτοι απέναντι στις φυσικές κατα-
στροφές, αυτό είναι που κυριαρχεί σήµερα στην ελληνική κοινω-
νία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω αποµονώσει και µια φράση
την οποία πολύ συχνά το τελευταίο διάστηµα οι λογογράφοι του
κ. Μητσοτάκη χρησιµοποιούν στις οµιλίες του, όταν µιλάει για τα
ζητήµατα της Πολιτικής Προστασίας: «Όποιος αποτυγχάνει να
προετοιµαστεί προετοιµάζεται για να αποτύχει». Είναι µια φράση
του Μπέντζαµιν Φράνκλιν. Ο δε αρµόδιος Υπουργός Πολιτικής
Προστασίας σε όλες τις περιπτώσεις χρησιµοποιούσε την ίδια
φράση: «Μάχη, µάχη και µάχη». Σωστά;

Σήµερα, λοιπόν, καλούµαστε να αξιολογήσουµε αν πραγµα-
τικά η Κυβέρνηση έδωσε αυτή τη µάχη και ποιο ήταν το αποτέ-

λεσµα όλης αυτής της προετοιµασίας, αφού δεν ήταν απροετοί-
µαστη και για φέτος, αλλά και για το σύνολο της πενταετούς κυ-
βερνητικής θητείας, για να προετοιµάσει την ελληνική κοινωνία
για τη µάχη ενάντια στην κλιµατική αλλαγή, να σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων, να σταθεί αντάξια όσων δίνουν αυτή τη µάχη
στο πεδίο κάθε χρόνο µε τις φλόγες, µε ρίσκο την ίδια τους τη
ζωή, τους άνδρες και τις γυναίκες του Πυροσβεστικού Σώµατος
δηλαδή.

Θα πρέπει και πάλι, δυστυχώς, να ξεκινήσουµε από τα αυτο-
νόητα, αυτά τα οποία θα έπρεπε να αποτελούν κοινό τόπο. Δυ-
στυχώς, νοµίζω ότι και σε αυτή την Αίθουσα δεν συµφωνούµε
όλοι σε αυτό. Σε σχέση µε το ποια είναι τα πραγµατικά δεδοµένα,
αν δεν ανήκουµε λοιπόν στην κατηγορία των ακροδεξιών αρνη-
τών της κλιµατικής κρίσης, τα δεδοµένα και το µήνυµα το οποίο
µας δίνει η επιστήµη είναι ότι ο πλανήτης µας βρίσκεται πέραν
του σηµείου που η απειλή της υπερθέρµανσης είναι κάτι που βρί-
σκεται στο µακρινό, απώτατο µέλλον, σαν µια µακρινή απειλή. Η
διακυβερνητική επιτροπή για την κλιµατική αλλαγή έχει ονοµάσει
το σηµείο στο οποίο βρισκόµαστε ως σηµείο χωρίς επιστροφή
και πλέον, οι ακραίες συνέπειες από την αλλαγή του κλίµατος
είναι όχι απλώς δεδοµένες, αλλά και αναπόφευκτες. Κοινώς, έχει
έρθει η ώρα να µη µιλάµε απλώς και µόνο για κλιµατική κρίση.
Έχει έρθει η ώρα να συνειδητοποιήσουµε ότι η εποχή µας, αυτή
που ονοµάζουν οι επιστήµονες «η εποχή του ανθρωπόκενου»,
είναι η εποχή της επιταχυνόµενης κλιµατικής κατάρρευσης.

Η συζήτηση στη χώρα µας θα έπρεπε να διεξάγεται µε αυτούς
τους όρους, µε αυτά τα δεδοµένα κατά νου και βάσει αυτών των
δεδοµένων, να συζητάµε για το ποιο είναι το εθνικό στρατηγικό
σχέδιο αντιµετώπισης αυτής της κρίσης.

Τι αντιµετωπίσαµε τα τελευταία χρόνια; Αντιµετωπίσαµε την
καταστροφή της Θεσσαλίας, αντιµετωπίσαµε τη µεγαλύτερη δα-
σική πυρκαγιά στην Ευρώπη από τότε που υπάρχουν καταγρα-
φές, αυτή του Έβρου δηλαδή. Αντιµετωπίσαµε τη ρηµαγµένη
Εύβοια, τις εκκενώσεις των ξενοδοχείων στη Ρόδο και πρό-
σφατα, βεβαίως -αναφέρθηκα και πριν- τη φωτιά η οποία έφτασε
µέχρι το Χαλάνδρι.

Φαινόµενα αντίστοιχα, βεβαίως, αντιµετωπίζουν και άλλες
χώρες της Ευρώπης. Ο Ευρωπαίος Επίτροπος για τη Διαχείριση
των κρίσεων, ο κ. Λέναρτσιτς, εκτίµησε πρόσφατα ότι τα ακραία
καιρικά φαινόµενα είναι η νέα κανονικότητα για την Ευρώπη. Οι
επιστήµονες έχουν προειδοποιήσει ότι για κάθε έναν βαθµό Κελ-
σίου αύξησης της θερµοκρασίας γνωρίζουµε ότι η ατµόσφαιρα
είναι σε θέση να συγκρατήσει περισσότερο από 7% επιπλέον
υδρατµούς και αυτά τα ακραία πληµµυρικά φαινόµενα οφείλον-
ται ακριβώς σε αυτή την νέα πραγµατικότητα και η ήπειρό µας,
η Ευρώπη, θερµαίνεται περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη
ήπειρο στον πλανήτη αυτή τη στιγµή, µε τη Νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη µάλιστα να είναι το hot spot αυτής της υπερθέρµανσης.

Και στη χώρα µας, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Εθνικού Αστε-
ροσκοπείου, τα τελευταία τριάντα µε σαράντα χρόνια, η συνο-
λική αύξηση της θερµοκρασίας στην Ελλάδα ξεπερνάει τον
ενάµιση βαθµό Κελσίου. Και αυτά τα στοιχεία τα δείχνω για να
περιγράψω µια κατάσταση η οποία είναι δραµατική, η οποία θα
γίνει χειρότερη, η οποία µας είναι γνωστή και βάσει της οποίας
θα έπρεπε η Κυβέρνηση να σχεδιάζει.

Η Κυβέρνηση τα γνώριζε όλα αυτά, όταν ξεκινούσε τη φετινή
αντιπυρική περίοδο και γνώριζε ότι το 2023, η αµέσως προηγού-
µενη χρονιά, ήταν το έτος µε την υψηλότερη θερµοκρασία από
το 1991 και ότι ο χειµώνας 2023-2024 ήταν ο θερµότερος που
έχει καταγραφεί στην ιστορία. Γνώριζε, επίσης, ότι η αντιπυρική
περίοδος του 2023 ήταν η δεύτερη χειρότερη στη χώρα µας µετά
από αυτή του 2007, µε περισσότερα από 1,7 εκατοµµύριο στρέµ-
µατα καµένων εκτάσεων. Και γνώριζε, επίσης, ότι η συζήτηση
περί καµένων εκτάσεων δεν αποτυπώνει από µόνη της όλη την
αλήθεια, γιατί οι περιβαλλοντικές οργανώσεις έχουν ορθά επι-
σηµάνει ότι την τελευταία διετία έχουµε µια ανεπανάληπτη κα-
ταστροφή αρχέγονων δασών και οικοσυστηµάτων που δεν
µπορούν έτσι απλά να ανανεωθούν και µε εξαιρετική πύκνωση
τέτοιων φαινοµένων, ειδικά στις προστατευόµενες περιοχές.

Και υπάρχει και κάτι τελευταίο εξαιρετικά σηµαντικό που το
επισηµάνατε, κύριε Μητσοτάκη, στην πρωτολογία σας, αλλά
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πολύ φοβάµαι ότι το ανασύρετε πού και πού, ενώ στην πραγµα-
τικότητα, το έχετε πετάξει στον κάλαθο των αχρήστων. Και ανα-
φέροµαι στο πόρισµα του καθηγητή Γκολντάµερ, ενός
επιστήµονα µε παγκόσµια αναγνώριση.

Και τι λέει το πόρισµα αυτό για τη χώρα µας; Λέει κάτι πολύ
απλό, το οποίο όµως είναι και καθοριστικό, ότι το µοντέλο το
οποίο ακολουθούµε είναι λάθος, ότι η έµφαση θα έπρεπε να
δοθεί στην πρόληψη και όχι στην κατάσβεση, ότι θα πρέπει να
προχωρήσουµε σε τοµές διοικητικές και οργανωτικές για να
υπάρχει συντονισµός και ένα εθνικό σχέδιο οχύρωσης. Δυστυ-
χώς, η Κυβέρνηση, η οποία οµνύει στην αριστεία, αλλά υπηρετεί
τελικά την αδράνεια, επικαλείται το συγκεκριµένο πόρισµα, αλλά
στην ουσία, το έχει παντελώς αγνοήσει εδώ και πέντε χρόνια. Και
το έχει αγνοήσει για έναν πολύ απλό λόγο, γιατί αυτό το πόρισµα
µας καλεί να ξεβολευτούµε από ένα µοντέλο το οποίο στις ση-
µερινές συνθήκες µάς οδηγεί µαθηµατικά στην καταστροφή.

Αντ’ αυτού, ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε σήµερα το πρωί για το
πρόγραµµα «ANTINERO». Μιλάτε, δηλαδή, για το πρόγραµµα
που βάλατε µε εντελώς πρόχειρο τρόπο στο Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας για αναδασώσεις και µετά, διαπιστώσατε ότι
δεν υπήρχε αυτό το µέγεθος των εκτάσεων και µεταφέρατε τα
450 εκατοµµύρια στους καθαρισµούς δασών. Μιλάτε για το πρό-
γραµµα για το οποίο οι δασολόγοι λένε ότι δεν έχουν προηγηθεί
διαχειριστικές µελέτες, οι δασικές υπηρεσίες δεν µπορούν να τις
ελέγξουν και οι καθαρισµοί καταλήγουν σε πολλές περιπτώσεις
σε καταστροφή του δάσους.

Έγινε µια ηµερίδα πριν από λίγες ηµέρες από το Επιµελητήριο
Περιβάλλοντος και Βιωσιµότητας -Πρόεδρος του οποίου είναι η
κ. Καραµανώφ, Επίτιµη Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας- και εκφράστηκαν εκεί σοβαρές ανησυχίες για το συγ-
κεκριµένο πρόγραµµα.

Καλό θα είναι πού και πού να ακούτε και λίγο την επιστηµονική
κοινότητα, τους ανθρώπους που γνωρίζουν καλύτερα από οποι-
ονδήποτε άλλον τι ακριβώς συµβαίνει σε αυτά τα ζητήµατα και
όχι απλώς και µόνο να προσπαθείτε βεβιασµένα να απορροφή-
σετε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, µόνο
και µόνο για να δείξετε απορροφητικότητα. Βεβαίως, όµως, αυτή
είναι η πολιτική την οποία έχετε ακολουθήσει συνολικά στη δια-
χείριση του Ταµείου Ανάκαµψης.

Αναφέρθηκε, όµως, ο κ. Μητσοτάκης το πρωί και στο πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ» για την ενίσχυση της Πολιτικής Προστασίας. Και
τι µας δείχνουν τα πραγµατικά στοιχεία, όχι βεβαίως οι διθύραµβοι
του κ. Μητσοτάκη; Τα τελευταία στοιχεία στο τέλος Αυγούστου
δείχνουν ότι συµβασιοποιηµένο είναι µόλις το 23% των διαθέσιµων
κονδυλίων από το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» και µάλιστα, µεγάλο µέρος
αυτών των κονδυλίων δεν αφορούν σε πραγµατικά έργα, αλλά σε
υπηρεσίες συµβουλευτικές. Πάλι, δηλαδή, για να κονοµήσουν οι
διάφοροι γνωστοί εκλεκτοί «φίλοι» της Κυβέρνησης.

Το χειρότερο όµως είναι ότι όλα αυτά γίνονται για τον εντυπω-
σιασµό χωρίς να υπάρχει η πραγµατική ουσία που απαιτείται σή-
µερα για τη θωράκιση των κοινωνιών µας απέναντι σε αυτά τα
ακραία φαινόµενα. 

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Νέα Αριστερά
µια άλλη πολιτική στο πεδίο της πολιτικής προστασίας σηµαίνει
τη συνειδητοποίηση ότι το κράτος σε αυτόν τον αγώνα δεν µπο-
ρεί να είναι απλώς και µόνο ένας broker οικονοµικών συµφερόν-
των -όπως κάνει η Κυβέρνηση Mητσοτάκη- τα οποία θησαυρίζουν
µέσα σε αυτή την κρίση. Σηµαίνει ένα κράτος το οποίο σχεδιάζει.
Σηµαίνει ένα κράτος που έχει τη δυνατότητα να επεξεργάζεται
και να αξιοποιεί τα επιστηµονικά δεδοµένα. Σηµαίνει ένα κράτος
που αναδιοργανώνει την οικονοµία του, τη µεταµορφώνει σε πο-
λεµική οικονοµία, αλλά όχι µε τον όρο τον οποίο βάζετε εσείς και
οι κυρίαρχοι κύκλοι στην Ευρώπη µε τους εξοπλισµούς, αλλά πο-
λεµική οικονοµία θωράκισης, ανασυγκρότησης και αντιµετώπι-
σης των ακραίων κλιµατικών φαινοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Αυτά όµως τα οποία θέτω ως βασικές αρχές µιας άλλης πολι-
τικής προϋποθέτουν προσλήψεις βεβαίως σε Πυροσβεστική και
Δασικές Υπηρεσίες όχι µε το σταγονόµετρο, όπως γίνονται σή-
µερα, αλλά για να καλυφθούν οι πολύ µεγάλες οργανικές ανάγ-

κες. Προϋποθέτουν ενιαία διοικητική αντιµετώπιση της δασοπρο-
στασίας. Προϋποθέτουν εµπλοκή της εγχώριας παραγωγικής
υποδοµής που έχει αφεθεί στο έλεός της. Προϋποθέτουν ολο-
κλήρωση της χαρτογράφησης των δασικών οικοσυστηµάτων, µια
διαδικασία η οποία σέρνεται από την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας εδώ και πέντε ολόκληρα χρόνια. Προϋποθέτουν την
αξιοποίηση του επιστηµονικού δυναµικού της χώρας µας στην
κατεύθυνση της εκπόνησης ενός εθνικού σχεδίου αντιµετώπισης
της κλιµατικής κρίσης. 

Δεν µπορώ, κύριε Υπουργέ, να µην αναφερθώ στο τέλος και
στους µεγάλους πρωταγωνιστές όλης αυτής της προσπάθειας:
τους πυροσβέστες. Τι ζητάνε σήµερα οι πυροσβέστες από την
ελληνική πολιτεία, από το κράτος, από την Κυβέρνηση; Απλά και
στοιχειώδη πράγµατα. Ζητάνε µονιµοποίηση των πυροσβεστών
µε πενταετή θητεία. Ζητάνε προσωποπαγείς θέσεις για τους επο-
χικούς. Ζητάνε βαρέα και ανθυγιεινά. Ζητάνε πληρωµή των υπε-
ρωριών τους όταν παλεύουν µε τις φλόγες. Ζητάνε ίση
µεταχείριση όταν τραυµατίζονται. Ζητάνε θεσµούς και λειτουρ-
γίες εκπαίδευσης. Ζητάνε µέσα ατοµικής προστασίας. 

Αντί γι’ αυτά όµως τα στοιχειώδη για να µπορούµε να µιλάµε
για την αντιµετώπιση του πολέµου που έχουµε µπροστά µας, δυ-
στυχώς, κύριε Υπουργέ, εσείς έχετε ξεκαθαρίσει ότι θα απολύ-
σετε τους εποχικούς. Επικαλείστε διάφορες δικαιολογίες για να
αναβάλλετε τη νοµιµότατη πλέον µονιµοποίηση των πενταετών.
Και για το υπόλοιπο προσωπικό, το ανθρώπινο δυναµικό της πο-
λιτικής προστασίας και δασοπροστασίας, κάνετε δυστυχώς ακρι-
βώς τα ίδια. Στις Δασικές Υπηρεσίες παγώνετε τις προσλήψεις
και στην Πολιτική Προστασία τους πηγαίνετε από παράταση σε
παράταση καθιστώντας τους οµήρους. 

Μην έχετε την παραµικρή αµφιβολία, κύριοι της Κυβέρνησης,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτήν την πολιτική σε ένα
χρόνο από σήµερα στην αντίστοιχη συζήτηση προ ηµερησίας για
τον απολογισµό της επόµενης χρονιάς, θα συζητάµε πάλι τα ίδια
και θα αντιµετωπίζουµε και πάλι τα ίδια προβλήµατα. Θα έχουµε
µετρήσει και πάλι καµένα στρέµµατα και χαµένες ζωές, θα
έχουµε υποστεί νέες συµφορές, θα έχουµε χάσει και άλλο χρόνο
εκεί που θα έπρεπε να έχουµε προχωρήσει γενναία και αποφα-
σιστικά. Έχουµε µια πολιτική της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρα-
τίας η οποία οδηγεί στην καταστροφή. Και γι’ αυτό η πολιτική
αυτή πρέπει να ανατραπεί. 

Αυτό βεβαίως δεν θα γίνει µε µία απαξιωµένη Αντιπολίτευση.
Δεν θα γίνει απλώς και µόνο µε το να φύγει ο κ. Μητσοτάκης και
να έρθει ένας άλλος διαχειριστής της ίδιας ακριβώς πολιτικής.
Αυτό δεν θα γίνει βεβαίως µε κόµµατα τα οποία βυθίζονται στην
τοξικότητα και στην αυτοαναφορικότητα. 

Αυτό θα γίνει µε δυνατή Αριστερά, µε ένα αριστερό πρό-
γραµµα που αµφισβητεί το πρόγραµµα της Δεξιάς και ανοίγει
τον δρόµο για ένα ελληνικό λαϊκό µέτωπο πάνω σε επεξεργασµέ-
νες ριζοσπαστικές πολιτικές που αλλάζουν την εικόνα της χώρας
στο σήµερα. 

Εµείς, η Νέα Αριστερά, αυτόν τον στόχο υπηρετούµε για τις
ανάγκες και τα συµφέροντα της εργαζόµενης κοινωνίας, για µια
δίκαιη κλιµατική µετάβαση σε ρήξη µε τη λογική ότι η υπέρτατη
αξία είναι η κερδοφορία, για µια πολιτική αντίστασης στην κατα-
στροφή, για µια πολιτική που θα εµπνέει εµπιστοσύνη στους πο-
λίτες για το µέλλον της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε για την συνέπεια στον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

Νίκη, ο κ. Δηµήτριος Νατσιός. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος-ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πέρυσι αρχές φθινοπώρου

η ίδια συζήτηση διεξήχθη στη Βουλή. Αν αλλάζαµε τις ηµεροµη-
νίες και τους τόπους καταστροφών θα µπορούσαµε να επανα-
λάβουµε τα ίδια. Θα προσθέταµε ότι φέτος η φωτιά µπήκε και
µέσα στον αστικό ιστό. Του χρόνου ο Θεός να δώσει να µην φτά-
σει µέχρι το κέντρο των Αθηνών. 
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Η πύρινη κόλαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλο ένα κα-
λοκαίρι ξεγύµνωσε τον κρατικό µηχανισµό. Φτάσαµε µάλιστα επί
των ηµερών του κ. Κικίλια να καίγεται η πατρίδα µας –άκουσον-
άκουσον!- στα τέλη Σεπτεµβρίου στη µεγαλύτερη καταστροφή
στην περιοχή της Κορίνθου την τελευταία δεκαετία. Σοκαριστικές
και οι δορυφορικές εικόνες που δηµοσίευσε το COPERNICUS µε
τη χώρα δυστυχώς να θρηνεί ακόµη δύο νεκρούς και τον
Υπουργό να µην δείχνει τη στοιχειώδη ντροπή να παραιτηθεί. 

Συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, αλήθεια σας καλύπτει η
δικαιολογία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για τη λεγόµενη κλιµα-
τική αλλαγή στα τέλη Σεπτεµβρίου; Τι σας λένε οι ψηφοφόροι
σας, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που συνεχίζει η
Κυβέρνηση την οποία υπηρετείτε να αφήνει τη χώρα χωρίς σο-
βαρή αντιπυρική προστασία, χωρίς ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις
και αρκείται µόνο σε επικοινωνιακά καθρεφτάκια και drones που
υποτίθεται ότι θα εντόπιζαν τις φωτιές πριν να επεκταθούν; 

Είδαµε τελικά τι έγινε µε τη φωτιά στον Βαρνάβα, τη Σταµάτα,
την Ηλεία, την Αχαΐα, την Εύβοια, την Κρήτη, τη Χίο, την Κω, τη
Σέριφο, το όρος Πάικο στη Μακεδονία, το Φαλακρό Όρος στη
Δράµα και βέβαια τελευταία στην Κορινθία. Άντε και βρίσκουν τη
φωτιά τα drones για την οποία πανηγυρίζει ο κ. Κικίλιας. Τι µπο-
ρούν να κάνουν, αν δεν υπάρχουν ικανές δυνάµεις να σβήσουν
τα µέτωπα; 

Οι εποχικοί πυροσβέστες καταγγέλλουν εδώ και χρόνια ότι το
έµψυχο δυναµικό είναι ελλιπές και χρειάζονται άµεσα οι εκκρε-
µείς τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις πυροσβεστών. Αλλά συγ-
γνώµη, πού να πείτε τώρα στον ελληνικό λαό ότι η καλή, όπως
µας λέτε εσείς και τα εξαπτέρυγά σας, τρόικα που µας έβγαλε -
και καλά- από τα µνηµόνια και οι κ.κ. Φούχτελ και Σία πρέπει να
σας δώσουν το ΟΚ ακόµη και για να φυτέψετε ένα δέντρο, πόσω
µάλλον για να κάνετε προσλήψεις; 

Φτάσαµε στο έσχατο σηµείο ντροπής να ζητάνε συγγνώµη από
τους πολίτες οι εποχικοί πυροσβέστες γιατί δεν µπόρεσαν να
ελέγξουν τη φωτιά στην Κορινθία, να απολογούνται από φιλό-
τιµο, παρακαλώ, όλοι οι άλλοι εκτός από εκείνους που πραγµα-
τικά φταίνε. 

Φιλότιµο. Η λέξη σας λέει τίποτε; Την ξέρετε; Τι είναι αυτό;
Τρώγεται; «Δεν περιµέναµε ότι σε αυτή την περίοδο θα είχαµε
τόσες πολλές πυρκαγιές» είπε ο κ. Κικίλιας. Φοβερή διαπίστωση.
Αλλά να διοργανώσεις από τις αρχές Σεπτεµβρίου γιορτή επιτυ-
χηµένης αντιπυρικής περιόδου µε τον Πρωθυπουργό στο «MET
HOTEL» Θεσσαλονίκης για να µοιράσετε συγχαρητήρια στους
εαυτούς σας, το ξέρατε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, µετατρέψατε την δασοπυρόσβεση σε
αεροπυρόσβεση, κατασπαταλώντας δηµόσιο χρήµα για ενοικιά-
σεις υπεράριθµων εναέριων µέσων, ενώ στο έδαφος δεν υπάρ-
χουν αρκετές δυνάµεις να κρατήσουν τη φωτιά, ειδικά τα βράδια
που δεν πετούν, όπως ξέρουµε, τα εναέρια µέσα. Ο ελληνικός
λαός, πλέον, ευελπιστεί σε ένα θαύµα για να σωθεί, όταν συµ-
βαίνουν τέτοιες καταστροφικές πυρκαγιές. 

Και ευτυχώς ακόµα, η απέραντη και προκλητική -θα λέγαµε-
αγάπη του Κυρίου µας επιτρέπει να γινόµαστε µάρτυρες θαυµά-
των, όπως αυτό του Αγίου Ιωάννη του Ρώσου -να σας το θυµί-
σουµε- στο Προκόπι Ευβοίας το καλοκαίρι του 2021. Ήταν εκείνο
το βράδυ που κατευθυνόταν απειλητικά η φωτιά της βόρειας Εύ-
βοιας προς το Προκόπι και βγήκε ο ιερέας µε τους κατοίκους να
λιτανεύσουν τις θαυµατουργικές εικόνες και σε έναν ουρανό, πα-
ρακαλώ, όπου δεν υπήρχε ούτε ένα σύννεφο, µέσα σε λίγες
ώρες ήρθε µια νεφέλη πάνω από τον τόπο και έβρεξε καταρρα-
κτωδώς για είκοσι λεπτά βρέχοντας όλη την περιοχή και σώζον-
τας το χωριό. 

Αλλά, ανοίγω µια παρένθεση, και τώρα που η χώρα αντιµετω-
πίζει το δεινό της ανοµβρίας και της λειψυδρίας, πάλι στην απέ-
ραντη αγάπη του Ιησού Χριστού και της Παναγίας µας στρέφεται
ο λαός µας. Και στα χωριά γίνονται λιτανείες και µάλιστα ακού-
γονται και θαύµατα, που, όµως, κάποιοι συνεχίζουν πεισµατικά
να τα αποδίδουν στην τύχη. 

Τον περασµένο Ιούλιο -θα σας τα λέµε αυτά για να θυµίζουµε
ότι υπάρχει Θεός- στον Δήµο Νέας Ζίχνης του Νοµού Σερρών
ένας ιερέας µαζί µε αγρότες και κατοίκους της περιοχής, βγήκαν
µε τις εικόνες της τοπικής ενορίας κάνοντας λιτανεία για να βρέ-

ξει και έφτασαν ως στον ποταµό Αγγίτη όπου τελέστηκε αγια-
σµός. Το αποτέλεσµα ήταν να βρέξει καταρρακτωδώς µέχρι το
σηµείο που έφτασε ο Ιερέας. Το δήλωσε µάλιστα ο ίδιος ο Αντι-
δήµαρχος της Νέας Ζίχνης κ. Κωνσταντίνος Νταράκης σε τηλε-
οπτικό κανάλι. «Παρακαλέσαµε» είπε «όλοι οι αγρότες τον
ιερέα». «Σας το λέω, µέχρι εκεί που πάτησε ο ιερέας, έβρεξε
πάρα πολύ δυο µέρες». 

Τον Αύγουστο, στον Πολύγυρο Χαλκιδικής, οι εφηµέριοι δύο
ναών, ενοριών έκαναν λιτανεία των ιερών λειψάνων και εικόνων
των πολιούχων για να παρακαλέσουν για το πρόβληµα της πα-
ρατεταµένης ανοµβρίας. Το ίδιο µεσηµέρι σύννεφα µαζεύτηκαν
και έβρεξε. Οι κάτοικοι έκαναν λόγο για ολοφάνερο θαύµα. Να
µε συγχωρέσει και ο κ. Τατσόπουλος για τις αναφορές µου σε
θαύµατα, ίσως να τις βάλει στο επόµενο βιβλίο του, που ελπίζω
να το δώσει δωρεάν. Του προτείνω ως τίτλο: «Ευτυχώς που ο
Θεός δεν του κρατάει µούτρα», για να απαντήσω στο ερώτηµά
του, γιατί τον έσωσε ένα θαύµα όπως ακούσαµε. 

Πολλοί από εσάς εδώ στην Αίθουσα µπορεί να χαµογελάτε ει-
ρωνικά µε τα όσα αναφέρω. Βλέπετε, µιλάω για Χριστό, για θαύ-
µατα, για Ορθοδοξία. Προσέξτε για να µην µπερδευόµαστε.
Μιλάω για θαύµατα, δεν πουλάω. Αν µίλαγα για µάγια, για χάλο-
ουιν, για χαρτορίχτρες, για άστρα, ζώδια, το πέµπτο φύλο, το
άφυλο φύλο, τον γάµο δύο ανδρών και το δικαίωµα του ενός να
φωτογραφίζεται σαν λεχώνα, το δικαίωµα στην έκφραση -που
δεν θα το έλεγα δολοφονία- θα ήµουν σχεδόν σοφός και αρε-
στός. 

Τι να κάνουµε, όµως, κυρίες και κύριοι; Αυτοί είµαστε στη
«Νίκη», δεν το κρύβουµε, θα το θυµίζουµε Χριστιανοί Ορθόδοξοι,
Ρωµιοί, αυτά πιστεύουµε όπως µας τα έµαθαν οι γονείς µας,
όπως εµείς και άλλα εκατοµµύρια Έλληνες. Και όπου σταθούµε
και βρεθούµε θα το πρεσβεύουµε. Κλείνει η παρένθεση. 

Πάµε τώρα στις άλλες φωτιές. Παρά το γεγονός ότι η αντιπυ-
ρική περίοδος έφτασε στο τέλος της, υπάρχει ακόµα µια πυρκα-
γιά, της οποίας το µέτωπο θα συνεχίσει να µαίνεται το επόµενο
διάστηµα: Η φωτιά που έχει ανάψει στα εθνικά θέµατα µε τη
στάση της η Κυβέρνηση. Ο κ. Μητσοτάκης ήδη ασκεί προληπτικό
µπούλινγκ σε όποιον αµφισβητήσει τη γραµµή του στα εθνικά ζη-
τήµατα, όπως είχε κάνει και µε τον ψευτογάµο των οµοφυλοφί-
λων. Ο Πρωθυπουργός µιλάει για «πατριώτες φακής» -ας
διαλέξει και αυτός ένα φρούτο για να µας πει τι ακριβώς είναι
πατριώτης- τη στιγµή που η γενική διευθύντρια του ΕΛΙΑΜΕΠ
συγκρίνει τη διαπραγµάτευση των εθνικών µας δικαιωµάτων µε
πατάτες στη λαϊκή. 

Ο κόσµος βλέπει και αντιλαµβάνεται ότι σε µια περίοδο η ανα-
θεωρητική Τουρκία αναζητά αδύναµους κρίκους για να θεµελιώ-
σει το αυτοκρατορικό της όραµα. Και είναι καλύτερα να είσαι
αυτή την εποχή «σκληρός πατριώτης» και «της φακής», όπως
λέει ο κύριος Πρωθυπουργός, παρά ένας βολικός διαπραγµα-
τευτής της πατάτας, όπως είναι αυτός, γιατί ο διάλογος µε ανα-
θεωρητές είναι ένας ακόµη τακτικισµός. Σας πουλάνε οι Τούρκοι
ήρεµες θάλασσες και αγοράζουν χρόνο για περισσότερη και µε-
γαλύτερη προετοιµασία. 

Η ηρεµία, όµως, που χαρίζεται µε αυτόν τον τρόπο, δεν είναι
ειρήνη. Είναι απλά µια αναβολή µιας ακόµα µεγαλύτερης σύρ-
ραξης και απειλής για την οποία, δυστυχώς, δεν προετοιµάζετε
την πατρίδα µας. Γιατί η µόνη σοβαρή προετοιµασία είναι η ανά-
πτυξη της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας και όχι η µονοµερής
στρατηγική της εισαγωγής οπλικών συστηµάτων. 

Με αφορµή, λοιπόν, τον απολογισµό της αντιπυρικής περιό-
δου, σας υποβάλλω από το Βήµα της Βουλής συγκεκριµένες
προτάσεις που συνδέονται τόσο µε την άµυνα της χώρας µας
όσο και µε την πολιτική προστασία της και αφορούν την ανά-
πτυξη της βιοµηχανίας των µη επανδρωµένων οχηµάτων για τις
χρήσεις ειρηνικές, αλλά και αµυντικές. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω την παρουσίαση των θέσεων της Νίκης
µε ένα αίτηµα προς τον Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Έρευνας και Τεχνολογίας. Θα θέλαµε να ασχοληθεί η επιτροπή
αυτή ειδικώς µε το ζήτηµα της αξιοποίησης της τεχνολογίας
drones -και γενικά των µη επανδρωµένων αεροσκαφών, πλοίων
και οχηµάτων στην άµυνα- την εσωτερική ασφάλεια, τη δασο-
προστασία στην αγροτική παραγωγή, καθώς και την υποστήριξη
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των εµπορικών µεταφορών σε µειονεκτικές, νησιωτικές και ορει-
νές περιοχές. 

Για τον σκοπό αυτό ίσως θα ήταν σκόπιµο να εξεταστεί το εν-
δεχόµενο να συντάσσεται και ετήσια έκθεση από τη Γενική Γραµ-
µατεία Έρευνας και Καινοτοµίας, ειδικά για το ζήτηµα των
drones, µε ειδική αναφορά στις πανεπιστηµιακές έρευνες που γί-
νονται στον τοµέα αυτό, ώστε να ενηµερώνονται τα µέλη της
Εθνικής Αντιπροσωπείας σε τακτική βάση. 

Έρχοµαι τώρα στην ουσία της τοποθετήσεώς µου επί του θέ-
µατος. Σαν κράτος δεν έχουµε κάνει ό,τι µπορούσαµε για την
αξιοποίηση της τεχνολογίας των drones από την Πυροσβεστική.
Όπως προκύπτει από απάντηση σε ερώτηση της Βουλευτού µας,
κ. Ασπασίας Κουρουπάκη, η Πυροσβεστική έχει µόνο σαράντα
τέσσερα drones για όλη την Ελλάδα και µάλιστα, όπως αναφέ-
ρεται στην απάντηση που έλαβε, αρκετά από αυτά προέρχονται
από δωρεές. Αυτός ο εξαιρετικά µικρός αριθµός, που δεν αρκεί
βεβαίως για όλη την επικράτεια, καθιστά σαφές ότι το ενδιαφέ-
ρον της Κυβέρνησης για τα drones είναι περιορισµένο και επι-
κοινωνιακό. 

Τον περασµένο Μάρτιο ψηφίστηκε στη Βουλή η σύµβαση προ-
µήθειας αεροπλάνων τύπου Καναντέρ -το ανέφερε και ο Πρωθυ-
πουργός στην οµιλία του πασιχαρής- από τον Καναδά, για να
ενισχυθεί ο στόλος της Πυροσβεστικής. Επειδή επρόκειτο για
προµήθεια και όχι για παραγωγή, σπεύσατε να επικυρώσετε νο-
µοθετικά τη σχετική σύµβαση. Για τα drones, όµως, το Υπουργείο
Πολιτικής Προστασίας δεν βλέπουµε να κάνει κάτι. Περιµένει,
προφανώς, περισσότερες δωρεές. 

Η θέση µας στη Νίκη είναι ότι η Πυροσβεστική, µαζί µε τους
εθελοντές δασοπυροσβέστες, πρέπει να διαθέτουν εκατοντάδες
drones διαρκούς επιτηρήσεως των δασών, ώστε να είναι σε θέση
να ενηµερώνουν αµέσως τα κεντρικά και παράλληλα να διευκο-
λύνεται η αποστολή µηνυµάτων µέσω του «112» σε κατοίκους
περιοχών που κινδυνεύουν. Για να επιτευχθεί αυτό χρειάζεται ένα
εθνικό σχέδιο δράσης που θα περιλαµβάνει και τους εθελοντές
δασοπυροσβέστες όλης της χώρας. 

Πιστεύουµε ότι πρέπει να δοθούν σοβαρά οικονοµικά και θε-
σµικά κίνητρα σε όλους τους συλλόγους εθελοντών που ασχο-
λούνται µε τη δασοπροστασία ώστε να αποκτήσουν drones µε
δικά τους χρήµατα και να τα χειρίζονται, προκειµένου να επιτη-
ρούν τα δάση µας και να ενηµερώνουν τα κεντρικά της Πυρο-
σβεστικής σε περίπτωση πυρκαγιάς. Η ουσία της προτάσεως
µας, λοιπόν, συνοψίζεται στα εξής: Οι εθελοντικοί σύλλογοι δα-
σοπυρόσβεσης ανά την Ελλάδα να διευκολυνθούν, να αποκτή-
σουν drones επιτήρησης και να συνδράµουν έτσι την
Πυροσβεστική, παρέχοντας της άµεση πληροφόρηση για την
εστία πυρκαγιών. 

Επιτρέψτε µου τώρα να απαριθµήσω τις ωφέλειες µιας τέ-
τοιας, αν τη λάβετε, πρωτοβουλίας: Πρώτον, χωρίς να χρειάζεται
περισσότερο προσωπικό ή περισσότερες προµήθειες του δηµο-
σίου, η κοινωνία των πολιτών θα έχει ουσιαστικό ρόλο στην πρό-
ληψη των πυρκαγιών. 

Δεύτερον, θα διαχυθεί στην κοινωνία η τεχνική γνώση χειρι-
σµού των drones. Περισσότεροι νέοι άνθρωποι θα γίνουν χειρι-
στές τους και αυτή η γνώση θα µπορεί να αξιοποιηθεί και σε
άλλους τοµείς, όπως το διαµετακοµιστικό εµπόριο σε µειονεκτι-
κές νησιωτικές και ηπειρωτικές περιοχές και τους ψεκασµούς σε
αγροτικές περιοχές. 

Τρίτον, θα αναπτυχθεί η εθνική βιοµηχανία µη επανδρωµένων
οχηµάτων. Αν υπάρξει ζήτηση, τότε αναγκαστικά θα υπάρξει και
εγχώρια προσφορά. Αν οι σύλλογοι δασοπυρόσβεσης αποφασί-
σουν να αγοράσουν drones σιγά σιγά θα κάνουν την εµφάνισή
τους και επιχειρήσεις συντήρησης και πώλησης ανταλλακτικών
των drones, οι οποίες µε τα κατάλληλα θεσµικά µέτρα, όπως θε-
σµικές διευκολύνσεις ή επιδοτήσεις αγοράς τεχνογνωσίας, µπο-
ρούν να εξελιχθούν σε παραγωγούς drones. Και µάλιστα αυτά
σε µια εποχή που ξέρουµε πολύ καλά ότι ο άνθος της πατρίδας
µας λεηλατείται, τα καλύτερα µυαλά µας φεύγουν στα ξένα και
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε ευρωπαϊκές χώρες, βυθίζον-
τας βέβαια και τις οικογένειές τους στον καηµό της προσφυγιάς. 

Τέταρτον, θα αυξηθεί ο αριθµός των πιστοποιηµένων χειρι-
στών µη επανδρωµένων οχηµάτων. Η ειδικότητα του χειριστή µη

επανδρωµένων οχηµάτων είναι πολύτιµη τόσο σε καιρούς ειρή-
νης όσο βεβαίως και σε καιρούς κρίσεων. Η αύξηση του αριθµού
των χειριστών drones θα ωφελήσει κατ’ αρχάς την ίδια την οικο-
νοµία, γιατί αυτή η ειδική γνώση µπορεί να αξιοποιηθεί σε πολ-
λούς τοµείς της οικονοµίας, όπως το διαµετακοµιστικό εµπόριο,
στην αγροτική παραγωγή και βέβαια στον τουρισµό. 

Παράλληλα, όλοι αυτοί οι χειριστές µε µια επιπρόσθετη εκπαί-
δευση θα µπορούσαν να συνδράµουν τις Ένοπλες Δυνάµεις µας
σε περιόδους κρίσεως. Και δεν νοµίζω να υπάρχει κανείς που να
αµφιβάλλει ότι παρ’ όλες τις κορώνες που ακούγονται για
«ήρεµα νερά», βρισκόµαστε σε µια διαρκή κρίση µε τους Τούρ-
κους, οι οποίοι -θα το πω- ξεκίνησαν και τα µαθήµατα φέτος στην
εκπαίδευσή τους για τη λεγόµενη «γαλάζια πατρίδα». Το έχω ξα-
ναπεί ότι το µόνο γαλάζιο που θα αντικρίσουν οι Τούρκοι θα είναι
ο βυθός του Αιγαίου γιατί έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στο έν-
δοξο Πολεµικό Ναυτικό µας, το οποίο ανά τους αιώνες είναι αήτ-
τητο. Και καλά είναι το ίδιο φρόνηµα που οι Τούρκοι µε τον τρόπο
τους καλλιεργούν στους µαθητοπαίδες τους να κάνουµε κι εµείς
και να αφήσουµε -ξαναλέω τη λέξη- τις παλαβοµάρες µε τις σε-
ξουαλικές αγωγές και όλα τα συµπαροµαρτούντα.  

Τα ελληνόπουλα αυτή τη στιγµή υφίστανται πνευµατική γενο-
κτονία. Κι αν θέλετε να σας πω, αγαπητέ µου κύριε Πρόεδρε της
Βουλής -ξέρω την ευαισθησία σας, είµαστε και εν όψει της εθνι-
κής επετείου- θα κληθεί ο δάσκαλος της Ε’ δηµοτικού να διδάξει
στο βιβλίο γλώσσας στο αναγνωστικό το επίκαιρο κεντρικό κεί-
µενο το οποίο τιτλοφορείται ξέρετε πώς; «Η Ιταλία µας κήρυξε
τον πόλεµο κι εµείς κρυφτήκαµε στα υπόγεια». Αυτός είναι ο τίτ-
λος. 

Κατά τα άλλα, απορούµε γιατί αγρίεψαν τα παιδιά µας, γιατί
δεν αγαπούν την πατρίδα µας, γιατί καίνε τις σηµαίες. Εµείς µέσα
στα σχολεία καίµε τις σηµαίες µπροστά στα παιδιά µας. Τα παι-
διά µιµούνται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Κατά τον Αριστοτέλη, «το µιµητικότερο των όντων είναι το

παιδί». Ναι, αγάπη χρειάζεται το παιδί, αλλά τα παιδιά µαθαίνουν
µε πρότυπα. Γιατί είχαµε τα κάδρα παλιά στις σχολικές αίθουσες;
Τα είχαµε για πλάκα; Τα είχαµε για να τα κρεµάµε; Τα είχαµε για
να τα βλέπουν τα παιδιά και να εµπνέονται. Το παιδί θέλει την αξία
σαρκωµένη σε πρόσωπο. Δεν θέλει αερολογίες. Τα πετάξαµε όλα
από την εκπαίδευση, βγάλαµε από τα βιβλία τα σπουδαία κείµενα
και τα παιδιά αγρίεψαν. Βεβαίως, θα αγριέψουν. Όσο ποτίζεις δη-
λητήρια εισπράττεις τα επίχειρα της αφροσύνης σου.  

Επανέρχοµαι. Σηµειώνεται δε πως υπάρχουν διαθέσιµοι πόροι
για τέτοιες πρωτοβουλίες, όπως είπα, να αναπτυχθούν τα εναέ-
ρια µέσα τόσο από το Ταµείο Χρηµατοδοτικής Ανθεκτικότητας
όσο και από το πρόγραµµα «rescEU», αλλά δεν αξιοποιούνται
προς αυτή την κατεύθυνση. Έτσι µένουµε σήµερα µε σαράντα
τέσσερα drones για όλη την Ελλάδα και µάλιστα ορισµένα χωρίς
θερµική κάµερα, όπως αναφέρεται στη σχετική απάντηση του
Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας.

Πρέπει, αγαπητοί µου, να ενισχύσουµε περαιτέρω τον τοµέα
της πρόληψης πυρκαγιών και να δουλέψουµε παράλληλα στη
διαχείριση των δασών µε την αρωγή της επιστηµονικής κοινότη-
τας, της Δασικής Υπηρεσίας, που την ξεπαστρέψατε και να ανα-
νεώσουµε άµεσα τον εθνικό χάρτη κινδύνου πυρκαγιών. Δεν
γίνεται να βαδίζουµε µε τα εργαλεία του 1980 το 2024 ή το 2025,
πρώτα ο Θεός.

Πέραν των ανωτέρω, έχουµε να υποβάλουµε µια ακόµη πρό-
ταση που αφορά ειδικά όσους έχασαν τις περιουσίες τους από
τις καταστροφικές πυρκαγιές. Να αναλάβουν οι πολυτεχνικές
σχολές και οι φοιτητές τους -άξιοι φοιτητές- να συντάξουν τα αρ-
χιτεκτονικά σχέδια και τις λοιπές µελέτες αποκατάστασης ή ανοι-
κοδόµησης των οικιών που καταστράφηκαν. Μέσα από ένα
κατάλληλο πρόγραµµα που µπορεί να συντονίσει και το Υπουρ-
γείο Παιδείας, µπορούν να παρασχεθούν δωρεάν υπηρεσίες σύν-
ταξης αρχιτεκτονικών σχεδίων και λοιπών µελετών, οι οποίες
ταυτόχρονα θα είναι µια πολυτίµητη εµπειρία και για τους εµπλε-
κόµενους φοιτητές, αλλά και για τους καθηγητές τους. 

Σκοπός µιας τέτοιας κίνησης θα είναι να απαλλάξουµε τα θύ-
µατα των πυρκαγιών από τα κόστη αυτά και ταυτόχρονα να µην
επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός, αφού θα συνταχθούν
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στα πλαίσια εκπαίδευσης των αυριανών µηχανικών. Κάτι τέτοιο
θα αποτελούσε ένα απτό παράδειγµα εξωστρέφειας των ελληνι-
κών πανεπιστηµίων και πραγµατικής προσφοράς τους στην κοι-
νωνία µας. Βλέπετε ότι η Νίκη έχει προτάσεις και περιµένει τις
απαντήσεις σας πάνω σε αυτές. 

Πριν κλείσω, θα αναφερθώ πάλι στο στα εθνικά µας θέµατα,
γιατί αυτά θα µας απασχολήσουν, κατά πώς φαίνεται, αρκετά
στο επόµενο διάστηµα. Ας σταµατήσει πλέον αυτή η µυστικοπά-
θεια, η κρυψίνοια, οι φηµολογίες, οι σπερµολογίες, για το τι θα
συµβεί. Έρχεται ο Φιντάν σε λίγες ηµέρες. Έχουµε τον κ. Γερα-
πετρίτη ανερυθριάστως να λέει ότι «δεν µε πειράζει αν µε πουν
µειοδότη». 

Εγώ ρωτώ τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας: Θα δεχ-
θείτε Υπουργός Εξωτερικών της Νέας Δηµοκρατίας να χαρακτη-
ριστεί µειοδότης; Κάνω λάθος αν ανοίξω τα λεξικά ότι η λέξη
«µειοδότης», περίπου, είναι ταυτόσηµη µε τη λέξη «προδότης»;
Ποιος στην ιστορία µειοδότης γράφτηκε µε χρυσά γράµµατα;
Ποιος διακρίθηκε στην ιστορία µειοδότης; Δείξτε µου ένα πρό-
σωπο της ελληνικής ιστορίας, εν τη διαχρονία της, όπου κάποιος
χαρακτηρισµένος «µειοδότης» γράφτηκε µε χρυσά γράµµατα,
ότι είναι σπουδαίος. Τι λόγια είναι αυτά; Πανηγύριζαν την άλλη
µέρα οι τουρκικές εφηµερίδες. Ξέρετε το ρητό το αρχαίο λέει:
«Επαινούµενος γαρ υπό των εναντίων αγωνιώ µη τι κακόν είργα-
σµαι». Όταν σε επαινούν οι εχθροί σου πρέπει να αγωνιάς διότι
προφανώς διαπράττεις κάτι πολύ κακό.

Όταν πρόδιδε ο κ. Τσίπρας τη Μακεδονία έβγαιναν οι Σκοπια-
νοί και έλεγαν «Μπράβο Αλέξης». Κάποτε η «Χουριέτ» έλεγε
«Μπράβο Γιώργος». Τώρα διαβάζουµε «µπράβο» για τον κ. Γε-
ραπετρίτη. Δεν σας τροµάζουν αυτά; Δεν έχει τελικά σύνορα το
Αιγαίο; Έχει σύνορα το Αιγαίο. Είναι οι αιµάτινες γραµµές που
άφησαν πίσω τους οι φοβεροί ναυµάχοι, όπως ο Κανάρης, ο
Κουντουριώτης και ο Μιαούλης. 

Θα ήθελα να πω, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, ότι ο προκάτοχός
σας ο κ. Τσίπρας άσκησε, όπως κι εσείς συνηθίζετε, ψυχολογικό
εκφοβισµό µε τα τότε ελεγχόµενα µέσα µαζικής ενηµερώσεως
σε όσους αντιστάθηκαν στην προδοσία των Πρεσπών. 

Εµείς βέβαια λοιδορηθήκαµε ως γραφικοί, ως µακεδονοµάχοι,
ως σκοταδιστές. Εσείς είστε µες στο φως! Αυτή τη λέξη όταν
ακούω ειλικρινά διαρρηγνύω τα ιµάτιά µου. Εµείς σκοταδιστές,
εσείς φωταδιστές, λάµπετε µες στα φώτα, της καθαρότητας, ότι
γυαλίζουµε πανοπλίες και δεχθήκαµε τα χηµικά στο Πισοδέρι.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, η ουσία είναι η εξής: Εξαιτίας αυτής της
συνθήκης και τον αγώνα που κάνουµε υπερασπιζόµενοι την πα-
τρίδα, εγώ προσωπικά όταν µετά την προδοτική συµφωνία λά-
βαµε τα βιβλία γεωγραφίας έχοντας χάρτες που έδειχναν τα
Σκόπια και τα ονόµαζαν «Βόρεια Μακεδονία», είπα στους µαθη-
τές µου «σκίστε τις σελίδες και πετάξτε τις στα σκουπίδια».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Οι Σκοπιανοί δεν έχουν κάνει τίποτε ακόµη. Αν θα δείτε, προ-

καλούν, τα σύνορα τα φτάνουν µέχρι την γενέτειρά µου, την Πιε-
ρία. Είδαµε πού πήγε ο κ. Τσίπρας και η µεγάλη οµάδα
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι εκτός Βουλής σήµερα. Οι ίδιοι -θα
έλεγα- νόµοι θα λειτουργήσουν και για εσάς. Ο λαός κάνει υπο-
µονή, ακούει αλλά δεν συγχωρεί.

Σας καλούµε, λοιπόν, να µην διανοηθείτε να υπογράψετε αυτό
που προσφυώς ονοµάστηκε «Πρέσπες του Αιγαίου», γιατί το πο-
λιτικό σας µέλλον θα είναι πολύ χειρότερο από του κ. Τσίπρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Στη Νίκη θα συνεχίσουµε µε αγώνες όσο µπορούµε. Δεν είµα-

στε στη Βουλή χρόνια. Πέρυσι µπήκαµε. Είµαστε λαός, δεν είµα-
στε σαν εσάς. Θα αγωνιζόµαστε για τα δίκαια της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε για την τήρηση του χρόνου.

Καλείται στο Βήµα η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Πλεύση Ελευθερίας, η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου ένα λεπτό
να τακτοποιήσω τα έγγραφά µου.

Αν ήταν παρών ο κ. Μητσοτάκης θα του έλεγα: «Πλάκα έχετε».
Έχει ζητήσει Αρχηγός άλλου κόµµατος από τις 14 Αυγούστου να
γίνει προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση γιατί έφτασε η δασική
πυρκαγιά µέσα στον αστικό ιστό και κάηκε ζωντανή µια γυναίκα
εργαζόµενη, µετανάστρια βέβαια, που για τη δική σας αξιακή ιε-
ράρχηση δεν έχει την ίδια αξία η ζωή της. 

Έχω ζητήσει εγώ µε προφορικό, τηλεφωνικό µου διάβηµα, 14
Αυγούστου, στον κ. Τασούλα -που κάθεται εδώ στη θέση του Αρ-
χηγού της Κυβέρνησης ή του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου εν-
δεχοµένως- να γίνει αυτή η συζήτηση και πήραµε διαβεβαιώσεις
ότι θα γίνει. «Κυρία Κωνσταντοπούλου, θα το κάνουµε αρχές Σε-
πτέµβρη». Από τις αρχές Σεπτέµβρη, από τα τέλη Αυγούστου και
σε κάθε Διάσκεψη των Προέδρων θέτω το ζήτηµα πότε θα γίνει
αυτή η προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση για τις πυρκαγιές,
που για άλλη µια φορά κατέκαψαν τη χώρα. 

Ακούµε δικαιολογίες αµήχανες του κ. Τασούλα στη Διάσκεψη
των Προέδρων. «Όταν έχω ενηµέρωση, θα σας πω, κυρία Κων-
σταντοπούλου. Μάλλον θα το πάµε πιο µετά, µάλλον θα το πάµε
στο τέλος της αντιπυρικής περιόδου» κ.ο.κ.. Η συζήτηση αυτή
εκκρεµεί από τις 14 Αυγούστου. Στις 28 Αυγούστου ζήτησα από
την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας να συγκληθεί το Συµβούλιο των
Πολιτικών Αρχηγών για τις πυρκαγιές. Η Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας -όπως µε ενηµέρωσε- ενηµέρωσε τον κ. Μητσοτάκη στη
συνάντησή τους, αλλά εκείνος ουκ απήντησε.

Μετά από όλα αυτά, αφού εξάντλησε κάθε µέσο και κάθε
τρόπο, ελπίζοντας ότι θα ξεχαστούν οι πυρκαγιές του καλοκαι-
ριού, αλλά προσκρούοντας στο ότι καταφέρατε να καεί η Κοριν-
θία τέλη Σεπτέµβρη, ήρθε ο Πρωθυπουργός σήµερα εδώ, 23
Οκτωβρίου, πάνω από εβδοµήντα µέρες δηλαδή από το αρχικό
αίτηµα και µας είπε: «Δεν θα εξαντλήσω τον χρόνο της οµιλίας
µου και σας προσκαλώ να µην το κάνετε και εσείς. Δεν θα µιλήσω
πολύ». Μα, ο ίδιος δεν λέει ότι είναι δική του η πρωτοβουλία, ότι
δεν µετράνε τα αιτήµατα της Αντιπολίτευσης, δεν µετράνε οι
κραυγές της κοινωνίας, δεν µετράνε οι αγωνίες των απλών αν-
θρώπων, δεν µετράνε οι κινητοποιήσεις των πυροσβεστών, που
πολλοί από αυτούς είναι και στα θεωρεία της Βουλής, εν αντιθέ-
σει µε τα έδρανά σας που είναι άδεια και αυτά και αυτά; «Δεν µε-
τράνε όλα αυτά, εγώ θα ενηµερώσω». 

Αίτηµα έκανε προς εσάς, κύριε Τασούλα, να µας ενηµερώσει.
«Με την παρούσα ζητώ να ενηµερώσω το Σώµα σύµφωνα µε το
άρθρο 142Α για τον απολογισµό της φετινής αντιπυρικής περιό-
δου και τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης αναφορικά µε τη στή-
ριξη των πληγέντων, την αποκατάσταση των υποδοµών και την
περαιτέρω ενίσχυση της πολιτικής προστασίας». Έκανε καµµία
τέτοια ενηµέρωση και δεν το κατάλαβα; Έκανε απολογισµό και
δεν το πήραµε είδηση; Ή ήρθε να πει «δεν θα µιλήσω πολύ, µην
µιλήσετε και εσείς, σας παρακαλώ και ξέρω ότι θέλετε να πείτε
και άλλα πράγµατα, ας µιλήσουµε και για άλλα».

Εγώ δεν θα σας κάνω τη χάρη. Και θα χρησιµοποιήσω τον
χρόνο µου χωρίς να τον καταχραστώ και θα δευτερολογήσω
γιατί έχω πολλά να πω και θα επανέλθω σε κάθε ευκαιρία, όπως
κάνω εξαρχής. Η πρώτη µου επίκαιρη ερώτηση για τις πυρκαγιές
κατατέθηκε µε το που µπήκε η Πλεύση Ελευθερίας στη Βουλή
17 Ιουλίου του 2023, πριν ξεσπάσει η πρώτη πυρκαγιά που κατέ-
καψε τη Ρόδο και τότε πάλι ζητούσατε συγγνώµες. Τώρα πια δεν
ζητάει συγγνώµη ο κ. Μητσοτάκης, έχει εξαντλήσει µάλλον τα
κουπόνια της συγγνώµης.

Καλώς ήρθατε, κύριε Πρωθυπουργέ. Έχετε εξαντλήσει -λέω-
µάλλον τα κουπόνια της συγγνώµης, οπότε δεν ζητήσατε συγ-
γνώµη αυτή τη φορά, αλλά µας είπατε ότι δεν θέλετε να ακού-
σετε από την Αντιπολίτευση ότι κατακάηκε όλη η Ελλάδα. Δεν
θέλετε να το ακούσετε. «Για να µπορούµε να µιλάµε επί πραγµα-
τικών δεδοµένων, γιατί θα πούµε πάλι ότι κατακάηκε όλη η Ελ-
λάδα και αυτά τα γνωστά, τα οποία ελπίζω αυτή τη φορά
τουλάχιστον να τα αποφύγετε, για να µπορούµε να συµφωνή-
σουµε τουλάχιστον στα πραγµατικά στοιχεία». Με εντολή του κ.
Τασούλα δεν έχει γραφτεί αυτό που σας ρώτησα, γιατί δεν γρά-
φονται αυτά. Λέει «οµιλίες εκτός µικροφώνου». Θα το πω τώρα
εντός, από µικροφώνου. Δεν κατακάηκε όλη η Ελλάδα, κύριε Μη-
τσοτάκη; Δεν κατακάηκε;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Όχι.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κάποιος λέει «όχι». Τον κοιτάτε αυστηρά. Δεν ξέρω αν
εννοείτε να το συνεχίσει ή ότι δεν κατακάηκε. Εσείς τι λέτε; Κα-
τακάηκε ή δεν κατακάηκε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε την οµιλία
σας, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν έχετε απάντηση;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
συνεχίσετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προς το Σώµα συνε-
χίστε να οµιλείτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για να δούµε, λοιπόν, αν κατακάηκε η Ελλάδα ή όχι και
ίσως την άλλη φορά την ερώτησή µου -αν κατακάηκε ή δεν κα-
τακάηκε- να τη γράψετε στα Πρακτικά, γιατί ισχύει ως ερώτηση
και περιµένω την απάντηση.

Και το λέω ως ο άνθρωπος που κατέθεσα µαζί µε τον Διαµαντή
Καραναστάση την πρώτη µηνυτήρια αναφορά για να ασκηθεί
ποινική δίωξη σε βαθµό κακουργήµατος για το Μάτι, ως ο άν-
θρωπος που κατέθεσα στον ανακριτή όλα τα στοιχεία για το κα-
κούργηµα στο Μάτι, ως ο άνθρωπος που κατέθετα επί τέσσερις
συναπτές συνεδριάσεις στη δίκη για το Μάτι, ως ο άνθρωπος
που πήγα στον εκλεκτό σας Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, τον
κ. Ντογιάκο, και του ζήτησα να αναιρέσει το βούλευµα µε το
οποίο σκανδαλωδώς άλλαξε η κατηγορία για το Μάτι από κα-
κούργηµα σε πληµµέληµα και δεν το έκανε γιατί δεν είχε χρόνο
µας είπε -για άλλα είχε χρόνο- ως ο άνθρωπος που και τις επό-
µενες µέρες θα καταθέσω για την υπόθεση αυτή στο τριµελές
Εφετείο Πληµµεληµάτων δυστυχώς, ως ο άνθρωπος που πήγα
πέρσι στην εκλεκτή σας Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, την κ.
Αδειλίνη και της ζήτησα να πραγµατοποιήσει κατεπείγουσες
ενέργειες για την ατιµωρησία και να συσχετίσει τις ποινικές δι-
κογραφίες για τις πυρκαγιές και να ελέγξει ποιοι δικαστικοί λει-
τουργοί χαϊδεύουν τους υπαιτίους για τις πυρκαγιές, ως ο
άνθρωπος που έχω κάνει σε αυτή εδώ την Αίθουσα τριάντα µία
παρεµβάσεις µόνο για τα θέµατα των εποχικών πυροσβεστών και
ογδόντα παρεµβάσεις για το περιβάλλον και για την πολιτική
προστασία, ως ο άνθρωπος που σας κατέθεσα πέντε επίκαιρες
ερωτήσεις πέρσι για τη Δαδιά και για τον Έβρο, ως ο άνθρωπος
που είµαι εδώ και η Αρχηγός της Κοινοβουλευτικής Οµάδας που
είναι εδώ και σας ενοχλεί και σε λίγο θα µας πείτε ότι θα αλλά-
ξετε και το όριο εισόδου στη Βουλή, γιατί δεν βρίσκετε άλλον
τρόπο να απαλλαγείτε από εµάς, αλλά ούτε έτσι θα απαλλαγείτε
από εµάς, γιατί όποιο όριο κι αν βάλετε θα το ξεπεράσουµε. Σας
διαβεβαιώ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Έρχοµαι λοιπόν, στον απολογισµό. Επί των ηµερών σας, κύριε
Μητσοτάκη, έχουν καεί τρία εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα δάσους. Και σας περιµένω να µας πείτε για το πραγ-
µατικό δάσος και το µη πραγµατικό δάσος, το κανονικό δάσος
και το µη κανονικό δάσος, το δάσος που αξίζει να το προστατέ-
ψετε και το δάσος που δεν αξίζει την προσοχή και την προστασία
σας, το δάσος το οποίο όταν καίγεται εγκαθιστάτε ανεµογεννή-
τριες και το δάσος στο οποίο εγκαθιστάτε ανεµογεννήτριες και
όταν δεν καίγεται, γιατί αυτά µας έχετε πει.

Η χειρονοµία αυτή τι σηµαίνει; Αυτή η χειρονοµία που κάνατε,
τι σηµαίνει; Δικά σας λόγια είναι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, στο
Σώµα απευθύνεστε, βάσει του Κανονισµού.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δικά σας λόγια είναι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Στο Σώµα, στο Σώµα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ανεβήκατε βλέπω πάνω, κύριε Τασούλα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως. Παρακαλώ

στο Σώµα και µην χάνετε χρόνο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μάλλον είδατε ότι είχατε µεγάλη επιτυχία στο TikTok
µε την προηγούµενη απρέπεια που µου απευθύνατε και θέλετε
να ξανά πρωταγωνιστήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τι είναι το TikTok;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα σας εξηγήσω µετά ή θα σας εξηγήσουν κάποιοι της
νεότερης γενιάς µε τους οποίους θα πρέπει να αποκτήσετε µε-
γαλύτερη επαφή, µάλλον.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Άλλο και τούτο. Τι
είναι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Μητσοτάκη, δικά σας λόγια είναι, ότι θέλετε να
κάνετε τη χώρα µας µπαταρία της Ευρώπης, δικά σας λόγια είναι
ότι η Πελοπόννησος βγάζει δουλίτσες. Απευθυνθήκαµε σε Πυ-
ροσβέστες και είπατε βγάζει δουλίτσες η Πελοπόννησος για τις
φωτιές. Σε βίντεο υπάρχει. Δεν το αναγνωρίζετε αυτό;

Θα κάνετε κι άλλη χειρονοµία; Θα κάνετε κι άλλη χειρονοµία,
αυτό µου λέτε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ανησυχώ ότι χάνετε τον ειρµό της σκέψης σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι µάλλον σε στοίχιση µε την προηγούµενη αναφορά
σας για το σεβασµό στο Κοινοβούλιο. 

Εγώ ανησυχώ ότι χάνετε τον ειρµό της σκέψης σας, γιατί την
άλλη φορά πήγατε στα γενέθλια της Νέας Δηµοκρατίας που
χρωστάει 500 εκατοµµύρια ευρώ, να θυµίσω, και είπατε το δικό
µας σύνθηµα «δεν κοιτάµε ούτε αριστερά ούτε δεξιά, κοιτάµε
µπροστά» και σας είπα πως ανησυχώ γιατί αυτό είναι το σύνθηµά
µας από το 2019 και ήρθατε το 2024 και το είπατε στα γενέθλια
των πενήντα ετών. 

Σας έκανα και µία αφιέρωση πάλι στο TikTok που ξέρω ότι σας
αρέσει και σας είπα ότι ο αριθµός 5 είναι για εσάς σηµαδιακός.
Πενήντα χρόνια κλείνετε, 500 εκατοµµύρια ευρώ χρωστάτε. Θα
πρέπει λοιπόν αυτά τα 500 εκατοµµύρια ευρώ στον επόµενο
εγγύς χρόνο να τα ξεπληρώσετε, γιατί κανένας λογικός άνθρω-
πος δεν εµπιστεύεται κάποιον που χρωστάει 500 εκατοµµύρια
ευρώ να διαχειρίζεται τα χρήµατά του, να διαχειρίζεται την τύχη
του, να διαχειρίζεται την περιουσία του, να διαχειρίζεται τη ζωή
του. Και πολύ γρήγορα θα διαπιστώσετε ότι ούτε οι πολίτες σάς
εµπιστεύονται πλέον.

Ήρθε και το βαρύ πυροβολικό, ο κ. Βορίδης. Καλώς τον κ. Βο-
ρίδη.

Επανέρχοµαι στον απολογισµό. Όχι, προσήκει, γιατί σας δεί-
ξατε κιόλας τι εννοείτε «δεν κοιτάµε ούτε αριστερά ούτε δεξιά,
κοιτάµε µπροστά», αριστερά Βορίδης, δεξιά Γεωργιάδης και
µπροστά Πλεύρης. Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα του πώς εν-
νοείτε εσείς το αριστερά, το δεξιά και το µπροστά. Το εννοείτε
στα ακροδεξιά, µαζί µε τη χούντα.

Έρχοµαι λοιπόν, στον απολογισµό. Καµένες εκτάσεις του 2021
έως το 2024, τρία εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα,
κύριε Μητσοτάκη. Και τι είχατε να πείτε εδώ στη Βουλή; Ότι ο
µέσος όρος της εικοσαετίας είναι πεντακόσιες χιλιάδες στρέµ-
µατα, πάλι αυτό το 5 που το αγαπάτε, φέτος ήµασταν, λέει, στις
τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες, κάτω από τον µέσο όρο, άρα επι-
τυχία. Αναρωτιόµουν τι θα επινοήσετε να πείτε. Φταίει ο «στρα-
τηγός άνεµος», φταίνε οι ασύµµετρες απειλές, φταίνε οι κακοί
πολίτες που δεν καθάρισαν; 

Το βρήκατε όµως, δεν φταίει κανείς. Τελικά ήταν επιτυχία αυτό
που συνέβη το καλοκαίρι. Πήγαµε κάτω από τον µέσο όρο. Εύ-
βοια: πεντακόσιες έντεκα χιλιάδες οκτακόσια πενήντα τέσσερα
καµένα στρέµµατα. Η πατρίδα µου. Ήµουν εκεί το 2021, κύριε
Μητσοτάκη και αφήσατε τη βόρεια Εύβοια να καεί επί δέκα
µέρες σε συνθήκες άπνοιας. Τράβαγαν τα µαλλιά τους οι κάτοι-
κοι και οι πυροσβέστες, πολλοί από τους οποίους είχαν εντολή
µη κατάσβεσης τότε και δεν έχετε δώσει εξηγήσεις και δεν µας
είπατε και τι απέγινε ο καλός κ. Μπένος. Πολλά ακούσαµε, πολλά
εξαγγείλατε τότε. Τι έγινε αυτός ο Σταύρος Μπένος, ο µάγος που
θα έφτιαχνε τη βόρεια Εύβοια; Όταν είπατε για δύο αναδόχους
που τώρα θα αναλάβουν την αναδάσωση στην Πεντέλη, ποιους
εννοείτε; Γιατί και αυτό σας το ρώτησα και έχει διαγραφεί από
τα Πρακτικά, κατά τη δηµοκρατική πρακτική της λογοκρισίας.
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Γνωρίζετε, άλλωστε, πενήντα χρόνια µετά την αποκατάσταση της
δηµοκρατίας. 

Ποιοι είναι οι δύο ανάδοχοι; Θα µας πείτε στη δευτερολογία
σας; Ο καλός κ. Μπένος τελικά τα έκανε καλά στη Βόρεια Εύ-
βοια; Τα 400 εκατοµµύρια ευρώ τα εκταµιεύσατε, που τα εξαγ-
γείλατε; Και πού; Και ποιοι εµπλέκονται; Γιατί εµείς σας έχουµε
καταθέσει ξεκάθαρα την άποψή µας και την καταγγελία µας, ότι
έχετε κάνει τη χώρα µας από τη χώρα του «πάµε και όπου βγει»,
που οδήγησε στο έγκληµα των Τεµπών -στο έγκληµα των Τεµπών
που δεν το λέτε έγκληµα και το λέτε ατύχηµα και δυστύχηµα και
τραγωδία και καταστροφή, αλλά όχι έγκληµα- στις καταστροφές
και στα εγκλήµατα των πυρκαγιών και των πληµµυρών της προ-
ηγούµενης χρονιάς. Από το «πάµε και όπου βγει», στο «πάµε και
όσα φάµε». 

Τρίβετε τα χέρια σας για τις αναθέσεις έργων που θα κάνετε.
Και εµείς σας έχουµε ζητήσει και σας έχουµε καταθέσει από
πέρσι λογοδοσία για τα κονδύλια που εκταµιεύονται. Τώρα πια
ερευνάστε και από την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία σε δύο τουλάχι-
στον υποθέσεις και στην υπόθεση της Σύµβασης 717 που µπλο-
κάρετε βεβαίως την έρευνα µέσω της περήφανης οµάδας σας,
η οποία σας καταχειροκρότησε όρθια για τα Τέµπη και σας κα-
ταχειροκρότησε και σήµερα δύο φορές όρθια γι’ αυτά που κα-
ταφέρατε το καλοκαίρι. Τι χειροκροτούσατε; Απορώ. 

Δεν είστε τώρα όλοι ούτε πριν ήσασταν, αλλά πάντως ήσασταν
περισσότεροι από την προηγούµενη φορά που δεν µαζευτήκατε
ούτε σαράντα. Τι χειροκροτούσατε όρθιοι; Τι χειροκροτούσατε
όρθιοι, απορώ. Απορώ. Ότι τα έκανε καλά η Κυβέρνηση και
έφτασε η πυρκαγιά από το δάσος µέσα στον αστικό ιστό; 

Λοιπόν, πεντακόσιες έντεκα χιλιάδες πεντακόσια πενήντα τέσ-
σερα στρέµµατα καµένα στη βόρεια Εύβοια, εκατόν πενήντα χι-
λιάδες στην Αρχαία Ολυµπία, η άλλη πατρίδα µου, εκατόν µία
χιλιάδες στρέµµατα στην Ανατολική Μάνη, ενενήντα τέσσερις χι-
λιάδες πεντακόσια ενενήντα στρέµµατα καµένα στα Βίλια,
ογδόντα τρεις χιλιάδες επτακόσια εβδοµήντα τέσσερα στρέµ-
µατα καµένα στη Βαρυµπόµπη.

Τι τον κάνατε τον κατηγορούµενο για τη Βαρυµπόµπη; Κουίζ.
Τι τον κάνατε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Στο Σώµα, παρα-
καλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν θα περιµένω την απάντηση. Αρχηγός του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος.

Μην κοιτάτε τον κ. Βορίδη. Ο κ. Βάγιας είναι. Ο κατηγορούµε-
νος για τη φωτιά στη Βαρυµπόµπη έγινε πριν από λίγους µήνες
Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος. Κι αυτό είναι µια συνε-
πής κυβερνητική και µητσοτακική πολιτική γιατί προηγουµένως
είχατε κάνει Αρχηγό του Πυροσβεστικού Σώµατος τον κ. Κολο-
κούρη. Ποιον δηλαδή; Τον επικεφαλής της ΕΜΑΚ που στις 5.00’
του είπαν να πάει στο Μάτι και πήγε στις 10.00’. Αυτός αξίζει να
γίνει Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος και δεν είναι απο-
ρίας άξιον βεβαίως ότι επί των ηµερών του κ. Κολοκούρη κάηκε
η Εύβοια, γιατί αυτόν επιλέξατε. 

Και έχετε ευθύνες για τις επιλογές σας και για τον κ. Παπαγε-
ωργίου που «λύνει και δένει» µε το ταµείο της Πολιτικής Προστα-
σίας, αφού έχει περάσει από τα πιο σκοτεινά γρανάζια και
διαδικασίες στην υψηλή ιεραρχία του Πυροσβεστικού Σώµατος
για την οποία έχουν διενεργηθεί και ποινικές διαδικασίες και ανα-
δειχθεί συγκλονιστικά ντοκουµέντα ιεραρχικά αναβιβασµένων
προσώπων που ανταγωνίζονται πώς θα αφήσουν χωρίς µέσα τον
αντίπαλό τους για να καεί ο τόπος και να τον νικήσουν στις προ-
αγωγές. 

Τα ξέρετε αυτά, δεν τα ξέρετε; Δεν τα ξέρετε; Δεν τα ξέρετε.
Είναι εντυπωσιακό να µην τα ξέρετε, ξέρετε. Γιατί έχει καταδικα-
στεί ο πρώην Αρχηγός της Πυροσβεστικής κ. Ματθαιόπουλος ο
οποίος ήταν Αρχηγός στο Μάτι. Έχει καταδικασθεί, αν θυµάµαι
καλά, σίγουρα διώκεται, αλλά νοµίζω ότι καταδικάστηκε κιόλας,
για τις απειλές στον πραγµατογνώµονα για το Μάτι, τον κ. Λιό-
τσιο, τότε που του έλεγε: «Μην τολµήσεις να γράψεις για ευθύ-
νες πολιτικών προσώπων γιατί θα δεις τι θα πάθεις και τι θα σου
κάνει ο ένας και τι θα σου κάνει η Δούρου και τι θα σου κάνω εγώ
κ.ο.κ.. Μήπως το θυµηθήκατε;

Αλλά, όπως είχα πει σ’ έναν δηµοσιογράφο που δεν ζει πια,
όταν ένα βρώµικο σύστηµα συγκρούεται µε ένα άλλο βρόµικο
σύστηµα στο τέλος τα δυο βρώµικα συστήµατα θα τα βρουν. Κι
αυτό είναι κάτι που παρατηρείται δυστυχώς σε πολύ µεγάλο
βαθµό και στην κυβερνητική πραγµατικότητα.

Επανέρχοµαι. Τρεις άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους το 2021. Το
2022 διακόσιες ογδόντα πέντε χιλιάδες τριακόσια ενενήντα εννιά
στρέµµατα καµένα, σαράντα έξι χιλιάδες στη Δαδιά, είκοσι επτά
χιλιάδες στην Πεντέλη, είκοσι τέσσερις χιλιάδες στη Λέσβο, εί-
κοσι χιλιάδες στο Ρέθυµνο, δέκα χιλιάδες στη Φωκίδα.

Το 2023: Ένα εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα κα-
µένες εκτάσεις. Στον Έβρο και στη Δαδιά σχεδόν ένα εκατοµµύ-
ριο στρέµµατα καµένα.

Ξέρετε τι λένε για σας επάνω στον Έβρο, στη Δαδιά, στο Σου-
φλί; Ξέρετε τι λένε οι νέοι στο Σουφλί για τις κάλπικες υποσχέ-
σεις που τους απευθύνατε πριν από λίγες µέρες; Ξέρετε ότι λένε
ότι τους κοροϊδεύετε; Ξέρετε ότι λένε ότι υποσχεθήκατε και δεν
κάνατε τίποτα; Εγώ βρέθηκα κοντά τους και τους µίλησα. Και η
κοροϊδία που προσπαθείτε να περάσετε… Τι λένε οι οικολόγοι,
τι λένε οι περιβαλλοντικές οργανώσεις; Η κοροϊδία αυτή που
προσπαθείτε να περάσετε επικοινωνιακά δεν περνάει στον κόσµο
και θα το εισπράξετε αυτό.

Στη Ρόδο εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες επτακόσια είκοσι ένα
στρέµµατα, στη Μάνδρα, στα Δερβενοχώρια εκατόν δεκαεπτά
χιλιάδες στρέµµατα καµένα, στο Βελεστίνο ογδόντα δύο χιλιά-
δες, στη Φυλή πενήντα οκτώ χιλιάδες, στο Ταρσό Βοιωτίας σα-
ράντα εννέα χιλιάδες, στον Νέο Κουβαρά Αττικής τριάντα επτά
χιλιάδες, στον Πρόδροµο Βοιωτίας τριάντα τέσσερις χιλιάδες,
στον Σώστη Ροδόπης τριάντα χιλιάδες, στον Παντοκράτορα Κέρ-
κυρας είκοσι δύο χιλιάδες, στην Κάρυστο Ευβοίας δεκαεπτά χι-
λιάδες, στο Λουτράκι Κορινθίας δεκατρείς χιλιάδες, στο
Διαλεκτό Νέστου δεκατρείς χιλιάδες, στην Υλίκη Βοιωτίας δέκα
χιλιάδες κοντά έντεκα, τρία ενεργά µέτωπα στην Εύβοια τέλη
Ιουλίου.

Έφυγε ο κ. Πρωθυπουργός. Δεν αντέχει να τα ακούει αυτά.
Και την προηγούµενη φορά που ήρθε στη Βουλή τι µου είπε; Η
Ελλάδα, κυρία Κωνσταντοπούλου, προς µεγάλη σας θλίψη, γιατί
µια µίζερη Ελλάδα επιδιώκετε στην Αντιπολίτευση, θα έχει το
δικό της Κτηµατολόγιο. 

Ο κ. Μητσοτάκης τι επιδιώκει που είναι κατά της µιζέριας; Κα-
µένες εκτάσεις παντού και εξυπνάδες και εξυπνακισµούς; Πέ-
ρυσι έχασαν τη ζωή τους είκοσι οκτώ άνθρωποι και γι’ αυτούς
που ήταν µετανάστες µέσα στη Δαδιά, ήρθε ολόκληρος Πρωθυ-
πουργός και είπε ότι αυτοί δεν είχαν καµµία δουλειά να είναι εκεί.
Για να ανταγωνίζεστε τα ακροδεξιά στοιχεία και να χαίρεται η
ακροδεξιά σας πτέρυγα.

Και φέτος περισσότερες από τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα
καµένα.

Δεν είναι απορίας άξιο που ο Πρωθυπουργός δεν θέλησε να
µιλήσει πολύ γιατί δεν έχει τι να πει, ούτε έχει να αντιλέξει. Εγώ
που βρέθηκα και στο Μάτι από την εποµένη και στη βόρεια Εύ-
βοια σε όλη τη διαδικασία και σε όλες τις πυρκαγιές, σε όλα τα
χωριά…

Στη Γαλατσώνα οι πολίτες έδιναν στους πυροσβέστες να βά-
λουν νερό. Πηγαίναν χωρίς νερό τα πυροσβεστικά. Τα φέρι µπό-
ουτ µε τη βοήθεια του Λιµενάρχη, που το είχε σχεδιάσει, έσωσαν
τον κόσµο από τις παραλίες στις Ροβιές και στη Λίµνη.

Γι’ αυτή την Κυβέρνηση µιλάµε, που το 2021 υποσχέθηκε ότι
θα χτίσει την πολιτική προστασία, που διαφήµιζε τότε τον κ. Απο-
στολάκη που τώρα είναι Βουλευτής Επικρατείας στον ΣΥΡΙΖΑ.
Μετά δεν τον έκανε Υπουργό, αρνήθηκε ο κ. Αποστολάκης, τον
µάλωσε ο κ. Τσίπρας και έκανε τον κ. Στυλιανίδη. Για ποιον λόγο;
Γιατί τόση κοροϊδία; Γιατί τόση κοροϊδία; Τόσα στρέµµατα κα-
µένα, τόσες ζωές χαµένες, τρεις άνθρωποι πάλι φέτος. Περιου-
σίες καµένες στην Πεντέλη, στα Βριλήσσια, ζώα πυρόπληκτα, τα
οποία τα περιέθαλψαν εθελοντές στο Παλαί στο Γαλάτσι. Και
βρέθηκα κι εκεί. Η πολιτεία απούσα.

Διαφηµίσατε…
Κυρία Αντωνίου, αφήστε λίγο, γιατί λέµε κάποια σοβαρά πράγ-

µατα. Αν έχετε την καλοσύνη.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κι εµείς σοβαρά λέµε.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1583



ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κι εσείς σοβαρά λέτε; Εντάξει, φαίνεται.

Ο καθένας επιλέγει. Γελάγατε όταν ο κ. Ανδρουλάκης αναφε-
ρόταν στα Τέµπη. Ούτε για αστείο δεν µπορεί να γελάτε, όταν
αναφέρεται οποιοσδήποτε στο έγκληµα στα Τέµπη. Εσείς το κά-
νατε. Είχατε την ψυχή να γελάτε και έχετε την ψυχή να αναφέ-
ρεστε σε όλες αυτές τις απώλειες µε τις φράσεις του κ.
Μητσοτάκη, ότι ευτυχώς δεν ήταν πολλοί οι πληγέντες. Αλήθεια;
Όλη η χώρα είναι πληγείσα από αυτές τις πυρκαγιές. Τα δέντρα,
τα ζώα δεν είναι µη υπολογίσιµα. Τα πουλάκια, τα ζώα του δά-
σους, τα αδέσποτα ζώα που έτρεχαν να ξεφύγουν από τις φω-
τιές. Οι άνθρωποι που έγιναν στάχτη οι περιουσίες τους και τα
νέα παιδιά, οι εθελοντές, που άυπνοι ήταν µέσα στη φωτιά.
Ήµουν δίπλα τους στις 13 Αυγούστου, στις 14 Αυγούστου στη
Νέα Μάκρη, όπου εθελοντές ετοίµαζαν γεύµατα για τους πυρο-
σβέστες.

Το σχέδιό σας ποιο είναι; Κάθε φορά που έχει φωτιά να κατε-
βάζετε πυροσβέστες από όπου γης. Φέτος στην Αττική ήρθαν
από τους Μολάους, από την Καβάλα, από όπου γης και αν έπιανε
φωτιά κι αλλού, τόσο το χειρότερο. Τους εποχικούς πυροσβέ-
στες, δεν τους µονιµοποιείτε γιατί δεν είναι –λέτε- καλή χρήση
των πόρων.

Σας κάναµε δέκα προτάσεις, δέκα προτάσεις, όχι µία, στην
προηγούµενη συζήτηση στις 31 Αυγούστου και τις απαξιώσατε.

Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε; Έχω δύο λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, έχετε δυο-τρία

λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Πρώτη πρόταση ήταν να µονιµοποιήσετε το προσωπικό των

πυροσβεστών, που πάλι θα βγουν στην ανεργία στις 31 Οκτω-
βρίου και ετοιµάζουν κινητοποίηση.

Δεύτερη πρόταση ήταν να αυξήσετε τον προϋπολογισµό της
πολιτικής προστασίας και στο πεδίο του εξοπλισµού σε µέσα πυ-
ρόσβεσης και στο πεδίο της εξάρτησης.

Τι επιχαίρει ο κ. Μητσοτάκης ότι έχουµε τα περισσότερα Κα-
ναντέρ, περισσότερα και από τον Καναδά; Έχουµε απαρχαι-
ωµένα Καναντέρ και οι προηγµένες χώρες όλες έχουν άλλα µέσα
πυρόσβεσης και εσείς παραγγέλνετε Καναντέρ, τα οποία θα έλ-
θουν το 2027 καινούργια και επιχαίρετε και αφήνετε τη χώρα
απροστάτευτη για άλλη µία φορά. Σας έχει κάνει ερωτήσεις και
ο Διαµαντής ο Καραναστάσης, σας έχω κάνει ερωτήσεις και εγώ.
Δεν έχετε δώσει εξήγηση. Η µπίζνα δεν είναι εξήγηση για το γε-
γονός ότι δεν έχουµε δικά µας εναέρια µέσα, σήµερα!

Τρίτη πρόταση ήταν να δηµιουργήσετε πραγµατική Αγροφυ-
λακή και Δασοφυλακή, να ενισχύσετε τη Δασική Υπηρεσία. Σας
το λένε και όλοι οι αρµόδιοι. Τίποτα. Τσιµουδιά, δεν κάνετε τί-
ποτα.

Τέταρτη ήταν η πρόταση να ενεργοποιήσετε τα πυροφυλάκια,
τα οποία ρηµάζουν! Το κάνατε; Όχι, ούτε αυτό.

Πέµπτη πρόταση ήταν να αποτάξετε τους ενεχόµενους σε
πυρκαγιές επιτελείς της Πυροσβεστικής. Το κάνατε; Όχι, αλλά
τους προάγετε κιόλας.

Έκτη πρόταση ήταν να υιοθετήσετε νοµοθεσία απόλυτης προ-
στασίας των αναδασωτέων εκτάσεων. Το κάνετε; Όχι! Ίσα-ίσα
διαφηµίζετε ότι µπορούµε και να καίµε κάποια και δεν είναι όλα
άξια προστασίας. Και µας είπε και το εκπληκτικό ο κ. Άδωνις Γε-
ωργιάδης -αυτός ο δηµοκρατικός κύριος- ότι δεν καταλαβαίνει
γιατί κάνουµε έτσι για ένα δάσος, που είναι καλαίσθητο από τη
στιγµή που δεν µπορεί να δίνει 1.000.000 ευρώ! Αυτά είπε για
την Κέρκυρα.

Έβδοµη πρόταση ήταν να απαγορεύσετε το κυνήγι στις καµέ-
νες εκτάσεις.

Όγδοη πρόταση ήταν να γίνει επιτέλους εξεταστική επιτροπή
για τις πυρκαγιές και για τα διαχρονικά αυτά εγκλήµατα.

Ένατη πρόταση ήταν να γίνει έλεγχος των εµπλεκόµενων δι-
καστικών λειτουργών στην ατιµωρησία. Διότι η ατιµωρησία για
την Ηλεία, η ατιµωρησία για το Μάτι, η ατιµωρησία για τη βόρεια
Εύβοια, η ατιµωρησία για τη Ρόδο, η ατιµωρησία για τη Δαδιά, η
ατιµωρησία συνολικά είναι που παράγει αυτή τη διαχρονική και
κρατική εγκληµατικότητα.

Δέκατη πρόταση ήταν να γίνει ακρόαση των φορέων όλων και
των πυροπλήκτων και φυσικά, να έλθουν εδώ στη Βουλή. Τι
έχετε; Άλλες δουλειές, όπως µας είπε ο Πρωθυπουργός και δεν
µπορείτε; Είναι ενάµιση χρόνο πια η νέα περίοδος της Βουλής
και είστε πεντέµισι χρόνια Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι, στη δευτερολογία µου θα πω ακόµη περισ-
σότερα. Το σίγουρο είναι ότι δεν πρόκειται -αυτό σας το λέω και
το λέω και στον κ. Μητσοτάκη να του το διαµηνύσετε τώρα που
ετοιµάζεται για τη δευτερολογία του- να µας κάµψουν οι πρακτι-
κές υποβάθµισης του Κοινοβουλίου, απενεργοποίησης του Κοι-
νοβουλίου, οι πρακτικές του κενού Κοινοβουλίου µε τα κενά
έδρανα. Δεν θα µας κάµψουν η αλαζονεία και η οίηση µε την
οποία αναφέρεστε στα πεπραγµένα σας, χωρίς να λογαριάζετε
τους πολίτες.

Αντίθετα, αυτό που εµάς µας οδηγεί είναι η εντολή των πολι-
τών, είναι η φωνή τους, είναι η αγωνία τους και θα είµαστε εδώ
σε κάθε περίσταση, ασκώντας αντιπολίτευση υπεράσπισης της
κοινωνίας, δηλαδή αυτή την αντιπολίτευση που αξίζει αυτός ο
λαός και αυτή η κοινωνία και αυτή την αντιπολίτευση που εσείς
φοβάστε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την κ. Κων-

σταντοπούλου σειρά έχει ο κ. Βασίλης Στίγκας, Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών.

Ορίστε, κύριε Στίγκα, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το ένα και µο-
ναδικό θέµα της σηµερινής συζήτησης είναι οι φωτιές, ένα τερά-
στιο θέµα για τη χώρα µας που πρέπει να µας απασχολεί όλους.
Και ιδίως απασχολεί τους πολίτες που κάθε χρόνο βλέπουν να
καταστρέφονται τα δάση µας, να κινδυνεύουν οι περιουσίες τους
και επίσης δυστυχώς κάθε χρόνο να έχουµε και θύµατα.

Άκουσα µε πολύ προσοχή τους προλαλήσαντες, αλλά δεν µί-
λησαν µόνο για τις φωτιές, µίλησαν και για άλλα θέµατα που δεν
ήταν στη σηµερινή συζήτηση. Βεβαίως, άκουσα και τον πλέον εµ-
µονικό πολιτικό αρχηγό, τον Νίκο Ανδρουλάκη, να καταφέρεται
για µία ακόµη φορά στους Σπαρτιάτες.

Δεν θέλω να ασχοληθώ µε νεκρούς πολιτικούς οργανισµούς,
το έχω ξαναπεί. Επειδή, όµως, εδώ ακούστηκαν ύβρεις πεζοδρο-
µιακού τύπου και χαρακτήρα δεν µπορώ να µην απαντήσω.
Αυτός ο άνθρωπος είναι πραγµατικά εµµονικός. Έχει γίνει πλέον
γραφικός. Βλέπουµε στα ΜΜΕ, στις εφηµερίδες, στις συνεντεύ-
ξεις παντού σε όλα τα κανάλια και συνεχώς κλαίει από τη Δευ-
τέρα µέχρι την Παρασκευή για τις υποκλοπές. Δεν έχει άλλο
θέµα να ασχοληθεί, δεν έχει άλλα προβλήµατα η χώρα. Το κόµµα
του καταρρέει, αυτός εκεί µε τις υποκλοπές. Και επειδή δεν τον
παίρνει κανείς στα σοβαρά ασχολείται και το Σαββατοκύριακο.

Τώρα βρήκε άλλο θέµα πώς θα κόψει τη χρηµατοδότηση
στους Σπαρτιάτες. Το ακούσατε και χθες όσοι ήσασταν εδώ και
συνεχίζεται το γαϊτανάκι αυτό. Μάλιστα, τόλµησε να πει ότι δεν
ακούσαµε µία συγγνώµη από τον Πρωθυπουργό για τη συνεχι-
ζόµενη χρηµατοδότηση των Σπαρτιατών. Δηλαδή, έπρεπε η Νέα
Δηµοκρατία να συναινέσει σε µία παρανοµία για χατίρι του Αν-
δρουλάκη. Αυτό ζητάει από τη Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή να συµ-
µετέχει η Νέα Δηµοκρατία στις εµµονές του Ανδρουλάκη.

Και βεβαίως, δεν ξέρω για ποιο λόγο, κύριε Υπουργέ, σας
έκλεισε και το µάτι και είπε να υπάρχει συναίνεση για να συνερ-
γαστούµε. Προσπαθεί από κάπου να πιαστεί αυτός ο άνθρωπος.
Και βεβαίως συνέχισε τον οχετό να µην παίρνουν ούτε ένα ευρώ
οι εγκληµατίες της Χρυσής Αυγής και τα παράγωγά της. Ο αυ-
τόκλητος σερίφης, ο αυτόκλητος δικαστής έχει καταδικάσει,
ήδη, τους Σπαρτιάτες. Και, όπως είπα και χτες, ποιοι µιλάνε;
Αυτοί που στο κόµµα τους έχουν δεκάδες επίσηµα καταδικασµέ-
νους από την ελληνική δικαιοσύνη για µεγάλα εγκλήµατα κατά
του λαού και κατά της χώρας. Και, όµως, ο αµετανόητος αυτός
άνθρωπος συνεχίζει.

Εν τάχει θα πω λίγα πράγµατα, τα γνωρίζουµε, αλλά τα λέω
για να τα ξανακούσουν αυτοί, αλλά να τα ακούσει και ο ελληνικός
λαός, γιατί ο ελληνικός λαός δεν ξεχνάει. Το χειρότερο κόµµα
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από το ’81 και µετά, που πέρασε από την Ελλάδα, είναι το λη-
στρικό ΠΑΣΟΚ. Ποτέ στην ιστορία δεν έχει ξανασυµβεί τέτοια λη-
στεία κατά του ελληνικού λαού, Κοσκωτάς - pampers,
Αθανασόπουλος - καλαµπόκι Τσοχατζόπουλος - Σταµάτη, η µε-
γαλύτερη κλεπταποδόχος όλων των εποχών, «ΠΥΡΚΑΛ»,
«ΚΥΔΕΠ», «ΠΡΟΜΕΤ», «ΑΓΡΕΞ», Πώποτας.

Και, βεβαίως, να θυµηθούµε και τον Τόµπρα, γιατί ο κ. Ανδρου-
λάκης κλαίει συνεχώς και οδύρεται ότι τον παρακολουθούσε η
Κυβέρνηση. Μα, οι πρώτοι διδάξαντες στις παρακολουθήσεις
ήταν το ίδιο το ΠΑΣΟΚ. Δεν είδαµε τον περίφηµο Τόµπρα, όσοι
τον θυµόσαστε. Τότε δεν είχε να πει τίποτα ο Ανδρουλάκης; Ποτέ
δεν έχει πει τίποτα.

Να θυµηθούµε, Χρηµατιστήριο, ΕΤΒΑ, Αγροτική. Και βεβαίως,
υπάρχει και το µεγάλο θέµα η εκκρεµοδικία για την κ. Καϊλή. Η
κ. Καϊλή ήταν το δεξί χέρι του αρχηγού του ΠΑΣΟΚ. Δεν είχε
ακούσει τίποτα; Δεν ήξερε τίποτα; Και το κυριότερο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ποτέ δεν έχει αναφερθεί σε αυτή την υπό-
θεση, που έπιασαν την κ. Καϊλή µε βαλίτσες και µε πολλά εκα-
τοµµύρια.

Επίσης, προηγουµένως είχε το θράσος να αναφερθεί σε έναν
υποψήφιο Ευρωβουλευτή των Σπαρτιατών, επειδή συµµετέχει -
προσέξτε- σε ψηφοδέλτιο της Νέας Δηµοκρατίας για τα επιµε-
λητήρια.

Δεν τόλµησε να πει το όνοµα αυτού του ανθρώπου, γιατί υπάρ-
χει λόγος και θα σας εξηγήσω αµέσως τον λόγο.

Ο εν λόγω υποψήφιος, όντως, ήταν στους Σπαρτιάτες, ως υπο-
ψήφιος στις ευρωεκλογές. Και όπως θυµόσαστε δεν κατεβή-
καµε. Λέγεται Γιώργος Γκόντζος. Ο Πρόεδρος του
Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου Αθηνών λέγεται Χατζηθεοδοσίου
Γιάννης και είναι από το 2013 µέχρι σήµερα. Το ΠΑΣΟΚ, αυτόν
τον άνθρωπο, ήθελε να τον κατεβάσει και περιφερειάρχη, να τον
στηρίξει δηλαδή, µε τη βοήθεια του ΣΥΡΙΖΑ και ο ΣΥΡΙΖΑ είπε
«όχι».

Ακούστε τώρα το πιο καλό! Αυτός ο άνθρωπος, έχει λευκό ποι-
νικό µητρώο. Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
κακό κάποιος να συµµετέχει σε έναν πολιτικό σχηµατισµό, να
έχει λευκό ποινικό µητρώο και να µην έχει βλάψει την πατρίδα
του. Πόσες µετακινήσεις γίνονται από το ένα κόµµα στο άλλο,
σε όλες τις φάσεις της πολιτικής ζωής; Δεν κατάλαβα, πού είναι
το µεµπτό; Και αν συµµετείχε στους Σπαρτιάτες ως υποψήφιος,
πού είναι το έγκληµα, δηλαδή;

Αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, ο Γιώργος Γκόντζος, έχει κάνει
από το 2021 µία καταγγελία στους επιθεωρητές δηµόσιας διοί-
κησης και έχει διαταχθεί έκτακτος οικονοµικός και διαχειριστικός
έλεγχος από το Υπουργείο Οικονοµικών και ειδικότερα από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Εδώ είναι η απόφαση του ελέγχου. Την καταθέτω στα Πρα-
κτικά. Υπάρχουν και τα ονόµατα των ελεγκτών που θα έρθουν
από τη Λάρισα για να ελέγξουν τον εν λόγω κύριο και τα πεπραγ-
µένα του στο επιµελητήριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος
Στίγκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, πώς µιλάει ο κ. Ανδρουλάκης; Τι του έφταιξε ο υποψή-
φιος; Επειδή κατήγγειλε τον προστατευόµενό του; Γιατί, όποια
πέτρα και να σηκώσεις σε αυτή τη χώρα, έναν «Πασόκο» θα βρεις
από κάτω! Επίσης, θα βρεις κι ένα οικονοµικό έγκληµα.

Πάµε τώρα στα δικά µας. Κάθε χρόνο µιλάµε για φωτιές. Ανα-
λύουµε, συζητάµε και πάντα αναρωτιόµαστε: «Τι πήγε λάθος;».
Σπάνια, όµως, αναλύουµε το τι πρέπει να γίνει σωστά. Επανα-
λαµβανόµαστε, ρωτώντας «γιατί δεν έχουµε προµηθευτεί τα
απαραίτητα µέσα, τα µεγάλα αεροπλάνα ή τα κατάλληλα συστή-
µατα;». Όµως, καµµιά χρονιά δεν συζητάµε για την πρόληψη. Και
όπως έλεγε και ο πατέρας της Ιατρικής, ο Ιπποκράτης: «Κάλλιο
το προλαµβάνειν, παρά το θεραπεύειν». Αυτό, νοµίζω, το γνωρί-
ζουµε όλοι. Αντί να προλαµβάνουµε τις καταστροφές, κοιτά-
ζουµε µόνο πώς θα τις περιορίσουµε. Καµµιά χρονιά δεν
βελτιώνουµε τα αντιπυρικά σχέδια της πολιτείας. Δεν απαιτούµε
από τους δήµους να υποβάλουν τα δικά τους τοπικά σχέδια δρά-
σης. Γιατί; Επειδή αυτή η ευθύνη θεωρείται «κεντρική» και πρέπει

να βασιστεί σε συγκεκριµένες προδιαγραφές.
Αλήθεια, ποιες είναι οι προδιαγραφές που έχει ορίσει η πολι-

τεία στους δήµους, για την αντιπυρική προστασία; Έχει ασχολη-
θεί σοβαρά η κεντρική Κυβέρνηση µε αυτό το θέµα; Ως πολιτεία,
είµαστε οι υπεύθυνοι που ρωτά ο κόσµος για τις λύσεις. Έχουµε,
πράγµατι, ασχοληθεί σοβαρά µε την αντιπυρική προστασία ή πε-
ριοριζόµαστε στη χρήση του «112», που δεν επαρκεί.

Αν το «112» λειτουργούσε σωστά στη φωτιά στο Μάτι, πιθανόν
-λέω- να είχαν σωθεί και πολλές ζωές. Αλλά κάποιοι, χωρίς να
ονοµατίζουµε, το υποβάθµισαν, στήνοντας ένα επικοινωνιακό
σόου για να καλύψουν τις ευθύνες τους.

Τι µαθήµατα µας έχουν δώσει οι καταστροφές στο Μάτι, στο
δάσος της Δαδιάς και στις πρόσφατες µεγάλες φωτιές στην Ατ-
τική; Τι µάθαµε από τη φωτιά στην Κορινθία, µε τους δύο νε-
κρούς. Και όλα αυτά πρόσφατα, έτσι;

Πρωταρχικός σκοπός της Πυροσβεστικής είναι η προστασία
της ανθρώπινης ζωής και αµέσως µετά της περιουσίας. Ως πο-
λιτεία, τι κάνουµε, για να προστατεύσουµε την ιδιωτική και τη δη-
µόσια περιουσία; Παρακολουθούµε δήµους να προσπαθούν,
χωρίς κεντρικό σχέδιο να εφαρµόσουν προγράµµατα πυρασφά-
λειας, µε τη χρήση drones. Αν και αξιέπαινη, µπορώ να πω αυτή
η προσπάθεια, αλλά υπάρχει κίνδυνος -και πρέπει να το γνωρί-
ζετε αυτό- τα εµπορικά drones να διαρρέουν πληροφορίες, σε
µη φιλικές χώρες! Έχει ληφθεί αυτό, υπ’ όψιν; Έχει προτείνει το
κράτος τη χρήση ελληνικών drones, σχεδιασµένων και κατα-
σκευασµένων, για να πληρούν τις προδιαγραφές ασφαλείας; Και
επιτέλους πρέπει σε αυτή τη χώρα να παράγουµε τα δικά µας
προϊόντα. Δεν χρειάζεται να αγοράζουµε τα πάντα από τους ξέ-
νους. Πάµε να κάνουµε κάτι καλό, δηλαδή, και καταλήγουµε να
προκαλούµε κακό λόγω προχειρότητας.

Σύµφωνα µε την Πυροσβεστική το 40% των πυρκαγιών προ-
έρχεται από προβλήµατα στο δίκτυο της ΔΕΔΔΗΕ, ειδικά σε µη
κατοικηµένες περιοχές λόγω παλαιότητας υλικών και κακής συν-
τήρησης. Ποιος είναι ο σχεδιασµός για την αντικατάσταση των
φθαρµένων συστηµάτων και τη δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών
γύρω από τα δίκτυα ρεύµατος που διασχίζουν δασικές και αγρο-
τικές περιοχές; Προηγουµένως, στην οµιλία του τουλάχιστον, ο
κύριος Πρωθυπουργός δεν αναφέρθηκε καθόλου σε αυτό το πε-
παλαιωµένο δίκτυο. Πόσο κοστίζει η συντήρηση του δικτύου σε
σχέση µε την αποκατάσταση των ζηµιών;

Μας µιλάτε συνεχώς για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και
φτηνό ρεύµα, αλλά, δυστυχώς, τα προβλήµατα παραµένουν. Οι
άδειες, όµως, για ανεµογεννήτριες δίνονται ανεξέλεγκτα, χωρίς
προστασία του περιβάλλοντος και στην τελική ο πολίτης δεν βλέ-
πει ουσιαστικά κανένα όφελος. Ούτε βεβαίως γι’ αυτό το πολύ
σηµαντικό θέµα µίλησε ο Πρωθυπουργός. Βλέπουµε ότι έχουν
γεµίσει τα βουνά της χώρας µας καµένα κι αυτά που δεν έχουν
καεί έχουν γεµίσει ανεµογεννήτριες. Αυτό πρέπει να µας προ-
βληµατίσει πάρα πολύ σοβαρά.

Αντίθετα, το κόστος του ρεύµατος παραµένει υψηλό και κάθε
χρόνο, µέσω της φορολογίας, καλείται ο πολίτης να πληρώσει
και για τις ζηµιές από τις φωτιές. Για να αντιµετωπιστούν αποτε-
λεσµατικά οι προκλήσεις που θέτουν οι πυρκαγιές απαιτείται µία
πολυδιάστατη στρατηγική που να εστιάζει στην πρόληψη, στην
εκπαίδευση και στον εκσυγχρονισµό των υποδοµών.

Πιο συγκεκριµένα, όµως, προτείνουµε τα εξής: Επενδύσεις
στον εκσυγχρονισµό του ηλεκτρικού δικτύου. Η ανανέωση του
δικτύου της ΔΕΔΔΗΕ είναι µονόδροµος και επιτακτική ανάγκη.
Τα πεπαλαιωµένα συστήµατα τροφοδοσίας σε δασικές και µη
κατοικηµένες περιοχές πρέπει να αντικατασταθούν άµεσα, προ-
κειµένου να µειωθούν οι κίνδυνοι πυρκαγιών που προέρχονται
από αυτά τα ηλεκτρικά προβλήµατα. Το κράτος, βέβαια, οφείλει
να επενδύσει σε νέες τεχνολογίες, αξιοποιώντας πόρους τόσο
από τα ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και από άλλες εθνι-
κές πηγές, για να διασφαλιστεί η µακροπρόθεσµη ασφάλεια και
αξιοπιστία του δικτύου.

Κεντρικός σχεδιασµός για την επιτήρηση µέτρων. Η ανάγκη
για ένα ενιαίο κεντρικό σχέδιο επιτήρησης πυρκαγιών µέσω dro-
nes είναι προφανής. Τα drones αυτά πρέπει να πληρούν αυστη-
ρές προδιαγραφές ασφαλείας και να είναι ελληνικής σχεδίασης
και κατασκευής. Με αυτό τον τρόπο θα διασφαλίζεται, όχι µόνο
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η αποτελεσµατική πρόληψη πυρκαγιών, αλλά και η προστασία
των δεδοµένων που συλλέγονται. Η πολιτεία πρέπει να χρηµα-
τοδοτήσει την έρευνα και ανάπτυξη τέτοιων drones, ενισχύοντας
παράλληλα την ελληνική βιοµηχανία τεχνολογίας και δηµιουρ-
γώντας µάλιστα και νέες θέσεις εργασίας που τόσο πολύ έχει
ανάγκη ο τόπος µας. Μάλιστα διαθέτουµε κάποια drones ελλη-
νικής και κυπριακής σχεδίασης και κατασκευής. Αυτά τα λίγα που
έχουµε γιατί δεν τα αξιοποιούµε;

Εκπαίδευση και εξοπλισµός για την Πυροσβεστική Υπηρεσία.
Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, και αν µπορείτε να φτιάξετε και µια
εθνοφυλακή, τουλάχιστον τους έξι µήνες που διαρκεί το καλο-
καίρι και είναι πιο επικίνδυνο να πάρουν τα δάση µας φωτιά.

Ένα από τα πιο ανησυχητικά ζητήµατα που αναδεικνύονται
είναι η έλλειψη επαρκούς εκπαίδευσης και εξοπλισµού για το
προσωπικό της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. Έχουµε στα χέρια
µας αναφορές ότι οι πυροσβέστες πληρώνουν από την τσέπη
τους σε κάποιες περιπτώσεις για εξοπλισµό προστασίας, όπως
µάσκες και φίλτρα, που -πρέπει να συµφωνούµε όλοι- αυτό είναι
απαράδεκτο. Η πολιτεία οφείλει να παρέχει σύγχρονα µέσα ατο-
µικής προστασίας, όπως αντιπυρικές στολές, µάσκες και εργα-
λεία τα οποία είναι σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα. Επιπλέον, η
εκπαίδευση του προσωπικού πρέπει να είναι συνεχής και να πε-
ριλαµβάνει σύγχρονες τεχνικές κατάσβεσης, ειδικά σε δασικές
περιοχές που παρουσιάζουν αυξηµένο κίνδυνο.

Διαρκής αξιολόγηση και αναπροσαρµογή των αντιπληµµυρι-
κών σχεδίων. Η αντιπυρική προστασία δεν είναι µια στατική δια-
δικασία. Τα σχέδια πρέπει να επανεξετάζονται να βελτιώνονται
τακτικά µε βάση τα νέα δεδοµένα και τις νέες τεχνολογίες.

Ο συντονισµός ανάµεσα σε κεντρική κυβέρνηση και τοπική αυ-
τοδιοίκηση είναι κρίσιµος, µε τα τοπικά σχέδια να ευθυγραµµί-
ζονται µε τις κεντρικές οδηγίες, αλλά και να προσαρµόζονται
στις ιδιαίτερες ανάγκες κάθε περιοχής.

Η πυροπροστασία είναι ένα ζήτηµα εθνικής σηµασίας που
απαιτεί σοβαρότητα, συντονισµό και στοχευµένες επενδύσεις.
Οι πυρκαγιές δεν µπορούν να συνεχίζουν να αντιµετωπίζονται µε
σπασµωδικά µέτρα καταστολής. Αντίθετα, πρέπει να θεµελιωθεί
µια στρατηγική που θα βασίζεται στην πρόληψη, την εκπαίδευση
και τη διαρκή βελτίωση των υποδοµών και του εξοπλισµού.

Συνοψίζοντας, για την αντιµετώπιση των πυρκαγιών είναι τρία
ή τέσσερα τα βασικά θέµατα για την αντιµετώπισή τους: Πρό-
ληψη, σχεδιασµός, τα µέσα και βεβαίως το σηµαντικότερο όλων,
το ανθρώπινο δυναµικό. Γιατί; Για να υλοποιηθούν όλα τα παρα-
πάνω πρέπει να έχουµε ανθρώπινο δυναµικό το οποίο, όπως όλοι
γνωρίζουµε, όλοι αυτοί οι άνθρωποι καθηµερινά δίνουν τον κα-
λύτερο εαυτό τους µέσα σε αντίξοες συνθήκες και πολλές φορές
δεν ξέρουν εάν θα επιστρέψουν στα σπίτια τους. Όλοι αυτοί είναι
ήρωες µας.

Αυτό το ανθρώπινο δυναµικό πρέπει να προσεχθεί. Πρέπει να
έχουν καλούς µισθούς, να ζουν οι ίδιοι και οι οικογένειές τους µε
αξιοπρέπεια, όπως αρµόζει σε κάθε Έλληνα πολίτη.

Και επιτέλους, δώστε κύριε Πρωθυπουργέ, ως ένδειξη καλής
θέλησης σε όλους όσους υπηρετούν στα Σώµατα Ασφαλείας, το
επίδοµα επικινδυνότητας που τόσο πολύ το έχουν ανάγκη.

Και κλείνοντας -δεν έχω και πάρα πολύ χρόνο- θα ήθελα να
απευθυνθώ σε εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ, µιας και σας βλέπω
εδώ σήµερα στη Βουλή, πιστεύω ότι κάνατε µια ατυχή δήλωση
όταν είπατε για πατριώτες της φακής. Για να µην είµαι άδικος,
θεωρώ ότι εν µέρει έχετε δίκιο. Διότι αν κρίνω από την αριστερή
πλευρά, υπάρχουν, όντως, πατριώτες της φακής και προσχηµα-
τικά ενδιαφέρονται για τα εθνικά µας θέµατα. Το έχουν αποδείξει
πάρα πολλές φορές µέσα σε αυτή την Αίθουσα.

Όµως εµείς οι Σπαρτιάτες οµολογώ δηµόσια ότι δεν µπορούµε
να το δεχθούµε αυτό διότι έχουµε γνώµονα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …(Δεν ακούστηκε).
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Γιατί,

κύριε Πλεύρη, δεν σας φαίνεται καλό; Δηλαδή οι Σπαρτιάτες τι
έχουν;

Δεν δεχόµαστε αυτόν τον όρο, διότι εµείς έχουµε κοινό παρο-
νοµαστή τα εθνικά µας θέµατα, την προστασία της χώρας µας.

Και επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ, ήθελα να σας ενηµερώσω ότι
εµείς οι Σπαρτιάτες στα εθνικά µας θέµατα -θα έλεγα- έχουµε

µία αχρωµατοψία. Τι εννοώ µε αυτό; Εννοώ ότι δεν µας ενδιαφέ-
ρει ποιος κυβερνά τη χώρα, αν είναι «πράσινος», «κόκκινος», «κί-
τρινος», «µαύρος» ή οτιδήποτε άλλο χρώµα έχει το κόµµα που
κυβερνά. Εµείς οι Σπαρτιάτες οφείλουµε, είναι εθνικό µας καθή-
κον, να συνταχθούµε µε τον κάθε Πρωθυπουργό που υπερασπί-
ζεται σθεναρά τα εθνικά µας θέµατα.

Σας έχουµε ασκήσει πολύ σκληρή κριτική για τα εθνικά µας
θέµατα, αλλά δείξτε µας, δώστε µας στοιχεία, ότι αντιµετωπίζετε
σκληρά τους Τούρκους, ότι δεν πρόκειται να παραχωρήσετε τί-
ποτα από τη χώρα µας και εµείς θα συνταχθούµε.

Άλλωστε, εµείς οι Σπαρτιάτες το έχουµε αποδείξει και στο νο-
µοσχέδιο που ήρθε εδώ για την εθνική µας άµυνα. Το ψηφίσαµε
και είπαµε ότι γίνεται µια εθνική προσπάθεια. Δεν έχει σηµασία
ποιος είναι Πρωθυπουργός, ποιος είναι Υπουργός ή οτιδήποτε
άλλο. Θέλουµε δείγµατα ότι δεν υπάρχουν µυστικές συνοµιλίες
µε την Τουρκία, ότι θα κάνετε αυτά που απορρέουν µέσα από το
Διεθνές Δίκαιο και η χώρα µας θα πάει µπροστά. Αυτά που απορ-
ρέουν από το Διεθνές Δίκαιο, είναι η επέκταση των χωρικών µας
υδάτων στα δώδεκα µίλια, να χαράξουµε ΑΟΖ και επιτέλους,
κύριε Πρωθυπουργέ, να καταργήσουµε και το τουρκολιβικό µνη-
µόνιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Στίγκα.

Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των πρωτολογιών µε την οµιλία του
κ. Στίγκα. Μπαίνουµε τώρα στις δευτερολογίες.

Καλώ στο Βήµα τον Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκο Μητσο-
τάκη. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου, πριν εισέλθω στη δευτερολογία µου, µία πα-
ρατήρηση διαδικαστικού χαρακτήρα. Πιστεύω ότι στην επόµενη
Διάσκεψη των Προέδρων όταν κληθούµε να συζητήσουµε την
οργάνωση µιας συζήτησης µε αντίστοιχα χαρακτηριστικά, θα
πρέπει να µείνουµε προσηλωµένοι σε αυτό, το οποίο ορίζει ο Κα-
νονισµός της Βουλής -και δεν εξαιρώ προφανώς τον εαυτό µου-
να διπλασιάσουµε ενδεχοµένως τον χρόνο, ο οποίος δίνεται.
Όµως θεωρώ ότι δεν υπηρετούµε το πραγµατικό νόηµα µιας
ζωντανής κοινοβουλευτικής διαδικασίας, όταν µία τέτοια συζή-
τηση καταλήγει να διαρκεί επτά ή οχτώ ώρες.

Αυτή είναι η εισήγησή µου. Προθυµοποιούµαι πρώτος να αυ-
τοπεριοριστώ, αναγνωρίζοντας και εγώ ότι ενίοτε ξεπερνώ τον
ορισµένο από τον Κανονισµό χρόνο. Όµως, επιτρέψτε µου να πω
ότι αυτή η εικόνα δεν µας τιµά όλους στη Βουλή. Εκτενέστατες
οµιλίες, άδεια έδρανα και µια συζήτηση, η οποία τελικά καταλή-
γει να διαρκεί οχτώ µε δέκα ώρες. 

Έρχοµαι τώρα στη δευτερολογία µου και επιτρέψτε µου να ξε-
κινήσω µε µια πολιτική παρατήρηση.

Απόρησαν κάποιοι, γιατί δεν παρακολούθησα την τοποθέτηση
του Αρχηγού της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Θέλω,
λοιπόν, να είµαι απολύτως σαφής, καθώς είναι η πρώτη φορά
που µου δίνεται η δυνατότητα να κάνω αυτή την τοποθέτηση -
και θα την κάνω µία και µόνη φορά- ότι δεν αναγνωρίζω ως εκ-
πρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έναν πολιτικό
καταδικασµένο µε 13 - 0 για παράβαση καθήκοντος από το ειδικό
δικαστήριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ούτε θα συνοµιλήσω µαζί του ούτε θα χαριεντιστώ µαζί του.

Αυτό επιβάλλει ο στοιχειώδης κοινοβουλευτικός αυτοσεβασµός,
µιας και άκουσα να χρησιµοποιείται αυτή η φράση. Προστατεύω
το πολίτευµα µε αυτή µου τη στάση.

Και βέβαια, οφείλω να επισηµάνω και µια δεύτερη διάσταση,
ότι έχουµε να κάνουµε µε έναν «Αρχηγό» αντιπολίτευσης, ο
οποίος είναι µεταβατικός. Κανείς δεν ξέρει εξ ονόµατος ποιανού
οµιλεί. Του κ. Κασσελάκη, του κ. Φάµελλου, του κ. Φαραντούρη,
του κ. Πολάκη, του κ. Γκλέτσου;

Όταν λοιπόν -για να είµαι απολύτως σαφής και θεσµικός- κύριε
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Πρόεδρε, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης βρει αρχηγό
και έναν στοιχειώδη βηµατισµό, προφανώς θα είµαι πάλι εδώ για
να µπορέσουµε να κάνουµε σωστή κοινοβουλευτικά, θεσµική πο-
λιτική αντιπαράθεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μην απορήσετε αν αποχωρήσω και στη δευτερολογία, διότι

αυτή θα είναι η πρακτική την οποία θα ακολουθώ, έως ότου ο
ΣΥΡΙΖΑ εκλέξει αρχηγό µόνιµο της Κοινοβουλευτικής του Οµά-
δας και αρχηγό του κόµµατός του, υπό την προϋπόθεση προφα-
νώς ότι τα δύο πρόσωπα αυτά θα συµπίπτουν στην ιδιότητά
τους.

Έρχοµαι τώρα σε αυτά τα οποία άκουσα από τον κ. Ανδρου-
λάκη.

Κύριε Ανδρουλάκη, αφού σας συγχαρώ και πάλι για την επα-
νεκλογή σας, καθώς µιλούσατε, σκεφτόµουν ότι ουσιαστικά τί-
ποτα δεν άλλαξε στη στάση του ΠΑΣΟΚ µετά την επανεκλογή
σας ως Αρχηγού του κόµµατός σας. Ενδεχοµένως να ήταν υψη-
λές οι προσδοκίες µου, διότι το ίδιο πρόσωπο ήσασταν πριν, το
ίδιο πρόσωπο είστε τώρα, τον ίδιο πολιτικό λόγο εκφέρετε. Έχω
την αίσθηση ότι σαν να κάνατε ως ΠΑΣΟΚ µια στροφή 360 µοίρες
γύρω από τον εαυτό σας και να καταλήξετε ακριβώς στο ίδιο ση-
µείο που βρισκόσασταν πριν γίνει όλη αυτή η µεγάλη εσωτερική
διαδικασία.

Και γιατί το λέω αυτό; Διότι σε µια συζήτηση, η οποία είχε ως
αποκλειστικό αντικείµενο τις πυρκαγιές και τα ζητήµατα της πο-
λιτικής προστασίας -στην πρωτολογία µου µίλησα µόνο για τα
θέµατα αυτά- εσείς επιλέξατε να αναλώσετε τα πρώτα δεκαοχτώ
µε είκοσι λεπτά της οµιλίας σας, συζητώντας για διάφορα θέ-
µατα και επιχειρώντας, για ακόµα µία φορά, να ταυτίσετε την
Νέα Δηµοκρατία µε την ακροδεξιά. Δεν είναι η πρώτη φορά που
ακούω αυτή την επιχειρηµατολογία από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το
ΠΑΣΟΚ.

Κοιτάξτε να δείτε, η Νέα Δηµοκρατία έχει µια ξεκάθαρη ιδεο-
λογική τοποθέτηση. Η προσπάθειά σας να παρουσιάσετε την πα-
ράταξή µας ως κάτι διαφορετικό από αυτό το οποίο είναι, είναι
µια προσπάθεια, η οποία αποδοκιµάστηκε από τον ελληνικό λαό
στις εκλογές του 2023 και σας συνιστώ να µας αντιµετωπίσετε
µε τα χαρακτηριστικά, τα οποία εµείς οι ίδιοι επιλέγουµε να δια-
λέγουµε για τον εαυτό µας και όχι µε την εικόνα που εσείς θέλετε
να παρουσιάσετε για τη Νέα Δηµοκρατία.

Είµαστε µία κεντροδεξιά προοδευτική δύναµη, η οποία θα υπε-
ρασπίζεται πάντα τις µεγάλες αλλαγές που έχει ανάγκη ο τόπος.
Μάλιστα, διατύπωσα και δηµόσια την ευχή µετά την επανεκλογή
σας να µπορέσουµε τουλάχιστον σε κάποιες από τις µεγάλες αλ-
λαγές που χρειάζεται η χώρα µας να βρούµε έναν κοινό βηµατι-
σµό, συµφωνώντας πραγµατικά στο τι τελικά συνιστά πρόοδος
και στο τι συνιστά οπισθοδρόµηση. Γιατί και την προηγούµενη
κοινοβουλευτική περίοδο, επί της δικής σας θητείας, το δήθεν
προοδευτικό ΠΑΣΟΚ έφτασε στο σηµείο να καταψηφίζει σηµαν-
τικές µεταρρυθµίσεις, µόνο και µόνο γιατί έπρεπε µε αυτόν τον
τρόπο να κάνει αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση, γιατί έπρεπε να
είστε το άλλο, το διαφορετικό. Και ακριβώς αυτή τη στάση επι-
λέξατε να ακολουθήσετε και στο πρώτο νοµοσχέδιο µετά την
επανεκλογή σας στην ηγεσία του κόµµατός σας.

Φέραµε ένα νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό του ΠΑΣΟΚ.
Αναρωτιέµαι, σε τι ακριβώς διαφωνείτε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής): Του ΑΣΕΠ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Με
συγχωρείτε, του ΑΣΕΠ. Το ΠΑΣΟΚ φοβάµαι ότι δεν εκσυγχρονί-
ζεται. Και σίγουρα δεν εκσυγχρονίζεται και νοµοθετικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναρωτιέµαι, λοιπόν, αν διαφωνείτε µε τη ρύθµιση της εντο-

πιότητας, προκειµένου να µπορέσουµε να στελεχώσουµε υπη-
ρεσίες σε αποµακρυσµένα νησιά, σε αποµακρυσµένα µέρη της
Ελλάδας που έχουµε σηµαντικό πρόβληµα αυτή τη στιγµή να το-
ποθετήσουµε δηµοσίους υπαλλήλους. Διαφωνείτε µε την ανάγκη
να περιορίσουµε αυτή τη µεγάλη και βαριά γραφειοκρατία, η
οποία µας υποχρεώνει, προκειµένου να είµαστε απολύτως συµ-
βατοί µε τον νόµο και να διασφαλίσουµε την αντικειµενικότητα
των προσλήψεων, να ζητάµε ξανά και ξανά τα ίδια δικαιολογητικά

από τους υπαλλήλους; Ερχόµαστε µε στοχευµένες παρεµβάσεις
να πούµε ότι θέλουµε να µειώσουµε τον χρόνο από τη στιγµή
που ξεκινά η διαδικασία τοποθέτησης ενός υπαλλήλου µέχρι να
φτάσει να κάτσει στη δουλειά του, στο γραφείο του ή να βγει
στην υπηρεσία του, εάν, παραδείγµατος χάριν, µιλάµε για ένα
δασικό υπάλληλο. Αυτό είναι προοδευτικό ή δεν είναι;

Διαφωνείτε µε τα πριµ παραγωγικότητας; Να έρθουµε να κά-
νουµε µια συζήτηση πραγµατική και ουσιαστική µέσα από ένα
σύστηµα αξιολόγησης, το οποίο αφορά και στον υπάλληλο αλλά
και στην οργανική του µονάδα, εάν πρέπει ή δεν πρέπει να πλη-
ρώνουµε κάτι παραπάνω εκείνους τους υπαλλήλους, οι οποίοι
κάνουν καλά τη δουλειά τους. Αυτό τι είναι; Είναι προοδευτικό;
Νοµίζω πως είναι προοδευτικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, στα ζητήµατα αυτά, όταν έρχεστε και λέτε όχι σε ένα τέ-

τοιο νοµοσχέδιο, στέλνετε ουσιαστικά ένα µήνυµα ότι στην προ-
σπάθειά σας να καταστείτε εσείς ο πόλος απέναντι στην
Κυβέρνηση -και µπορεί πράγµατι δηµοσκοπικά αυτό να επιβεβαι-
ώνεται- έρχεστε να αρνηθείτε µεγάλες προοδευτικές αλλαγές
που υλοποιούνται από αυτή την Κυβέρνηση. Μετά µην αµφισβη-
τείτε, όµως, ή µην απορείτε γιατί οι προοδευτικοί συµπολίτες µας
σας γυρίζουν την πλάτη. Διότι αυτό είναι το δίληµµα, το οποίο
θα κληθείτε να αντιµετωπίσετε από εδώ και στο εξής: Ένα στείρο
«όχι σε όλα», όπως κάνατε ουσιαστικά µέχρι τώρα, ή µία πραγ-
µατική προσπάθεια να χτίσετε µια αξιόπιστη εναλλακτική πρό-
ταση, η οποία θα βοηθάει την Κυβέρνηση να γίνει καλύτερη και
θα καταθέτει και συγκεκριµένες προτάσεις;

Αυτό το οποίο έχω δει µέχρι στιγµής και ελπίζω να διαψευστώ
στη συνέχεια είναι ότι επιµένετε σε αυτή τη γραµµή που µε ανάγ-
κασε -ελπίζω να µη χρειαστεί να το ξαναπώ- στο παρελθόν να
αποκαλέσω το ΠΑΣΟΚ ουσιαστικά ως έναν «πράσινο ΣΥΡΙΖΑ».
Εύχοµαι για το καλό της δηµοκρατίας µας και για την ισορροπία
του πολιτικού συστήµατος να διαψευστώ.

Έχετε µία πρώτης τάξης ευκαιρία να αποδείξετε ότι µπορούµε
να δηµιουργήσουµε συνθήκες συναίνεσης εκεί που το ίδιο το
Σύνταγµα τις απαιτεί. Εδώ και τρεις µήνες προσπαθεί ο Πρό-
εδρος της Βουλής να βρει την απαραίτητη πλειοψηφία, για να
µπορέσουµε να επιλέξουµε καινούργιο Συνήγορο του Πολίτη,
του οποίου η θητεία έχει λήξει εδώ και επτά µήνες. Εκτός αν πι-
στεύετε ότι είναι συνταγµατικά πρέπον θητείες επικεφαλής ανε-
ξάρτητων αρχών να παρατείνονται εσαεί, επειδή δεν µπορούµε
να βρούµε µια σχετική πλειοψηφία. Έχουµε προτείνει ένα πρό-
σωπο, το οποίο πιστεύουµε ότι έχει όλα τα εχέγγυα για να µπορεί
να επιτελέσει αυτόν τον ρόλο και σίγουρα το πρόσωπο αυτό δεν
προέρχεται από τον δικό µας πολιτικό χώρο.

Αυτό δεν αµφισβητείται. Και όµως, εδώ και τρεις µήνες δεν
µπορούµε να πάρουµε µια απάντηση.

Τι θέλετε, δηλαδή; Στην επόµενη αναθεώρηση να έρθουµε και
να πούµε ότι καταργούµε τα τρία πέµπτα της πλειοψηφίας,
επειδή δεν µπορούµε να βρούµε ούτε µια µίνιµουµ συνεννόηση,
όταν έρχεται η Νέα Δηµοκρατία να προτείνει ένα πρόσωπο, το
οποίο, εν πάση περιπτώσει, είναι πολύ πιο κοντά στον δικό σας
πολιτικό χώρο; Θα ήθελα µία απάντηση. Εύχοµαι, πραγµατικά,
να µε διαψεύσετε και να µπορέσουµε να βρούµε αυτή την απα-
ραίτητη συναίνεση που το ίδιο το Σύνταγµα επιβάλλει. 

Μας είπατε ότι δεν µεταρρυθµίζουµε το κράτος. Σε αυτό δεν
θέλω να σταθώ σε µεγάλη λεπτοµέρεια και να απαριθµήσω µια
σειρά από παρεµβάσεις που, κατά την άποψή µου, τις θεωρώ
πολύ σηµαντικές µεταρρυθµίσεις στη λειτουργία του κράτους. 

Αναφέρθηκα ενδεικτικά στο τι κάνουµε στον νόµο του ΑΣΕΠ,
που παρουσιάζει µια συγκεκριµένη φιλοσοφία για το πώς θέ-
λουµε να αξιοποιήσουµε την τεχνολογία, πώς θέλουµε να αντα-
µείβουµε τους δηµοσίους υπαλλήλους, γιατί η αξιολόγηση έχει
τόσο µεγάλη σηµασία. Θεωρώ ότι όλα αυτά συνιστούν σηµαντι-
κές µεταρρυθµίσεις του κράτους. Προφανώς δεν έχουν ολοκλη-
ρωθεί, αλλά σε αυτή την κατεύθυνση κινείται συνολικά η πολιτική
µας. 

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, για να µην µακρηγορήσω ιδι-
αίτερα και για να σεβαστώ και εγώ τον αυτοπεριορισµό, τον
οποίο ζητώ και από τους άλλους πολιτικούς Αρχηγούς, στο αν-
τικείµενο της σηµερινής συζήτησης. 
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Τι κρατώ ως θετικό; Ότι τουλάχιστον δεν αµφισβητήθηκαν τα
στατιστικά στοιχεία τα οποία κατέθεσα στην πρωτολογία µου ως
προς το γεγονός ότι είχαµε µία πολύ καλύτερη χρονιά από την
περσινή, η οποία ήταν µια πολύ κακή χρονιά -δεν το έκρυψα ποτέ
µου ότι η περσινή χρονιά ήταν πάρα πολύ κακή σε επίπεδο κα-
µένων στρεµµάτων- και ότι µπορέσαµε να διαχειριστούµε πιο
αποτελεσµατικά από ό,τι στο παρελθόν ένα εξαιρετικά δύσκολο
κλιµατολογικά καλοκαίρι. 

Πανηγύρισα; Όχι. Μπορώ να είµαι ικανοποιηµένος, ενώ είχαµε
µεγάλες φωτιές οι οποίες ξέφυγαν και οι οποίες έκαναν σηµαν-
τική ζηµιά; Όχι, δεν µπορώ να είµαι ικανοποιηµένος. Τέθηκαν
ερωτήµατα µέσα από την -επιτρέψτε µου να πω- ελαφρώς
απλοϊκή προσέγγιση ότι έφτασε η φωτιά λίγα χιλιόµετρα από το
κέντρο της Αθήνας. Όχι. Ούτε εγώ, ούτε ο Υπουργός, ούτε κα-
νείς στην Πυροσβεστική µπορεί να είναι ικανοποιηµένος, όταν
µια φωτιά µπαίνει στον αστικό ιστό. 

Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει πάρα
πολύ, να ξαναδούµε επιχειρησιακά σχέδια τα οποία έχουν να κά-
νουν µε τις περιπτώσεις που η φωτιά προσεγγίζει αστικούς
ιστούς, να σκεφτούµε τι ζώνες προστασίας µπορούµε να δηµι-
ουργήσουµε µεταξύ του αστικού ιστού και του δάσους, αναγνω-
ρίζοντας ότι ένα από τα µεγάλα προβλήµατα της δόµησης στη
χώρα µας, όπως αυτή αναπτύχθηκε τις τελευταίες δεκαετίες,
είναι ακριβώς ότι έχουµε τέτοιες ζώνες όπου ο αστικός ιστός βρί-
σκεται κοντά ή πολύ συχνά µέσα στο δάσος. 

Δεν είµαστε η µόνη χώρα που έχει αυτό το πρόβληµα. Υπάρχει
ορολογία στη διεθνή βιβλιογραφία για αυτές τις ζώνες, όπου ο
αστικός ιστός βρίσκεται κοντά ή µέσα στο δάσος. Και είναι οι πιο
δύσκολες φωτιές αυτές να αντιµετωπιστούν. 

Άρα, πράγµατι, στη φωτιά στην Αττική αντιµετωπίσαµε µια
πολύ δύσκολη κατάσταση, µια πολύ δύσκολη πυρκαγιά, µε
βαθµό επικινδυνότητας «πέντε». 

Εγώ θυµάµαι τον Υπουργό -ήταν ένα από τα δύο «πεντάρια»,
νοµίζω, που είχαµε φέτος το καλοκαίρι- να λέει ότι οι συνθήκες
είναι ακραίες. 

Τι σηµαίνει «πέντε»; Για να το ξεκαθαρίσουµε, επειδή κάποιοι
νοµίζουν ότι µε κάποιο µαγικό τρόπο όλες οι φωτιές µπορούν να
σβήσουν, «πέντε» σηµαίνει, για να το πούµε πολύ απλά, ότι µια
φωτιά άπαξ και ξεκινήσει και ξεφύγει, πάρα πολύ δύσκολα ελέγ-
χεται. Αυτό σηµαίνει το «πέντε». Και δεν συµβαίνει αυτό µόνο
στην Ελλάδα. Υπάρχουν φωτιές που, πολύ απλά, πάρα πολύ δύ-
σκολα σβήνουν άπαξ και µεγαλώνουν. 

Επειδή άκουσα από διάφορους να λένε ότι: «Μα, δεν ξέρατε
την πορεία της φωτιάς»; Βεβαίως και την ξέραµε την πορεία της
φωτιάς. Βεβαίως και την ξέραµε! Αλλά, αναρωτηθήκατε γιατί δεν
µπορέσαµε να τη σταµατήσουµε; Δεν θέλαµε; Δώσαµε εντολή
στους πυροσβέστες, όπως αυτά τα οποία άκουσα, τα αδιανόητα,
περί µη κατάσβεσης; Όχι. Πολύ απλά, υπάρχουν φωτιές που σε
αυτές τις συνθήκες, µε µεγάλη ξηρασία, µε πολύ ισχυρό αέρα,
δεν µπορούν εύκολα να σταµατήσουν. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα, είτε µας αρέσει είτε δεν µας αρέσει. 

Δεν είµαστε µόνο εµείς που αντιµετωπίζουµε αυτά τα προβλή-
µατα. Φαντάζοµαι ότι και στην Πορτογαλία που κάηκαν 1,3 εκα-
τοµµύρια στρέµµατα κι αυτοί θα ήθελαν να σταµατήσουν τη
φωτιά. Γιατί δεν µπόρεσαν; Γιατί υπάρχουν φυσικά φαινόµενα τα
οποία αποκτούν τόσο µεγάλη ένταση που καµµία κατάσβεση από
ένα σηµείο και πέρα δεν µπορεί να είναι αποτελεσµατική. Ούτε
αντιπυρικές ζώνες, ούτε κατάσβεση από αέρα, ούτε προσβολή
από εδάφους. 

Αυτό έγινε στη φωτιά της Αττικής και σίγουρα θα µάθουµε από
αυτή τη φωτιά, τι σηµαίνει παραδείγµατος χάριν να κατεβαίνει
µια φωτιά µέσα από ένα ρέµα. Διότι αυτό έγινε, εν προκειµένω.
Από το ρέµα κατέβηκε φωτιά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το είχατε καθαρίσει;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
µάθουµε πόσο πιο προσεκτικοί πρέπει να είµαστε στις παρεµβά-
σεις που θα κάνουµε στα ρέµατα, ποιες είναι οι ευθύνες της το-
πικής αυτοδιοίκησης. Και ναι, το πρόγραµµα «ANTINERO»
καθάρισε µια σειρά από δάση µέσα στα οποία ήταν και ένα µικρό
- µεσαίο δάσος, αλσύλλιο το οποίο βρισκόταν µέσα στον Δήµο

Βριλησσίων. Και βγήκε ο Δήµαρχος Βριλησσίων και είπε ευτυχώς
που το δάσος αυτό καθαρίστηκε, διότι, αν δεν είχε καθαριστεί,
θα είχε καεί όλο.

Το λέω, γιατί οι καθαρισµοί έχουν πολύ µεγάλη αποτελεσµα-
τικότητα, όπως έχει µεγάλη αποτελεσµατικότητα -και δεν άκουσα
κανέναν να το λέει- η πολιτική µας για τους καθαρισµούς των οι-
κοπέδων και τη δήλωση στη σχετική πλατφόρµα της υποχρέω-
σης του πολίτη να πράξει το αυτονόητο. Δεν θα έπρεπε να είναι
υποχρέωση. Πώς το είπατε; Ο λαός σώζει τον λαό! Έτσι δεν το
είπατε; Ναι, συµφωνώ. Και οι πολίτες σώζουν τους πολίτες µε
αυτή τη λογική.

Έχει ή δεν έχει ευθύνη ο πολίτης να προστατεύσει τη δική του
περιουσία, όταν ταυτόχρονα, αυτή η προστασία δεν εξυπηρετεί
µόνο το δικό του συµφέρον, αλλά διευκολύνει τη συλλογική προ-
σπάθεια αναχαίτισης µιας φωτιάς, όταν αυτή φτάσει κοντά σε
έναν αστικό ιστό.

Δείτε λίγο -γιατί αυτή είναι η δουλειά των ειδικών, να µελετούν
πώς κινούνται οι φωτιές, όταν φτάνουν στον αστικό ιστό- ποια
είναι τελικά τα σπίτια τα οποία καίγονται και ποια είναι τα σπίτια
τα οποία προστατεύονται και θα καταλήξετε σε πολύ αυτονόητα
συµπεράσµατα, γιατί αυτή η στοιχειώδης υποχρέωση του πολίτη
προστατεύει την περιουσία του, αλλά βοηθάει ταυτόχρονα και
τη συλλογική προσπάθεια. Διότι, όταν µια φωτιά θα φτάσει στον
αστικό ιστό, πολύ απλά δεν θα βρει την ίδια καύσιµη ύλη για να
προχωρήσει µε πολύ µεγάλη ταχύτητα.

Άκουσα ορισµένα πράγµατα για τα δάση της Αττικής. Πού θα
συµφωνήσω µε αυτά τα οποία ειπώθηκαν; Πράγµατι, ένα περια-
στικό δάσος στην Αττική έχει σχετικά µεγαλύτερη σηµασία από
ένα δάσος σε µια πιο αποµακρυσµένη περιοχή, ακριβώς γιατί τα
δάση αυτά αποτελούν οξυγόνο πρασίνου για τέσσερα εκατοµ-
µύρια συµπολίτες µας.

Άρα, ναι, πρώτος εγώ θα αναγνωρίσω ότι τα δάση της Αττικής
θα πρέπει να προσπαθούµε να τα προστατεύουµε ως κόρη
οφθαλµού. Τα καταφέραµε στον βαθµό που θα θέλαµε; Όχι, δεν
τα καταφέραµε. Κάνω τον συνολικό απολογισµό της πενταετίας,
χωρίς να κρύβοµαι πίσω από δικαιολογίες.

Κάναµε, όµως, φέτος µια πολύ µεγάλη προσπάθεια να δώ-
σουµε µεγάλη έµφαση στην προστασία ειδικά του Λεκανοπεδίου.
Τα drones πέταξαν πρώτα στο Λεκανοπέδιο. Τα έµφορτα εναέρια
µέσα πέταξαν πρώτα στο Λεκανοπέδιο. Οι καθαρισµοί έδωσαν
έµφαση στο Λεκανοπέδιο. Η συνεργασία µας -δεν θυµάµαι ποιος
το είπε, δεν θυµάµαι αν το είπατε εσείς, κύριε Ανδρουλάκη- µε
τους τοπικούς φορείς, τον ΣΠΑΥ και τον ΣΠΑΠ, έχει πολύ µεγάλη
σηµασία, διότι η τοπική αυτοδιοίκηση έχει τη δυνατότητα και τη
γνώση να είναι σύµµαχος σε αυτή την προσπάθεια.

Άρα, ναι, πρώτος εγώ θα συµφωνήσω ότι τα δάση του Λεκα-
νοπεδίου και γενικά, τα περιαστικά δάση -το ίδιο ισχύει και για
το Σέιχ Σου στη Θεσσαλονίκη για τον Χορτιάτη- πρέπει να προ-
στατεύονται ως κόρη οφθαλµού, διότι τελικά, προστατεύουν και
διαµορφώνουν το µικροκλίµα πόλεων στις οποίες κατοικούν εκα-
τοµµύρια συµπολίτες µας.

Άκουσα, όµως και κάτι που δεν ξέρω αν το είπε ο κ. Βελόπου-
λος, ότι τα δάση δεν ξαναγίνονται. Όχι, ξαναγίνονται τα δάση.
Απλώς, ξαναγίνονται µε τους δικούς τους ρυθµούς. Τα δάση ξα-
ναγίνονται µε τους δικούς τους ρυθµούς. Άµα πάτε να δείτε, η
φυσική αναγέννηση…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τα σπίτια!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
τα σπίτια ξαναγίνονται!

Τότε, συγγνώµη! Δεν το είπατε εσείς. Το είπε κάποιος άλλος.
Εν πάση περιπτώσει, τα δάση ξαναγίνονται.
Και επειδή εσείς αναφέρατε -το θυµάµαι αυτό- ότι στη Βουλ-

γαρία αυξήθηκαν τα δάση, να σας πω κάτι που ίσως δεν το γνω-
ρίζετε;

Έχουµε σήµερα, κύριε Βελόπουλε, µεγαλύτερη δασοκάλυψη
στην Ελλάδα από ό,τι είχαµε το 1960; Ναι ή όχι; Ναι. Η απάντηση
είναι ότι σήµερα, στην Ελλάδα, έχουµε περισσότερα δάση από
ό,τι είχαµε το 1960. Γιατί έγινε αυτό; Να σας εξηγήσω γιατί έγινε
αυτό. Δεν έγινε, γιατί γίναµε κατ’ ανάγκη καλύτεροι στην προ-
στασία των δασών. Έγινε, γιατί σε µεγάλο βαθµό εγκαταλείφθη-
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καν αγροτικές εκµεταλλεύσεις και κατέληξαν αυτοί οι αγροί να
γίνουν δασωµένοι. Και αυτό γίνεται και σε άλλες χώρες. Είναι µια
άλλη έκφανση ενός προβλήµατος που έχει να κάνει µε το πώς
αντιµετωπίζουµε την περιφερειακή ανάπτυξη.

Όµως, ευτυχώς, τα πευκοδάση ξαναγίνονται υπό µία προϋπό-
θεση, γιατί αυτός είναι ο κανόνας της φυσικής αναγέννησης: Να
µην ξανακαούν έως ότου το δέντρο φτάσει σε αναπαραγωγική
ηλικία.

Αν δεν ξανακαεί ένα πευκοδάσος ή δεν µπούνε µέσα ζώα να
το φάνε, όταν τα πευκάκια είναι µικρά, το δάσος θα ξαναγίνει.
Αλλά δυστυχώς, δεν θα ξαναγίνει µε τους δικούς µας ρυθµούς.
Θα ξαναγίνει σε δέκα, δεκαπέντε χρόνια. Κανείς δεν µπορεί να
κάνει ένα δάσος να µεγαλώσει πιο γρήγορα. Θα ξαναγίνουν,
όµως, και τα δάση της Αττικής, εφόσον -το τονίζω- τα προστα-
τεύουµε, εφόσον κάνουµε τα σωστά έργα υποδοµής και παρέµ-
βασης και ανάσχεσης των εδαφών και τα απαραίτητα
αντιπληµµυρικά έργα, τα οποία είναι απαραίτητα, για να µην
έχουµε µετά πληµµυρικά φαινόµενα. Και στην Εύβοια, τα κάναµε
αυτά. Και το δάσος στην Εύβοια ήδη από τη φωτιά του 2021 έχει,
όπως είπα και στην πρωτολογία µου, πολύ καλύτερη συµπερι-
φορά από αυτήν την οποία περίµεναν και οι δασολόγοι. Η φύση,
λοιπόν, θα βρει τον ρυθµό της, αρκεί να τη βοηθήσουµε εµείς κι
αρκεί να την προστατεύσουµε από καινούργιες πυρκαγιές, όσο
τα δάση αυτά είναι µικρά. 

Προσπάθησα να ακούσω -και επανέρχοµαι στον κ. Ανδρου-
λάκη- τις προτάσεις τις οποίες κατέθεσε και διαπίστωσα ότι ου-
σιαστικά µίλησε για ακριβώς αυτά τα οποία κάνουµε. Ρωτώ,
λοιπόν, εγώ: Κάναµε ή δεν κάναµε πρόληψη; Κάναµε πρόληψη.
Κάναµε ή δεν κάναµε τους περισσότερους καθαρισµούς που
έχουν γίνει από συστάσεως της Δασικής Υπηρεσίας; Ερώτηση.
Θα µου πείτε ότι µπορεί να θέλουµε να κάνουµε περισσότερους.
Ναι, έχω πει και σε άλλη ευκαιρία ότι, το να πιστεύει κανείς ότι
µπορεί να καθαρίσει όλα τα δάση της χώρας, όλα, περίπου 60
εκατοµµύρια στρέµµατα, δεν είναι εφικτό. Άρα πρέπει να κά-
νουµε µια προτεραιοποίηση. Ποια δάση καθαρίζουµε; Αυτά τα
οποία µας είπατε να κάνουµε προτεραιοποίηση. Έχουµε κάνει
την προτεραιοποίηση. Γιατί το πρόγραµµα «ANTINERO» δεν
έτρεξε τυχαία. Πήγαµε ακριβώς στα δάση τα οποία µας έδειξε η
Δασική Υπηρεσία ότι πρέπει να καθαρίσουµε. Χιλιάδες χιλιόµε-
τρα δασικών δρόµων καθαρίστηκαν αυτήν τη στιγµή. Αντιπυρικές
ζώνες διευρύνθηκαν. 

Αυτό σηµαίνει πρόληψη στην πράξη, σε συνδυασµό µε δύο
ακόµα πρωτοβουλίες: Η πρώτη, για την οποία σας µίλησα, είναι
η ατοµική ευθύνη του κάθε πολίτη να κρατάει καθαρό το δικό
του οικόπεδο και η δεύτερη είναι µια µεγάλη πρωτοβουλία την
οποία πάλι καταψηφίσατε -αναφέροµαι σε εσάς ως «προοδευ-
τική δύναµη» εντός εισαγωγικών- κι έχει να κάνει µε τη διαχείριση
των δασών. Θέλουµε ή δεν θέλουµε παραγωγικά δάση; Θέλουµε
δάση τα οποία να είναι παντελώς εγκαταλελειµµένα ή θέλουµε
δάση στα οποία να µπορούµε να χτίσουµε ένα πλέγµα οικονοµι-
κών κινήτρων, ώστε κάποιοι να µπορούν ….

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ανεµογεννήτριες;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ανεµογεννήτριες µπορούν να γίνουν ήδη εντός δασών. Δεν χρει-
άζεται να τα καίµε, για να γίνουν ανεµογεννήτριες. Σταµατήστε
πια αυτά τα fake news, τα οποία συνέχεια διακινείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επανέρχοµαι, λοιπόν, και σας ρωτώ ευθέως, κύριοι του

ΠΑΣΟΚ: Θέλουµε ή δεν θέλουµε παραγωγικά δάση; Είναι σωστό
να έχουµε ένα οικονοµικό µοντέλο σε ένα δάσος το οποίο σή-
µερα δεν προσφέρει ουσιαστικά τίποτα, να µπορούµε να βρούµε
µε σωστά κίνητρα έναν τρόπο αξιοποίησης της βιοµάζας, ώστε
να µπει κάποιος µέσα στο δάσος και να µπορεί να το αξιοποιήσει;
Έτσι ήταν. Τα δάση µας είχαν ζωή. Είχαµε ρητινοκαλλιεργητές,
είχαµε υλοτόµους, οι οποίοι έµπαιναν και µπαίνουν ακόµα σε
έναν βαθµό. Και εκεί που υπάρχει οικονοµική δραστηριότητα στο
δάσος τα δάση είναι πιο προστατευµένα. 

Ψηφίσαµε, λοιπόν, φέραµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Τι κάνατε;
Μπορεί να µην το ξέρετε. Το καταψηφίσατε και αυτό. Ελάτε να
µου πείτε εσείς αν έχετε άλλη εναλλακτική πρόταση σε αυτό που

κάνετε, αν διαφωνείτε επί της αρχής ότι πρέπει να αξιοποιούµε
παραγωγικά τα δάση -όπως γίνεται παντού στον κόσµο, γιατί τα
δάση µπορεί να είναι πηγή πλούτου- ή αν πιστεύετε ότι πρέπει
να µείνουµε σε αυτήν τη λογική, δηλαδή αν πρέπει να το κάνουµε
ή αν δεν το κάνουµε καθόλου ή δεν το κάνουµε σωστά. Θα ήθελα
να ακούσω την απάντησή σας σε αυτό το ζήτηµα. 

Από εκεί και πέρα, µας υποδείξατε αυτό το οποίο σε µεγάλο
βαθµό γίνεται ήδη από το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας. Μί-
λησαν πολλοί για τη Δασική Υπηρεσία και είναι σωστό να λέµε
ότι πράγµατι η Δασική Υπηρεσία ήταν παραµεληµένη για πολλά
χρόνια, όπως σας είπα, υπό την αρµοδιότητα των αποκεντρωµέ-
νων διοικήσεων, χωρίς πραγµατικό φυσικό πολιτικό προϊστάµενο
και αυτή η Κυβέρνηση έκανε µια µεγάλη µεταρρύθµιση και µε-
τακίνησε την αρµοδιότητα των Δασικών Υπηρεσιών στο Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος. Κάνουµε προσλήψεις δασικών, διακόσιες
τριάντα πέντε. Θα κάνουµε και άλλες, γιατί χρειαζόµαστε περισ-
σότερους δασικούς υπαλλήλους, αλλά κανείς δεν µπορεί να αµ-
φισβητήσει -όταν οι ίδιοι οι δασικοί υπάλληλοι το λένε- ότι
σήµερα υπάρχει ένας καλύτερος συντονισµός µεταξύ Δασικών
Υπηρεσιών και Πυροσβεστικής, απολύτως απαραίτητος. Διαβά-
στε τις τελευταίες δηλώσεις και συνεντεύξεις του Γενικού Διευ-
θυντή Δασών κ. Γκουντούφα, να επιβεβαιώσετε αυτό το οποίο
σας λέω.

Μπορούµε και πρέπει να γίνουµε καλύτεροι; Ναι, αλλά εδώ το
ερώτηµα είναι αν µας εγκαλείτε γιατί ακολουθούµε λάθος κατεύ-
θυνση ή αν µας εγκαλείτε γιατί πολύ απλά δεν πάµε πιο γρήγορα
στην κατεύθυνση την οποία θεωρούµε ότι έχουµε επιλέξει. 

Τη δεύτερη κριτική µπορώ, ενδεχοµένως, να την ακούσω. Αν
προτείνετε κάτι διαφορετικό, θα ήθελα, πάλι, να το ακούσω. 

Άρα να κλείσω την απάντησή µου στον κ. Ανδρουλάκη, λέγον-
τας ότι πολλά από αυτά τα οποία είπατε είναι ακριβώς αυτά τα
οποία κάνουµε. Άρα τουλάχιστον στον τοµέα αυτό, θεωρώ ότι
µπορούµε να βρούµε έναν σχετικό βηµατισµό, έστω και αν το πε-
ριτύλιγµα είναι ένα περιτύλιγµα αυστηρής κριτικής. Όπως είπα
και στην αρχή, θα πρέπει να αποφασίσετε τι είδους αντιπολί-
τευση θέλετε να κάνετε. Ουσιαστική, παραγωγική, βελτιωτική ή
τη στείρα αντιπολίτευση του «όχι» σε όλα, που σίγουρα δεν είναι
αυτό το οποίο σήµερα χρειάζεται η χώρα. 

Δύο τελευταίες παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε: Η µία αφορά
τα κόµµατα που βρίσκονται στα δεξιά της Νέας Δηµοκρατίας και
όλη αυτήν τη –νοµίζω- λίγο άχαρη συζήτηση περί πατριωτισµού.
Ο πατριωτισµός δεν είναι µια έννοια την οποία χρειάζεται να τη
διαφηµίσουµε. Ο πατριωτισµός είναι µια στάση ζωής και πολιτι-
κής και το πόσο πατριώτης είναι κάποιος φαίνεται τελικά µέσα
από τις συµπεριφορές του και τις δράσεις του. 

Σας έχω µιλήσει πολλές φορές για την παράταξη, της οποίας
έχω την τιµή να ηγούµαι, για το πόση έµφαση δίνουµε στον εκ-
συγχρονισµό των Ενόπλων Δυνάµεων µετά από πολλά χρόνια
πλήρους επενδυτικής απαξίωσης, για να προστατεύσουµε τα σύ-
νορα της χώρας δίκαια και αποτελεσµατικά, όπως κάναµε στον
Έβρο και κάνουµε κάθε ηµέρα στα νησιά του Αιγαίου, αλλά και
να χτίσουµε συµµαχίες, οι οποίες τελικά είναι εθνικά επωφελείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ναι, πατριωτισµός είναι και το να έχουµε µια υπεύθυνη οι-

κονοµική πολιτική, η οποία θωρακίζει τη χώρα δηµοσιονοµικά και
µας επιτρέπει να σταθούµε καλά στα πόδια µας, για να µπορούµε
ακριβώς να κάνουµε αυτές τις σηµαντικές επενδύσεις, ειδικά
στην εθνική µας άµυνα, που είναι απαραίτητες για µια χώρα που
βρίσκεται σε µια δύσκολη γεωπολιτικά περιοχή. 

Εγώ δεν αυτοδιαφηµίζοµαι ως πατριώτης, ούτε προβάλλω τον
πατριωτισµό µου ως -θα έλεγα- διαπιστευτήριο στον πολιτικό
µου λόγο. Δεν ξέρω γιατί αρπαχτήκατε, γιατί είδατε στο πρό-
σωπό σας να φωτογραφίζω τους «πατριώτες της φακής», διότι
εγώ δεν µίλησα για κανέναν συγκεκριµένα. Ενδεχοµένως να βγά-
λατε εσείς τα δικά σας συµπεράσµατα σε ποιον αναφερόµουν.
Αλλά θα πω µια άλλη φράση εδώ, γιατί τα ζητήµατα αυτά, ξέ-
ρετε, έχουν απασχολήσει τον δηµόσιο διάλογο αιώνες τώρα:
«Πατριωτισµός είναι το τελευταίο καταφύγιο των απατεώνων»,
Σάµιουελ Τζόνσον 18ος αιώνας. 

Είναι γεµάτη η ιστορία του κόσµου από αυτούς οι οποίοι πρώ-
τοι και πάνω από όλα αγωνίζονται να πείσουν ότι είναι περισσό-
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τερο πατριώτες από άλλους και -ναι, σε αυτό θα επιµείνω, το
είπα στη δήλωσή µου και το ξαναλέω- στην πρώτη κρίση θα βά-
λουν την ουρά στα σκέλια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τέλος, µια αναφορά στον αγαπητό κ. Χαρίτση, τον οποίο ρώ-

τησα, µιας και αναφέρθηκε στο µεταναστευτικό και δεν µου
απάντησε. Μας είπε ότι υπάρχει άλλη πολιτική για το µετανα-
στευτικό. Τον ρώτησα ευθέως και σας ξαναρωτώ: Η άλλη πολι-
τική, την οποία εισηγείστε, είναι η πολιτική της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ του 2015; Διότι σε αυτήν την πολιτική, η χώρα µε Κυβέρ-
νηση τη Νέα Δηµοκρατία και µε Πρωθυπουργό εµένα, δεν πρό-
κειται να γυρίσει ποτέ. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): …(Δεν ακούστηκε)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ούτε πολιτική ανοιχτών θυρών, ούτε Μόριες, ούτε ασυνόδευτα
παιδιά, τα οποία κακοποιούνται σεξουαλικά, ούτε εικόνες εξευ-
τελισµού που ντροπιάζουν τη χώρα. Όχι, αυτή δεν είναι η πολι-
τική µας και σε αυτήν την πολιτική δεν θα γυρίσουµε. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά τη δευτερολο-
γία του Πρωθυπουργού καλώ στο Βήµα τον κ. Νικόλαο Παππά,
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική Συµµαχία, για τη δική του
παρέµβαση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
θέλω να σας ευχαριστήσω ειλικρινώς, διότι έχετε -σε όλο το διά-
στηµα που έχω αναλάβει την Προεδρία της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία- τηρήσει την κοι-
νοβουλευτική τάξη, ακόµα και σε στιγµές που σας άσκησα κρι-
τική δηµοσίως. Αυτό οφείλω να το αναγνωρίσω. Βλέπετε και
εσείς, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό δεν είναι το µέτρο για όλους µας. 

Θέλω να πω ότι περιµέναµε και ξέραµε, ότι την υπόθεση του
ειδικού δικαστηρίου για τις άδειες, θα τη χρησιµοποιήσει και θα
την εργαλειοποιήσει ο κ. Μητσοτάκης. Δεν αναµέναµε, βέβαια,
αυτό το δηλωµένο θεσµικό ατόπηµα. 

Θέλω να του πω ότι δεν υποχρεούται να µε συµπαθεί. Τα περί
χαριεντισµού δεν τα σχολιάζω, διότι δεν απευθύνονται σε µένα.
Το καταλαβαίνετε και εσείς, κύριε Βορίδη, φαντάζοµαι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Έχει και ο ίδιος ιστορικό προσπαθειών ανάµειξης στα εσωτε-
ρικά άλλων κοµµάτων. Τώρα, θέλει να επιλέγει και το ποιος και
µε ποιο τρόπο θα ασκεί τον ρόλο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Θα θέλαµε να τον ενηµερώσουµε ότι δεν δικαιούται πρώτον,
να συµπεριφέρεται ως κακοµαθηµένο παιδί και δεύτερον, ότι όλα
αυτά που επιθυµεί, εκφεύγουν των αρµοδιοτήτων του. 

Ο κ. Μητσοτάκης µε τη σηµερινή του στάση και µε τη διπλή
απουσία του από την Αίθουσα του Κοινοβουλίου την ώρα που µι-
λάει ο Πρόεδρος του δεύτερου σε δύναµη κοινοβουλευτικού
κόµµατος, αποδεικνύει ότι είναι ασεβής προς τον Κανονισµό της
Βουλής και το Σύνταγµα, δειλός -διότι δεν είναι στην Αίθουσα να
µας αντιµετωπίσει- και βεβαίως ενοχικός, κύριοι της Κυβέρνη-
σης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και ξέρετε γιατί; Όχι γιατί µετάνιωσε για όσα ενορχήστρωσε
εναντίον µας -και εµού προσωπικώς- αλλά γιατί εφαρµόζει τον
νόµο για τις τηλεοπτικές άδειες από το 2019 ανελλιπώς, κάθε
µέρα. Αυτόν τον ίδιο νόµο, για τον οποίο µας κατηγορεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Θα του εισηγηθώ πραγµατικά ότι στην πολιτική καθοµιλου-
µένη, θα ήταν πιο λειτουργικό και πιο συµβατό µε την πραγµατι-
κότητα -µιας που µε τη δική σας ψήφο και µε τη δική σας ανοχή,
από τον Ιούλιο του 2019 και µετά, εφαρµόζει τον νόµο για τις τη-
λεοπτικές άδειες- µεταξύ µας όταν µιλάµε για αυτό, να µη µιλάµε
για τον νόµο Παππά, να µιλάµε για τον νόµο Μητσοτάκη - Παππά.

Οι τηλεοπτικές άδειες εκδόθηκαν το 2018. Η κυβερνητική αλλαγή
έγινε το 2019 και από το 2019 και µετά εφαρµόζετε τον νόµο µας
-σας ευχαριστούµε γι’ αυτό- βεβαίως µε την εξαίρεση του τιµή-
µατος για τις άδειες που πρέπει να πληρώνουν οι τηλεοπτικοί
σταθµοί. 

Η σηµερινή του κίνηση, είναι ένα στίγµα για την παράταξή σας.
Δεν υποχρεούται να συµπαθεί κανέναν. Υποχρεούται να σέβεται
την κοινοβουλευτική τάξη. Αυτός είναι! Δεν ξέρω αν τον ενο-
χλούν τα εσωκοµµατικά σας, ποσώς µας ενδιαφέρει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Το ποιος θα εκπροσωπεί την Αξιωµατική Αντιπολίτευση µέσα
στο Κοινοβούλιο, δεν είναι δική του δουλειά. Τελεία και παύλα! 

Πάµε παρακάτω. Έχουν ή δεν έχουν καεί τέσσερα εκατοµµύ-
ρια στρέµµατα από το 2019; Έχουν καεί. Έχουµε ρεκόρ καµένων
στρεµµάτων από το 2021 και µετά, µε εξακόσιες χιλιάδες στρέµ-
µατα; Έχουµε. Έχουµε τα περισσότερα εκτάρια ανά πυρκαγιά;
Έχουµε.

Αναφερθήκατε βεβαίως, κύριε Μητσοτάκη, στην οµιλία σας για
το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας. Περιµένουµε κάποια
στιγµή να δούµε και το οργανόγραµµα. Διότι, είναι προφανές ότι
τα φαινόµενα του κακού συντονισµού, έχουν τη ρίζα τους και σε
αυτό το επίπεδο. Έχει ή δεν έχει η πυροσβεστική τρεισήµισι χι-
λιάδες κενά; Τι βήµατα έχετε κάνει; Ετοιµάζεστε να πετάξετε στο
δρόµο δυόµισι χιλιάδες εποχικούς πυροσβέστες, ανθρώπους
που έχουν προσληφθεί αξιοκρατικά και που έχουν πολυετή πείρα
δουλεύουν, εργάζονται, κοπιάζουν, εξοντώνονται και τώρα, κιν-
δυνεύουν από την εποχικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Βεβαίως, η απαξίωσή σας νοµίζω ότι αποτυπώνεται στον
τρόπο που συµπεριφέρεστε στους εποχικούς πυροσβέστες, οι
οποίοι πρέπει να ενταχθούν στο Σώµα, όπως υποστηρίζει και η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Πυροσβεστών. Την προκήρυξη για τους
δασοπυροσβέστες στα δασαρχεία, πότε τη βγάλατε; Τη βγάλατε
στα µέσα Αυγούστου. Πότε πάνε να πιάσουν υπηρεσία οι άνθρω-
ποι; Μέχρι και προχθές, µε την αντιπυρική περίοδο να ξεκινάει
την άνοιξη. Επιτελικό κράτος! Συγχαρητήρια. Τεράστιες ελλεί-
ψεις, λοιπόν και εκεί.

Πυρκαγιά στην Αττική. Εξαπλώθηκε από ένα οικόπεδο στον
Βαρνάβα έως τον αστικό ιστό. Στα Βριλήσσια κινδύνευσαν σπίτια
και βεβαίως, αντίστοιχα στην Κορινθία, κατέκαιγε µέρες. Αυτό
αποδεικνύει ότι αδυνατείτε να αντεπεξέλθετε. Η έλλειψη συντο-
νισµού, δηλωµένη. Οι πυροσβέστες στην Κορινθία φτάνουν και
δεν ήξεραν προς τα πού να πάνε. Επειδή επαίρεστε για το ότι
βάλατε τους πολίτες να καθαρίσουν τα οικόπεδά τους, το ότι οι
δήµοι δεν είχαν λεφτά να µεταφέρουν όλη αυτήν την καύσιµη
ύλη, δεν το αναφέρατε και ότι απλώς την συσσωρεύσατε. Ελπίζω
να βρείτε λίγο χρόνο να απαντήσετε, κύριε Μητσοτάκη.

Όλες αυτές οι ελλείψεις και οι αδυναµίες, είναι σε περιβάλλον
που οικονοµικά επέτρεπε να γίνουν πάρα πολύ σοβαρές παρα-
βάσεις. Ποιος σας εµπόδισε για την πολιτική προστασία και έχετε
άντε 2% -να το στρογγυλοποιήσουµε προς τα πάνω- πραγµατο-
ποιηµένες δαπάνες από το Ταµείο Ανάκαµψης; Ποιος σας εµπό-
δισε και δεν έχουµε παραλάβει αεροσκάφη; Σας εµπόδισε η δική
σας λογική, η οποία αποτυπώνεται και σε ένα άλλο πεδίο, το
πεδίο της αναδάσωσης στην Εύβοια. 

Πόσα στρέµµατα κάηκαν στην Εύβοια, κύριοι της Κυβέρνησης;
Κάηκαν πεντακόσιες είκοσι χιλιάδες. Πόσα στρέµµατα κηρύξατε
αναδασωτέα; Τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες. Το κόστος αναδά-
σωσης είναι 17.000.000 ευρώ. 

Προκρίνατε την αναδάσωση εννιάµισι χιλιάδων στρεµµάτων.
Προσέξτε πώς πέφτει αριθµός. Για να γίνουν οι σχετικές διαγω-
νιστικές διαδικασίες και να δώσετε τελικά προς αναδάσωση χίλια
πεντακόσια στρέµµατα, µε 1.500.000 ευρώ. Προσέξτε, κάηκαν
πάνω από µισό εκατοµµύριο στρέµµατα και προς αναδάσωση
πάνε χίλια πεντακόσια στρέµµατα. Είναι το 0,3% της καµένης
έκτασης. Αυτή είναι, λοιπόν, η αποτελεσµατικότητά σας. 

Εµείς σας προτείνουµε ξανά και ξανά, κινήσεις για την πρό-
ληψη. Να εκπονηθούν και να εφαρµοστούν δασικές διαχειριστι-
κές µελέτες και αντιπυρικά σχέδια. Να δηµιουργηθούν
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στελεχωµένες έξυπνες δασικές υπηρεσίες. Προτείνουµε να υλο-
ποιηθεί όσα προβλέπει η δασική στρατηγική και το πόρισµα
Γκολντάµερ, ένα πρόγραµµα δασοπροστασίας, µε καθαρισµό
δασών, αντιπυρικών ζωνών και δρόµων. Εκεί που δούλευαν πέντε
χιλιάδες άτοµα το 2019, τους οποίους σταµατήσατε. 

Προτείνουµε να υπάρξουν στοχευµένες παρεµβάσεις στις µει-
κτές ζώνες, µεταξύ δάσους και κατοικίας. Προτείνουµε νέα πρό-
τυπα πυρασφάλειας για κατοικίες και κτήρια εκτός σχεδίου και
πιλοτικά προγράµµατα πρόληψης πυρκαγιών σε περιοχές µε κα-
τοικίες εκτός σχεδίου. Να στελεχωθεί η Πυροσβεστική. Να αλ-
λάξει η στρατηγική πυρόσβεσης. Να ενισχυθούµε µε εναέρια
µέσα. Να υπάρξουν ειδικά αντιπυρικά σχέδια στα προστατευό-
µενα δάση και τις περιοχές «NATURA». Να γίνει γρήγορη, άµεση
και πλήρης αποκατάσταση των καµένων εκτάσεων και να ανα-
βαθµιστεί η συνολική επάρκεια της πολιτείας, µε πολεοδοµικό
και χωροταξικό σχεδιασµό. 

Επιτρέψτε µου τώρα να έρθω σε ένα ζήτηµα, το οποίο εµπίπτει
στα ζητήµατα της πολιτικής προστασίας, όχι στις άµεσες αρµο-
διότητες του Υπουργείου. Όµως, είναι χαρακτηριστικό -νοµίζω-
του ό,τι και να συµβεί στην Ελλάδα, µε εσάς γιατρειά δεν θα
δούµε. 

Η Ελλάδα βίωσε µια σιδηροδροµική τραγωδία, βίωσε το µεγα-
λύτερο δυστύχηµα, το µεγαλύτερο σιδηροδροµικό έγκληµα, τον
Φεβρουάριο του περασµένου έτους, το έγκληµα των Τεµπών. Πε-
ριµέναµε τότε τουλάχιστον, κάτι να κάνετε, να αποκηρύξετε τη
στρατηγική σας για ιδιωτικοποίηση της υποδοµής του σιδηρο-
δρόµου, τον οποίο είχατε συστηµατικά εγκαταλείψει. Να αξιο-
ποιήσετε τα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης, για την ενίσχυση
του σιδηροδρόµου. 

Η Γαλλία µε το πιο προηγµένο δίκτυο σιδηροδρόµου στην Ευ-
ρώπη, τι ποσοστό χρησιµοποιεί από το Ταµείο Ανάκαµψης για
τον σιδηρόδροµο, κύριοι; Χρησιµοποιεί το 7%. 

Η Ελλάδα µε το πιο ανεπαρκές δίκτυο στην Ευρώπη, τι ποσο-
στό χρησιµοποιεί για τον σιδηρόδροµο, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας; Χρησιµοποιεί το 0,7%. 

Αυτές είναι οι προτεραιότητές σας και µάλιστα, µετά την τρα-
γωδία, που θα περίµενε κανείς να υπάρξει µια στροφή. Και εκεί
που έρχονται τα αλλεπάλληλα κρούσµατα, οι ακατάλληλοι σταθ-
µάρχες δεν κατεβάζουν τις µπάρες -και παραλίγο να έχουµε τρα-
γωδίες µέσα στην Αθήνα-, τρένα ξαναµπαίνουν στην αντίθετη
κατεύθυνση και σταµατούν στα οκτακόσια µέτρα και έχουµε κυ-
βερνητικά στελέχη να µας λένε ότι δεν κινδύνεψε κανένας. Μέχρι
και τρένο κοντεύει να µπει στις γραµµές του ηλεκτρικού και ο κ.
Σταϊκούρας πάει να ζητήσει ευθύνες από την κ. Αδειλίνη. Άκου-
σον - άκουσον!  Δηλαδή,  η εισαγγελέας θα αποδώσει ευθύνες
επειδή εσείς έχετε προσλάβει ακατάλληλους σταθµάρχες και δεν
έχετε πράξει τα δέοντα για να υπάρχει ασφάλεια στις µετακινή-
σεις. 

Καταλαβαίνουµε τις ανάγκες της επικοινωνίας, αλλά το θέατρο
του παραλόγου πρέπει κάποια στιγµή να έχει όριο. Καταλάβατε
τι έκανε ο Υπουργός; Πήγε να δει την Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, για να της πει να πράξει τα δέοντα για να έχει ασφάλεια
ο σιδηρόδροµος. Εν πάση περιπτώσει, και αυτό δηλωτικό είναι. 

Βεβαίως, εάν ήταν και ο κ. Μητσοτάκης ειλικρινής και αρκετά
γενναίος για να µας αντιµετωπίσει και να αντιµετωπίσει και τα
επιχειρήµατά µας -θα περίµενε κανείς ότι θα την αισθάνεται αυτή
την επάρκεια-, θα θέλαµε να µας πει τι θα κάνει και µε την εισαγ-
γελική διάταξη που έχει φτάσει στη Βουλή και δείχνει προς ευ-
θύνες µελών της Κυβέρνησής του για το µπάζωµα των Τεµπών.
Θα λάµψει η αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη ή θα αφοσιωθείτε στον
ρόλο του αρχιερέα, του υλοποιητή της τεράστιας προσπάθειας
συγκάλυψης γύρω από τα Τέµπη; Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, είστε
ο σχεδιαστής και ο υλοποιητής της συγκάλυψης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και ξέρετε κάτι -διότι ακούγεται και αυτό ότι υπάρχουν θεω-
ρίες συνωµοσίας, ότι είχε κάτι το άλλο βαγόνι, λέει, και η Αντι-
πολίτευση πέφτει σε αυτή τη «λούµπα» και πέφτει σε αυτό το
λάθος-, εάν αποδειχθεί ότι το εσπευσµένο µπάζωµα του πεδίου
έγινε απλώς και µόνο για να µην υπάρχουν τηλεοπτικές εικόνες,
οι οποίες δεν εγκρίνονται από τον κ. Γκρίνµπεργκ, είναι ακόµα

πιο ανατριχιαστικό. Διότι ανθρώπινα υπολείµµατα και µέλη βρί-
σκονται σε άλλα σηµεία, σε άλλα χωράφια, πολλούς µήνες µετά
και το έγκληµα γίνεται διπλό και η σιωπή σας είναι ενοχή, γύρω
από αυτό το ζήτηµα.

Κύριε Μητσοτάκη, εσείς ο ίδιος δίνατε εντολές στον κ. Τριαν-
τόπουλο, ο οποίος έβγαινε στα τηλεοπτικά παράθυρα και έλεγε
ότι «διευθετούµε το πεδίο». Ποιο πεδίο διευθετείτε; Το πεδίο του
εγκλήµατος; Μόλις είχε ξηµερώσει; Για να σας ακούσουµε, λοι-
πόν, στην τριτολογία σας εάν θα πείτε τίποτα για αυτό το έγ-
κληµα. 

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει επιδοθεί
σε µία προσπάθεια ιστορικού αναθεωρητισµού. Το έχω ξαναπεί
από αυτό το Βήµα ξανά και ξανά. Ο ιστορικός αυτός αναθεωρη-
τισµός είναι απαραίτητος για την επιβίωσή της για να µπορέσει
να «αλέσει» τα πρωτοπαλίκαρα της ακροδεξιάς, τα οποία έχει εν-
σωµατώσει -δεν τα έχει απλώς αφήσει να περάσουν την είσοδο-
και στη διοίκηση της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως, δεν χρειαζόµα-
στε άλλες αποδείξεις, διότι σήµερα το πρωί παρέλαβα µία επι-
στολή, επιτρέψτε µου -θα την καταθέσω για τα Πρακτικά µετά
την οµιλία- από τον Πρόεδρο του Επαγγελµατικού Επιµελητη-
ρίου της Αθήνας κ. Χατζηθεοδοσίου,  ο οποίος λέει και αποδει-
κνύει ότι στο ψηφοδέλτιο που εσείς στηρίζετε, το ψηφοδέλτιο
του κ. Φουφόπουλου -κύριε Μητσοτάκη, ο κ. Φουφόπουλος-
υπάρχει ο κ. Γκόντζος, ο οποίος είναι δεδηλωµένος υποστηρι-
κτής της δικτατορίας! Έχετε όριο στο δούναι και λαβείν µε την
ακροδεξιά; Αυτή είναι η ερώτηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Κατεβαίνετε µαζί µε τους χουντικούς στα επιµελητήρια. Πρέ-
πει να το ξέρει ο επαγγελµατικός κόσµος. Εάν λήξει αυτή η συ-
νεδρίαση και δεν έχετε ανακαλέσει από αυτό το Βήµα τη στήριξή
σας στο ψηφοδέλτιο που συµπεριλαµβάνει περήφανους χουντι-
κούς, θα είστε υπόλογοι απέναντι στην ιστορία. 

Βεβαίως, πρέπει µε την ευκαιρία να πω ότι εάν επανέλθει η
τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, θα έχει τη στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία για να µην υπάρχει η χρηµατοδότηση στο
κόµµα των Σπαρτιατών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία)

Δύο λεπτά µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Για τα εθνικά ζητήµατα δεν πήραµε καµµία απάντηση. Θέ-

λουµε απαντήσεις για το ποιες είναι οι εκκρεµότητες και οι εξε-
λίξεις που µαθαίνουµε ότι υπάρχουν, µε βάση τις δηλώσεις
Τούρκων αξιωµατούχων. Θέλουµε διευκρινίσεις για το εάν η συµ-
φωνία µε την ΑΟΖ µε την Αίγυπτο είναι οριστική ή µερική. Θέ-
λουµε να ξέρουµε ποια είναι η στρατηγική σας και για το
Κυπριακό και ποια είναι η γνώµη σας και εάν ισχύει η πάγια
εθνική θέση και η απόφαση του ΟΗΕ ότι εκεί έχουµε πρόβληµα
εισβολής και κατοχής σε κυρίαρχο κράτος-µέλος του ΟΗΕ.
Ποιου τύπου λύσεις είστε διατεθειµένοι να συζητήσετε; Πού τα
βρίσκετε τα παράθυρα ευκαιρίας, όταν ο κ. Ερντογάν ζητάει από
το βήµα του ΟΗΕ να αναγνωριστεί το ψευδοκράτος; Βεβαίως,
δεν έχει πολύ µεγάλο νόηµα να σας ρωτάµε για τις πρωτοβου-
λίες σας στα Βαλκάνια, για το γεγονός ότι έχετε εγκαταλείψει τις
τριµερείς.

Θέλω, κλείνοντας, να σας παρακαλέσω να µην αναρωτιέστε
γιατί σας πλαγιοκοπούν τα κόµµατα, τα οποία βρίσκονται στα
δεξιά σας. Διότι µε αυτούς που τώρα λέτε «παλικάρια της φακής»
περπατάγατε ώµο µε ώµο στα συλλαλητήρια κατά της Συµφω-
νίας των Πρεσπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Επειδή ο κ. Μητσοτάκης επικαλέστηκε τη φράση του Σάµιουελ
Τζόνσον, ότι ο πατριωτισµός είναι το τελευταίο καταφύγιο των
απατεώνων, θα ήθελα να τον καλέσω να αυτοτοποθετηθεί και να
µας διευκρινίσει εάν αυτή τη φράση την είχε διαβάσει όταν κα-
τέβαινε σε αυτά τα συλλαλητήρια ενάντια σε µια επωφελή για
την πατρίδα µας συµφωνία, που εσείς αρνείστε να εφαρµόσετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)
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Κλείνω µε το εξής: Απαντήσεις στις δύο οµιλίες του κ. Μητσο-
τάκη για αυτά τα φλέγοντα ζητήµατα δεν πήραµε. Η χώρα µας
βρίσκεται ενώπιον µιας οικονοµικής, µιας δηµογραφικής και µιας
κλιµατικής κρίσης και η συντηρητική παράταξη και η Δεξιά δεν
µπορεί σε αυτές τις κρίσεις να απαντήσει. Η απάντηση θα έρθει
µε προοδευτικό και αριστερό πρόσηµο.

Τον λόγο πρέπει να τον έχει ο λαός και την πρωτοβουλία οι
οργανωµένες, συντεταγµένες δυνάµεις του προοδευτικού
χώρου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαος Παππάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής κ. Ανδρουλάκης.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε σή-
µερα τον Πρωθυπουργό να παραδίδει µαθήµατα σε όλα τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Μαθήµατα συνέπειας, αξιοπιστίας,
σοβαρότητας, προόδου. Ας τα πάρουµε ένα-ένα.

Είναι υπεύθυνη η στάση η δική µας στο ζήτηµα του ΑΣΕΠ;
Είναι προοδευτική; Ας ακούσει, λοιπόν, ο ελληνικός λαός σήµερα
-είναι µια εξαιρετική ευκαιρία- τι έφερε η Νέα Δηµοκρατία µε
αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση. Τα ίδια ακούσαµε και το 2021 µε
τον ν.4765/2021, ότι είχαµε εµείς λάθος, εσείς είχατε δίκιο, εµείς
είµαστε οπισθοδροµικοί, εσείς είστε µεταρρυθµιστές και εδώ
έχω σήµερα τριάντα δύο νοµοθετικές παρεµβάσεις που κατα-
θέτω για τα Πρακτικά της Βουλής που έχουν µεσολαβήσει µε-
ταξύ του ν.4765/2021 µέχρι τον νέο νόµο που ψηφίσατε εχθές.

Πώς είναι δυνατόν να λέτε ότι είναι µια γενναία και σοβαρή µε-
ταρρύθµιση, όταν έχετε κάνει τριάντα δύο νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις σε ελάχιστο χρόνο; Διότι πολύ απλά, ο νόµος αυτός
κρίνεται αποτυχηµένος και µας εγκαλείτε γιατί δεν τον ψηφί-
ζουµε. Καταθέτω για τα Πρακτικά τις τριάντα δύο παρεµβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Πάµε στην ουσία. Εµείς είµαστε µανιχαϊστές; Λέµε άσπρο-
µαύρο; Όταν ψηφίζεις τριάντα έξι από τα εξήντα έξι άρθρα δεν
είσαι µανιχαϊστής. Προφανέστατα έχεις δει κάποια σωστά πράγ-
µατα που βελτιώνουν τις διαδικασίες, αλλά προς Θεού! Και ας το
ακούσει αυτό ο ελληνικός λαός που σπουδάζει τα παιδιά του που
αγωνιούν για να πάρουν ένα διδακτορικό και ένα µεταπτυχιακό.

Γιατί µας εγκαλεί σήµερα ο κ. Μητσοτάκης; Διότι δεν δεχτή-
καµε να είναι –προσέξτε- σαράντα µόρια η µοριοδότηση για την
εντοπιότητα, πέντε για το διδακτορικό, δύο για το µεταπτυχιακό.
Βεβαίως έχουµε δίκιο. Ήταν είκοσι στην εντοπιότητα και το κά-
νετε σαράντα, υποβαθµίζοντας και υποτιµώντας χιλιάδες ανθρώ-
πους που αγωνίστηκαν κάτω από δυσκολίες οικονοµικές και
προσωπικές συνθήκες να έχουν έναν διδακτορικό τίτλο. Δεν είναι
αυτό αξιοκρατία; Βεβαίως. 

Εµείς εκπροσωπούµε την αξιοκρατία, διότι σεβόµαστε τον
κόπο αυτών των ανθρώπων όταν καταθέτουν τα χαρτιά τους σε
έναν διαγωνισµό. Θέλουµε κίνητρα, αλλά κίνητρα όχι ανισοβαρή,
κίνητρα αξιοκρατίας και συνέπειας απέναντι σε όλα τα ζητήµατα
που υπάρχουν σ’ αυτό το θέµα που αφορά στον ΑΣΕΠ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Αξιολόγηση: Είστε -λέει- υπέρ ή κατά της αξιολόγησης; Άλλος
µανιχαϊσµός. Υπέρ της αξιολόγησης είµαστε. Ποιοι κάνουν την
αξιολόγηση; Για να έχεις αξιοκρατική αξιολόγηση πρέπει να δεις
ποιοι είναι οι αξιολογητές. Με τους διορισµένους προϊσταµένους
θα κάνουµε την αξιοκρατική αξιολόγηση; 

Θα δώσω, λοιπόν, και ένα παράδειγµα, για να καταλάβει ο
λαός αν είναι επιλεγµένοι οι αξιολογητές ή διορισµένοι οι αξιο-
λογητές. Στο Υπουργείο Υγείας ογδόντα τρεις προϊστάµενοι είναι
µε ανάθεση και δεκαπέντε µετά από κρίση. Οι ογδόντα τρεις, λοι-
πόν, που αξιολογούν είναι διορισµένοι, οι δεκαπέντε είναι µε
κρίση. Αυτό είναι αξιοκρατία; 

Όταν, λοιπόν, µιλάµε για αξιοκρατία και αξιολόγηση και κίνη-
τρα, πρέπει να υπάρχει νοµιµότητα, διαφάνεια, αξιοκρατία. Εµείς
ψηφίσαµε ό,τι θεωρούσαµε σωστό και συνεπές µε τον αγώνα
που έκανε το ΠΑΣΟΚ πριν από περίπου τριάντα χρόνια για να
σταµατήσει το ρουσφέτι στο δηµόσιο, διότι αυτό έχει τη δική µας
σφραγίδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Υπάρχει µνήµη στον ελληνικό λαό ποιοι έκαναν αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση και ποιοι την πολέµησαν λυσσαλέα. 

Πάµε τώρα στη διαχείριση δασών. Προφανέστατα ο Πρωθυ-
πουργός µιλά για έναν νόµο που ήρθε στη Βουλή και έχει την ενι-
αία διαχείριση υδάτων της Θεσσαλίας που κατά έναν µαγικό
τρόπο κάνουµε ενιαία διαχείριση υδάτων Θεσσαλίας, αλλά δεν
έχουµε τον περιφερειάρχη µέσα και θέλετε να το ψηφίσουµε. 

Διαχείριση δασών. Είστε –λέει- υπέρ ή κατά της διαχείρισης
δασών; Πάλι µανιχαϊστικά. Υπέρ είµαστε, βεβαίως. Πρέπει να
υπάρχει διαχείριση δασών και να υπάρχει καθαρισµός, αξιοποί-
ηση, ανάπτυξη και προστασία, αλλά να που στις λεπτοµέρειες
κρύβεται ο διάβολος. Εσείς, λοιπόν, νοµοθετείτε αποκλείοντας
επί της ουσίας όλους τους δασικούς συνεταιρισµούς και µάλι-
στα, δίνετε τη δυνατότητα µόνο σε ιδιώτες που έχουν τζίρο άνω
των 3 εκατοµµυρίων ευρώ, αποκλείοντας όλους τους µικρούς.
Γιατί;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Δηλαδή, εσείς δεν θέλετε συναίνεση. Συνενοχή θέλετε, αλλά
συνενοχή στη στήριξη µόνο των ισχυρών από το ΠΑΣΟΚ δεν θα
βρείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Και, µάλιστα, βγάλατε εκτός των δασικών υπηρεσιών όταν
αναθέσατε τις αρµοδιότητες στο ΤΑΙΠΕΔ και όλα αυτά επί της
ουσίας σηµατοδοτούν ένα και µόνο πράγµα, την ιδιωτικοποίηση. 

Εµείς θέλουµε και ενιαία διαχείριση υδάτων και διαχείριση
δασών, αλλά πρέπει να υπάρχει και δηµόσιος χαρακτήρας και
σεβασµός στην τοπική αυτοδιοίκηση και σεβασµός στους τοπι-
κούς µικρούς συνεταιριστές εργολάβους, οι οποίοι είχαν ένα
κοµµάτι της εργασιακής τους ύλης και σε αυτό το επίπεδο.
Εσείς, όµως, τους αποκλείετε όλους. Αγνοήσατε τις προτάσεις
µας τότε, γιατί τα είχαµε πει αυτά όταν ψηφιζόταν ο νόµος. 

Ακροδεξιά και Νέα Δηµοκρατία: Σας κακοχαρακτηρίζουµε;
Εµείς δεν σας είπαµε ακροδεξιούς. Εµείς είπαµε κάτι πολύ απλό,
στο οποίο δεν βρήκαµε κανέναν σχολιασµό. Γιατί εχθές δεν δε-
χτήκατε την πρότασή µας; Γιατί πρέπει να πάρει 1,1 εκατοµµύρια
ευρώ ένα κόµµα που κρίθηκε από τον Άρειο Πάγο ότι η ηγεσία
του είναι στη φυλακή ως καταδικασµένοι εγκληµατίες; Δεν
άκουσα µία απάντηση. 

Επειδή πιάσετε ιστορικά τα θέµατα της Ακροδεξιάς και της
προόδου, τι να κάνουµε; Σηµαντικότατοί σας Υπουργοί, στενοί
σας συνεργάτες προέρχονται από την ελληνική Ακροδεξιά. Δεν
είναι ντροπή. Αυτή είναι η ιστορική και πολιτική πραγµατικότητα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): E, είναι λίγο ντροπή.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-

τος Αλλαγής): Για τις Ανεξάρτητες Αρχές, λέει ο Πρωθυπουρ-
γός: «Μα, τρεις µήνες περιµένουµε». Συγγνώµη. Είχαµε
εσωτερικές διαδικασίες και ένα κόµµα, όταν έχει εσωτερικές δια-
δικασίες, πρέπει να κλείσει τον κύκλο του, όπως κλείσαµε τον
κύκλο µας θεσµικά και πολιτισµένα και είµαστε έτοιµοι για να
απαντήσουµε σε ό,τι τίθεται σε αυτό το επίπεδο στη Βουλή. Αλλά
όταν εσείς βιάζεστε και όταν ψάχνετε συναίνεση βαθιά τα µεσά-
νυχτα, δεν έβλεπα τότε που είχαµε κανονικά όργανα και καµµία
εσωτερική διαδικασία να ψάξετε συναίνεση στο ΠΑΣΟΚ όταν θέ-
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λατε να ελέγξετε την ΑΔΑΕ για να παραγάγετε τη συγκάλυψη
στο σκάνδαλο των υποκλοπών. Τότε µια χαρά τα βρήκατε µε τον
κ. Βελόπουλο. Τώρα σας ένοιαξαν οι τρεις µήνες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εµείς, λοιπόν, όταν θα έλθει η πρότασή σας, θα τη συζητή-
σουµε και θα τοποθετηθούµε αναλόγως.

Τώρα πραγµατικά ζητώ µια απάντηση στην τριτολογία σας
γιατί δεν στηρίζετε την πρότασή µας για τους Σπαρτιάτες που -
απ’ ό,τι καταλαβαίνω- στηρίζουν και τα υπόλοιπα κόµµατα. Ποιος
είναι ο λόγος ένα κόµµα να παίρνει χρήµατα, ενώ υπάρχει από-
φαση της ελληνικής δικαιοσύνης και µέσω αυτής της απόφασης
αυτό το κόµµα δεν συµµετείχε στις ευρωπαϊκές εκλογές; Θέ-
λουµε µία απάντηση.

Υπευθυνότητα. «Παίζει» πολύ αυτή η λέξη, «είστε υπεύθυνοι,
ανεύθυνοι, λαϊκιστές, συνεπείς». Ο καθένας εδώ έχει µια ιστορία.
Δεν ήµουν εγώ, κύριε Μητσοτάκη, το 2010, όταν καιγόταν η
χώρα, που µε την ψήφο µου, αν δεν υπήρχαν οι Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, σήµερα θα ήµουν Πρωθυπουργός της δραχµής. Εσείς
είστε, δεν είµαι εγώ, γι’ αυτό µαθήµατα υπευθυνότητας στο
κόµµα αυτό που «έβαλε πλάτη» απέναντι στη χρεοκοπία της
Νέας Δηµοκρατίας του 2009, παρακαλώ λίγο, να είστε φειδωλός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι πραγµατικά έχουµε διάθεση
συναίνεσης για µεγάλα ζητήµατα, όπως είναι η κλιµατική κρίση.
Φέραµε προτάσεις, τα έχουµε πει ξανά στη Βουλή, έχουµε δου-
λέψει διαχρονικά και στη Βουλή και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
διότι είναι ένα τεράστιο ζήτηµα, είναι µια τεράστια πρόκληση και
η χώρα µας πρέπει να αποκτήσει ανθεκτικότητα. 

Το λέω και θα το ξαναλέω. Η λέξη-σταθµός των επόµενων δε-
καετιών για τις χώρες της ευρωπαϊκής περιφέρειας είναι η λέξη
«ανθεκτικότητα», γι’ αυτό και στο Ταµείο Ανάκαµψης οι Ευρω-
παίοι έβαλαν και αυτόν τον όρο. Πρέπει να δούµε σε ποια ζητή-
µατα είµαστε ευάλωτοι στην οικονοµία, στην ανάπτυξη, στο
κόστος παραγωγής, στην κλιµατική κρίση, στην προσφυγική
κρίση, σε γεωπολιτικά ζητήµατα και να τα συνδέσουµε όλα αυτά
µε τον εκσυγχρονισµό του κράτους σε κάθε µορφή του κράτους. 

Αν υπάρχει διάθεση, εµείς είµαστε θετικοί. Και καταθέσαµε
πολλές προτάσεις. Δεν σας άκουσα να πείτε κάτι για τους επο-
χικούς πυροσβέστες που είναι σε οµηρία. Είπατε για το ΣΠΑΥ.
Δώστε κίνητρα να έχουµε και άλλους ΣΠΑΥ. Τα κίνητρα είναι οι-
κονοµικά, αν θέλουµε η τοπική αυτοδιοίκηση να µπει δυναµικά
και πρωταγωνιστικά στο παιχνίδι των τοπικών δοµών πολιτικής
προστασίας µε ταχύτητα και αµεσότητα. 

Εµείς, λοιπόν, είµαστε εδώ γιατί θέλουµε λύσεις. Η Κυβέρνησή
σας, όµως, βρίσκεται σε αποδροµή και το βλέπουµε αυτό καθη-
µερινά. Διότι και δεν λύσατε πάγιες παθογένειες και αφήνετε
πίσω µεγάλα προβλήµατα άλυτα, στη στέγαση, στην ακρίβεια,
στην υγεία, στη δηµόσια διοίκηση. Οι πολίτες ψάχνουν λύσεις
και υπευθυνότητα και εµείς θα αγωνιστούµε µε όλες µας τις δυ-
νάµεις για να προσφέρουµε λύσεις, ασκώντας δυναµική, σοβαρή
αξιόπιστη αντιπολίτευση και διαµορφώνοντας ένα εναλλακτικό
σχέδιο προοδευτικής διακυβέρνησης. Εµείς θα είµαστε δυναµικά
-και µέσα και εκτός της Βουλής- απέναντι σε µια Κυβέρνηση η
οποία και συµπεριφέρεται αλαζονικά και υποτιµά τα υπόλοιπα
κόµµατα, αλλά συνεχίζει συνεχώς και αµετανόητα µια παρέλαση
αλαζονείας. Αυτή την παρέλαση αλαζονείας θα την πληρώσετε,
διότι ακόµα και οι προτάσεις σας είναι ψευδεπίγραφες µεταρ-
ρυθµίσεις. Ο κόσµος διψά για αξιοκρατία, διαφάνεια, ευκαιρίες
για µια καλύτερη ζωή, δεν τις βρίσκει, όµως.

Και θέλω να σας πω, κλείνοντας, ότι το ύφος και η συµπερι-
φορά, κυρίως, Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας σε θέµατα πολύ
κρίσιµα για την κοινωνία και θέµατα δικαιοσύνης και αξιοπιστίας
του πολιτικού κόσµου δείχνουν ότι οι µέρες της παντοδυναµίας
σας ανήκουν στο παρελθόν και πρέπει να ξεκαβαλήσετε από το
καλάµι στο οποίο, δυστυχώς, έχετε καβαλήσει τα τελευταία χρό-
νια. Όσο συνεχίζετε αυτή την αλαζονική συµπεριφορά, τόσο επι-
ταχύνετε την έξοδό σας από το Μέγαρο Μαξίµου. Εµείς θα
είµαστε εδώ ως αξιόπιστη, σοβαρή, προοδευτική δύναµη για να
σας ανοίξουµε -µε µεγάλη χαρά- την πόρτα της εξόδου. 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Γενικέ, µισό
λεπτό. 

Θα καλέσω στο Βήµα τώρα για την τριλογία του τον Πρωθυ-
πουργό εν όψει των όσων σας είπα στην αρχή της συνεδριάσεως
για την ανάγκη να ταξιδέψει στο εξωτερικό σε ένα ταξίδι που
αφορά στην εξωτερική πολιτική της χώρας. Θα του ζητήσω, λοι-
πόν, να είναι σύντοµος και να κάνει την τριτολογία του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Δεν προλαβαίνει ούτε ένα τέταρτο;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πέντε λεπτά.

Πολύ σύντοµα, απαντώντας στον Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ σχετικά
µε τον Φορέα Διαχείρισης των Υδάτων της Θεσσαλίας, θέλω να
σας ενηµερώσω ότι έχουµε µια εξαιρετική συνεργασία µε τον κ.
Κουρέτα, ο οποίος έχει κάνει µια σηµαντική δουλειά, απαντώντας
και στον κ. Χαρίτση, ο οποίος µας άσκησε κριτική ότι δεν έχει
γίνει τίποτα απολύτως ως προς τα αντιπληµµυρικά έργα της
Θεσσαλίας. Και, βεβαίως, υπάρχει εκπρόσωπος της περιφέρειας
στον καινούριο φορέα διαχείρισης τον οποίο έχουµε συστήσει
και αναµένουµε πολύ σύντοµα να τοποθετήσουµε και την ηγεσία
του έτσι ώστε ο φορέας αυτός να αρχίσει να λειτουργεί. Η περι-
φέρεια, λοιπόν, εκπροσωπείται και καλώς εκπροσωπείται, διότι
η διαχείριση των υδάτων πρέπει να ανέβει στο επίπεδο της περι-
φέρειας. Αυτό είναι κάτι το οποίο πιστεύω ότι µπορούµε, τουλά-
χιστον, σε αυτή την Αίθουσα να συµφωνήσουµε.

Σχετικά µε την τροπολογία σας για τους Σπαρτιάτες, µπορώ
να σας πω εδώ, κύριε Ανδρουλάκη, ότι η Κυβέρνηση πολύ σύν-
τοµα θα φέρει σχετική νοµοθετική ρύθµιση που θα αντιµετωπίζει
το ζήτηµα αυτό. Θεωρούµε ότι η τροπολογία έτσι όπως κατατέ-
θηκε είχε κάποιες αδυναµίες τις οποίες θέλουµε να εξετάσουµε.
Όπως και στο παρελθόν…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μην αγχώνεστε. Θα το δείτε, εξάλλου, στην πράξη. Όπως και

στο παρελθόν έχουµε καταφέρει να έρθουµε σε συζήτηση και
συνεννόηση για τέτοιου είδους θεσµικά ζητήµατα, κάντε, λοιπόν,
λίγο υποµονή και θα καταθέσουµε εµείς σχετική νοµοθετική ρύθ-
µιση.

Δεν µπορώ, βέβαια, να αφήσω ασχολίαστο ότι εσείς µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ψηφίσατε τη διάταξη το 2019 που αποσυνέδεε τη χρηµα-
τοδότηση, ουσιαστικά, των κοµµάτων από την εκλογική δια-
δικασία και έρχεστε τώρα να διορθώσετε αυτό το οποίο εσείς
ψηφίσατε. Καλώς το κάνετε. Καλώς το κάνετε, αλλά δώστε µας
λίγο χρόνο να επανέλθουµε µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία, µε
µία τροπολογία που θα είναι πολύ κοντά σε αυτό το οποίο εσείς
έχετε εισηγηθεί.

Στο ζήτηµα τώρα του Συνηγόρου του Πολίτη, και εδώ δεν
θέλω να µιλήσω για λογαριασµό του Προέδρου της Βουλής,
αλλά αυτή η διαδικασία εξεύρεσης πλειοψηφίας γύρω από ένα
πρόσωπο το οποίο έχει προτείνει η Πλειοψηφία έχει τραβήξει
πολύ περισσότερο από το χρονικό διάστηµα της προεκλογικής
διαδικασίας του ΠΑΣΟΚ. Θέλω να θυµίσω στο Σώµα ότι η θητεία
του Συνηγόρου έχει λήξει σχεδόν δύο χρόνια, µπορεί και δυόµισι
χρόνια. Πείτε µου εσείς αν το θεωρείτε λογικό, εκτός αν η
Βουλή…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής): Δυόµισι χρόνια πριν το φέρατε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
φέραµε εδώ και τέσσερις µήνες. 

Εν πάση περιπτώσει, ο κ. Σωτηρόπουλος…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η θητεία έχει λήξει

εδώ και δυόµισι χρόνια.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ποια Ολοµέλεια; Αυτό το παλεύουµε έναν χρόνο τώρα. 
Συνεχίζουµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η

πρότασή µας, κύριε Ανδρουλάκη, θα είναι ο κ. Σωτηρόπουλος.
Έχω ζητήσει από τον Πρόεδρο της Βουλής η πρόταση αυτή να
έρθει σε ψηφοφορία στην επόµενη συνεδρίαση της Διάσκεψης
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των Προέδρων εντός της εβδοµάδας. Θα τοποθετηθείτε, λοιπόν,
και θα δούµε πώς αντιλαµβάνεστε τη συναίνεση. Δεν θέλω να
προκαταλάβω την απόφασή σας. Ελπίζω να είναι θετική.

Τελευταία παρατήρηση. Δεν θέλω τώρα να γυρίσω πίσω ιστο-
ρικά στο ποιος έσωσε τη χώρα, ποιος καταδίκασε τη χώρα, αλλά
εν πάση περιπτώσει όταν γυρνάτε στο 2010 το ΠΑΣΟΚ, ναι, η
ιστορία θα γράφει ότι η χώρα χρεοκόπησε επί των δικών σας
ηµερών. Επίσης, η ιστορία θα γράφει ότι το 2009 σε αυτή την Αί-
θουσα -ήµουν απλός Βουλευτής- ψηφίζατε έναν προϋπολογισµό
ο οποίος προέβλεπε αύξηση δαπανών. Έτσι δεν είναι; Αύξηση
δαπανών γιατί «λεφτά υπήρχαν». Δεν το είπατε απλά, δεν το είπε
ο τότε Πρωθυπουργός εν τη ρύµη του λόγου, το έκανε πράξη.
Και τέσσερις µήνες µετά, δυστυχώς, η χώρα «έσκασε» στα χέρια
του.

Τώρα, ως προς το πόσο θα µας διευκολύνετε, κοιτάξτε το οξύ-
µωρο. Μας κατηγορείτε για αλαζονεία. Προσέξτε εδώ πέρα τα
παιχνίδια των λέξεων. Εγώ είµαι ο πρώτος ο οποίος θα σας πω
ότι αν υπάρχουν -που µπορεί να υπάρχουν- αλαζονικές συµπερι-
φορές, αυτές δεν µπορούν να γίνουν ανεκτές από εµένα. Νοµίζω
ότι το ήθος και το ύφος της παράταξης δεν συνάδει µε τέτοιες
συµπεριφορές. Δεν λέω ότι αποκλείονται και δεν πρόκειται ποτέ
να συµβούν, όποτε συµβαίνουν όµως, είναι η δικιά µας δουλειά
να φροντίζουµε να ανακαλούµε όλους στην τάξη.

Έρχεστε τώρα, όµως, εσείς, νεοεκλεγείς Πρόεδρος, µε τον εν-
θουσιασµό των δηµοσκοπήσεων που σας δίνουν δεύτερο κόµµα
να µας πείτε τι; Να µας διευκολύνετε, έτσι το είπατε, να ανοίξει
η πόρτα του Μαξίµου, για να µπείτε εσείς καταλαβαίνω. Έτσι δεν
είναι; Αυτό µας λέτε. «Έλα µε φόρα» µου θυµίζει που έλεγε κά-
ποτε η κ. Τσαπανίδου στον κ. Τσίπρα. Προσέξτε, λοιπόν. Το αν
κάποιος θα έρθει µε φόρα, αν θα µας ανοίξει την πόρτα, αν θα
µας ανοίξετε εσείς την πόρτα του Μαξίµου, αν θα βγούµε εµείς
από το Μαξίµου για να µπείτε εσείς -γιατί αυτό εννοείτε, είναι θε-
µιτή η φιλοδοξία σας- αυτό θα το αποφασίσει ο κυρίαρχος ελλη-
νικός λαός σε τρία χρόνια από τώρα. Εδώ θα είµαστε να κάνουµε
τον λογαριασµό. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλώ στο Βήµα τον
κ. Δηµήτριο Κουτσούµπα, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για τη δική του δευ-
τερολογία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Καλό ταξίδι να έχει ο κ. Μητσοτάκης, αν και κανονικά, κύριε Πρό-
εδρε, θα έπρεπε να έχει ενηµερώσει το Σώµα από εχθές, τουλά-
χιστον, και να ρυθµίζαµε κατάλληλα και τους χρόνους και τις
διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το είπα στην έναρξη
της συζητήσεως ότι θα φύγει νωρίτερα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Και µια πιθανότητα αναβολής θα µπορούσε να γίνει εχθές, για
παράδειγµα αύριο, µεθαύριο. Χώρια που η συζήτηση έπρεπε να
γίνει εδώ και ένα τρίµηνο από τότε που είχε πρωτοσυζητηθεί. Δεν
µπορούµε να σας πούµε «µπράβο» δηλαδή, για τις διαδικασίες
που επιλέξατε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν ζητώ «µπράβο».
Θέλω να θυµηθείτε ότι το είπα στην αρχή της συνεδριάσεως ότι
θα κάτσει πέντε ώρες και θα φύγει για ταξίδι στο εξωτερικό που
αφορά στην εξωτερική πολιτική της χώρας, στη Σερβία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Σύµφωνοι. Εντάξει, γι’ αυτό και εγώ δικαιούµαι να πω ότι και να
µην έλεγε και καθόλου στην τριτολογία του αυτά που είπε… Δεν
µας φώτισε ιδιαίτερα. Τα ίδια επανέλαβε. Τα είπε στην πρωτολο-
γία, τα είπε στη δευτερολογία.

Παραµένει ο κ. Μητσοτάκης αµετανόητος. Επιµένει να υπερα-
σπίζεται µια πολιτική που µας έφτασε ως εδώ, να µετράµε κάθε
φορά καµένα δάση, περιουσίες, δυστυχώς και απώλειες σε αν-
θρώπινες ζωές. 

Επιµένουµε, όµως, και εµείς να καταθέτουµε τις προτάσεις

µας, όχι µόνο σήµερα, τώρα, τις προτάσεις τις καταθέτουµε ξανά
και ξανά κάθε χρόνο και πριν ξεσπάσουν οι πυρκαγιές και όχι
µετά, όπως έρχεται εδώ να µας ενηµερώσει για το τι µέλλει γε-
νέσθαι ή τι πρόκειται να κάνει η Κυβέρνησή του ο κ. Μητσοτάκης.
Το κάνουµε αυτό µε όποιο µέσο διαθέτουµε. Φέτος το κάναµε,
για παράδειγµα, µε ερώτηση, µε ειδική εκδήλωση, µε την παρου-
σίασή της εδώ στη Βουλή στις 29 Απριλίου και τόσα άλλα. 

Το πρόβληµα είναι ότι εσείς αρνείστε ακόµα και να τη συζητή-
σετε και όταν τη συζητάτε δήθεν, δίνετε µια πολύ ωραιοποιηµένη
εικόνα, όπως κάνατε, κύριε Μητσοτάκη, - η Κυβέρνησή σας δη-
λαδή, εσείς που την εκπροσωπείτε τώρα που κάθεστε στα
έδρανα- µε την αναφορά για την Εύβοια και την αποκατάσταση
µετά από την πυρκαγιά του 2021. Εκεί ο λαός υποφέρει ακόµη.
Τα δάση που έχουν αποµείνει -κυρίως από το Μαντούδι µέχρι τη
Δίρφη- κινδυνεύουν. Συνεχίζεται η έλλειψη προληπτικών µέτρων
σχεδιασµού αντιπυρικής προστασίας. Τρέµουν οι κάτοικοι σε
κάθε νεροποντή λόγω της έλλειψης των αντιπληµµυρικών έργων
και στους Δήµους Μαντουδίου, Αγίας Άννας, Λίµνης, Ιστιαίας,
του Δήµου Κύµης-Αλιβερίου, στους Δήµους Διρφύων-Μεσσα-
πίων, ακόµα και στον Δήµο Χαλκιδέων. 

Αρνείστε να τα λύσετε γιατί βρίσκονται στον αντίποδα των προ-
τεραιοτήτων σας. Αρνείστε, για παράδειγµα, να λύσετε -και σας
το λέµε να το κάνετε έστω και σήµερα αυτό, θα το έχετε πληρο-
φορηθεί- το πρόβληµα µε τους οικισµούς στο Ηράκλειο που βρί-
σκονται χωρίς ρεύµα, οι οποίοι είναι  οικισµοί σεισµοπλήκτων του
Δήµου Μινώα Πεδιάδας, λόγω της οφειλής ύψους 600.000 ευρώ.
Το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης, µάλιστα, πρόσφατα, σε σχετική
ερώτηση του Βουλευτή µας, είχε δεσµευτεί ότι θα καλύψει αυτές
τις ανάγκες και, δυστυχώς, υπάρχει κίνδυνος δυνητικά να επεκτα-
θεί η διακοπή του ρεύµατος και σε άλλους τέτοιους οικίσκους, στο
Αρκαλοχώρι, στη Βόννη. Και αφορά σε οικίσκους -το λέµε εδώ
µέσα µε κάθε αίσθηµα ευθύνης- που µένουν άνθρωποι καρκινο-
παθείς, άτοµα µε ειδικές ανάγκες, µε τεράστιες ελλείψεις και µε
τεράστια προβλήµατα.

Οι προτεραιότητες οι δικές σας είναι άλλες. Τις ανέλυσα στην
πρωτολογία µου. Σας επαναλαµβάνουµε, όµως, µε επτά προτά-
σεις τι είναι αυτό που πρέπει να γίνει. 

Πρέπει να καταργηθεί όλο το αντιδραστικό πλαίσιο για τα
δάση και τη χρήση της γης γενικότερα που εξυπηρετεί µόνο κερ-
δοφόρες επιδιώξεις λίγων. Πρέπει να υπάρξει συνολική και συν-
δυασµένη διαχείριση προστασίας των δασών µε κατάργηση του
αντιεπιστηµονικού διαχωρισµού πρόληψης από κατάσβεση.
Απαιτείται ενιαίος σύγχρονος αντιπυρικός σχεδιασµός µε κύριο
βάρος στην πρόληψη, την ειδική διαχείριση της δασικής βλάστη-
σης, τη διαφορετική οργάνωση των επίγειων δυνάµεων. Απαιτεί-
ται ενίσχυση των αρµόδιων δυνάµεων πυροπροστασίας µε
διαφορετική δοµή, οργάνωση, µε προσλήψεις του αναγκαίου
προσωπικού όλων των κατηγοριών και των ειδικοτήτων και µονι-
µοποίηση όλων των εργαζοµένων των υπόλοιπων εργασιακών
σχέσεων, εξασφάλιση των αναγκαίων µέσων υποδοµών και χρη-
µατοδότησης από τον κρατικό προϋπολογισµό, µελέτες από τις
αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες και τα αναγκαία δασοτεχνικά έργα
διαχείρισης και αντιπυρικής προστασίας. 

Όµως, αν κάτι επιβεβαιώνεται από τη σηµερινή συζήτηση, είναι
πως η µόνη επιλογή που έχουν ο λαός και η νεολαία για να κινη-
θούµε προς την παραπάνω κατεύθυνση είναι να αντιπαρατάξουν
τον αγώνα τους απέναντι στη δική σας πολιτική.

Εµείς θα στηρίξουµε και θα πρωτοστατήσουµε, φυσικά, σε αυ-
τούς τους αγώνες και, ταυτόχρονα, τους επισηµαίνουµε ότι η
πλήρης και µόνιµη ικανοποίηση των παραπάνω αιτηµάτων µπορεί
να υλοποιηθεί µόνο στο πλαίσιο ενός ριζικά διαφορετικού τρό-
που οργάνωσης της κοινωνίας µας, της οικονοµίας και εκεί πρέ-
πει να στοχεύει και η πάλη τους.  Αναφέροµαι στην πάλη των
εργαζοµένων έξω από αυτή την Αίθουσα, δηλαδή. Η δικιά σας η
πάλη άσ’ τα να πάνε.

Επιδιώκουµε µια γνήσια, λοιπόν, διακυβέρνηση ή εξουσία του
λαού που θα µπορεί δηλαδή, να σχεδιάζει κεντρικά για την προ-
στασία των δασών, του περιβάλλοντος, για την ολοκληρωµένη
αντιπληµµυρική και αντισεισµική προστασία, την προστασία από
φυσικές και τεχνολογικές καταστροφές µεγάλης έκτασης και
που θα µπορεί έτσι να εξασφαλίζει την ισόρροπη ανάπτυξη του
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εργαζόµενου ανθρώπου και µε τη φύση και µε την ανάπτυξη της
παραγωγής και της τεχνολογίας, µε κριτήριο τη λαϊκή ευηµερία.
Αυτά έχουµε εµείς στο µυαλό µας όταν αναφερόµαστε στην πο-
λιτική προστασία. Το λέµε, γιατί πρέπει να ξέρει και ο ελληνικός
λαός ότι δεν εννοούµε όλοι το ίδιο όταν χρησιµοποιούµε ίδιες
λέξεις, γιατί σε κάθε λέξη µπορεί να δίνει ο καθένας διαφορετικό
εντελώς περιεχόµενο. Γι’ αυτό λέµε να προσέχει ο λαός τι του
λένε, ιδιαίτερα προεκλογικά, κάθε φορά διάφοροι από εδώ µέσα.

Γνωρίζουµε, για παράδειγµα, ότι µε ευθύνη διαχρονικά των κυ-
βερνήσεων, αλλά και της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η πολι-
τική προστασία είναι ενταγµένη ως µηχανισµός στις συµφωνίες
διαφόρων ιµπεριαλιστικών ενώσεων και των κατασταλτικών µη-
χανισµών τους, στις οποίες συµµετέχει και η Ελλάδα µε ευθύνη
σας. Μάλιστα, η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ επικαιροποί-
ησαν τη στρατηγική τους για τη λεγόµενη ανθεκτικότητα, όπου
εντάσσουν και την πολιτική προστασία και το Πυροσβεστικό
Σώµα µε την στρατιωτικοποίησή του υπό το φως των νέων προ-
κλήσεων, όπως λένε, εννοώντας. όµως. την ένταση των αντιθέ-
σεων και των ανταγωνισµών που βλέπουµε να οξύνονται στα
διάφορα µέτωπα του πολέµου.

Και εµείς θέτουµε το ερώτηµα: Τι σηµαίνει αυτό και πώς θα µπο-
ρούσε να αξιοποιηθεί ο µηχανισµός της πολιτικής προστασίας σε
συνθήκες κλιµάκωσης της εµπλοκής της Ελλάδας µε ευθύνη της
Κυβέρνησης στους δύο πολέµους και στην Ουκρανία στο πλευρό
των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ και στον πόλεµο στη Μέση Ανατολή, στη-
ρίζοντας εκεί το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ; Τη στιγµή, µάλι-
στα, που µεταξύ των επτά απαιτήσεων ανθεκτικότητας είναι ο
γεωστρατηγικός ανταγωνισµός, είναι το διάστηµα, η χειραγώγηση
πληροφοριών, η ανθεκτικότητα υποδοµών ζωτικής σηµασίας, µια
εµπλοκή που έχει φτάσει πλέον σε πρωτόγνωρα και επικίνδυνα
επίπεδα. Ο καθένας καταλαβαίνει τι κινδύνους συνεπάγεται αυτό,
αφού τα σενάρια τέτοιων ασκήσεων πυρηνικού πολέµου µε τη
συµµετοχή και ελληνικών µαχητικών -και ιδιαίτερα σε τέτοιες συν-
θήκες- τις περισσότερες φορές γίνονται µετά πραγµατικότητα. Και
τότε, βέβαια, υπάρχουν και τα σχετικά αντίποινα.

Παρακολουθούµε, βέβαια, και τη συζήτηση που έχει ξεκινήσει
για την έξαρση του προσφυγικού που θα έρθει µε µαθηµατική
ακρίβεια. Και βέβαια, εκτός από τους ίδιους τους πρόσφυγες, τα
αθώα γυναικόπαιδα που είναι τα πρώτα θύµατα, τις συνέπειες
θα επωµιστούν για µια φορά ακόµα και οι κάτοικοι των νησιών
µας. 

Μόνο που κανείς δεν πρέπει να ξεχνά -και εσείς, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, µοιάζει να το ξεχνάτε- ότι όταν µιλάτε για προσφυ-
γικό, αυτές είναι οι συνέπειες και της ελληνικής εµπλοκής στους
πολέµους. Συµβάλλετε και εσείς σε αυτό κάθε ηµέρα, κάθε ώρα
και µην εξάπτεσθε όταν σας τα λέµε αυτά. Δηλαδή, τι ακριβώς
περιµένετε να συµβεί όταν στηρίζετε αναφανδόν το Ισραήλ που
βοµβαρδίζει την Παλαιστίνη και τον Λίβανο, των δυόµισι εκατοµ-
µυρίων Σύρων και Παλαιστινίων προσφύγων, συν των καινούρ-
γιων που δηµιουργούνται; Των εγκληµάτων σας ο απόηχος, που
κατάφερε τα σύνορα να δρασκελίσει, είναι οι πρόσφυγες, των
εγκληµάτων των δικών σας και των συµµάχων σας.

Όσο για τα συµπεράσµατα της πρόσφατης Συνόδου Κορυφής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το προσφυγικό, τι να πει κανείς;
Κυνισµός, απανθρωπιά, βαρβαρότητα. Μόνο τέτοιες λέξεις ται-
ριάζουν. Αυτοί που σπέρνουν τον πόλεµο και την προσφυγιά
είναι οι ίδιοι που φτιάχνουν φυλακές για τα θύµατα των πολέµων
τους. 

Όλοι µαζί, νεοφιλελεύθεροι, σοσιαλδηµοκράτες, ακροδεξιοί,
που έχουν µπει µε τα µπούνια στην φρενίτιδα της πολεµικής προ-
ετοιµασίας, προβάλλουν –παρέα τους και ο κ. Μητσοτάκης- την
πρωτοπορία της Ιταλίδας Μελόνι που θα διαχειρίζεται στρατό-
πεδα συγκέντρωσης προσφύγων στο έδαφος της Αλβανίας.
Κατά τα άλλα κόπτεσθε και για την άνοδο της Ακροδεξιάς στην
Ευρώπη!

Όµως και πάλι οι λαοί είναι οι µόνοι που µπορούν να ανατρέ-
ψουν τέτοια σχέδια, να δυναµώσουν την αλληλεγγύη, την πάλη
τους, για να σταµατήσει τώρα ο πόλεµος και οι προσφυγικές
ροές, για να υπάρξει πλήρης εφαρµογή της Συνθήκης της Γε-
νεύης µε χορήγηση ασύλου και µετακίνηση ξεριζωµένων στις
χώρες του πραγµατικού τους προορισµού.

Και βέβαια, αυτή η µεγάλη εικόνα των ανταγωνισµών όχι µόνο
δεν είναι άσχετη, αλλά βάζει τη σφραγίδα της και στις εξελίξεις
στα ελληνοτουρκικά και στο Κυπριακό, γιατί είναι σαφές ότι το
ΝΑΤΟ βιάζεται να κλείσει ζητήµατα και να θωρακίσει τη συνοχή
του ιδιαίτερα στη νοτιοανατολική του πτέρυγα, σπρώχνοντας για
λύση συνεκµετάλλευσης υπό νατοϊκή, φυσικά, εποπτεία, λύσεις
που είναι, βέβαια, πάρα πολύ ωφέλιµες για ενεργειακά και άλλα
µονοπώλια, επιζήµιες, όµως, για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας, την ειρήνη και το µέλλον των λαών της περιοχής.

Σε αυτόν τον οδικό χάρτη που καθορίστηκε στη Σύνοδο του
ΝΑΤΟ στο Βίλνιους εντάσσεται και η επικείµενη συνάντηση των
Υπουργών Εξωτερικών Ελλάδας, Τουρκίας στις 8 Νοεµβρίου, για
την οποία ήδη γίνεται πολύ µεγάλη συζήτηση. Το ανησυχητικό
στην όλη υπόθεση δεν είναι, φυσικά, η συνάντηση αυτή καθε-
αυτή, αλλά η εικόνα που διαµορφώνεται -και προφανώς, όχι τυ-
χαία- ότι το τραπέζι της διαπραγµάτευσης που έχει στρωθεί
αφορά σε ζητήµατα κυριαρχίας, όπως το ζήτηµα των χωρικών
υδάτων, της στρατιωτικοποίησης των νησιών και όχι αποκλει-
στικά τη µόνη και µία διαφορά που ισχυρίζεται η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και
ΑΟΖ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Η προσπάθεια που κάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, να διασκε-
δάσετε αυτές τις εντυπώσεις και να εφησυχάσετε για το περιε-
χόµενο των συζητήσεων, δεν πείθει, όχι µόνο γιατί τέτοιες
διαψεύσεις έχουν µε τη σειρά τους διαψευστεί πανηγυρικά στο
παρελθόν, αλλά και γιατί µια πιθανή προσφυγή στο Διεθνές Δι-
καστήριο της Χάγης στη βάση ενός συνυποσχετικού µπορεί εκ
των πραγµάτων να ανοίξει από το παράθυρο όλα αυτά τα ζητή-
µατα.

Εµείς πολύ έγκαιρα και επανειληµµένα και από αυτό το Βήµα
έχουµε προειδοποιήσει ότι µαγειρεύονται επώδυνες λύσεις τόσο
στο ζήτηµα των ελληνοτουρκικών σχέσεων όσο και στο Κυ-
πριακό. Και ας αφήσουν ορισµένοι τους κουτοπόνηρους εκβια-
σµούς που απευθύνουν προς τον λαό µας ότι δήθεν οι µοναδικές
επιλογές είναι ή επώδυνος συµβιβασµός ή πόλεµος. Ξέρετε πολύ
καλά ότι καθόλου το ένα δεν αποκλείει το άλλο, γιατί εδώ δεν
πρόκειται για συµφωνία κάποιων φιλικών λαών µεταξύ τους που
έχουν κοινά συµφέροντα, που θέλουν να πάνε µαζί να παλέψουν,
αλλά για παζάρια µεταξύ κρατών, µεταξύ αστικών κυβερνήσεων
που εκπροσωπούν το µονοπωλιακό κεφάλαιο, συγκεκριµένες
εταιρείες, το οποίο από τη φύση του, από τη φύση τους αυτές
είναι και αδηφάγες και ανταγωνιστικές.

Δεν υπάρχει πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα από την οριοθέ-
τηση της ΑΟΖ µεταξύ Ισραήλ και Λιβάνου το 2022 πάλι µε µεσο-
λάβηση των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, η οποία είχε
προβληθεί και στη χώρα µας –θυµάστε;- ως παράδειγµα ειρηνι-
κής διευθέτησης. Πάλι µέσα έπεσαν όσοι τα έλεγαν αυτά; Το
πόσο ειρηνική ήταν, τελικά, αυτή η διευθέτηση το βλέπουµε κάθε
µέρα τώρα στις εικόνες ισοπέδωσης που προκαλεί το Ισραήλ
στην πρωτεύουσα του Λιβάνου, στη Βηρυτό και αλλού. Και βέ-
βαια, οι συζητήσεις εξελίσσονται, χωρίς η τουρκική πλευρά να
έχει εγκαταλείψει -ούτε καν έστω στα λόγια- κάποια από τις διεκ-
δικήσεις της, όπως την αποστρατιωτικοποίηση των νησιών µέχρι
και το δόγµα της «γαλάζιας πατρίδας».

Για όλα τα παραπάνω εµείς λέµε ότι πρώτα από όλα χρειάζεται
επαγρύπνηση και ετοιµότητα από όλους, κυρίως από τον ελλη-
νικό λαό. Χρειάζεται να ανέβει ο αγώνας και η αλληλεγγύη µε-
ταξύ των λαών, πρώτα από όλα µεταξύ του ελληνικού, του
τούρκικου, του κυπριακού λαού ενάντια στους ευρωατλαντικούς
σχεδιασµούς στην περιοχή που φέρνουν µόνο πόλεµο, κατα-
στροφή, προσφυγιά. Μόνο έτσι υπάρχει η ελπίδα για ένα µέλλον
πραγµατικής ειρήνης, φιλίας, συνεργασίας, µε τους λαούς πραγ-
µατικά νοικοκύρηδες στον τόπο τους.

Χαίρετε, σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
Πριν δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης, θα

ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα από αντίστοιχες
επιστολές του Προέδρου κ. Ανδρουλάκη, προς τον Πρόεδρο της
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Βουλής: «Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, σας γνωρίζω ότι Γραµµατέας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
εκλέχθηκε ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης, Βουλευτής Κέρκυρας και
Αναπληρωτής Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ο κ.
Ιωάννης Τσίµαρης, Βουλευτής Ιωαννίνων. Και, επίσης, κύριε Πρό-
εδρε, σας γνωρίζω ότι σύµφωνα µε το άρθρο 17 παράγραφος 2
και 4 του Κανονισµού της Βουλής Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ορίζονται οι κύριοι Παύλος Γε-
ρουλάνος, Βουλευτής Α’ Αθηνών και Δηµήτριος Μάντζος, Βου-
λευτής Επικρατείας».

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε της Ελληνικής Λύσης, κύριε Κυριάκο
Βελόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα σήµερα να κάνω ένα µικρό
σχόλιο για το τι έκανε ο Πρωθυπουργός για όσους δεν κατάλα-
βαν, γιατί η εικόνα και η σηµειολογία –αν θέλετε- και η συµπερι-
φορά καταδεικνύει κάτι. Αυτά περί Σερβίας και Κροατίας και
Σλοβενίας αφήστε τα! Ήρθε εδώ και ο ίδιος επέλεξε -δεν ξέρω
αν το καταλάβατε- να κάνει έναν πόλο καινούργιο αντιπολιτευ-
τικό που λέγεται ΠΑΣΟΚ. Συνοµίλησε µε το ΠΑΣΟΚ, φτιάχνοντας
τον αντίπαλό του, ίσως γιατί τον βολεύει το 50% των νοµοσχε-
δίων που ψηφίζει το ΠΑΣΟΚ. Φτιάχνει ο ίδιος, ή αν θέλει, κονιορ-
τοποιεί την Αντιπολίτευση, ή φτιάχνει αντιπολίτευση. Αυτά είναι
της εποχής του 1950 και του 1940 –ξέρετε- και του 1960.

Τουλάχιστον όσο είναι η Ελληνική Λύση εδώ τέτοια παιχνίδια
δεν θα παίζει ο Πρωθυπουργός ούτε µε τη δηµοκρατία ούτε µε
το Κοινοβούλιο. Αυτά στους επικοινωνιολόγους του, όχι σε εµάς!
Και είναι ασέβεια προς τους υπόλοιπους πολιτικούς Αρχηγούς
να έρχεται εδώ πέρα να µιλάει µόνο µε τον Ανδρουλάκη και να
φεύγει. Αν νοµίζετε ότι αυτή είναι συµπεριφορά Πρωθυπουργού,
κάνετε λάθος, γιατί κανείς δεν ξεπέρασε τον χρόνο της οµιλίας
του. Όλοι ήµασταν συνεπείς στην ώρα µας. Άρα, λοιπόν, ήξερε
πόσο θα µιλήσουµε. Τα υπόλοιπα ήταν γιατί ήθελε να φτιάξει νέο
πόλο αντιπολιτευτικό µόνος του. Φτιάχνει δηλαδή αντιπάλους.

Αντίπαλος δεν είναι ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε τα υπόλοιπα κόµ-
µατα. Αντίπαλος είναι η κακή διακυβέρνηση του τόπου, είναι τα
εγκληµατικά λάθη της Νέας Δηµοκρατίας και κυρίως η µία και
µοναδική φωνή που δεν τον στηρίζει και είναι η Ελληνική Λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο σηµαντικότερο.
Εγώ δεν κατάλαβα, κύριοι Υπουργοί, τι είπε ο Πρωθυπουργός,

είστε –φαντάζοµαι- πιο κοντά του εσείς, εγώ είµαι µακριά του
έτσι και αλλιώς. Είπε ότι ναι, κανείς δεν είναι ικανοποιηµένος από
τα αποτελέσµατα των πυρκαγιών. Το είπε εδώ πριν από λίγα
λεπτά. Ωραία, έρχεται ένας Πρωθυπουργός και λέει «ναι, δεν εί-
µαστε ικανοποιηµένοι µε το αποτέλεσµα, ήταν δυσάρεστο». Το
είπε. Μας είπε ποιος φταίει; Ποιος φταίει τελικά; Δεν είναι ικανο-
ποιηµένος ο Πρωθυπουργός, ο ηγέτης, ο διευθύνοντας, ο προ-
εδρεύων ενός κόµµατος, µε τους Βουλευτές του ή µε τους
Υπουργούς του. Μας είπε ποιος φταίει; Είπε τι θα κάνει για αυτόν
που είναι ο υπαίτιος; Είπε τι θα προκύψει από την υπαιτιότητα
αυτού; Όχι, δηλαδή µας είπε πράγµατα τα οποία δεν στέκουν λο-
γικά. Μας είπε και κάτι ακόµα, κάτι σοβαρότερο: «Δεν προλά-
βαµε τη φωτιά στην αρχή, δεν την προλάβαµε». Μα, βασικός
κανόνας της πυροσβέσεως είναι να προλάβεις εν τη γενέσει της
την πυρκαγιά. Βασικός κανόνας είναι! Αν ξεφύγει, πάει το παρα-
µύθι, κάηκε το δάσος, κάηκε και ο λύκος µαζί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μάλλον στον Πρωθυπουργό δεν έγινα κατανοητός, δεν έγινε

αντιληπτό το τι είπα, ή αρέσκεται να διαστρέφει αυτά που λέω,
έχει µια εµµονή µε αυτό. Χρησιµοποίησα τη δικαιολογία της κλι-
µατικής αλλαγής για να του µιλήσω για τη Βουλγαρία. Είπα ότι η
κλιµατική αλλαγή…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κρίση!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Τώρα έγινε κρίση; Κάθε βδοµάδα αλλάζουµε τους
όρους; Τη µια «αλλαγή», την άλλη «κρίση», την άλλη «επιληψία».
Αποφασίστε τι στο καλό είναι, κάποια στιγµή να αποφασίσουµε
τι είναι!

Και του είπα ότι δεν µπαίνει τοιχίο ανάµεσα στην Ελλάδα και
τη Βουλγαρία, διότι η κλιµατική «κρίση, αλλαγή, επιληψία» περ-

νάει και στην άλλη πλευρά. Δεν περνάει µόνο στην Ελλάδα.
Αυτός το έφτιαξε το σενάριο και το ερµήνευσε όπως θέλει. Δεν
πειράζει.

Όµως, θα πω και κάτι ακόµα, διότι εγώ δεν φταίω γι’ αυτά που
καταλαβαίνει ο Πρωθυπουργός, αλλά γι’ αυτά που λέω εγώ. Έρ-
χοµαι, λοιπόν, στο «Βήµα της Κυριακής», στη δική σας εφηµε-
ρίδα, την οποία και θα καταθέσω στα Πρακτικά και η οποία
έρχεται και επιβεβαιώνει πλήρως την Ελληνική Λύση, ότι µειώθη-
καν οι εκτάσεις δασών στην Αθήνα. Εγώ τα λέω; Και µετά θα
έρθει να µας πει κάτι άλλο, ότι πριν εξήντα, εβδοµήντα χρόνια η
Αθήνα δεν είχε παραπάνω δάση, αλλά χορτολιβαδικές εκτάσεις.
Να ξεκαθαρίσουµε λίγο τις έννοιες. Άλλο δάσος και άλλο χορ-
τολιβαδική έκταση. Τα λέει «TΟ ΒΗΜΑ»! 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μίλησε για µεταρρυθµίσεις! Να’ τος εδώ είναι ο Υπουργός
µου, ο φίλος µου. Πώς το είχε πει η κ. Κωνσταντοπούλου, εγώ
το είχα πει µάλλον, το «βαρύ πυροβολικό»! Δεν ήξερα, κύριε Βο-
ρίδη και κύριε Κικίλια, ότι βασική προοδευτική µεταρρύθµιση
στην Κεντροδεξιά παράταξη και στη Δεξιά, αν θέλετε, γιατί είστε
και λίγο δεξιός, ήταν ο γάµος των οµοφυλοφίλων. Σήµερα το κα-
τάλαβα! Διότι ο Πρωθυπουργός είπε ότι ήρθε να κάνει µεταρ-
ρυθµίσεις και ότι προτεραιότητα ως µεταρρύθµιση για τη Νέα
Δηµοκρατία είναι ο γάµος των οµοφυλοφίλων και όχι να χτυπηθεί
η φτώχεια και η πείνα. Ωραία, ωραιότατα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ήρθε εδώ να µας µιλήσει για αξιοκρατία ο Έλληνας Πρω-

θυπουργός! Λογικοφανές το επιχείρηµα, αλλά έχει έναν παρα-
λογισµό, µία λογική που µου επιτρέπει να πω -για το ΑΣΕΠ έλεγε,
εν πάση περιπτώσει, γι’ αυτό που φέρατε χθες- το εξής: Είναι
αξιοκρατία να διορίζετε χιλιάδες µετακλητούς χωρίς κανέναν
διαγωνισµό; Αυτό είναι αξιοκρατία; Χιλιάδες µετακλητούς έχετε!
Με αξιοκρατικά κριτήρια πέρασαν αυτοί; Όχι, από καθαρά κοµ-
µατικά! Ή µήπως είναι αξιοκρατία κατά παράβαση των νόµων να
επεκτείνετε τη θητεία του Πιτσιλή; Κανένας δεν µιλάει εδώ µέσα!
Όλοι φοβούνται τον Πιτσιλή! Έγινε ο Πιτσιλής ο δερβέναγας των
συµµάχων της εποχής που παίρναµε δάνεια επί Όθωνος και αρ-
γότερα και νωρίτερα κ.λπ., αν θυµάστε. Κατά παράβαση του
νόµου έγινε. Με διασταλτική ερµηνεία του νόµου επεκτείναµε για
άλλα πέντε χρόνια τη θητεία του, γιατί έτσι θέλαµε εµείς, αλλά
δηµοκρατικά, αξιοκρατικά! 

Όταν µιλάτε, λοιπόν, για σχοινί στο σπίτι του κρεµασµένου,
κοιτάξτε τον λαιµό σας, γιατί η ακόνη έχει εδώ το σκοινάκι. Και
το λέω αυτό, γιατί ήρθε και µας είπε για τη Θεσσαλία. Θυµάµαι
ότι χτυπιόταν εδώ ο Υπουργός και µας έλεγε για τους Ολλαν-
δούς. Ο Πρωθυπουργός ο ίδιος µας έλεγε για τους Ολλανδούς
που θα κάνουν τη µελέτη κ.λπ.. Και οι Ολλανδοί µάς προέκυψαν,
όπως η θεία από τη Νιγηρία και όπως η θεία από το Σικάγο! Ήταν
«σηµιτονεοδηµοκράτες» από τον Ταύρο! Οι Θεσσαλοί θα κάνουν
τη µελέτη, οι Ολλανδοί, οι Γάλλοι, δεν ξέρω τι ήταν. Ας σοβαρευ-
τούµε λίγο και ας σταµατήσει ο Πρωθυπουργός τα ψέµατα και
τις µισές αλήθειες, γιατί υπάρχει ένας φορέας εδώ µέσα που δεν
µπορεί να τον ξεγελάσει. Και αυτό λέγεται «η έντιµη στάση της
Ελληνικής Λύσης»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάντως, κύριε Βορίδη, επειδή κάποτε ήσασταν καθοδηγητής

του πατριωτισµού, στην καθοδήγηση περί πατριωτισµού, έµεινε
µετεξεταστέος ο Πρωθυπουργός. Και θα σας πω γιατί. Χρησιµο-
ποίησε ένα λεχθέν του Σάµιουελ Τζόνσον, του Άγγλου συγγρα-
φέα που έκανε και το πρώτο λεξικό της αγγλικής γλώσσας. Είπε,
λοιπόν, ο Πρωθυπουργός ότι ο πατριωτισµός είναι το τελευταίο
καταφύγιο των απατεώνων. Να πείτε στον Πρωθυπουργό ότι δεν
λέει αυτό, αλλά κάτι άλλο. Λέει ότι ο πατριωτισµός είναι το τε-
λευταίο καταφύγιο των παλιανθρώπων. Άλλο παλιάνθρωποι και
άλλο απατεώνες. Ούτε τα λεχθέντα δεν του γράφει καλά ο λο-
γογράφος. Ας τα γράφει σωστά, για να µην ευτελίζει και την ίδια
τη δική του άποψη.

Αυτό που λέµε, λοιπόν, εµείς στον Πρωθυπουργό είναι αυτό
που έλεγε ο Αγγλοαµερικάνος συγγραφέας Τόµας Πέιν: Είναι
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καθήκον κάθε πατριώτη να προστατεύει τη χώρα του από ποιον;
Από την κυβέρνησή του και ιδίως αν πρόκειται για µια κάκιστη
κυβέρνηση, όπως είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που
κάνει εγκληµατικά λάθη. Αυτός είναι ο ρόλος του πατριώτη και
αυτός είναι ο ρόλος ο δικός µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή, κύριοι Υπουργοί, µιλάµε για πατριώτες, πείτε µου

εσείς το εξής: Πόσο πατριωτικό είναι και πόσο πατριωτισµός
είναι αυτός που στις 12-9-2024 εκδόθηκαν δώδεκα εκατοµµύρια
τριακόσιες τριάντα επτά χιλιάδες νέες µετοχές της EUROBANK;
Ακούστε την κοµπίνα τώρα! Τιµή διάθεσης, κύριοι Υπουργοί,
0,23! Πού διατέθηκαν; Σε διακόσια είκοσι ένα στελέχη της EU-
ROBANK! Είχαν συνολική αξία αύξησης του µετοχικού κεφα-
λαίου 2.714.000. Την ίδια στιγµή, η µετοχή διαπραγµατευόταν µε
2 ευρώ στην αγορά! Άρα, µιλάµε για µία κοµπίνα 22 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για διακόσια δώδεκα δικά σας λαµόγια! Αυτό κάνατε!
Καταγγέλλω την Κυβέρνηση ότι έδωσε 22 εκατοµµύρια σε δια-
κόσια δώδεκα άτοµα! Πόσο έντιµο είναι αυτό; Και µάλιστα, σε
προνοµιακή τιµή 0,2, όταν η µετοχή πουλιόταν 2 ευρώ! Έτσι κά-
νετε δουλειές, έτσι θρέφετε τα βλαστάρια σας, τα θρεφτάρια
σας, έτσι θρέφετε τους κοµµατικούς σας, τις ακρίδες του ελλη-
νικού λαού, τις ακρίδες του δηµοσίου χρήµατος! Έτσι τους θρέ-
φετε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γι’ αυτό θεωρείται λάφυρο από εσάς η εξουσία και η καρέκλα.

Και τα λέω όλα αυτά για να καταλάβετε ότι τουλάχιστον όσο η
Ελληνική Λύση εδώ πέρα, πέρα από κριτική, θα σας κάνει και
προτάσεις. Θέλατε προτάσεις. Θα σας πω, λοιπόν, τώρα µία, µία
για τις φωτιές.

Όλοι µίλησαν για προσλήψεις. Εντάξει, αυτό το παραµύθι το
ξέρουµε όλοι. Προσλήψεις χρειάζεται, το λέµε και το ξαναλέµε.
Πάµε, όµως, στις συγκεκριµένες προτάσεις.

Κύριε Βορίδη, κύριε Υπουργέ Επικρατείας, έχουµε µία πρόταση.
Σε κάθε κύκλο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» δίνονται περισσότερα από 700
εκατοµµύρια ευρώ για ενεργειακές αναβαθµίσεις ακινήτων, χρή-
µατα από ΕΣΠΑ, Ταµείο Ανάκαµψης κ.λπ.. Γιατί δεν ξεκινά ένα νέο
επιδοτούµενο πρόγραµµα για εγκατάσταση µέσων πυροπροστα-
σίας σε υφιστάµενα ακίνητα που είναι σε ζώνες υψηλού κινδύνου
κοντά σε δάση; Μπορεί, γιατί υπάρχει το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ»,
υπάρχουν τα δισεκατοµµύρια και µπορούµε να τα πάρουµε από
εκεί και ο κάθε ένας που είναι δίπλα στο δάσος να πάρει µια επι-
δότηση και να στήσει και δικά του µέσα πυροπροστασίας. Γιατί να
παίρνουν µόνο οι «ανεµογεννητριάδες» τα δισεκατοµµύρια ευρώ
και όχι ο φτωχός µεροκαµατιάρης, ο Γιώργος, ο Νίκος, ο Σταύρος;
Γιατί να παίρνουν δισεκατοµµύρια ευρώ µόνο οι ολιγάρχες καπι-
ταλιστές και πλουτοκράτες; Ορίστε µία πρόταση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κάνατε υποχρεωτική την εφαρµογή του νέου κανονισµού

πυροπροστασίας στα ακίνητα. Την κάνατε υποχρεωτική! Ωραία!
Περάστε ένα τέτοιο πρόγραµµα! 

Δεύτερη πρόταση. Ας δούµε τι έκανε η Γαλλία, όπου κι εκεί
υπάρχει το ίδιο πρόβληµα µε τα δάση κυρίως στη νότια Γαλλία.
Πήγε και έκανε τα µεταχειρισµένα πολιτικά αεροσκάφη «Q400 fi-
refighter»! Έτσι τα ονόµασε! Μάλιστα, είναι πάρα πολλά, είναι πε-
ρίπου τριακόσια κοµµάτια! Υπάρχει ένα άρθρο στη «LE MONDE»,
αν δεν κάνω λάθος, που λέει ότι υπάρχουν εξακόσια αεροσκάφη
τα οποία κινούνται µε χαµηλό κόστος χρήσης, µε ρίψη δέκα
τόνων νερού ή επιβραδυντικού ανά διέλευση, ενώ υπάρχει και
πολυχρηστικότητα, κάτι που λένε οι Γάλλοι. Μη θέλετε γαλλικά.

Πάµε στο τρίτο και σηµαντικό για µένα. Παίρνετε επιβραδυν-
τικό υγρό επί δύο φορές, επί δύο χρόνια, Σεπτέµβριο µήνα! Παίρ-
νετε επιβαρυντικό υλικό για τις πυρκαγιές κάθε Σεπτέµβριο.
Γιατί; Ξεκινήστε τον διαγωνισµό Φεβρουάριο, Μάρτιο για να το
παραλάβετε τον Μάιο και να το έχουµε έτοιµο. Όµως, γιατί γίνε-
ται η καθυστέρηση; Γιατί ένας κολλητός είναι ο µπερµπάντης
που τα φέρνει και πρέπει να υπάρχει µια ειδική διαδικασία, ώστε
να τα παίρνει ο µπερµπάντης! Έτσι λένε οι άνθρωποι στην Πυ-
ροσβεστική! 

Τέταρτη πρόταση για drones. Ήρθε εδώ και µας παραµύθιασε
ο Πρωθυπουργός µε το ότι έχουµε drones! Σαράντα τέσσερα
κοµµάτια έχουµε για µία Ελλάδα που µε τα νησιά της και τα δάση

της είναι τεράστια. Ας δούµε, λοιπόν, τι λέει η Ελληνική Λύση.
Προτείνουµε τα ΣΔΙΤ, τη συνεργασία δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα παραγωγής παρόµοιων drones για να γίνονται και εξα-
γωγή και να οικονοµάει και η Ελλάδα και το δηµόσιο και να γίνε-
ται συνεργασία µε την ΕΑΒ. Τόσο απλά είναι τα πράγµατα! Τόσο
απλά είναι τα πράγµατα για έναν που ξέρει και από επιχειρήσεις
και από «επιχειρείν» και δεν είναι της παροχής υπηρεσίας!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όχι, γιατί οικονοµάει …(δεν ακού-
στηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Καταλάβατε, Ναύαρχέ µου; 

Πάµε στο επόµενο, στα πυροσβεστικά ελικόπτερα. Υπάρχουν
πυροσβεστικά ελικόπτερα. Ο κ. Κικίλιας το ξέρει, τον είχα ακού-
σει να το λέει σε ένα κανάλι. Υπάρχουν τα «Sikorsky», τα οποία
χρησιµοποιούν οι Αµερικάνοι και τα οποία είναι πάµφθηνα. Κο-
στίζουν 28 εκατοµµύρια δολάρια το ένα σε σχέση µε τη δουλειά
που κάνουν! Μήπως, λοιπόν, πρέπει να το δούµε αυτό; Αναφέ-
ροµαι στα «Sikorsky» τα ελικόπτερα και όχι στα αεροπλάνα.  

Πάµε, λοιπόν, και στα υπόλοιπα πτητικά µέσα. Επειδή, λοιπόν,
η παραλαβή των καναντέρ προγραµµατίζεται για το 2027, εγώ
λέω το εξής: Εµείς λέµε τα δύο που έχουν αποµείνει και είναι
ακόµα στα συνεργεία, να τα φέρετε ταχύτατα στην ΕΑΒ να τα
κάνει σέρβις, ώστε να µπορούν να πετάνε. Είναι γνωστό ότι σή-
µερα η Ελλάδα έχει δώδεκα «Super Puma» και δέκα «AB-205»,
σύνολο είκοσι δύο ελικόπτερα. Ξέρετε πόσα πετούν; Τρία! Τρία
πετάνε! Πετάξαµε στον αέρα δισεκατοµµύρια των Ελλήνων και
πετάνε τρία! Γιατί; Διότι δεν έχει γίνει σύµβαση εδώ και τέσσερα
χρόνια, γιατί καθυστερούν οι γραφειοκράτες, γιατί, γιατί, γιατί.
Όταν καίγεται η Ελλάδα, σταµατούν τα «γιατί» και µπαίνουν
µπρος οι µηχανές για να σταµατήσουµε τον όλεθρο που έρχε-
ται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή πολλοί από εσάς έχετε, εντάξει, µία δυτικολαγνεία,

δυτικοδουλεία, υπάρχουν, ξέρετε, και τα «Beriev». Τα ξέρετε τα
«Beriev»; Να σας τα πω εγώ. Γεµίζεις σε 15 δευτερόλεπτα δώ-
δεκα τόνους νερού. 

Τώρα θα µου πείτε ότι δεν µπορούµε να πάρουµε γιατί είναι ρω-
σικά. Το καταλαβαίνω. Ναι, αλλά ο εφοπλιστής γιατί φέρνει το πε-
τρέλαιο; Λέω τώρα εγώ! Λόγω των κυρώσεων λέω! Ο
εφοπλιστάκος µας γιατί φέρνει το πετρέλαιο το ρωσικό µε άδεια
δική σας και δεν µπορούµε να πάρουµε «Beriev» που γεµίζουν σε
δέκα λεπτά; Ξέρετε πόσο κοστίζουν; Κοστίζει 45 εκατοµµύρια το
ένα. Ας πάρουµε δύο, για να είµαστε έτοιµοι, πανέτοιµοι. Είναι τε-
ράστια η αξία τους σε επίπεδο, αν θέλετε, µεταφοράς νερού.
Όµως, όταν την προηγούµενη µέρα, χθες, εσείς στη Νέα Δηµο-
κρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ δυστυχώς, µαζί µε άλλα κόµµατα
ψηφίσατε νέες κυρώσεις εναντίον της Ρωσίας για να συνεχιστεί ο
πόλεµος και δώσατε περίπου 35 δισεκατοµµύρια ευρώ στον πό-
λεµο της Ουκρανίας την ώρα που πεινάει ο Έλληνας, η Ελληνική
Λύση –και η Νίκη, αν δεν κάνω λάθος- είπε όχι. Όλοι οι υπόλοιποι
στην Ευρωβουλή είπαν ναι. Το λέω για να µην ξεχνιόµαστε! Είµα-
στε υπέρ της ειρήνης και όχι της συνέχισης του πολέµου!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα καλύτερα. Ήρθε εδώ ο Πρωθυπουργός και µας

έλεγε για τα πεύκα πάλι. Δεν ξέρει ο Πρωθυπουργός ότι από τη
ρητίνη βγαίνει το νέφτι; Πείτε του να ξέρει. Σαν νέφτι είναι η ρη-
τίνη. Το πεύκο στην αρχαία Ελλάδα –ο κ. Βορίδης ξέρει- λεγόταν
«κατηραµένο δέντρο». Γιατί µπήκαν τα πεύκα στην Ελλάδα; Τα
έφεραν και τα έβαλαν εδώ οι Ρωµαίοι. Τα έβαλαν γύρω από τις
πόλεις και όποτε υπήρχε ανταρσία, έκαιγαν τα δέντρα και καιγό-
ταν η πόλη. Και ακόµα µιλάµε για πεύκα! 

Υπάρχει πρόταση του καθηγητή Διαχείρισης Οικοσυστηµάτων
Νίκου Μάργαρη. Το πεύκο είναι, λέει, ο µεγάλος ένοχος. Έχουµε
µια µανία µε τα πεύκα. Τα φυτεύουµε παντού. Στα στρατόπεδα
τα βάζουν δίπλα στις πυριτιδαποθήκες. Τα πεύκα, όµως, έχουν
ένα µειονέκτηµα. Χρειάζονται και προκαλούν τη φωτιά. Ανήκει
στο DNA τους η φωτιά.

Το λέει ο άνθρωπος αυτός, ο ειδικός. Και δεν το λέει µόνο
αυτός. Από τη ρητίνη βγαίνει το εύφλεκτο νέφτι. 

Ποια είναι η λύση; Η λύση είναι η βελανιδιά. Υπάρχει από το
2009 ολόκληρη µελέτη στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», την εφηµερίδα της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1597



παρατάξεώς σας, της Νέας Δηµοκρατίας –δεν την έχω εδώ, θα
την καταθέσω εν πάση περιπτώσει στα Πρακτικά- που µιλά για
βελανιδιές και λέει να φυτευτούν βελανιδιές που είναι και καλύ-
τερες σε επίπεδο, αν θέλετε, πληµµυρών και αντέχουν περισσό-
τερο. 

Δεν τα λέω εγώ, δεν τα λέµε εµείς. Εµείς τι κάνουµε; Ποια είναι
η διαφορά της Ελληνικής Λύσης; Ερχόµαστε µε επιχειρήµατα.
Επικαλούµαστε αυτό που λέµε «πανάκεια των ειδικών», την αντί-
ληψη και την επιστηµοσύνη τους και σας λέµε «Κάντε αυτό». Και
το κυριότερο –που κανένας εδώ µέσα δεν έκανε- προτείναµε
στον Πρωθυπουργό να απαγορευτούν οι ανεµογεννήτριες στα
καµένα, για να σταµατήσει το παραµυθάκι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κανείς δεν υπέγραψε την πρόταση νόµου της Ελληνικής

Λύσης. Τι µας είπε ο Πρωθυπουργός εδώ; Τι είπε ο Πρωθυπουρ-
γός –και θα το πω ευθέως- λέγοντας ψέµατα µε θράσος; Όταν
µπαίνουν ανεµογεννήτριες, λέει, δεν µπαίνει φωτιά στο δάσος,
δεν γίνεται γι’ αυτό.

Ας πάει ο Πρωθυπουργός σε ένα βουνό επάνω που έχει το σα-
λιγκάρι τον δρόµο, να έχει εκατόν εξήντα µέτρα πτερύγιο από
ανεµογεννήτρια και να το περάσει πάνω στο φορτηγό. Θέλει
δρόµο πενήντα µέτρων. Για να γίνει, όµως, ο δρόµος των πε-
νήντα µέτρων, αριστερά και δεξιά του δρόµου υπάρχουν δάση.
Οι δρόµοι στα δάση είναι επτά, οκτώ µέτρα, άντε δέκα! 

Ποιον κοροϊδεύετε, µωρέ; Αν δεν καεί το δάσος, δεν µπαίνει
ανεµογεννήτρια. Αυτή είναι η αλήθεια! Διότι είναι τεράστια η δα-
πάνη για να ανέβει εκεί πάνω. Και το χειρότερο είναι ότι πρέπει
όταν την ανεβάσει πάνω, να ξανακάνει τον χώρο όπως τον παρέ-
λαβε, δηλαδή µε δάσος. Έτσι λέει ο νόµος. Ποιον κοροϊδεύουµε
τώρα; Εντάξει! Θα σας το ξαναπώ. Όσο υπάρχει Ελληνική Λύση,
θα έχετε προτάσεις συγκεκριµένες και συγκροτηµένες!

Κι επειδή πιέζει ο χρόνος, να πάω πιο γρήγορα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι πιο γρήγορα.

Να ολοκληρώνουµε, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ένα λεπτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Προτάσεις δεν θέλετε; Ωραία! Καταργήστε τώρα, κα-
ταγγείλετε την τελωνειακή σύνδεση Τουρκίας - Ελλάδας. Έλεγχο
να κάνουµε συνεχώς στα σύνορά µας –πρόταση δεν θέλετε;- για
να τελειώνουµε οικονοµικά τον Ερντογάν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλετε κι άλλη πρόταση; Θα σας πω κι άλλη πρόταση. Όµως,

επειδή πιέζει ο χρόνος και έχει δίκιο ο Πρόεδρος, θέλω να είµαι
συνεπής. Μιλάει η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός για πα-
ραγωγικό µοντέλο. Θα αλλάξουµε, λέει, παραγωγικό µοντέλο. Το
άκουγα εδώ και είκοσι χρόνια. Δεν µπορείς να αλλάξεις παραγω-
γικό µοντέλο, όταν έχεις ακριβή ενέργεια. Τελεία και παύλα! Δεν
αλλάζει το µοντέλο. Δεν είναι εύκολο να αλλάξει. Όταν έχεις
ακριβή ενέργεια, είναι ακριβό το κόστος παραγωγής. Πάει αλυ-
σίδα. Άρα, λοιπόν, τι πρέπει να κάνεις; Πρέπει να βρεις φθηνή
ενέργεια. Όταν, όµως, εσύ θες ανεµογεννήτριες τις οποίες πλη-
ρώνεις πανάκριβα, επιδοτούµενες για να τα παίρνουν οι ολιγάρ-
χες, όταν τη ρευµατοκλοπή την πληρώνει ο πολίτης, όταν ο
πολίτης µατώνει καθηµερινά και δεν κάνεις εξορύξεις –ακόµα πε-
ριµένω, νιος ήµουν και γέρασα- υδροηλεκτρικά δεν κάνετε τίποτα,
πυρηνική ενέργεια δεν κάνετε τίποτα, πληρώνει πανάκριβα ο κα-
ταναλωτής, από πού θα βρείτε φθηνή ενέργεια; Για πείτε µου. Πώς
θα αλλάξεις παραγωγικό µοντέλο, όταν είναι ακριβή η ενέργειά
σου;

Και βγαίνει ο Μανιάτης του ΠΑΣΟΚ –το ΠΑΣΟΚ δεν µιλά γι’
αυτό το θέµα- και λέει για το µεγαλύτερο κοίτασµα νοτίως της
Κρήτης.

Κοιτάξτε εδώ, συνάδελφοι, το «7», «8» και «9». Και ούρλιαζα
µε τον Μανιάτη εδώ µέσα για τα πετρέλαια! Και βγαίνει επισήµως
πλέον η «EXXON MOBIL» και λέει ότι βρήκε το µεγαλύτερο κοί-
τασµα στη Μεσόγειο. Αντί να τρέχει ο Πρωθυπουργός στην
«EXXON MOBIL», να τρέχουν όλοι οι Υπουργοί πίσω από την εται-
ρεία να τρυπήσει επιτέλους για να βγάλουµε το φυσικό αέριο,
ασχολείστε µε ανεµογεννήτριες και φουρφουράκια! Γιατί; Διότι

εδώ είναι απευθείας τα λεφτά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ναι, ναι.
Και για να τελειώνουµε, καθώς µε πιέζει ο Πρόεδρος, να σας

πω τι είπε ο κ. Σάλλας. Λέει ότι µεταξύ 2008 και 2022 η Ελλάδα
έχασε 600 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για την πράσινη µετάβαση
µέχρι το 2050 θα χρειαστούµε 456 δισεκατοµµύρια ευρώ! 

Τα ακούτε τα νούµερα; Είστε οικονοµολόγος, αγαπητέ συνά-
δελφε. Δεν βγαίνουν τα ρηµάδια! Πώς θα τα βγάλετε;

Κι επειδή µιλάµε για ανεµογεννήτριες, ο καταναλωτής πληρώ-
νει στον λογαριασµό του 11% επιπλέον τις ρευµατοκλοπές –το
είπα προηγουµένως- αλλά και την κάλυψη της αδυναµίας του συ-
στήµατος µεταφοράς ενέργειας από ανεµογεννήτριες. Τις στή-
νετε και πληρώνει ο καταναλωτής!

Το καταθέτω στα Πρακτικά, είναι δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗΣ». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εντάξει, µη µε διώχνετε κιόλας. Περιµένετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κανονικά, τρία
λεπτά δικαιούστε όλοι στη δευτερολογία. Είστε ο µόνος που
έχετε µιλήσει τόσα λεπτά. Καλά το πήγαµε στην πρωτολογία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κλείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε. Έκανα τρία λεπτά λιγό-
τερα, οπότε δώστε µου τα τρία λεπτά.

Λέω για τον Πρωθυπουργό το εξής, το οποίο ισχύει απολύτως.
Το δικαίωµά του να λέει τη γνώµη του και να λέει ό,τι θέλει δεν
θα του το στερήσω εγώ. Δεν συνεπάγεται, όµως, το δικαίωµα
αυτό και αυτόµατα την υποχρέωση τη δική µας να ανεχόµαστε
όταν λέει ψέµατα και όταν µε θράσος υπερασπίζεται τα ψέµατά
του. Δεν θα διαστρέφει ό,τι λέει η Ελληνική Λύση, δεν θα το αλ-
λάζει. Κι αν δεν καταλαβαίνει τι λέµε εµείς, δεν φταίµε εµείς γι’
αυτό. Φταίει αυτός που δεν καταλαβαίνει. Εµείς φταίµε για ό,τι
λέµε, για ό,τι κάνουµε, για ό,τι πράττουµε και για ό,τι υπερασπι-
ζόµαστε. Κι αυτό που υπερασπιζόµαστε είναι το δίκιο του ελλη-
νικού λαού, όχι της πλουτοκρατίας, όχι των ολιγαρχών, όχι των
–µε ήτα- «καπιταληστών»!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς
κ. Χαρίτσης. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιας και ο κύριος Πρωθυπουργός σχολίασε την πρωτολογία

µου, δεν µπορώ και εγώ να µην ανταπαντήσω σε αυτά τα οποία
είπε.

Κατ’ αρχάς, ο κ. Μητσοτάκης φαίνεται ότι ενοχλήθηκε επειδή
τον ταύτισα µε την κ. Μελόνι. Δεν ξέρω αν ο κ. Βορίδης ή ο κ.
Πλεύρης εδώ ενοχλούνται µε αυτή την ταύτιση, αλλά επειδή
καλό είναι να είµαστε ακριβείς σ’ αυτά τα οποία λέµε –κι εγώ
προσπαθώ να είµαι ακριβής σε αυτά τα οποία λέω- θα σας πω
το εξής: Στο «Atlantic Council», στις 24 Σεπτεµβρίου, πριν από
ένα µήνα ακριβώς, ο κ. Μητσοτάκης βραβεύεται µαζί, αγκαλιά
µε την κ. Μελόνι σε εκείνη την εκδήλωση στην Ουάσιγκτον. Λέει
ο κ. Μητσοτάκης το εξής: ««Αυτό που πετύχαµε στην Ελλάδα
είναι να δείξουµε ότι µπορεί κανείς να κυβερνήσει από το πολι-
τικό κέντρο, ότι µπορεί να είναι υπέρ της ανάπτυξης, αλλά και
δηµοσιονοµικά υπεύθυνος, ότι µπορεί να είναι –και εδώ να αντη-
χήσουν τα λόγια της καλής µου φίλης Τζόρτζια Μελόνι- «Ένας
αληθινός πατριώτης εστιάζοντας στην ισχυρή άµυνα και την προ-
στασία των συνόρων, ενώ ταυτόχρονα είναι κοινωνικά φιλελεύ-
θερος»».
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Αυτά είπε ο κ. Μητσοτάκης. «Πολιτικό κέντρο» η κ. Μελόνι; Και
ο κ. Μητσοτάκης προσπαθεί να είναι; 

Να δούµε, όµως, την ουσία του πράγµατος, γιατί όλη αυτή η
συζήτηση έγινε για το µεταναστευτικό. Διαβάζω, λοιπόν, από την
έκθεση της επιτροπής κατά των βασανιστηρίων του Συµβουλίου
της Ευρώπης: «Τεκµηριώνει καταγγελίες για παράνοµες και βί-
αιες επαναπροωθήσεις, pushbacks αλλοδαπών µέσω του Έβρου
και της θάλασσας προς την Τουρκία, καθώς και για κακοµετα-
χείρισή τους σε αστυνοµικά τµήµατα και σε κέντρα φιλοξενίας
στην ηπειρωτική χώρα και στα νησιά του Ανατολικού Αιγαίου. Η
έκθεση βασίστηκε σε επίσκεψη κλιµακίου της επιτροπής κατά
των βασανιστηρίων στην Ελλάδα τον Νοέµβριο του 2023. Κρίνει
τις καταγγελίες για τις επαναπροωθήσεις αξιόπιστες και χωρίς
ανακολουθίες και οδηγείται στο συµπέρασµα ότι εξακολουθούν
να πραγµατοποιούνται βίαιες επαναπροωθήσεις προς την Τουρ-
κία στα χερσαία σύνορα και στη θάλασσα».

Αυτά τα λέει η έκθεση της επιτροπής κατά των βασανιστηρίων
του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η θέση η στάση την οποία έχετε επιλέξει
στο µεταναστευτικό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Κι επειδή
µε ρώτησε ο κ. Μητσοτάκης, «γιατί εσείς έχετε κάποια άλλη
θέση, έχετε κάποια άλλη στάση για το µεταναστευτικό;». Του
απάντησα, ναι. Είναι η στάση του Ισπανού Πρωθυπουργού του
κ. Σάντσεθ; Τι λέει, λοιπόν, ο κ. Σάντσεθ; Λέει ότι χαρακτηρίζει
τη µετανάστευση ισχυρό εργαλείο για την προστασία της ευη-
µερίας. Λέει ότι η Ισπανία πρέπει να επιλέξει αν θέλει να είναι µια
ανοικτή χώρα µε ευηµερία ή µια κλειστή, αλλά φτωχή χώρα. Είναι
τόσο απλό, λέει ο κ. Σάντσεθ. Ενώ, όπως αναφέρει ο Γκάρντιαν,
ο κ. Σάντσεθ περιέγραψε τη µετανάστευση όχι µόνο ζήτηµα αν-
θρωπιάς, αλλά και ως το µόνο ρεαλιστικό µέσο για την ανάπτυξη
της οικονοµίας και τη διατήρηση του κράτους πρόνοιας, σε µια
χώρα όπου το ποσοστό γεννήσεων είναι από τα χαµηλότερα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Σε όλη τη διάρκεια της ιστορίας, η µε-
τανάστευση υπήρξε ένας από τους µεγαλύτερους µοχλούς ανά-
πτυξης των εθνών, ενώ το µίσος και η ξενοφοβία ήταν και
συνεχίζουν να είναι ο µεγαλύτερος καταστροφέας των εθνών.
Αυτά λέει ο κ. Σάντσεθ. Αυτή είναι, λοιπόν, η άλλη Ευρώπη, η
προοδευτική Ευρώπη στο µεταναστευτικό, µε την οποία εµείς
συντασσόµαστε. 

Είπε, όµως, και κάτι άλλο κ. Μητσοτάκης. Και εδώ, επίσης, θα
ζητήσω να µου πείτε αν συµφωνείτε, κύριε Βορίδη και κύριε
Πλεύρη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εγώ θα µι-
λήσω για τον Σάντσεθ; 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Όχι, για τον Σάντσεθ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Συµφω-
νούµε εµείς µε τον Σάντσεθ; 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Αλίµονο! Εσείς να συµφωνείτε µε τον
Σάντσεθ; Δεν θα σας προσέβαλα ποτέ έτσι.

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, από τη µία εναγκαλίζεται την κ. Με-
λόνι και την ίδια στιγµή µας λέει τη γνωστή ρήση -δεν το είχα ξα-
νακούσει αυτό από τον κ. Μητσοτάκη- του Σάµιουελ Τζόνσον ότι
ο πατριωτισµός είναι το τελευταίο καταφύγιο των απατεώνων.
Με αυτό συµφωνείτε, κύριε Βορίδη; Συµφωνείτε, κύριε Πλεύρη,
µε αυτή τη ρήση του κ. Μητσοτάκη, του Αρχηγού σας;

Φαντάζοµαι ότι ο κ. Μητσοτάκης τη ρήση αυτή τη λέει, όταν
κοιτάζει τον εαυτό του στον καθρέφτη, όταν βλέπει την περικε-
φαλαία που φορούσε το 2018 στα συλλαλητήρια στην πλατεία
Συντάγµατος, αγκαλιά µε τους χρυσαυγίτες, για το µακεδονικό.
Μια στάση, την οποία βεβαίως µε µία κυβίστηση 180 µοιρών -τη
γνωστή κωλοτούµπα- την άλλαξε το 2019, όταν ήρθε στην Κυ-
βέρνηση και από τότε σέβεται και τιµά τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Αυτή είναι η απόλυτη υποκρισία. Αυτή είναι η υποκρισία
κάποιου, ο οποίος πούλησε εύκολο εθνολαϊκισµό, ψευτοπατριω-
τισµό, για να ανέλθει στην εξουσία και βεβαίως, τον ξέχασε την
επόµενη ηµέρα. Αυτός είναι ο πατριωτισµός του κ. Μητσοτάκη. 

Επειδή, όµως, σήµερα, πάλι εργαλειοποιεί εθνικά θέµατα για
λόγους εσωτερικών συσχετισµών στη δεξιά πολυκατοικία, είτε
εντός της Νέας Δηµοκρατίας είτε µε τις δυνάµεις στα δεξιά του,

µας καθιστά πάρα πολύ ανήσυχους ο τρόπος µε τον οποίο χει-
ρίζεται, ειδικά τα ελληνοτουρκικά, σε αυτή την τόσο κρίσιµη
φάση.

Θα έρθω τώρα και σε αυτά τα οποία είπε ο κ. Μητσοτάκης, σε
σχέση µε το κυρίως θέµα της σηµερινής µας συζήτησης, σε
σχέση µε τον απολογισµό για την αντιπυρική περίοδο. 

Το πρώτο και το βασικότερο πρόβληµα κατά τη γνώµη µου,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι αυτής της Κυβέρνησης, είναι ότι
κάθε φορά δεν αναγνωρίζει ότι υπάρχει πρόβληµα. Ο κ. Μητσο-
τάκης έσπευσε, όπως κάνουν και οι Υπουργοί του, να µας πει
πόσο έγκυρα και καλά έδρασε ο κρατικός µηχανισµός. Πάλι πέ-
ταξε το µπαλάκι στους πολίτες, µιλώντας για την ατοµική ευθύνη.
Έσπευσε να µιλήσει για προγράµµατα, όπως το «ΑΙΓΙΣ», στο
οποίο του παρουσίασα τα στοιχεία στην πρωτολογία µου ότι
µόλις το 23% είναι συµβασιοποιηµένα.

Έχω και µια ερώτηση και προς τον κ. Κικίλια. Αν µου επιτρέ-
πετε, κύριε Υπουργέ, στις 24 Απριλίου, όταν κάνατε µια παρου-
σίαση στο Υπουργείο παρόντος και του κ. Μητσοτάκη,
αναφέρατε ότι πριν τον Αύγουστο του 2024 θα έχει ολοκληρωθεί
το πρόγραµµα αυτό στο σύνολό του και οι παραλαβές των έργων
θα αρχίσουν από το 2025. 

Ρωτώ, λοιπόν, συγκεκριµένα, υπάρχει χρονοδιάγραµµα; Ποιο
είναι το χρονοδιάγραµµα; Έχει τηρηθεί το χρονοδιάγραµµα του
Αυγούστου του 2024; Διότι, αυτά τα οποία ακούσαµε σήµερα
από τον κ. Μητσοτάκη, είναι ότι «ελπίζουµε», ότι «θα επιδιώξουµε
τη µέγιστη δυνατή ταχύτητα». Όλα τα παραπέµπουµε και πάλι
στο µέλλον.

Θέλω να πω -και αυτό είναι το βασικό µου συµπέρασµα- ότι
δυστυχώς, όλα τα θέµατα ουσίας και σε σχέση µε τη δασοπυρό-
σβεση, θυσιάζονται στο βωµό της επικοινωνιακής διαχείρισης.
Όλα γίνονται για ένα πρόσκαιρο πολιτικό όφελος, γιατί βεβαίως
είναι πολύ πιο πιασάρικο επικοινωνιακά να δείχνεις ότι ασχολεί-
σαι µε την κατάσβεση, να βγαίνουν µπαρουτοκαπνισµένοι αξύ-
ριστοι οι Υπουργοί στα τηλεοπτικά πάνελ τις ηµέρες της
καταστροφής και να µοιράζει µετά και αποζηµιώσεις, παρά να
κάνεις αυτό που θα έπρεπε να έχεις κάνει πολύ καιρό πριν, να
ασχοληθείς αθόρυβα µε την πρόληψη. 

Αυτή θα έπρεπε να είναι η στόχευση της Κυβέρνησης και µε
αυτή την κοντόφθαλµη, δυστυχώς, λογική θυσιάζονται αυτά που
οι επιστήµονες και οι δικοί µας λένε ότι πρέπει να γίνουν και αυτά
ξεκινάνε από την ανάλυση της κατάστασης της πυρκαγιάς, εν
προκειµένω, για να εντοπιστεί πού ακριβώς και πώς ακριβώς ξέ-
φυγε η κατάσταση, όπως έγινε στον Βαρνάβα, όπως έγινε στο
Ξυλόκαστρο, όπως έγινε στον Έβρο, ως προς το επιχειρησιακό
επίπεδο. Όµως -αυτό που λένε και οι επιστήµονες- απαιτείται και
η ανάλυση στο υψηλότερο επίπεδο, εκείνο της πολιτικής και των
κυβερνητικών επιλογών, εκείνο της στρατηγικής κι εκεί µπαίνει
και ο οικονοµικός παράγοντας, γιατί η κλιµατική κατάρρευση,
πέραν όλων των άλλων, έχει και τεράστιες δηµοσιονοµικές επι-
πτώσεις, λόγω του κόστους αποκατάστασης των ζηµιών. 

Όλα αυτά, όµως, τα οποία θα τα βρούµε µπροστά µας στο
άµεσο µέλλον, αποτελούν, δυστυχώς, ψιλά γράµµατα για την Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη. Επικοινωνιακή διαχείριση, προκλη-
τικός εξωραϊσµός της πραγµατικότητας, ακόµα πιο προκλητική
ενίσχυση µεγάλων οικονοµικών συµφερόντων. Το λέω αυτό, διότι
η συγκεκριµένη Κυβέρνηση είχε την πολύ µεγάλη ευκαιρία, την
ιστορική ευκαιρία, µε το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.
Αντί, λοιπόν, να χρησιµοποιήσει αυτή την ευκαιρία, για να χτί-
σουµε ανθεκτικότητα, να θωρακιστούµε από τις συνέπειες της
κλιµατικής κρίσης, επέλεξε συνειδητά να το χρησιµοποιήσει, για
να µοιράσει φτηνό χρήµα στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους. Γι’ αυτό είδαµε πολύ µικρό µόνο µέρος των κονδυλίων να
πηγαίνουν στα ζητήµατα της πολιτικής προστασίας και ακόµα µι-
κρότερο µέρος αυτών των ισχνών κονδυλίων να απορροφώνται
τελικά µέχρι σήµερα. Γι’ αυτό είδαµε να απεντάσσονται απαραί-
τητα αντιπληµµυρικά έργα για τη θωράκιση της χώρας από έν-
τονα φυσικά φαινόµενα. Μάλιστα, αναφέρθηκε ο κ. Μητσοτάκης
πριν στα αντιπληµµυρικά της Θεσσαλίας, µας είπε ότι υπάρχει
Οργανισµός για τη Διαχείριση των Υδάτων. Τι να τον κάνουµε τον
οργανισµό; Τα έργα γίνονται; Προχωράνε τα έργα; Δεν µας είπε
τίποτα για έργα τα οποία προχωράνε.
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Η Κυβέρνηση, όµως, πέραν αυτών, έκανε και κάτι άλλο, ακόµα
πιο καταστροφικό, σε σχέση µε το Ταµείο Ανάκαµψης Ανθεκτι-
κότητας. Κλώτσησε τη µεγάλη ευκαιρία να το χρησιµοποιήσει για
τον µεγάλο µετασχηµατισµό που έχει ανάγκη η ελληνική οικονο-
µία, να χαράξει εθνική αναπτυξιακή στρατηγική για την πραγµα-
τική αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου και όχι αυτή την
καραµέλα, την οποία ακούµε πολλές φορές και από τους Υπουρ-
γούς της Κυβέρνησης. Και λέω πραγµατική αλλαγή, γιατί και
χθες -µόλις χθες- ακούσαµε τον Υπουργό Ανάπτυξης για άλλη
µια φορά να µιλάει για αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου. Τι
εξήγγειλε ο Υπουργός Ανάπτυξης; Ένα νέο αναπτυξιακό νόµο.
Τι έγινε µε τον προηγούµενο αναπτυξιακό νόµο της κυβέρνησης
Μητσοτάκη -της ίδιας Κυβέρνησης- τον αναπτυξιακό νόµο του
2022; Τίποτα! Πάµε σε νέο αναπτυξιακό νόµο, γιατί απέτυχε ο
προηγούµενος και αυτό το παρουσιάζουµε ως αλλαγή του πα-
ραγωγικού µοντέλου. 

Ακόµα και σε σχέση µε αυτά τα οποία ανακοινώθηκαν για τις
στρατηγικές επενδύσεις στην παραµεθόριο, επενδύσεις που
δήθεν θα αναζωογονήσουν τις ακριτικές περιοχές, καλό είναι να
γίνονται επενδύσεις στην παραµεθόριο, όπως στον Έβρο. Βε-
βαίως, είναι σηµαντικό να υπάρχουν κίνητρα, για να γίνουν επεν-
δύσεις σε περιοχές, όπως είναι ο Έβρος. 

Επειδή, όµως, ακούσαµε για θέσεις εργασίας, ποιες θέσεις ερ-
γασίας θα κρατηθούν εκεί όταν επικρατεί εργασιακός µεσαίωνας
στην αγορά εργασίας, όταν δεν έχουν επανέλθει οι συλλογικές
συµβάσεις, όταν δεν υπάρχει στήριξη της εργασίας; Πώς θα κρα-
τηθούν οι νέοι στις παραµεθόριες περιοχές, όταν έχει διαλυθεί
το δηµόσιο σύστηµα υγείας; Όταν το ΕΣΥ καταρρέει αυτή τη
στιγµή και οδηγούνται οι γιατροί σε µαζική φυγή στο εξωτερικό;
Όταν έχει διαλυθεί η δηµόσια παιδεία, όταν κλείνουν τα σχολεία
στην περιφέρεια; Πώς θα µείνουν αυτοί οι άνθρωποι στον τόπο
τους; 

Χθες είχα µια συνάντηση εδώ στη Βουλή, στο γραφείο µας, µε
την οµοσπονδία των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, οι οποίοι ζήτησαν
συνάντηση από τα πολιτικά κόµµατα, γιατί ήθελαν να εκφράσουν
την ανησυχία τους για την αθρόα εισβολή ξένων funds στην ιδιω-
τική εκπαίδευση, που κατά την εκτίµησή τους συνδέεται απόλυτα
µε την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων και να µας πουν για τον
κίνδυνο της άνευ όρων εµπορευµατοποίησης της εκπαίδευσης.

Και αυτό το λένε οι εκπαιδευτικοί του ιδιωτικού τοµέα, ενώ οι
δάσκαλοι του δηµοσίου τοµέα σήµερα βρίσκονταν εδώ απ’ έξω,
έκαναν απεργία και διαδήλωσαν εδώ απ’ έξω για τη διάλυση του
δηµόσιου σχολείου. Ελπίζω, κύριοι Υπουργοί, να τους ακούσατε.

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε
να περιµένουµε και κάτι πολύ διαφορετικό από τη συγκεκριµένη
Κυβέρνηση, ούτε ενίσχυση των δηµόσιων υποδοµών, ούτε στή-
ριξη του δηµόσιου συστήµατος υγείας, ούτε αναβάθµιση της δη-
µόσιας παιδείας, ούτε µια ανάπτυξη που θα αφορά τους πολλούς
και θα κλείνει την ψαλίδα των ανισοτήτων.

Αυτή η Κυβέρνηση υλοποιεί συγκεκριµένες πολιτικές για ιδιω-
τικοποιήσεις, για ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας, για φτω-
χοποίηση της κοινωνικής πλειοψηφίας. Πανηγύριζε πριν από
λίγες µέρες εδώ, γιατί παρέδωσε την Αττική Οδό σε ιδιώτες,
χωρίς να παρουσιάσει το παραµικρό χρηµατοοικονοµικό στοιχείο
για το όφελος που θα έχει το ελληνικό δηµόσιο από αυτή την πα-
ραχώρηση.

Είναι µία Κυβέρνηση η οποία στην ενέργεια και στα τρόφιµα
δουλεύει για τα καρτέλ και τα ολιγοπώλια, που επιδοτεί την αι-
σχροκέρδεια από τη µία και από την άλλη, για να ρίξει στάχτη
στα µάτια, στέλνει επιστολές στην Κοµισιόν. 

Είναι µια κυβέρνηση που ενάµιση χρόνο µετά το έγκληµα των
Τεµπών δεν έχει κάνει τίποτα για την ασφάλεια των µεταφορών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να λέµε και δεν µπο-
ρούµε να λέµε ότι η Κυβέρνηση αυτή έχει αποτύχει. Όχι, δεν έχει
αποτύχει η Κυβέρνηση γιατί η Κυβέρνηση αυτή υλοποιεί ένα σχέ-
διο, το οποίο είναι πάρα πολύ καλά µελετηµένο.

Είναι µια Κυβέρνηση η οποία εξυπηρετεί συγκεκριµένα συµ-
φέροντα και ταυτόχρονα είναι και µια Κυβέρνηση η οποία ρίχνει
νερό στο µύλο της ακροδεξιάς -αναφέρθηκα και πριν στην ερ-
γαλειοποίηση στα εθνικά ζητήµατα, στην εργαλειοποίηση στο
προσφυγικό- για να συγκρατήσει τις διαρροές προς τα δεξιά της. 

Είναι µια Κυβέρνηση που χρεώνει τις επόµενες γενιές µε υπέ-
ρογκες δαπάνες, µια Κυβέρνηση που και στα ζητήµατα της πο-
λιτικής προστασίας προτάσσει την ατοµική και όχι την κρατική
ευθύνη, µια Κυβέρνηση η οποία έχει καταφέρει να µετατρέψει
σε εχθρό των πολιτών ακόµα και τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας.

Προσέξτε, το γεγονός ότι δεν έχει ολοκληρώσει ακόµα το ει-
δικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ, το γεγονός ότι χτίζονται έργα χωρίς
τη συναίνεση των τοπικών κοινωνιών δηµιουργούν µια απο-
στροφή, ακόµη και σε ζητήµατα στα οποία θα έπρεπε να διαµορ-
φώνεται κοινωνική συναίνεση.

Κλείνοντας, να πω ότι εµείς στη Νέα Αριστερά, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µιλάµε για κλιµατική δικαιοσύνη, µιλάµε για
πράσινη µετάβαση µε όρους δικαιοσύνης και συµπερίληψης και
όχι µόνο µε όρους αγοράς. Θα επιµείνουµε σε αυτό, γιατί το κό-
στος για την πράσινη µετάβαση, το κόστος για την απανθρακο-
ποίηση, το κόστος για την απαραίτητη προσαρµογή όσον αφορά
τον αγροτικό τοµέα δεν µπορεί να το πληρώσει το µεγάλο κοµ-
µάτι της κοινωνίας, το οποίο σήµερα δεν µπορεί να βγάλει ούτε
τον µήνα. Θα επιµείνουµε ότι οι µεγάλες αλλαγές απαιτούν συ-
ναινέσεις και συγκλίσεις, απαιτούν συµµετοχικές διαδικασίες,
απαιτούν χτίσιµο εµπιστοσύνης µε τις τοπικές κοινωνίες.

Και επειδή αυτά τα οποία λέω, δεν θέλω να µένουν στα λόγια,
αλλά θέλω να τα κάνουµε και πράξη, εµείς ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Αριστεράς πριν από λίγες ηµέρες κάναµε ένα
πρώτο βήµα. Καταθέσαµε µια πρόταση νόµου η οποία υιοθετεί
και στηρίζει ένα σηµαντικό αίτηµα της κοινωνίας των πολιτών,
µεγάλου αριθµού περιβαλλοντικών φορέων και οργανώσεων που
δούλεψαν πάνω σε αυτή την πρόταση νόµου, µια πρόταση νόµου
που προσπαθεί να ενισχύσει τα εργαλεία συµµετοχής σε όλες
τις κρίσιµες αποφάσεις που αφορούν το περιβάλλον, να δώσει
φωνή στις τοπικές κοινωνίες, να δώσει χώρο για πρωτοβουλίες
στην ίδια την κοινωνία, για να διαµορφώσει η ίδια το περιβάλλον
στο οποίο οι συµπολίτες µας θα µεγαλώνουν τα παιδιά τους.
Αυτός είναι ο στόχος, περισσότερη συµµετοχικότητα, περισσό-
τερη δηµοκρατία. 

Περιµένουµε, λοιπόν, σε αυτή την Αίθουσα από όλες τις πολι-
τικές δυνάµεις οι οποίες αυτοπροσδιορίζονται ως προοδευτικές,
ως αριστερές να συναινέσουν και να στηρίξουν αυτήν τη σηµαν-
τική, πιστεύω, πρόταση νόµου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νίκης, ο κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Είδαµε ή καλύτερα ακούσαµε τον κ. Μητσοτάκη σχεδόν ευτυ-
χισµένο για τα όσα κατάφερε το καλοκαίρι, για τους αριθµούς
που ευηµερούν µε τις συγκρίσεις µε άλλες χρονιές και απορούµε
ότι προφανώς δεν κατάλαβε τι έγινε. 

Αν θέλετε, όµως, να δείτε πόσο πέτυχε η πολιτική σας για την
προστασία του περιβάλλοντος και την καταπολέµηση των πυρ-
καγιών, η Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής δεν είναι ο ενδε-
δειγµένος χώρος. Τριακόσιοι είµαστε όλοι και όλες. Σας καλώ,
κύριε Πρόεδρε του Κοινοβουλίου, να µισθώσετε µερικά λεωφο-
ρεία, να τα µοιραστούµε και να επισκεφτούµε τα Βριλήσσια, τη
Βαρυµπόµπη, την Εύβοια, τον Νοµό Έβρου, τη Ρόδο και το Ξυ-
λόκαστρο. Θα ψάχνουµε µε το µάτι µας σε ορίζοντα χιλιοµέτρων
για να βρούµε πεύκα, να βρούµε κυπαρίσσι, οποιοδήποτε δέντρο
και το µόνο που θα αντικρίζουµε θα είναι το απέραντο µαύρο βέ-
βαια. Αυτά πετύχατε! Να ξεκινάει µια πυρκαγιά από τον Βαρνάβα
Αττικής και να φτάνει ανενόχλητη στα Βριλήσσια και στο Χαλάν-
δρι, µέσα στον αστικό ιστό. Να κατακαίγεται το Ξυλόκαστρο και
να σας φταίει ο «στρατηγός άνεµος» και οι στενοί δρόµοι. Να
ισοπεδώνεται ο Νοµός Έβρου από άκρου εις άκρον και έναν
χρόνο µετά χιλιάδες πολίτες µε επικεφαλής τον µητροπολίτη Δι-
δυµοτείχου µε ελληνικές σηµαίες στα χέρια να διαδηλώνουν ότι
τους ξεχάσατε. Το ίδιο και στην Εύβοια.

Πράγµατι έχει δίκιο -σε αυτό µόνο συµφωνούµε- η Αριστερά
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ότι «αυτοί είστε». Μόνο να κάνετε φιγούρα στα αποκαΐδια ξέρετε,
µόνο να αλληλοσυγχαίρεστε, όπως είπα και στην πρωτολογία
µου. Οι πολίτες πληρώνουν φόρους για να προστατεύετε τις
ζωές και τις περιουσίες τους και εσείς καµαρώνετε ως υπερήφα-
νοι ολετήρες. 

Εµπρός, λοιπόν, αντί να µας αραδιάζετε αριθµούς για εκατοµ-
µύρια ευρώ που θα διαθέσετε -«κούφια καρύδια» και «ασκιά γιο-
µάτα αγέρα», που θα έλεγε και ο Μακρυγιάννης-, αντί να µας
λέτε πόσα πυροσβεστικά αεροπλάνα αγοράσατε, αντί να µας
λέτε πόσες φωτιές σβήσατε, πάµε όλοι οι Βουλευτές να µπούµε
σε µερικά λεωφορεία µέχρι τη Βαρυµπόµπη, το Χαλάνδρι και την
Εύβοια για να δείτε ιδίοις όµµασι τα αποτελέσµατά σας.

Όταν, όµως, ο Υπουργός σας έχει στο νου του µέσα στην αν-
τιπυρική περίοδο -νοµίµως, δεν λέµε- να αγοράσει πολυτελές
διαµέρισµα 1 εκατοµµυρίου ευρώ, τι να περιµένουν οι πολίτες;
Και καίτε τους Έλληνες και τους προκαλείτε. Δεν συνηθίζω να
χρησιµοποιώ τόσο βαριές φράσεις, αλλά το επιτελικό σας κρά-
τος -έφυγε ο Πρωθυπουργός- είναι για τα παλιοσίδερα και η Κυ-
βέρνησή σας για σκραπ. Το ξέρετε και εσείς και σχεδιάζετε,
κύριε Μητσοτάκη, να την ανασχηµατίσετε, όπως διαβάζουµε.

Τι µας φέρατε, λοιπόν, εδώ σήµερα, δύο µήνες µετά από τα
«ανδραγαθήµατά» σας; Για να µας πείτε πόσο καλά κάψατε την
Ελλάδα για πέµπτη χρονιά; Αρνούµαστε να ακούσουµε τις δι-
καιολογίες σας. 

Αν ακούγατε τις συµβουλές που σας έδωσαν οι Γάλλοι πυρο-
σβέστες που φέρατε, ότι η κατάσβεση χρειάζεται οργανωµένο
σύστηµα και όχι µόνο εναέρια µέσα, πιθανόν και να σας ακού-
γαµε, αλλά εσείς βεβαίως τα ξέρετε όλα! Δεν θέλετε άλλωστε να
µας ακούτε. Μας θεωρείτε άκρα. Μας είπατε ότι είµαστε -χρησι-
µοποιήσατε και κάποια ρητά ξένων συγγραφέων- ψευτοπατριώ-
τες. Τα έχουµε ακούσει και πάλι και πάλι και πάλι. Εξάλλου
έχουµε δει φωτογραφίες. Κάνατε παρέα στο παρελθόν -υπάρ-
χουν φωτογραφίες Βουλευτών σας- µε στελέχη της Χρυσής
Αυγής, αλλά εµείς είµαστε τα άκρα!

Δεν είµαστε, αγαπητοί µου, εµείς τα άκρα, εσείς είστε η κυ-
βέρνηση των άκρων, µε τις πολιτικές της ακραίας φτώχειας, της
ακραίας ακρίβειας, της ακραίας καταστροφής του περιβάλλον-
τος. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, την αναφορά µου στο σηµερινό
θέµα για τις πυρκαγιές µε τις πρόσφατες πληµµύρες της Αιτω-
λοακαρνανίας. Δεν θίχθηκε από κανέναν. Το «112» εκεί δεν χτύ-
πησε, όπως διαβάσαµε σε ηµερήσια εφηµερίδα, µε συνέπεια
ένας ατυχής συνάνθρωπός µας, ένας νυχτοφύλακας εργοταξίου
να εγκλωβιστεί στο κουβούκλιό του και να βρεθεί κρεµασµένος
και πνιγµένος πάνω σε µια ελιά, επτά χιλιόµετρα µακριά από τον
τόπο εργασίας του. Αυτά τα έγραψε ο Τύπος. Τηλεφώνησε κα-
νένας, ο Πρωθυπουργός, στη γυναίκα αυτού του άτυχου ανθρώ-
που για να της πει έστω συλλυπητήρια; Ντροπή και µόνο ντροπή!
Μόνο στο Λεκανοπέδιο έχετε το µυαλό σας, όπου ηχεί το «112»
για ψύλλου πήδηµα. Μόνο στις φιέστες του µετρό και στον Ρέµο
έχετε το µυαλό σας. Να ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι θα φύ-
γετε µια µέρα έτσι ξαφνικά, που λέει και το τραγούδι του φίλου
σας, αν συνεχίσετε έτσι. 

Με την ευκαιρία, επειδή σήµερα έχουµε προ ηµερησίας δια-
τάξεως συζήτηση στη Βουλή και επειδή πλησιάζει η συνάντηση
Γεραπετρίτη - Φιντάν, πότε επιτέλους -το έχουµε ζητήσει επανει-
ληµµένως- θα ενηµερώσετε τη Βουλή για το ποιες είναι οι αλη-
θινές, αν έχετε, κόκκινες γραµµές σας µε τις οποίες
προσέρχεστε στον διάλογο, τι συζητάµε; Η κοινή λογική, που σή-
µερα είναι µεγαλοφυΐα, λέει ότι δεν συζητάς µε τον αντίπαλο ο
οποίος συνεχώς απειλεί. Ή, όπως λέει ένας πρώην πρωθυπουρ-
γός σας, «δεν συζητάς µε τον πειρατή». 

Τους καναλάρχες τούς ενηµέρωσε ο Υπουργός σας των Εξω-
τερικών. Τους Βουλευτές σας που κάνουν όψιµο αντάρτικο, ενώ
πέντε χρόνια σιωπούσαν, τους ενηµέρωσε ο Υπουργός σας για
να τους κατευνάσει. Εµάς, την Εθνική Αντιπροσωπεία, πότε µε
το καλό θα µας ενηµερώσετε; Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα και
αδυσώπητα. Βουλευτής σας είπε ότι προσδοκά για το Αιγαίο
συµφωνία τύπου Πρεσπών. Μήπως είστε τελικά συριζαίοι µεταµ-
φιεσµένοι σε νεοδηµοκράτες, κύριε Μητσοτάκη; 

Να έρθω λίγο και στην επιλογική δήλωση που έκανε µε όλο

επίδειξη, κορδωµένος, «πτωχοαλαζονικά» ο κ. Μητσοτάκης για
τον πατριωτισµό, ότι είναι το έσχατο καταφύγιο των απατεώνων. 

Απατεωνιά είναι όταν εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, χωρίς να το
έχετε προαναγγείλει ψηφίζετε νοµοσχέδια για τον ψευτογάµο
των οµοφυλοφίλων και όταν σας προειδοποιούσαµε ότι µετά τον
ψευτογάµο θα έρθουν και οι τεκνοθεσίες µάς λέγατε ότι είµαστε
ακραίοι και σήµερα διαβάσαµε ότι από το «παράθυρο» µέσω δι-
καστικής απόφασης πέρασε και η τεκνοθεσία. 

Απατεωνιά είναι τα εγκληµατικά µνηµόνια που υπογράψατε και
εσείς της Νέας Δηµοκρατίας.

Απατεωνιά είναι, έσχατο καταφύγιο, όταν βυθίζεις τον λαό σου
στη φρίκη της φοβερής ακρίβειας, της ανείπωτης φτώχειας, που
ρηµάζει τα πορτοφόλια του λαού. 

Δεν είναι σίγουρα πατριωτισµός όταν στην Κάσο το καλοκαίρι
βάζεις την ουρά στα σκέλια γιατί φοβάσαι τους Τούρκους και
αποσύρεις το ένδοξο Πολεµικό µας Ναυτικό. 

Δεν είναι πατριωτισµός -είναι η έσχατη καταφυγή σας, είναι η
απατεωνιά σας- να δίνεις 800 ευρώ εισαγωγικό µισθό στους
αστυνοµικούς ή στους δασκάλους που σήµερα απεργούσαν και
για τις συµπτύξεις σχολικών αιθουσών και για τον µισθό πείνας
και για όλα τα συµπαροµαρτούντα προβλήµατα που ταλαιπω-
ρούν την έρµη παιδεία από το υπουργείο παιδοµαζώµατος. 

Δεν είναι πατριωτισµός -είναι η έσχατη καταφυγή η δική σας-
να έχουµε µεθαύριο τη γιορτή της σηµαίας -αν δεν το ξέρετε, 27
Οκτωβρίου γιορτάζουν στα σχολεία τη γιορτή της σηµαίας και
παραδίδεται στους σηµαιοφόρους και στους παραστάτες- και να
µην µπορούµε να τη γιορτάσουµε. Με τι µούτρα να γιορτάσουµε
αυτή την γιορτή εφόσον από το 2017 έχει καταργηθεί η έπαρση
της σηµαίας και το ψάλσιµο του Εθνικού Ύµνου από τα σχολεία
µας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Και όταν υποβάλαµε, αγαπητέ µου κύριε Υπουργέ, επίκαιρη

ερώτηση στο Υπουργείο Παιδείας πέρυσι -εδώ είναι και η απάν-
τηση στον κύριο Πρωθυπουργό- και είπαµε στην κ. Μιχαηλίδου
«γιατί δεν το επαναφέρετε; Μια φορά τον µήνα γινόταν. Μαζευό-
µασταν όλο το σχολείο, γινόταν έπαρση της σηµαίας και όλοι
µαζί ψάλαµε τον Εθνικό Ύµνο» ξέρετε τι απάντησε η Υφυπουρ-
γός σας; «Μα, εµείς είµαστε υπέρ ενός νέου πατριωτισµού».
Μπορείτε να µας εξηγήσει τι σηµαίνει νέος πατριωτισµός; Με-
θαύριο είναι η εθνική επέτειος. Ποιος πατριωτισµός ήταν εκείνος
που είχε η γενιά του ’40; Ο παλιός ή ο νέος της κ. Μιχαηλίδου
και της Κυβέρνησής σας; Ένας είναι ο πατριωτισµός και σίγουρα
όχι αυτός που έχετε εσείς. Εσείς είστε µε τον νέο πατριωτισµό,
τον νεοταξικό, της woke ατζέντας και όλες τις αθλιότητες που
συνοδεύουν την πολιτική σας. 

Απατεωνιά είναι η πλήρης αποτυχία στο λαθροµεταναστευτικό
και να λες ψέµατα. Τωρινή είδηση: Στη Ρόδο παραπάνω από
επτακόσιοι λαθροµετανάστες περιφέρονται στους δρόµους,
ασκόπως κινούνται. Έχουν κατατροµάξει άνθρωποι. Πλήρης
αποτυχία και εκεί. Και µιλάτε για πατριωτισµό! 

Απατεωνιά είναι να πουλάς πατριωτισµό λέγοντας ότι θα επα-
νεξετάσεις την προδοσία των Πρεσπών όταν γίνεις κυβέρνηση
και όταν γίνεσαι κυβέρνηση το ξεχνάς και χειροκροτείς τους Σκο-
πιανούς και τους αποκαλείς «Βόρεια Μακεδονία» και εγώ δεν
ξέρω πώς, προδίδοντας εµάς τους Μακεδόνες, την Ελλάδα. 

Αφιλοπατρία είναι όταν αφήνεις τον Ράµα να σε έχει φτύσει
κατάµουτρα, έναν χρόνο κρατούσε φυλακισµένο τον νυν Ευρω-
βουλευτή σας και τώρα τον φέρνετε και στη Θεσσαλονίκη να πει
κι εκεί τα εµετικά του, να µιλάει πάλι για «Τσαµουριές» και για
όλες τις ονειρώξεις του. Του δίνετε βήµα του Ράµα µέσα στη
Θεσσαλονίκη.

Μιλάτε για έσχατο καταφύγιο απατεωνιάς. Έπρεπε να είναι
εδώ ο Πρωθυπουργός που µας κατηγορούσε για εργαλειοποί-
ηση της πίστεως. Παραµονές εκλογών τρέχει σε µοναστήρια,
τρέχει σε εκκλησιές, πάει στην Τήνο, φοράει κάτι σταυρούς αρ-
χιµανδριτικούς, κάνει τον σταυρό του. Μόλις περάσουν οι εκλο-
γές συνεχίζει την εκκλησιοµαχία του! 

Για σας και κυρίως για τον κ. Μητσοτάκη ένα µόνο ρητό µού
έρχεται στον νου: Ουαί υµίν γραµµατείς και Φαρισαίοι υποκρι-
ταί!

Ευχαριστώ πολύ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε. 
Τώρα καλείται στο Βήµα η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας η κ. Κωνσταντοπούλου. 
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δώστε µου παρακαλώ λίγο χρόνο. Ούτως ή άλλως οι
Βουλευτές σας φύγανε. Ούτε ένας δεν παρίσταται. Μόλις ήρθε
ένας, ο κ. Πέτσας. Καλώς τον!

Ο κ. Μητσοτάκης πήγε -λέει- στη Σερβία, είχε να ασκήσει κα-
θήκοντα εξωτερικής πολιτικής και µου θύµισε τον κ. Τσίπρα που
όταν καιγόταν το Μάτι παρέµενε στη Βοσνία για να τον βραβεύ-
σουν για τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Η σηµερινή συζήτηση ορίστηκε σε ηµεροµηνία που επέλεξε ο
κ. Μητσοτάκης, δύο µήνες και έντεκα µέρες µετά τα σχετικά αι-
τήµατα που υποβάλαµε από πλευράς Αντιπολίτευσης και η αµη-
χανία του και οι τρόποι διαφυγής που εφευρίσκει κάθε φορά
είναι ενδιαφέροντες. Σίγουρα υπάρχει πάντα και το ελικόπτερο!
Είναι όµως εξίσου ενδιαφέρον ότι δεν απάντησε σε τίποτε από
εκείνα τα οποία του έθεσα µε την παρουσία του. Δεν απάντησε
ούτε καν στην απλή ερώτηση: Κάηκε ο τόπος φέτος ή όχι; Ούτε
αυτό δεν τόλµησε να απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από την αναφορά που έκανε
και έκαναν και άλλοι στον πατριωτισµό, γιατί ως άνθρωπος που
έχω πολύ µεγάλη ευαισθησία για την πατρίδα µου, για τη δηµο-
κρατία, για το Σύνταγµά µας, που ταυτίζει πατρίδα και δηµοκρα-
τία, για τους αγώνες αυτού του λαού και αυτής της κοινωνίας και
της Αριστεράς για την πατρίδα, για την Εθνική Αντίσταση που
δεν έκαναν οι χίτες και οι ταγµατασφαλίτες, αλλά την έκαναν οι
απλοί άνθρωποι, ο απλός λαός που οργανώθηκε και το ΕΑΜ, για
την…

Είπατε κάτι, κύριε Πλεύρη;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν είπα κάτι που αφορά στην οµιλία

σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Γιατί ερχόµουν και στη χούντα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Πρόεδρε. Δεν πρέπει να απευθύνεστε ονοµαστικά προς τους αν-
θρώπους. Το ξέρετε καλύτερα από µένα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Για το «ΟΧΙ» έλεγα που είναι µεθαύ-
ριο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα έρθω, κύριε Πλεύρη, και στο «ΟΧΙ». Υπάρχουν συγ-
κεκριµένες αναφορές που θα κάνω.

Για τον αντιδικτατορικό αγώνα των ανθρώπων που έδωσαν την
ελευθερία τους, τη ζωή τους, τη σωµατική τους ακεραιότητα, την
υγεία τους ψυχική και σωµατική για να υπερασπιστούν την πα-
τρίδα και δηµοκρατία, δεν επιτρέπω σε κανέναν κ. Μητσοτάκη
αυτές τις ευτελιστικές αναφορές, δεν επιτρέπω σε κανέναν κ.
Μητσοτάκη και σε κανέναν κ. Βορίδη φυσικά και σε κανέναν κ.
Γεωργιάδη και σε κανέναν κ. Πλεύρη αυτού του είδους τον αντι-
περισπασµό την ώρα που είστε υπόλογοι γιατί δεν υπερασπίζε-
στε την πατρίδα µας, δεν υπερασπίζεστε τα εθνικά µας δίκαια. 

Δεν υπερασπίζεστε ούτε καν την εδαφική ακεραιότητα της
χώρας και βέβαια δεν υπερασπίζεστε µια εθνική υπόθεση που
είναι η διεκδίκηση των οφειλών της Γερµανίας για τα εγκλήµατα
των ναζί, είναι η διεκδίκηση των εκατοντάδων δισεκατοµµυρίων
ευρώ που οφείλονται από το γερµανικό κράτος προς την Ελλάδα
για τα ολοκαυτώµατα από τα οποία είναι διάστικτη η πατρίδα
µας, για τις εκτελέσεις των αντιστασιακών και των αγωνιστών,
για τις σφαγές µωρών, παιδιών, εγκύων, νέων, µεγαλύτερων, γε-
ρόντων, για όλα εκείνα που συγκροτούν τον βαρύτατο φόρο αί-
µατος που πλήρωσε η Ελλάδα για την Εθνική Αντίσταση. Διότι
αυτό πληρώσαµε, την αντίσταση, κύριοι. Οι χώρες που επέδειξαν
και οι κυβερνήσεις που επέδειξαν οσφυοκαµψία δεν πλήρωσαν
φόρο αίµατος, η Ελλάδα πλήρωσε, το πλήρωσε το «ΟΧΙ», πλή-
ρωσε την αντίσταση. 

Για όλα αυτά λοιπόν, όταν µιλάτε για πατριωτισµό, θα πρέπει
να απαντήσετε πώς γίνεται να µην διεκδικείτε αυτή την εθνική
απαίτηση, πώς γίνεται για τρίτη φορά να προγραµµατίζετε επί

των ηµερών του κ. Μητσοτάκη ανήµερα ή γύρω από την εθνική
µας επέτειο του «ΟΧΙ» να προσκαλεί την ηγεσία του γερµανικού
κράτους που αρνείται να καταβάλει αυτές τις οφειλές. Το 2021
είχαµε τη Μέρκελ την 28η Οκτωβρίου, το 2022 τον Σολτς και
φέτος τον Σταϊνµάιερ. 

Πώς γίνεται φέτος στις 12 Οκτωβρίου, επέτειο των ογδόντα
ετών από την απελευθέρωση της Αθήνας από τους ναζί, η Κυ-
βέρνησή σας να µην έστειλε ούτε έναν Υπουργό; Ούτε ένας
Υπουργός δεν εκπροσωπούσε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, ήρθε ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εσωτερι-
κών. Ούτε ένας Βουλευτής δεν εκπροσώπησε την
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, κανείς, ούτε
ένας Αντιπρόεδρος της Βουλής δεν εκπροσώπησε το Προεδρείο
της Βουλής και ούτε ένα στέλεχός σας δεν εκπροσώπησε το
κόµµα σας, κύριοι.

Ποιος πατριωτισµός είναι αυτός που υπαγορεύει αυτή την
πράγµατι µειοδοτική συµπεριφορά; Σε ποιον κλείνετε το µάτι,
όταν αρνείστε να υπενθυµίσετε ότι απελευθερώθηκε η Αθήνα
από τους ναζί στις 12 Οκτωβρίου του 1944; Ποιος πατριωτισµός
είναι που σας κάνει να προσπαθείτε να κουκουλώσετε την Εθνική
Αντίσταση και να ξεχάσετε και τον αντιδικτατορικό αγώνα; Ο πα-
τριωτισµός προφανώς του κ. Βορίδη, του κ. Γεωργιάδη και των
λοιπών δηµοκρατικών δυνάµεων…

Κύριε Πλεύρη, συγγνώµη σας ξέχασα, σας ξέχασα. Κάτσατε
πίσω πίσω µάλλον για να σας ξεχάσω, αλλά…

Αυτή είναι η δική σας αίσθηση του πατριωτισµού. Η δική µας
πάλι υποχρέωση είναι προς τα θύµατα, είναι προς τους προγό-
νους µας, είναι προς τους ανθρώπους που υπερασπίστηκαν
αυτήν την πατρίδα. Αυτό άλλωστε λέει και το Σύνταγµά µας ότι
είναι το υπέρτατο πατριωτικό καθήκον, να υπερασπιζόµαστε πα-
τρίδα και δηµοκρατία, είναι προς τους ανθρώπους που αγωνί-
στηκαν και είναι φυσικά και προς τις νέες γενιές που δεν θα τους
κληροδοτήσουµε ούτε το παράδειγµα του δοσιλογισµού ούτε το
παράδειγµα της οσφυοκαµψίας ούτε το παράδειγµα του ενδοτι-
σµού, αλλά θα τους κληροδοτήσουµε και θα τους εµπνεύσουµε
το παράδειγµα της αντίστασης, του αγώνα, της διεκδίκησης, της
σύγκρουσης µε τις εξουσίες που δεν αγαπούν τη δηµοκρατία,
γιατί αυτός είναι ο πατριωτισµός. 

Και ξέρετε, η σηµαία του Πολυτεχνείου, η µατωµένη σηµαία
του Πολυτεχνείου είναι η ελληνική σηµαία. Ούτε στην επέτειο
του Πολυτεχνείου συµµετέχει ποτέ το κόµµα σας. Το θυµίζω, για
να θυµίσω τι θα πει πατριωτισµός, δηµοκρατικός πατριωτισµός,
συνταγµατικός πατριωτισµός. 

Έρχοµαι τώρα στον κ. Μητσοτάκη που µας έδωσε µαθήµατα
δηµοκρατίας. Δεν αναγνώριζε, λέει, τον κ. Παππά ως Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί έχει καταδικα-
στεί από το Ειδικό Δικαστήριο. Βέβαια δεν κάνατε διαδικασία Ει-
δικού Δικαστηρίου για το Μάτι ούτε κάνατε προανακριτική για το
Μάτι, αλλά θυµηθήκαµε το Ειδικό Δικαστήριο. 

Εγώ δεν είµαι προφανώς υπερασπίστρια του κ. Παππά, αλλά
αναρωτιέµαι για τα µέτρα και τα σταθµά που έχει ο κ. Μητσοτά-
κης όταν η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα έχει µπει τείχος προστα-
σίας στον κ. Καραµανλή και στον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη για να
µην περάσουν από Ειδικό Δικαστήριο για το έγκληµα των Τεµπών
και χειροκροτάτε έξαλλοι και ενθουσιώδεις τον υπόδικο και υπό-
λογο κ. Καραµανλή που εσείς µπλοκάρετε τον ποινικό του
έλεγχο και έχει διαβιβαστεί η δικογραφία ξανά και ξανά για να
ελεγχθεί, όταν χειροκροτάτε έξαλλοι τον επίσης υπόλογο και
υπαίτιο κ. Μητσοτάκη, που κρύβεται πίσω από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα και όταν προσπαθείτε να κουκουλώσετε το µεγαλύ-
τερο έγκληµα που έχει διαπραχθεί στη χώρα, το µεγαλύτερο
κρατικό έγκληµα και το µεγαλύτερο έγκληµα που διαπράχθηκε,
το έγκληµα των Τεµπών!

Ποια είναι τα µέτρα και τα σταθµά του κ. Μητσοτάκη; Ποια
είναι τα µέτρα και τα σταθµά του; Δεν µιλάει λέει, δεν αναγνωρί-
ζει τον κ. Παππά, αλλά εναγκαλίζεται µε τον κ. Νετανιάχου που
είναι υπόδικος για εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας και για
διεθνή αδικήµατα από το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο! Ποιο είναι
το µέτρο;

Εν πάση περιπτώσει, τι είναι αυτή η αλλεργία που έχει ο κ. Μη-
τσοτάκης µε οτιδήποτε δεν το ορίζει και δεν το υπαγορεύει ο
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ίδιος; Παρακολουθούσε ο ίδιος, το Πρωθυπουργικό Γραφείο, εν
ενεργεία Ευρωβουλευτή τον κ. Ανδρουλάκη και υποψήφιο αρ-
χηγό κόµµατος τότε! Και ακούσαµε και την αδελφή του, την κ.
Μπακογιάννη -δεν ξέρω αν το ακούσατε, κύριε Ανδρουλάκη,
στην προεκλογική περίοδο- που είπε ότι υπάρχει υποψήφιος που
θα κάνει πάρτι ο κ. Μητσοτάκης αν βγει. 

Δηλαδή πού είναι το όριο και το µέτρο της παρέµβασης; Σε
ποιον βαθµό θέλετε όλα να τα ελέγχετε και εσείς να µην ελέγχε-
στε από κανέναν; 

Είχε το θράσος ο κ. Μητσοτάκης να αναφερθεί και στη διαδι-
κασία ορισµού του Συνηγόρου του Πολίτη. Ενοχλεί ο κ. Ποττά-
κης, όχι γιατί έχει λήξει η θητεία του, εξάλλου οι περισσότερες
θητείες έχουν λήξει. 

Ενοχλεί ο κ. Ποττάκης, διότι εξέδωσε πόρισµα για τις πυρκα-
γιές και για το πού διατέθηκαν τα χρήµατα στους πυρόπληκτους,
τότε που διαγράφατε µέλη σας γιατί λέγανε ότι µοιράζανε µε το
τσουβάλι χρήµατα µετά τις πυρκαγιές στην Ηλεία και µετά τους
ξαναπήρατε πίσω. 

Ενοχλεί ο κ. Ποττάκης, γιατί ερευνά το έγκληµα της Πύλου και
επιχειρήσατε να τον αντικαταστήσετε την παραµονή της απολο-
γίας του αρχηγού του Λιµενικού. 

Ενοχλεί ο κ. Ποττάκης, γιατί ερευνά τι γίνεται στα αστυνοµικά
τµήµατα και τόσοι άνθρωποι βρίσκονται «αυτοκτονηµένοι» ή πε-
θαµένοι και άγρια κακοποιηµένοι.

Ενοχλεί ο κ. Ποττάκης, διότι προφανώς δεν ελέγχεται. Και
επειδή σας ενοχλεί ο κ. Ποττάκης εµείς θα κάνουµε τα πάντα για
να µην τον αντικαταστήσετε, γιατί ξέρουµε καλά -και φάνηκε
στην υπόθεση των υποκλοπών- από την οικτρή και αισχρή στάση
της κ. Αδειλίνη, που επιχείρησε να παράσχει χείρα βοηθείας σε
µια εγκληµατούσα Κυβέρνηση και να συγκαλύψει τις ποινικές
σας ευθύνες, προέκυψε από αυτό ότι αν δεν ελέγχετε άνθρωπο,
δεν τον προτείνετε, δεν παίρνετε το ρίσκο. 

Άρα το θέµα δεν είναι ο κ. Σωτηρόπουλος ή ο όποιος κ. Σωτη-
ρόπουλος, που τον εµφανίζετε ως δέλεαρ, ότι δεν είναι δήθεν
δικός σας, το θέµα είναι ότι παρεµβαίνετε για να αλλάξετε τη
σύνθεση µιας ανεξάρτητης αρχής που σας ενοχλεί, όπως παρεµ-
βήκατε για να αλλάξετε τη σύνθεση της Αρχής Διασφάλισης του
Απορρήτου των Επικοινωνιών τον Σεπτέµβρη του 2023, την πα-
ραµονή που θα συνεδρίαζε για την επιβολή του προστίµου στην
ΕΥΠ. Στην ΕΥΠ, που δεν συµµορφώνεται µε την απόφαση της δι-
καιοσύνης και του Συµβουλίου της Επικρατείας να δώσει τα στοι-
χεία στον παρακολουθούµενο. Έτσι δεν λένε, κύριε Ανδρουλάκη;
Έτσι είναι. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Έχετε αλλεργία και στην ανε-
ξαρτησία και της δικαιοσύνης και των ανεξάρτητων αρχών, όπως
έχετε αλλεργία και στη δηµοκρατία. 

Γιατί ωραία τα λόγια που είπατε για τους Σπαρτιάτες, όµως,
πρώτον, µε δική σας νοµοθετική παρέµβαση άλλαξε η αρµοδιό-
τητα του ποινικού δικαστηρίου για τους Σπαρτιάτες και επωφε-
λήθηκαν και αναβλήθηκε η δίκη τους τον Ιούλιο. Μπράβο, κύριε
Φλωρίδη και κύριε Μητσοτάκη. Να τα λέµε κι αυτά! Και µε δικές
σας παρεµβάσεις, του κ. Τασούλα, όλο το τελευταίο διάστηµα
προσπαθείτε µε νύχια και µε δόντια να συγκροτήσετε Κοινοβου-
λευτική Οµάδα καινούργια από τους ανεξαρτητοποιηθέντες
Σπαρτιάτες για να έχετε άλλη µία ψήφο στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Αυτές είναι οι µεθοδεύσεις σας. 

Και έχετε φτάσει σε τέτοιο σηµείο έλλειψης επαφής µε την
πραγµατικότητα και µε τον αντίκτυπο που προκαλούν αυτά που
λέτε, ώστε ήρθε εδώ ο κ. Μητσοτάκης και τι είπε; Δεν πίστευα
στα αυτιά µου! Δεν πίστευα στ’ αυτιά µου! Θέλετε, λέει, να ανα-
θεωρήσουµε το Σύνταγµα και να καταργήσουµε; 

Μόνοι σας θα το αναθεωρήσετε το Σύνταγµα; Για εξηγήστε
µου λίγο παρακαλώ. Θέλετε, λέει, να αναθεωρήσουµε το Σύν-
ταγµα και να καταργήσουµε την αυξηµένη πλειοψηφία; Πώς θα
το κάνετε αυτό; Μήπως σας έδωσε τεχνογνωσία η χούντα της
Γκαµπόν, µε την οποία κυρώσατε πρωτόκολλο συνεργασίας πριν
από λίγο καιρό και δεν είχατε πάρει είδηση ότι έγινε πραξικό-
πηµα στη χώρα αυτή; Πώς θα αναθεωρήσετε µόνοι σας το Σύν-
ταγµα, να αλλάξετε τις ειδικές πλειοψηφίες; 

Αυτή είναι όµως η νοοτροπία σας και η αλλεργία σας σε οτι-
δήποτε ανεξάρτητο και βέβαια και σε οτιδήποτε επιστηµονικό,

αλλά και σε οτιδήποτε ελεύθερο. Κάτω από τον Πρωθυπουργό -
καλά η ΕΥΠ δεν ήταν ποτέ ελεύθερη, αλλά τώρα είναι πρωθυ-
πουργική ΚΥΠ, ΜΥΠ, Μητσοτακική Υπηρεσία Πληροφοριών. Να
του το προτείνετε.

(Γέλωτες)
Τώρα βάλατε τη ΕΡΤ κάτω από το Πρωθυπουργικό Γραφείο.

Ήρθε, µας είπε πολλά µετεωρολογικά ο Πρωθυπουργός. Είναι
λέει η µετεωρολογία, πρέπει να ξέρουµε ακριβώς, ακριβώς, ακρι-
βώς. Μάλλον γι’ αυτό έβαλε και το Αστεροσκοπείο και την ΕΜΥ
επίσης κάτω από το Πρωθυπουργικό Γραφείο, να µην τα έχει
ούτε αυτά ανεξάρτητα. Βέβαια εγώ που πήγα και είδα κάνετε κι
εσείς χειρονοµίες, κύριε Τουρνά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Είναι στο Υπουργείο µας, όχι στο Πρω-
θυπουργικό Γραφείο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Α, στο Υπουργείο είναι, σ’ εσάς, συγγνώµη. Εσείς είστε
ανεξάρτητοι; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Πάντως δεν είµαστε το Πρωθυπουργικό
Γραφείο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας παρακολουθούσαν εσάς;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Δεν είµαστε Πρωθυπουργικό Γραφείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι
Υπουργοί. 

Κυρία Πρόεδρε, στο Σώµα απευθύνεστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Βέβαια, στο Σώµα. 
Δεν ξέρω, κύριε Κικίλια, γιατί αισθανθήκατε την ανάγκη να το

διευκρινίσετε, αλλά εσείς κάτι θα ξέρετε. Εγώ πάλι ξέρω ότι ήσα-
σταν αρκετοί Υπουργοί που σας παρακολουθούσαν και δεν έχετε
κάνει τίποτε και αυτό προξενεί πολύ µεγάλη εντύπωση, όπως και
η στάση του κ. Χατζηδάκη, ο οποίος ήταν παρακολουθούµενος
και από τον Πρωθυπουργό. Και είναι τροµακτικό να έχουµε
πρώτο τη τάξει Υπουργό Οικονοµικών ένα πρόσωπο που παρα-
κολουθείτο από τον Πρωθυπουργό και δεν κάνει τίποτε. 

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα στα οποία αναφέρθηκα εξαντλη-
τικά στην πρωτολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ όµως για το εξής. Όπως ξέρετε ο προβλεπόµενος από
τον Κανονισµό χρόνος για τη δευτερολογία συµφωνήσαµε ότι
είναι στα δεκαπέντε λεπτά. Τα είκοσι τα ξεπέρασε µόνο ο κ. Βε-
λόπουλος, που πήγε είκοσι και µισό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, αλλά µη µου τρώτε τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Με
έχετε διακόψει από τα δεκαεπτά, είµαστε τώρα στα δεκαεννιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η διακοπή µου είναι
είκοσι δευτερολέπτων, κυρία Πρόεδρε. Απλά παρακαλώ παρου-
σιάστε τις σκέψεις σας λίγο πιο συγκεντρωµένες για να ολοκλη-
ρώσετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εντάξει, βέβαια, γιατί πιστεύω ότι θέλουν να φύγουν και
οι παριστάµενοι εδώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, βιάζον-
ται. Α, είστε ένας, συγγνώµη.

Έρχοµαι στα θέµατα των πυρκαγιών και σε όσα τροµακτικά
είπε ο κ. Μητσοτάκης. Αυτά που θα πω τα αφιερώνω στους επο-
χικούς πυροσβέστες που µας παρακολουθούν από εκεί. Δυόµισι
χιλιάδες είναι οι εποχικοί πυροσβέστες που από το 2019 και το
2020 έχουν ειδικευθεί. Είναι αυτοί οι οποίοι αποκλειστικά οδη-
γούν τα βασικά περιπολικά. 

Παρατείνατε, έµαθα σήµερα, την αντιπυρική περίοδο µε έναν
τρόπο. Είπατε για άλλες δεκαπέντε µέρες παράταση κάποιων
ρυθµίσεων. Όµως έχετε τέσσερις χιλιάδες κενά στην Πυροσβε-
στική Υπηρεσία. Δεν προσλαµβάνετε τους δυόµισι χιλιάδες επο-
χικούς πυροσβέστες. Δεν έχετε τρόπο ούτε για το ποιος θα
οδηγήσει τώρα τα πυροσβεστικά περιπολικά. Για το ΕΚΑΒ βρή-
κατε τη λύση, θα οδηγούν πυροσβέστες, και στρατιωτικοί, και
σπουδαστές και δηµοτικοί υπάλληλοι. 

Τα πυροσβεστικά ποιος θα τα οδηγεί; Για να δούµε αν θα φέ-
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ρετε νοσηλευτές µάλλον. Α, δεν έχετε νοσηλευτές, διότι υπάρ-
χουν κενές οργανικές θέσεις παντού, και την ίδια ώρα µας λέτε
ότι φέρνετε ρυθµίσεις για το ΑΣΕΠ και τον δηµόσιο τοµέα, όταν
είναι πανθοµολογούµενο, πρώτον ότι έχετε τσακίσει το δηµόσιο
και τη δηµόσια λειτουργία και δεύτερον ότι είστε οι άρχοντες του
ρουσφετιού, µε πρωταγωνιστή τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρ-
νησή σας και προεξάρχουσα υπόθεση την υπόθεση των Τεµπών,
που δεν µας είπατε τελικά ποιανού ρουσφέτι ήταν ο σταθµάρχης.
Όταν έρθει ο κ. Μητσοτάκης θα τον ρωτήσω ξανά. 

Οι µόνιµοι σας, κύριε Κικίλια, πυροσβέστες, είχαν πέρσι δύο
εκατοµµύρια ηµέρες χρεωστούµενη άδεια, άδειες και ρεπό δύο
εκατοµµύρια ηµέρες, διότι το προσωπικό δεν επαρκεί, διότι τους
τσακίζετε στην υπεργασία και πάλι δεν επαρκούν. Σκοτώθηκαν
δύο άνθρωποι, εξουθενωµένοι, στην Θάσο και στον Ασπρό-
πυργο. Τριάντα επτά ώρες ο εποχικός πυροσβέστης δούλευε
που σκοτώθηκε στη Θάσο και ανάλογα ο µόνιµος στον Ασπρό-
πυργο.

Αυτοσχεδιάζετε κάθε φορά µε αποκορύφωµα... Εγώ τα βλέπω,
µου τα λένε οι άνθρωποι που τα ζουν, αλλά τα βλέπω και κάθε
φορά που πηγαίνω σε µέτωπο πυρκαγιάς. Πήγα στην Εύβοια και
ήταν από όλη την Ελλάδα πυροσβέστες που δεν ξέρανε τη µορ-
φολογία. Στην Αθήνα, στην Αττική προχθές -και εννοώ τον Αύ-
γουστο που για εσάς είναι προχθές, γιατί τώρα κάνουµε τη
συζήτηση- κατεβάζατε πυροσβέστες και πυροσβεστικά οχήµατα
από τη βόρεια Ελλάδα, από τη Θεσσαλονίκη, από την Αλεξαν-
δρούπολη, από τα Γιάννενα. Μα, θέλει δώδεκα ώρες το όχηµα
αυτό για να φτάσει από πάνω κάτω, εκτός του ότι δεν γνωρίζουν
την περιοχή αυτοί, τους οποίους µετακινείτε σαν να είναι πιόνια
σας. 

Στις πληµµύρες στον Παλαµά, πήγα και βρήκα εξουθενωµέ-
νους πυροσβέστες που τους είχατε πάρει από τη Δαδιά και τους
φέρατε άυπνους να αντιµετωπίσουν τις πληµµύρες. Στη Ρόδο, οι
άνθρωποι επιστρέφοντας, κοιµούνταν πάνω στα τραπέζια και στο
κατάστρωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε,
µέχρι τα είκοσι πέντε λεπτά παρακαλώ θα έχετε τη δυνατότητα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Αντιπρόεδρε.

Ούτε µάσκες δεν τους δίνετε. Μάσκες παίρνουν οι ίδιοι. Τους
δίνετε µια µάσκα της πλάκας, γάντια ένα ζευγάρι και µπότες
έχουν να πάρουν άλλοι δύο χρόνια και άλλοι τρία χρόνια. Διαθέ-
σατε υποτίθεται κονδύλια για την Εύβοια. Διαθέσατε 63.000
ευρώ µετά τις πυρκαγιές και καταφέρατε να απορροφήσετε τις

32.000 ευρώ. Αυτό είναι το έργο σας. 
Με αυτά και µε αυτά, νοµίζω ότι αποδεικνύετε ότι δεν έχετε

καµµία πολιτική βούληση, παρά µόνο για να φάτε, παρά µόνο για
να διασπαθίσετε κονδύλια από το Ταµείο Ανάκαµψης, να τα δια-
θέσετε σε ηµέτερους να τρωγοπίνετε και άµα καµµιά φορά το
έργο µαταιωθεί ή καταστραφεί, όπως λέτε ότι έγινε µε την τηλε-
διοίκηση στην Λάρισα, να το αναθέσετε ξανά -λεφτά υπάρχουν-
και να µπλοκάρεται κάθε έρευνα την οποία δροµολογεί η ανε-
ξάρτητη δικαιοσύνη, η ανεξάρτητη ευρωπαϊκή δικαιοσύνη ή
όποιος εν γένει ανεξάρτητος.

Θα κλείσω και θα συνεχίσω, µην νοµίζετε ότι τελειώσαµε.
Έχουµε εξάλλου την χαρά να ξέρουµε ότι η ιστορία δεν τελει-
ώνει. Και υπάρχει και το αύριο και το µεθαύριο. Ο κ. Μητσοτάκης
νοµίζει ότι διέφυγε σήµερα, αλλά υπάρχει και το αύριο και το µε-
θαύριο. 

Θα κλείσω, λέγοντας σας ότι τον Συνήγορο του Πολίτη -που
θέλετε τόσο πολύ να τον συνταξιοδοτήσετε γιατί σας ενοχλεί-
θα τον υποδεχθώ αύριο στην Βουλή στις 14.30’ για να συνεχί-
σουµε την ενηµέρωση που ξεκινήσαµε την προηγούµενη εβδο-
µάδα για το έργο του. Θα περιµένω να τον καλέσει η Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, όπως και τον πρόεδρο της
ΑΔΑΕ, κ. Ράµµο, που δεν έχουν κληθεί εδώ και τρία χρόνια; Ενώ
ο Κανονισµός της Βουλής λέει κάθε χρόνο ακρόαση. 

Γενικά θα φέρνουµε στην Βουλή, όχι µόνο όποιον σας ενοχλεί,
όχι µόνο όποιον θέλετε να αντικαταστήσετε, αλλά κυρίως τους
πολίτες και την φωνή της κοινωνίας αυτής της χώρας που τόσο
µα τόσο πολύ σας ενοχλεί. 

Όµως, αυτοί είµαστε εµείς, αυτή είναι η Πλεύση Ελευθερίας,
αυτό θα πει αντιπολίτευση και γι’ αυτό ο κ. Μητσοτάκης έφυγε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση, σύµφωνα µε την ειδική
ηµερήσια διάταξη. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.15’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Παρασκευή 25 Οκτωβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση
επίκαιρων ερωτήσεων.
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